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 GRIGAR

V PARÍŽI 2024 OBHAJCA 
OLYMPIJSKÉHO STRIEBRA
V OBLEČENÍ ČLENA VÝPRAVY 
ČSR NA OH 1924 V PARÍŽI



Záleží nám na tom, aby sa u nás 
športovalo s radosťou a preto 
sme najväčším podporovateľom 
športu na Slovensku.

Radosť zo športu
vždy zvíťazí

Vaše výhry, naša radosť
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EDITORIAL

rok 2024 je bohatý na významné špor-
tové podujatia. Po majstrovstvách sveta 
v  ľadovom hokeji a  majstrovstvách Eu-
rópy vo futbale sa už pozornosť celého 
športového sveta sústredí na olympijské 
hry v Paríži. Mesto na Seine pripravuje 
veľkú oslavu športu s unikátnym otvára-
cím ceremoniálom. Čakajú nás nádherné 
športové dni. 

Hry XXXIII. olympiády budú pre-
dovšetkým hrami radosti a  nádeje, že 
smutné obdobie poznačené pandémiou 
ochorenia COVID-19 sa už nevráti. Po 
pandemickom Tokiu a  Pekingu opantá 
olympijský duch celé mesto a predovšet-
kým jeho návštevníkov. Na tribúnach 
bude opäť pulzovať život. Súboje o me-
daily sa nebudú konať v  komornej, ale 
v  neopakovateľnej, často ohlušujúcej 
atmosfére. Do hostiteľského mesta sa 
opäť vráti pravý olympijský duch. Celé 
olympijské hnutie aj jeho sponzori, i ve-
rejnosť – všetci potrebujeme, aby to boli 
úspešné a vydarené hry.

OH v Paríži venujeme aj značnú časť 
nášho magazínu. Zostavovatelia sa 
snažili, aby to bol aj malý bedeker pre 
slovenských návštevníkov Paríža. Pred-
stavujeme aj slovenských účastníkov 
hier. Žiaľ, ich počet bude výrazne nižší 
než v minulosti. Pri prvotných odhadoch 
sme predpokladali, že výprava bude väč-
šia a priblíži sa číslami aspoň k tej tokij-
skej. Dostať sa na OH je však z roka na 
rok náročnejšie a miestenku si vybojujú 
len tí najlepší. Kvantitatívne sa sloven-
ská výprava znížila, kvalitatívne však 
zostala na rovnakej úrovni a jej výsled-
kový potenciál je možno aj väčší. Väčši-

na z  výpravy môže útočiť na popredné 
priečky. Potešiť nás môžu hlavne strelec-
ká a vodnoslalomárska časť výpravy, ale 
pri dobrom žrebe aj zápasník Tajmuraz 
Salkazanov či džudista Marius Fízeľ. Dr-
žať budeme palce každému slovenskému 
účastníkovi olympijských hier, aby v deň 
D predviedol svoj maximálny výkon 
a odchádzal z Francúzska s vedomím, že 
urobil všetko pre čo najlepší výsledok. 

Všetkých čitateľov a čitateľky aj pro-
stredníctvom tohto úvodníka pozývam 
na Olympijský festival v Bratislave, ktorý 
právom ašpiruje na prívlastok „naj“ 
športovej akcie leta. V  areáli bratislav-
skej Kuchajdy sa počas OH zabavíte, za-
športujete si a predovšetkým podporíte 
našich olympionikov. Nebude chýbať ani 
dobré jedlo. Ak budete mať cestu na 
olympijské hry, verím, že sa zastavíte aj 
v Slovenskom dome v parku La Villette. 

Po skončení olympijských hier sa však 
budeme musieť vážne zamyslieť nad 
stavom slovenského športu. Ukazujú sa 
nám talenty a  úspechy dosahujú jed-
notlivci, ale celkovo za najlepšími stále 
zaostávame. Potvrdzuje to nielen veľkosť 
našej parížskej výpravy, ale aj posledná 
zimná sezóna, počas ktorej nás všetkých 
zamrzelo zranenie Petry Vlhovej. Po-
tenciál naznačili hokejisti, ktorých čaká 
v  závere leta najdôležitejšia prekážka 
v  snahe dostať sa na olympijský turnaj 
a bojovať o obhajobu bronzu z Pekingu 
2022. Na ZOH mládeže sa zasa ukázali 
viaceré talenty, ktoré teraz čaká dôležité 
obdobie s prechodom medzi seniorov.

Už viackrát som skonštatoval, že 
spolupráca medzi športovým hnutím 

a štátom nebola nikdy taká intenzívna, 
ako sa deje teraz. Nové ministerstvo 
cestovného ruchu a  športu pôsobí od 
februára. Čakajú ho výzvy, ktoré chce-
me priblížiť aj v našom magazíne. Za-
ujímavý je aj pohľad na financovanie 
športov v susednej Českej republike. 

Aj prostredníctvom magazínu sme 
chceli zablahoželať k  významným ju-
bileám olympijským medailistom Mi-
loslavovi Mečířovi a  Jozefovi Göncimu. 
Mnohé ďalšie osobnosti sme ocenili 
a vyznamenali na našom májovom val-
nom zhromaždení. V tomto čísle si pri-
pomíname olympijské hry v štvorkových 
rokoch z československej éry. Približuje-
me aj naše rozmanité aktivity hlavne na 
poli rozvoja olympizmu, ako aj množstvo 
akcií v Slovenskom olympijskom a špor-
tovom múzeu. A osobitne predstavujeme 
Nadáciu SOŠV.

Všetkým čitateľom a  čitateľkám 
magazínu Olympic.sk želám príjemné 
čítanie a  pokojné i  spokojné olympij-
ské leto. 

VÁŽENÁ 
ŠPORTOVÁ 
A OLYMPIJSKÁ 
RODINA, 

Anton Siekel
prezident SOŠV

FOTO: ANDREJ GALICA
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alné zhromaždenie malo 
hladký priebeh. Všetky 
schvaľovacie uznesenia boli 
prijaté takmer 100-percent-
nou väčšinou, niektoré aj 
bez jediného zdržania sa či 
hlasu proti. Zo správy ge-
nerálneho sekretára SOŠV 
Jozefa Libu sa delegáti 
dozvedeli okrem iného aj 
to, že slávnostný sľub slo-

venskej výpravy na OH v  Paríži do rúk 
novozvoleného prezidenta SR Petra Pel-
legriniho sa uskutoční v prezidentskom 
paláci v Bratislave 16. júla, aj že v máji 
sa SOŠV podarilo spustiť vlastný E-shop 
s ponukou rôznych predmetov pre fanú-
šikov.

VLANI PRÍJMY 4,053 MILIÓNA 
A VÝDAVKY 3,740 MILIÓNA EUR
Komplexnú Výročnú správu, ktorá na 
338 stranách sumarizuje nielen činnosť 
a hospodárenie SOŠV, ale aj jeho dcér-
skych spoločností – Slovenskej olympij-
skej marketingovej, a.s., Nadácie SOŠV, 
a  Sport Event, s.r.o., uviedol výkonný 
riaditeľ organizácie Gábor Asványi. Kon-
štatoval, že v súvislosti s hospodárením 
všetkých zmienených subjektov vydala 

audítorská spoločnosť Pricewaterhou-
seCoopers Slovensko, s.r.o. , čistý výrok.

Výkonný riaditeľ prezentoval aj úč-
tovnú závierku SOŠV za rok 2023. Vý-
nosy organizácie dosiahli 4 053 741 eur  
a  náklady 3 740 068 eur . Zisk vo výške 
313 673, 52 eur  vznikol v dôsledku toho, 
že výdavky z  roku 2023 spojené s  OH 
Paríž 2024 sú účtované do roku 2024 . VZ 
SOŠV schválilo účtovnú závierku a preve-
denie tohto zisku na účet „Nevyrovnaný 

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: SAMUEL GALICA

V

V CENTRE POZORNOSTI 
EKONOMIKA A OCEŇOVANIE

65. VALNÉ ZHROMAŽDENIE SOŠV

V bratislavskom hoteli NH Gate One 
sa 24. mája uskutočnilo 65. valné 
zhromaždenie Slovenského 
olympijského a športového výboru 
(VZ SOŠV). Na jarnom zasadnutí 
pléna SOŠV tak ako každoročne 
dominovali ekonomické body 
a oceňovanie.

U vádzame sumár výročných 
ocenení za rok 2023, ako aj 
sumár všetkých schválených 

vyznamenaní. Nie všetci 
laureáti, pozvaní na rokovanie 
pléna, si prevzali ocenenia či 
vyznamenania osobne, pretože 
viacerí sa nemohli zúčastniť. 
Ostatné vyznamenania sa 
priebežne odovzdávajú pri iných 
príležitostiach na podujatiach 

SOŠV alebo jeho členských 
subjektov.

Treba pripomenúť, že 
v porovnaní s praxou predošlých 
rokov sa zmenili názvy všetkých 
výročných ocenení, pričom jedno 
bolo zrušené a pribudli viaceré 
nové. Zmeny zohľadňujú aj rodovú 
rovnosť medzi mužmi a ženami. 
Jedno výročné ocenenie – Cena 
fair play SOŠV, ale už za rok 2024 

– bude schválené aj odovzdané 
až koncom roka. Za rok 2023 
najvyššie ocenenie v oblasti 
fair play udelil SOŠV vodnému 
motoristovi Mariánovi Jungovi. 
Ten získal Cenu Jána Popluhára za 
príkladný čin, keď na pretekoch 
v zahraničí pomohol zachrániť 
svojho veľkého rivala Rossiho 
z Talianska, keď ho po nehode 
vytiahol spod potopeného člna.

VÝROČNÉ OCENENIA 
SOŠV ZA ROK 2023

C TROFEJ SOŠV: Maltézska 
pomoc Slovensko
C ŽENSKÝ ŠPORTOVÝ VÝKON 
ROKA: Danka Barteková
C MUŽSKÝ ŠPORTOVÝ VÝKON 
ROKA: Marián Kovačócy
C TÍMOVÝ VÝKON ROKA: 
reprezentačný tím volejbalistiek SR

ZA ČESTNÉHO ČLENA SOŠV BOL PRIJATÝ RENOMOVANÝ ŠPORTOVÝ FOTOGRAF JÁN SÚKUP. 
NA FOTOGRAFII S PREZIDENTOM SOŠV ANTONOM SIEKELOM A S VICEPREZIDENTOM 
PETROM KORČOKOM.

VÝROČNÉ OCENENIA ZA ROK 2023 A VYZNAMENANIA SOŠV
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výsledok hospodárenia minulých období“ 
. Gábor Asványi ďalej uviedol, že priemer-
ný výsledok hospodárenia za roky 2019-
2023 predstavuje ročný zisk 27 539 eur .

V príjmovej časti rozpočtu tvorili naj-
väčšiu položku príspevky zo štátneho 
rozpočtu – 2 449 326 eur. Medzinárodné 
príspevky boli vo výške 1  201  506 eur, 
marketingové a  iné príjmy vo výške 
402  910 eur. Najvyššiu sumu na strane 
výdavkov predstavuje prevádzka sekreta-
riátu SOŠV – 1 876 945 eur, potom činnosť 
v rámci športového oddelenia – 792 144 
eur a múzejná činnosť – 411 215 eur.

ROZPOČET 2024: 
PRÍJMY 4,884 MILIÓNA, 
VÝDAVKY 4,871 MILIÓNA EUR
Plénum bez pripomienok schválilo roz-
počet SOŠV na rok 2024. Počíta sa v ňom 
s celkovými príjmami vo výške 4 884 206 
eur a s výdavkami vo výške 4 871 786 eur. 
V  olympijskom roku sa predpokladajú 

príjmy zo štátneho rozpočtu v  celkovej 
výške viac než 3,241 milióna eur, z me-
dzinárodných príspevkov vyše 1,197 
milióna, zo SOM, a.s., a z iných zdrojov 
viac než 445-tisíc eur. Na výdavkovej 
strane majú najviac „zhltnúť“ náklady na 
prevádzku a ostatné úlohy SOŠV (38 %), 
potom na výdavky v  rámci športové-
ho (24  %), medzinárodného oddelenia 
(16 %) a oddelenia olympizmu (10 %).

SCHVÁLENIE PROJEKTU ROZVOJA 
ŠPORTOVEJ INFRAŠTRUKTÚRY
Plénum schválilo aj projekt rozvoja špor-
tovej infraštruktúry prostredníctvom 
Sport Event, s.r.o. Prezentoval ho prezi-
dent SOŠV Anton Siekel, ktorý je konate-
ľom Sport Event, s.r.o. Uviedol, že SOŠV 
chce prostredníctvom svojej dcérskej 
spoločnosti prispieť k  rozvoju športovej 
infraštruktúry na Slovensku. Je aj členom 
občianskeho združenia Košická aréna, 
v  ktorom má hlasovacie právo vo výške 

65. VALNÉ ZHROMAŽDENIE SOŠV

V TOMTO ROKU 
AŽ TRI VALNÉ 
ZHROMAŽDENIA SOŠV

V tomto roku sú plánované 
až tri valné zhromaždenia 
SOŠV. Už päť týždňov 

po májovom – 28. júna, deň 
po vyjdení nášho časopisu – 
v poradí 66. VZ SOŠV schváli 
zloženie slovenskej výpravy na 
Hrách XXXIII. olympiády v Paríži. 
Už počas májového rokovania 
pléna bolo zrejmé, že SOŠV do 
Paríža vyšle našu najmenšiu 
olympijskú výpravu v histórii. 
Dobrou správou však je, že po 
predošlých dvoch olympiádach, 
dramaticky obmedzených 
protipandemickými opatreniami 
– letnej v Tokiu 2020 (konala sa 
sa s ročným oneskorením až 
v roku 2021) a zimnej v Pekingu 
2022 – bude mať Slovensko 
v Paríži Slovenský dom.

Tretie tohtoročné valné 
zhromaždenie SOŠV, v poradí 
67., sa uskutoční 28. alebo 
29. novembra. Zhodnotí 
pôsobenie SOŠV a jeho orgánov 
počas celého trojročného 
olympijského cyklu, ktorý 
bol v dôsledku posunu 
predchádzajúcich olympijských 
hier v Paríži skrátený o jeden rok. 
Na 67. VZ SOŠV zároveň budú 
zvolené nové orgány SOŠV na 
štvorročný olympijský cyklus, 
ktorý vyvrcholí olympijskými 
hrami 2028 v Los Angeles.

C ŽENSKÝ TALENT ROKA: 
Patrícia Tománková
C MUŽSKÝ TALENT ROKA: 
Martin Svrček
C ŠPORTOVÉ SRDCE PRE 
SLOVENSKO: Marek Hamšík
C ŽENSKÁ TRÉNERSKÁ 
OSOBNOSŤ: Oľga Kyselovičová
C MUŽSKÁ TRÉNERSKÁ 
OSOBNOSŤ: Štefan Mereš
C TRÉNERKA MLÁDEŽE: 
Jana Daubnerová
C TRÉNER MLÁDEŽE: 
Ľubomír Hagara st.

C ŠPORTOVÝ ODBORNÍK: 
Ľudmila Jančoková
C PROPAGÁTOR OLYMPIZMU: 
Pavel Oršula
C CENA ZA PUBLICISTIKU: 
Dušan Gabáni a kolektív autorov 
knihy 66. Okolo Slovenska 
(Branislav Delej, Ľudovít Lučanič, 
Peter Pašuth)
C OLYMPIJSKÝ KLUB ROKA: 
Olympijský klub Lučenec

VYZNAMENANIA SOŠV
Poznámka: Laureátov jednotlivých 
vyznamenaní zverejňujeme 
v abecednom poradí.

C ZLATÝ ODZNAK SOŠV (za 
výnimočný prínos pre 
olympijské a športové hnutie): 
Ján Súkup
C STRIEBORNÝ ODZNAK SOŠV (za 
výrazný prínos pre olympijské 
a športové hnutie): Pavel Anetta, 
Elena Dugovičová-Boledovičová, 
Miroslav Ďurech, Arpád Érsek, 

Emília Fialová, Bohuš Hatiar, Štefan 
Korpa, Imrich Kováč, Ján Krišanda, 
Florián Leitman, Marcel Miček, 
Henrich Pelikán, Vojtech Potočný, 
Štefan Sedláček, Juraj Sedlák, 
Peter Schlank, Jozef Široký, Ján 
Štefánik,  Mikuláš Timko
C BRONZOVÝ ODZNAK SOŠV 
(za dlhodobú prácu a prínos 
pre rozvoj olympijského 
a športového hnutia): Anton 
Beľák, Milan Beňačka, Jozef Burcl, 
Marián Buschbacher, Ľudovít 
Buzgó, Vladimír Černušák ml., 

TROFEJ SOŠV BOLA UDELENÁ MALTÉZSKEJ POMOCI SLOVENSKO. Z RÚK PREZIDENTA SOŠV 
ANTONA SIEKELA A ČESTNÉHO PREZIDENTA FRANTIŠKA CHMELÁRA SI OCENENIE PREVZALI 
ZÁSTUPCOVIA TEJTO HUMANITÁRNEJ ORGANIZÁCIE TOMÁŠ SKLENÁR A ŠTEFAN DOBÁK.
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65. VALNÉ ZHROMAŽDENIE SOŠV

jednej tretiny hlasov. Vďaka úsiliu SOŠV 
a  podpore zo strany Fondu na podporu 
športu sa v súčasnosti začína rekonštruk-
cia najvýznamnejšieho krytého športové-
ho stánku na východe Slovenska.

Anton Siekel naznačil snahy SOŠV 
prostredníctvom svojej dcérskej spoloč-
nosti ďalej sa podieľať na rozvoji špor-
tovej infraštruktúry, konkrétne centier 
olympijskej prípravy, ktoré majú národný 
význam. Predovšetkým ide o viacúčelovú 
halu pre kolektívne športy v  Šamoríne, 
vodácky areál na Zemníku pri Bratislave 
a strelecké centrum v Trnave.

ÚPRAVA STANOV V DÔSLEDKU 
ZMENY ADRESY
„Snažíme sa vytvárať aj iné hodnoty ako 
len športové. Už je oficiálne potvrdené, 
že celý priestor pred Domom športu, 
ktorý sme revitalizovali, dostal nový ná-
zov Olympijské námestie. Dom športu 
a  teda aj sídlo SOŠV tak má namiesto 
doterajšej Junáckej 6, 831 04 Bratislava 
adresu symbolicky Olympijské námestie 
1, s  rovnakým PSČ,“ uviedol generálny 
sekretár SOŠV Jozef Liba. Práve zmena 
adresy sídla organizácie sa premietla do 
následnej drobnej úpravy stanov. 

ZMENA ČLENSTVA KLUBU ŠPORTOVÝCH 
REDAKTOROV
Vzhľadom na zmeny, ktoré v predošlom 
období nastali transformáciou profesij-
nej organizácie slovenských športových 
novinárov, plénum zobralo na vedomie 
ukončenie riadneho členstva Klubu 
športových redaktorov Slovenského syn-
dikátu novinárov (KŠR SSN) v SOŠV a za 
nového riadneho člena prijalo Klub špor-
tových redaktorov. Členstvo aj orgány už 
samostatne fungujúcej organizácie sú 
totožné s predošlými.

JÁN SÚKUP ČESTNÝM ČLENOM SOŠV
Za čestného člena SOŠV bol na 65. VZ 
SOŠV prijatý popredný športový fotograf 
Ján Súkup, ktorý si zároveň prevzal Zlatý 
odznak SOŠV. Ako fotoreportér najprv 
časopisu Štart a potom vo vlastnej agen-
túre Štartfoto pôsobil dovedna na 15 edí-
ciách OH, resp. ZOH, ale aj na množstve 
ďalších vrcholných podujatí, napríklad 
28 svetových šampionátoch v  ľadovom 
hokeji, či na MS a  ME vo futbale. Dlhé 
roky bol zmluvným fotografom SOV/
SOŠV, ktorý pôsobil na všetkých podu-
jatiach a  akciách organizácie. Jeho fo-
tografie sú prakticky v každej publikácii, 
ktorú SOV/SOŠV vydal.

TROFEJ SOŠV MALTÉZSKEJ POMOCI 
SLOVENSKO
Na 65. VZ SOŠV sa odovzdávali výročné 
ocenenia SOŠV za rok 2023, ako aj vy-

znamenania SOŠV. Ich sumár uvádzame 
osobitne. Najvyššie výročné ocenenie 
Slovenského olympijského a športového 
výboru za minulý rok dostala Maltézska 
pomoc Slovensko.

Maltézska pomoc Slovensko je 
humanitárna organizácia, ktorá ako 
jedna z  prvých začala s  poskytova-
ním pomoci ľuďom unikajúcim pred 
vojnou na Ukrajine.  Aj preto sa SOŠV 
rozhodol osloviť túto organizáciu, ako 
renomovaného a  skúseného partnera, 
so žiadosťou o nadviazanie spolupráce 
pri zabezpečovaní transportu huma-
nitárnej pomoci pre Olympijský výbor 
Ukrajiny. V  rámci tejto pomoci sa od 
roku 2022 zo Slovenska vypravilo na 
Ukrajinu niekoľko kamiónov s  trvanli-
vými potravinami, balenou vodou, šat-
stvom, hygienickými potrebami a inými 
vecami bežnej spotreby. I

Rastislav Drajna, Martin 
Ferenčík, Alexander Fotul, Milan 
Gašperčík, Vladimír Gubrický, 
Anton Gurčík, Pavol Hajmássy, Oto 
Haščák, Miroslav Jursík, Jaroslav 
Kamenský, Viliam Kohút, Dušan 
Kollár, Anna Kotočová-Janoštinová, 
Karol Kučera, Ján Kulich, Ján 
Lacko, Igor Machajdík, Martin 
Markušovský, Vladimír Martaus, 
Štefan Marták, Pavol Mutafov, 
Pavol Peciar, Martin Pupiš, Roman 
Riša, Ľubomír Roško, Pavol Sedlák, 
Jana Slobodová-Šeďová, Roman 

Schwarzbacher, Martin Šeďo, Ján 
Šiška, Ľudovít Šmelík, Ladislav 
Šranko, Ján Tánczos, Pavol Tisaj, 
Vladimír Tománek, Marta Tormová, 
Gabriel Valiska, Ladislav Váňa
C ČESTNÉ UZNANIE SOŠV (za 
dlhodobú aktivitu v športe): 
Juraj Baráth, Gustáv Barták, Jana 
Bartošová, Izabella Hurajtová,Tibor 
Libiak, Dušan Pollák, Igor Roháč, 
Vladimír Melo, Karol Materný, 
Marcel Makovič, Štefan Pastorek, 
Peter Radoczi, Ján Svák, Monika 
Tomovčíková, Hildegarda 

Támárová, Tomáš Urbaník, Miroslav 
Víťazka, Jaroslav Zachar
C MEDAILA SOŠV (pre 
účastníkov OH/ZOH, resp. pre 
medailistov z Európskych hier): 
Marián Bíreš, Jozef Bošanský, Karel 
David, Gabriela Gajanová, Zora 
Gorel Brziaková, Eduard Hartmann, 
Janette Husárová, Tatiana 
Kutlíková, Jaroslava Lauková-
Bukvajová, Nicol Lucák Čupková, 
Miroslav Marcinko, Klaudia 
Medlová, Lucia Medzihradská, 
Kamila Novotná, Eva Nyklová-

Marečková, Róbert Petrovický, 
Ľubomír Sekeráš, Miroslav 
Stanovský, Martin Švagerko
C PLAKETA SOŠV (za významný 
príspevok k rozvoju olympizmu 
a športu): Ivan Čillík, Karol 
Janas, Juraj Pelč, Jozef Petro, Jozef 
Pukalovič, Peter Pukalovič

VÝROČNÉ OCENENIE ŽENSKÁ TRÉNERSKÁ OSOBNOSŤ SI PREVZALA DLHOROČNÁ 
VÝZNAMNÁ TRÉNERKA ŠPORTOVÉHO AEROBIKU OĽGA KYSELOVIČOVÁ.

Užívajte si leto s naším
cestovným poistením

Infolinka +421 2 50 122 222
www.allianz.sk
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znik nového ministerstva, 
ktoré v  aktuálnej vládnej 
koalícii po vlaňajších parla-
mentných voľbách politicky 
presadila Slovenská národná 
strana, si vyžiadal zmenu 
kompetenčného zákona 
a  prináša viaceré očakáva-
nia. 

V oblasti športu sa MCRŠ 
SR chce zamerať na zlep-

šenie športovej infraštruktúry, efektív-
nejšiu podporu vrcholového športu, ale 
i na zlepšenie podmienok pre amatérsky 
šport a  celkové pozdvihnutie významu 
športu v  spoločnosti. Sústredí sa aj na 
prilákanie súkromných sponzorov, ktorí 
by mohli športu na Slovensku výrazne 
pomôcť.

Rezort prezentuje ambíciu vniesť do 
oblasti športu viac transparentnosti, 
znížiť byrokratické zaťaženie a zároveň 
zabezpečiť navýšené financovanie ako 
investíciu do prosperujúcej a  zdravšej 
budúcnosti Slovenska.

Rezort bude hospodáriť s rozpočtom 
približne 236 miliónov eur. Na prevádz-
ku ministerstva je určených päť percent, 
zvyšné prostriedky pôjdu na výzvy a plá-
nované projekty v športe a v cestovnom 
ruchu. Počet zamestnancov by sa mal 
pohybovať medzi 150 – 200. 

PRVÉ KROKY A INICIATÍVY
Minister cestovného ruchu a  športu 
Dušan Keketi (nominant SNS) pred-
stavil na májovej tlačovej konferencii 
aktivity rezortu za prvé týždne jeho 
existencie.

Prvé mesiace bola činnosť rezortu 
venovaná najmä kreovaniu organizač-
ného poriadku, organizačnej štruktúry, 
štatútu, ktorý schvaľovala vláda, ale 
taktiež riešeniu personálnych otázok. 
Vedenie nového ústredného orgánu 
štátnej správy muselo riešiť napo-
jenie na štátny rozpočet, centrálny 
ekonomický a  rozpočtový systém, ale 
i na ďalšie štátne informačné systémy. 
Ministerstvo preberalo podriadené 
organizácie, riešili sa nové zriaďovacie 
listiny, prípravy zmlúv a  personálne 
i technické zabezpečenie rezortu. 

Medzi najdôležitejšie realizované 
aktivity počas prvých 100 dní nového 
ministerstva zaradil jeho šéf Dušan 
Keketi navýšenie finančnej podpory 
národných športových zväzov o 13 mi-

liónov eur, finančnú podporu viac ako 
16 významných športových po dujatí 
vo výške dvoch miliónov eur, vypla-

TEXT: PATRIK HRBEK, 
FOTO: ANDREJ GALICA, 
TASR/JAKUB KOTIAN

V
ŠTRUKTÚRA A RIADIACI PRACOVNÍCI SEKTORU 
ŠPORTU NA MCRŠ SR
Štátny tajomník pre šport: JÁN KRIŠANDA 

SEKCIA FINANCOVANIA ŠPORTU A ŠTÁTNEJ ŠPORTOVEJ POLITIKY
Generálna riaditeľka sekcie: MAGDALÉNA DANIHELOVÁ 
Riaditeľ odboru financovania športu: JÁN TARABA 
Riaditeľ odboru štátnej športovej politiky: PETER MELNÍČEK 

SEKCIA ŠPORTU
Generálny riaditeľ: MILOŠ TOMÁŠ 
Riaditeľ odboru vrcholového športu a športovo talentovanej mládeže: 
TOMÁŠ SINGER 
Riaditeľka odboru vzdelávania, inovácií a prierezových činnosti: 
MONIKA ŠIŠKOVÁ 
Riaditeľ odboru rozvoja športovej infraštruktúry a podpory športových 
podujatí: TOMÁŠ ČERVEŇÁK

ŠANCA NA POSILNENIE 
POSTAVENIA ŠPORTU

ZAČIATKY MINISTERSTVA CESTOVNÉHO RUCHU A ŠPORTU SR

Ministerstvo cestovného ruchu 
a športu Slovenskej republiky 
(MCRŠ SR) vzniklo 1. februára 
2024 s ambicióznymi cieľmi 
posilniť a skvalitniť oba sektory, 
zlepšiť ich synergický efekt 
a zvýšiť prínos oboch odvetví 
pre štátny rozpočet. 

MINISTER DUŠAN KEKETI MÁ VIACERO 
PRIORÍT V OBLASTI ŠPORTU. 
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tenie finančných prostriedkov pre 
športovcov Top tímu vo výške 80  % 
(vzhľadom na blížiace sa olympijské 
hry) a  naštartovanie diskusií o  nove-
lách Zákona o športe a Zákona o Fonde 
na podporu športu.

Ako ďalej minister uviedol, zamest-
nanci rezortu tiež hľadajú možnosti 
podpory športu zo strany Slovakia 
Travel a ešte vo väčšej miere ako dote-
raz od Národnej lotériovej spoločnosti 
TIPOS, a. s., ktorá prešla pod nové mi-
nisterstvo.

Okrem týchto a  bežných denných 
aktivít pracuje sekcia športu momen-
tálne na viacerých projektoch, ktoré 
sú v  určitom stupni rozpracovanosti 
a  plánovania. V  nasledujúcej časti 
predstavíme tie najvýznamnejšie.

ROZVOJ ŠPORTOVEJ 
INFRAŠTRUKTÚRY 
Nový rezort chce venovať pozornosť 
rozvoju športovej infraštruktúry. Okrem 
budovania a  modernizácie bežných 
regio nálnych športovísk sa chce minis-
terstvo sústrediť aj na športovú infraš-
truktúru národného významu. Podľa 

ministra absentuje adekvátna infraš-
truktúra pre športy, ktorých reprezen-
tanti pravidelne prinášajú pre Slovensko 
medaily z olympijských hier alebo z maj-
strovstiev sveta. Je preto dôležité tej-
to problematike venovať pozornosť. 
Zdôraznil však, že výstavba športovej 
infraštruktúry sa musí riadiť princípom 
dlhodobej udržateľnosti projektov.

Rezort tiež rokuje s  Ministerstvom 
financií SR a  so Slovenskou záručnou 
a rozvojovou bankou o zmene financo-
vania športovej infraštruktúry tak, aby 
mohla mať aj dlhodobý charakter a ne-
bola postavená len na nenávratných 
príspevkoch na konkrétny rok.

Nedávno tiež došlo k  významné-
mu navýšeniu financií výzvy Fon-
du na podporu športu INFRA 4. Okrem 
toho  prebiehajú rokovania o  revízii 
využitia zdrojov fondov EÚ a  Plánu 
obnovy ako možností dodatočného 
financovania športu. 

LEGISLATÍVA
V rámci tohto zamerania ministerstvo 
prezentuje snahy zlepšiť problematic-
kú legislatívu v tomto sektore s cieľom 

ZAČIATKY MINISTERSTVA CESTOVNÉHO RUCHU A ŠPORTU SR

GRAFICKÝ MATERIÁL REZORTU ODRÁŽAJÚCI KĽÚČOVÉ PRIORITY V OBLASTI CESTOVNÉHO RUCHU 
A ŠPORTU, KTORÉ MÁ V PLÁNE IMPLEMENTOVAŤ DO REÁLNEJ PRAXE.

„NA ROZVOJ 
CESTOVNÉHO RUCHU 
A ŠPORTU PÔJDE 
ROČNE O 100 MILIÓNOV 
EUR VIAC. MOJOU 
PRIORITOU JE PRINIESŤ 
MERATEĽNÉ VÝSLEDKY 
V CESTOVNOM RUCHU 
AJ ŠPORTE, PRETO 
ROBÍME KONCEPČNÉ 
ZMENY, KTORÉ 
VYCHÁDZAJÚ Z JASNEJ 
STRATÉGIE.“  
DUŠAN KEKETI, MINISTER
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ZAČIATKY MINISTERSTVA CESTOVNÉHO RUCHU A ŠPORTU SR

umožniť efektívnejšiu a jasnejšiu pod-
poru športu. V  súčasnosti prebiehajú 
práce na novelizácii Zákona o  športe 
a Zákona o Fonde na podporu športu.

V  rámci Zákona o  športe chce 
ministerstvo odstrániť nadbytočnú 
administratívnu záťaž, nejednoznač-
nosť ustanovení, upraviť v praxi prob-
lematické paragrafy, zefektívniť boj 
proti negatívnym javom v  športe, ale 
i  zatraktívniť sponzoring. Diskutuje 
sa tiež o zmene vzorca na výpočet prí-
spevku uznaným športom, ako aj o od-
vodoch profesionálnych športovcov. 
Zmenami by mal prejsť tiež projekt 
Top tímu. Ministerstvo má aj ambíciu 
zjednodušiť problematiku riešenia 
sporov v športe, či stratu spôsobilosti 
športových organizácií.

V prípade Zákona o Fonde na pod-
poru športu je cieľom legislatívnej ini-
ciatívy zvýšenie alokácie pre rozvojové 
projekty Fondu na podporu športu, 
redefinícia kategorizácie športovej 
infraštruktúry, ktorú bude možné pod-
poriť, ale i rozšírenie oblastí podpory. 

Ministerstvo tiež realizuje ďalšie 

medzirezortné diskusie o možnostiach 
navýšenia zdrojov pre športový sektor.

PODPORA ŠPORTOVÝCH PODUJATÍ
„Vrcholné športové podujatia prináša-
jú reklamu pre  Slovensko  a  aj finanč-
ný efekt. Tam budeme spolupracovať 
so zväzmi,“ povedal minister Dušan 
Keketi. V  súčasnosti už rezort schvá-
lil finančnú podporu 16 významných 

športových podujatí, ako napríklad 
Medzinárodného maratónu mieru 
v Košiciach, ktorý v tomto roku oslávi 
100 rokov od vzniku.

Športové zväzy môžu nahlasovať 
ďalšie plánované významné medzi-
národné podujatia, pri ktorých chcú 
žiadať štát o  podporu. V  rámci tej-
to problematiky rezort vypracoval 
usmernenie, ktorého cieľom je priblí-
žiť a uľahčiť proces žiadania o podporu 
pre tieto podujatia.

ZBER DÁT A DIGITALIZÁCIA
Ministerstvo sa chce v  najbližšom 
období sústrediť na zber dát a digita-
lizáciu. Šéf rezortu prezentoval najmä 
potrebnú pasportizáciu športovísk 
a dobudovanie Informačného systému 
športu. Inovácie, digitalizácia a  ma-
ximálne využitie informatizácie a  dát 
v športe majú napomôcť lepšej správe 
a strategickému plánovaniu.

Ministerstvo už začalo so  zberom 
dát a  národné športové zväzy aj  ná-
rodné športové organizácie vyzvalo 
na spoluprácu. Požiadalo ich o  zber 
informácií o  chýbajúcej športovej 
infraštruktúre národného a  regio-
nálneho významu, o  plánovaných 
významných športových podujatiach 
medzinárodného významu v  najbliž-
ších rokoch, prípadne o  možnosti 

CESTOVNÝ RUCH

O krem športu nové 
ministerstvo zastrešuje 
aj oblasť cestovného 

ruchu. V nej sa chce zamerať 
na rozvoj turizmu v regiónoch 
a na prilákanie zahraničných 
návštevníkov. Rezort plánuje 
spustiť projekt eVisitor, ktorý má 
zabezpečovať dáta o pohybe 
turistov na Slovensku a tak 
pomôcť pri stanovovaní 
budúcich stratégií. Nový 
rezort sa v poslednom období 
zameral aj na zmapovanie 
atrakcií cestovného ruchu, 
aby bola propagácia cielená 
a efektívna. Rezort chce tiež 
hľadať možnosti dodatočného 
financovania cestovného ruchu 
prostredníctvom eurofondov 
a plánu obnovy. Cieľom je 
tiež vznik Fondu na podporu 
cestovného ruchu. Z dôvodu 
nedostatku zamestnancov v tomto 
sektore na Slovensku chce 
ministerstvo spolu so školami 
zatraktívniť štúdium v oblasti 
gastra a hotelierstva.

ŠTÁTNY TAJOMNÍK PRE ŠPORT JÁN 
KRIŠANDA AKO DLHOROČNÝ DŽUDISTICKÝ 
TRÉNER A FUNKCIONÁR POZNÁ 
PROBLEMATIKU ŠPORTU VEĽMI DÔVERNE. 

SÍDLO NA NÁBREŽÍ DUNAJA

V láda Slovenskej republiky schválila dňa 8. mája 2024 nové sídlo rezortu, 
ktorým sú priestory budovy Sklad č. 7 na nábreží Dunaja, v bezprostrednej 
blízkosti obchodno-administratívneho centra na Pribinovej ulici. Táto 

historická budova, navrhnutá vo funkcionalistickom štýle a postavená 
v 20. rokoch 20. storočia, ponúka moderné priestory v blízkosti centra mesta. 
Sklad č. 7 bratislavského prístavu je zaradený medzi národné kultúrne 
pamiatky ako pamiatka priemyselnej architektúry.
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uchádzať sa o takéto podujatie, ako aj 
o návrhy na zlepšenie rozvoja sloven-
ského športu. 

ĎALŠIE OBLASTI AKTIVÍT
Medzi ďalšie dôležité aktivity, na ktoré 
sa chce nový rezort zamerať, patrí na-
príklad vypracovanie dlhodobej straté-
gie rozvoja športu, nastavovanie schém 
čerpania eurofondov, riešenie otázky 
nedostatku športových odborníkov, 
vzdelávanie v tejto oblasti, či maximálne 
využitie informatizácie a dát v športe.

Ambíciou príslušných sekcií je tiež 
komparácia systémov v  zahraničí a  na-
stavovanie koncepčných a  strategických 
dokumentov. V  tejto súvislosti sa pred-
stavitelia rezortu už viackrát stretli so za-
hraničnými partnermi z okolitých krajín.

Prezentované sú aj plánované aktivity 
v  rámci regiónov, pretože šport aj ces-
tovný ruch sú neoddeliteľnou súčasťou 
regionálneho rozvoja. 

Čo sa týka školského športu, ten 
zostal v  pôsobnosti rezortu školstva, 
avšak Ministerstvo cestovného ruchu 
a  športu plánuje v  rámci tejto proble-
matiky intenzívnu spoluprácu a  meto-
dické usmerňovanie. Rezort napríklad 
významnou finančnou čiastkou podporil 
aj majstrovstvá Slovenskej republiky 
v školskom športe s názvom Superfinále 
2024.

DÔLEŽIT Ý KROK PRE BUDÚCNOSŤ
Vznik Ministerstva cestovného ru-
chu a  športu SR je dôležitým krokom 

pre budúcnosť oboch sektorov. Nový 
rezort potrebuje čas, aby sa mohol 
naplno etablovať a  efektívne plniť 
svoje úlohy a  vytýčené ciele. Vytvore-
nie mini sterstva zahŕňa viac než len 
admini stratívne kroky. Vyžaduje si dô-
kladné plánovanie, jasné definovanie 
cieľov a neustálu spoluprácu so športo-
vými organizáciami, klubmi a so samot-
nými športovcami. 

Na začiatku môže nové ministerstvo 
čeliť rôznym výzvam, ako sú byrokra-
tické prekážky, nedostatok zdrojov 
alebo potreba získať dôveru verejnosti 
a  športovej komunity. Každý z  týchto 
krokov je nevyhnutnou súčasťou rastu 
a budovania pevnej základne pre budú-
ce úspechy.

Čas tiež umožňuje ministerstvu 
vytvoriť si meno a  získať reputáciu se-
riózneho a  spoľahlivého partnera pre 
športové iniciatívy. Potrebné reformy, 
ako zlepšenie súčasnej legislatívy, 
modernizácia infraštruktúry, podpora 
mladých talentov či zvyšovanie kvality 
tréningových programov, neprinášajú 
okamžité výsledky, ale vyžadujú si syste-
matickú a dlhodobú (spolu)prácu. Preto 
je dôležité akceptovať potrebu času pri 
budovaní nového ministerstva. Trpezli-
vosť, strategické plánovanie a  neustále 
zlepšovanie procesov môžu priniesť 
ovocie v podobe zvýšenej kvality športu, 
jeho podmienok, spokojnosti športovcov, 
športových odborníkov, športových orga-
nizácií a lepších výsledkov na národnej aj 
medzinárodnej úrovni. I

ŠPORTOVÉ HNUTIE 
VZNIK NOVÉHO REZORTU 
OCENILO

Najvyšší predstavitelia 
slovenského športového 
hnutia vyzdvihujú 

spoluprácu s novým rezortom 
a význam spoločného dialógu 
pre efektívnu podporu tejto 
významnej oblasti a jej 
rozvoj. „Máme s kým rokovať, 
zdieľať údaje, ktoré máme 
k dispozícii, a spoločne hľadať, 
čo je pre slovenský šport 
najlepšie a najefektívnejšie. 
Dialóg a porozumenie strán 
sú dôležité. Športové hnutie 
môže byť príkladom pre 
ostatné sféry spoločnosti, ako 
diskutovať a hľadať názorové 
prieniky,“ povedal na aprílovom 
stretnutí so zástupcami členov 
Slovenského olympijského 
a športového výboru (SOŠV) 
aj s predstaviteľmi MCRŠ SR 
prezident SOŠV Anton Siekel.

APEL ČESTNÉHO 
PREZIDENTA SOŠV

Č estný prezident SOŠV 
František Chmelár na 
májovom 65. valnom 

zhromaždení SOŠV apeloval na 
delegátov: „Bolo by obrovskou 
chybou nevyužiť vznik 
ministerstva. Má pred sebou 
veľkú výzvu, pretože je potrebné 
veľa naprávať z minulosti. 
Vyzývam nás všetkých, aby sme 
ministerstvo nielen rešpektovali, 
ale aby sme mu boli nápomocní, 
aby sme komunikovali 
a prichádzali s nápadmi.“

JEDNOU Z PRIORÍT MINISTERSTVA JE PODPORA ŠPORTOVEJ INFRAŠTRUKTÚRY. NEDÁVNO 
OTVÁRALI ZMODERNIZOVANÝ ATLETICKÝ ŠTADIÓN V SPIŠSKEJ NOVEJ VSI. 

ZAČIATKY MINISTERSTVA CESTOVNÉHO RUCHU A ŠPORTU SR
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inancovanie národných špor-
tových zväzov u  našich zá-
padných susedov po novom 
funguje diferencovane pre 
rôzne skupiny športov. NSA 
rozdelila športy podľa zverej-
nených kritérií a  pravidiel do 
piatich skupín, pričom zväzy 
sú financované na základe za-
radenia do príslušnej skupiny.

Nad rámec iných progra-
mov NSA v  rámci tohto pre-

rozdelí vybraným športom v  tomto 
roku 200 miliónov českých korún. 
Tieto peniaze im majú pomôcť v  sú-
perení so svetovou špičkou. Treba po-
vedať, že uvedený program zohľadňuje 
predovšetkým priority reprezentácie 
a  talentovanej mládeže. Veď agentúra 
v  tomto roku na podporu športu cel-
kove rozdelí mnohonásobne vyššiu 
sumu: až 6,9 miliardy Kč, čo je podľa 
aktuálneho kurzu v  prepočte zhruba 
276 miliónov eur.

Cieľom nového systému je efektívna 
podpora vybraných športov. Tá má za-
bezpečiť vyššiu konkurencieschopnosť 
oproti iným krajinám a vylepšenie po-
zície českých „naj“ športov na medzi
národnej scéne. Systém je otvorený 
a  bude priebežne vyhodnocovaný. Po 
prvý raz sa revízia poradia uskutoční 
už po tohtoročných OH v Paríži.

„Štát nemôže zabezpečiť širokú fi-
nančnú podporu pre 130 športových 
zväzov. Chceli by sme cielenou, väčšou 
podporou podporiť športy, ktoré majú 
v Česku tradíciu, veľkú členskú základňu 
a sú populárne. Neznamená to, že ostat-
né prídu o podporu alebo že by pre ne 
nastala nejaká katastrofa a zostali by na 
polovici súčasného stavu,“ vyhlásil pri 
prezentácii systému predseda Národnej 
športovej agentúry Ondřej Šebek.

PRINCÍPY A SPÔSOB 
HODNOTENIA ŠPORTOV
NSA zverejnila podrobné hodnotiace 
kritériá, podľa ktorých sa financie roz-
deľujú národným športovým zväzom 
(NŠZ). V  každom z  kritérií môžu zväzy 
získať maximálne 300 bodov. Následným 
výpočtom pri započítaní váhy daného 
piliera obdrží každý zväz finálnu bodo-
vú hodnotu. Podľa celkového bodového 
ohodnotenia sa vytvorí poradie zväzov.

ÚSPEŠNOSŤ ŠPORTU (váha 45 percent): Naj-
významnejšiu hodnotu má úspešnosť 
daného športu a  jeho zaradenie do 

programu vybraných multišportových 
podujatí, prioritne olympijských hier.

VEĽKOSŤ ČLENSKEJ ZÁKLADNE (30 percent): 
Športy môžu získať body za aktívnu 
členskú základňu. Za každú tisícku 
členov zväz získa dva body a za každú 
tisícku juniorov ešte jeden bod navyše.

POPULARITA ŠPORTU (20 percent): Zväzy 
môžu získať maximálne 90 bodov vďa-
ka súčtu sledovateľov na Facebooku, 
Instagrame, sieti X (bývalom Twitteri) 
alebo YouTube. Sociálne siete samot-
ných športovcov potom môžu pridať 
ďalších 40 bodov. Prihliada sa tiež na 
návštevnosť top podujatia organizo-
vaného zväzom a počet členov medzi
národnej federácie.

SPOLOČENSKÁ ZODPOVEDNOSŤ ŠPORTU 
(5  percent): Hodnotia sa veci, ako je 
rodová vyváženosť v  riadiacich orgá-
noch zväzu alebo počet usporiadaných 
medz inárodných šampionátov v Česku. 
Zväz môže získať najviac bodov za or-
ganizáciu majstrovstiev sveta v športe, 
ktorý je tiež súčasťou programu OH/
ZOH. V  tomto roku tak napríklad 100 
bodov získali Český biatlonový zväz 
za usporiadanie MS v Novom Meste na 
Morave aj Český zväz ľadového hokeja 
zväz za májové MS v Prahe a v Ostrave. 

V tomto pilieri sa hodnotí aj úspeš-
nosť športu v medzinárodnej športovej 
diplomacii a úspešnosť predchádzania 

TEXT: PATRIK HRBEK, FOTO: TASR/AP

F

MÔŽEME SA INŠPIROVAŤ ČECHMI?

PRIORIZÁCIA ŠPORTOV V ČESKEJ REPUBLIKE

Národná športová agentúra 
(NSA) začiatkom roka 2024 
prezentovala systém priorizácie 
športov v Českej republike. 
Môžeme sa ním inšpirovať 
aj na Slovensku?

Ž enské tímy kolektívnych 
olympijských športov 
(podobne ako na 

Slovensku) dlhodobo nemajú 
v Českej republike primeranú 
podporu a strategický plán 
rozvoja a zároveň sú dlhodobo 

finančne, organizačne 
i personálne poddimenzované. 
Preto sa v Česku už tretí rok 
realizuje koncepcia rozvoja 
konkurencieschopnosti 
štátnej reprezentácie žien 
v kolektívnych športoch. 

Na obdobie 2022 – 2028 to 
znamená vytváranie vhodných 
podmienok na prípravu 
dievčenských či ženských 
tímov a dlhodobú strategickú 
podporu na zvýšenie výkonnosti 
a konkurencieschopnosti.

Pri spustení programu boli 
medzi oprávnených žiadateľov 
s pridelenými financiami 
v rámci prvej dotačnej výzvy 
v celkovej výške 150 miliónov 
Kč zaradené zväzy siedmich 
letných kolektívnych športov. 

PROJEKT PODPORY ŽENSKÝCH TÍMOV KOLEKTÍVNYCH OLYMPIJSKÝCH ŠPORTOV
Popri projekte priorizácie športov česká Národná športová agentúra osobitne podporuje tiež niektoré kolektívne 
športy s výhľadom k olympijským hrám v roku 2028 a k ZOH 2026 a 2030.
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dopingu a  ďalším negatívnym javom 
v  danom športe. Napríklad pozícia 
vice prezidenta biatlonovej IBU pomô-
že českému biatlonu v tomto systéme 
80 bodmi. 

PREFEROVANÁ JE TRIDSIATKA, 
ALE OSTATNÉ ŠPORT Y O PODPORU 
NEPRÍDU
Na vrchole rebríčka je vybraná trid
siatka športov s  prioritnou podporou. 
V nej je 28 najúspešnejších NŠZ, z toho 
maximálne štyri NŠZ neolympijských 
športov, pokiaľ sa v  rámci kritérií 
umiestia do 28. miesta. Dvom športo-
vým zväzom udeľuje NSA voľnú kartu.

Priamy zásah do financovania 
s  ohľadom na priorizáciu však nie je 
nijako zásadný. Športové zväzy, ktoré 
skončili v  druhej skupine, majú za-

ručenú podporu vo výške 95 percent 
minuloročnej podpory, a to aj v oblasti 
reprezentácie. 

Priorizácia nemá vplyv ani na ďalšie 
programy NSA typu Môj klub a nijako 
nezasahuje do kľúčového programu 
Organizácie športu, z  ktorého všetky 
zväzy fungujú. V  tejto výzve je tento 
rok alokovaných 2,9 miliardy Kč. 

ROZDELENIE ŠPORTOV DO KATEGÓRIÍ 
PODĽA PRÍSLUŠNÝCH ZVÄZOV
Uvádzame rozdelenie športov podľa 
kategórií. Príslušný NŠZ ďalej distri-
buuje peniaze pre jednotlivé odvetvia 
príslušného športu.
1.  stolný tenis, horolezectvo, moderný 

päťboj, bejzbal, lukostreľba, plavecké 
športy, basketbal, športová streľba, 
rýchlokorčuľovanie, golf, biatlon, šerm, 

PRIORIZÁCIA ŠPORTOV V ČESKEJ REPUBLIKE

NAJVÄČŠOU TOHTOROČNOU UDALOSŤOU V ČESKOM ŠPORTE BOL ZISK TITULU MAJSTROV SVETA NA ŠAMPIONÁTE, KTORÝ SA HRAL 
V PRAHE A V OSTRAVE.

„ŠTÁT NEMÔŽE 
ZABEZPEČIŤ ŠIROKÚ 
FINANČNÚ PODPORU 
PRE 130 ŠPORTOVÝCH 
ZVÄZOV.“  
PREDSEDA NSA ONDŘEJ ŠEBEK

Výška dotácie na podporu 
dievčenských či ženských tímov 
bola pre ne schválená v tejto 
výške (všetky sumy v Kč): futbal 
26,4 mil., basketbal 25,8 mil., 
hádzaná 23,6 mil., volejbal 23 mil., 
pozemný hokej 22,8 mil., ragby 
14,3 mil. a vodné pólo 13,9 mil.

Na konci roka 2022 NSA 
predstavila ďalšiu výzvu 
s celkovým objemom takisto 
150 miliónov Kč. S ohľadom 
na prípravu na ZOH 2026 
medzi oprávnených žiadateľov 

pribudol zväz ľadového hokeja. 
Rozdelenie dotácií pre športové 
zväzy bolo nasledovné: futbal 28 
mil., basketbal 27,1 mil., volejbal 
25,1 mil., ľadový hokej 21,5 mil., 
hádzaná 20,9 mil., pozemný hokej 
11,9 mil., ragby 9,8 mil. a vodné 
pólo 5,6 mil.

V tomto roku NSA vyzvala na 
predloženie Koncepcie rozvoja 
konkurencieschopnosti štátnej 
reprezentácie žien v kolektívnych 
športoch na obdobie rokov 2024 
– 2028.

S výhľadom na ZOH 2026 medzi 
oprávnených žiadateľov ešte 
pribudli curling a po vlaňajšom 
zaradení dodatočných športov do 
programu OH 2028 v Los Angeles 
aj softbal, lakros a flag futbal. 
NSA preto rozhodla o navýšení 
pôvodnej 150-miliónovej sumy 
o ďalších približne 15 miliónov 
českých korún.

POZITÍVA SYSTÉMU
Národná športová agentúra 
poskytuje vybraným zväzom 

prostriedky pre ich dievčenské 
a ženské tímy nad rámec 
bežného financovania. Pre 
niektoré menšie zväzy je táto 
podpora na úrovni doterajšej 
podpory celého zväzu.

Pozitívne možno hodnotiť 
to, že jednotlivé zväzy 
vypracovávajú koncepciu na 
obdobie rokov 2024 – 2028. 
Tá obsahuje napríklad históriu 
výkonnosti tohto športu 
(výpočet úspechov na OH, MS, 
ME), rozbor súčasného stavu, 
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gymnastika, boby, skeleton, tenis, jaz-
dectvo, cyklistika, veslovanie, softbal, 
hádzaná, volejbal, kolieskové športy, 
džudo, futbal, atletika, kanoistika, lyžo-
vanie, florbal, ľadový hokej, zápasenie,

2.  športové lietanie, motorizmus, box, 
kolky, bowling, bojové športy, ragby, 
triatlon, hokejbal, bedminton, kraso-
korčuľovanie, kickbox, jachting, mo-
derná gymnastika, orientačný beh, 
taekwondo, tanečné športy, vodné 
lyžovanie, vodný motorizmus, vzpie-
ranie, potápanie,

3.  americký futbal, roztlieskavačky, disk
golf, squash, surfing, lakros, wušu, sán-
kovanie, biliard, kriket, korfbal, športový 
rybolov, curling, karate, pozemný hokej, 
skiboby, vodné pólo, amatérske letectvo 
a modelárstvo, šachy,

4.  vyššie nemenované športy s  nepre
tržitou podporou zo strany štátu po-
čas aspoň piatich rokov,

5.  športové zväzy s  nepravidelnou či 
kratšou podporou zo strany štátu; 
musia spĺňať podmienky zväzu – 
teda mať medzinárodnú strešnú fe-
deráciu aspoň s 15 členmi, NŠZ musí 
mať aspoň 100 členov a pôsobiť as-
poň v 7 krajoch ČR.
Ako vidno, podpora v  Česku je cie-

lená na individuálne aj kolektívne 
športy, letné i  zimné, ale dokonca aj 
na  neolympijské. „V  Českej republike 
je mnoho športov, ktoré, aj keď nie sú 
olympijské, majú veľkú členskú a divác-
ku základňu,“ hovorí na margo katego-
rizácie predseda NSA Ondřej Šebek.

DIFERENCIÁCIA JE NEVYHNUTNÁ
Ako informovali zástupcovia NSA, 
Česká republika v rôznych programoch 
podporovala viac ako 100 rôznych 
športových odvetví. Najmä v  oblasti 
reprezentácie a  talentovanej mládeže 
je však nutné prostriedky prideľovať 
cielene. Preto vznikajú jednotlivé 
úrovne športov a prvých 30 dostáva od 
štátu prioritnú podporu. Tento počet je 
podľa predstaviteľov agentúry výsled-
kom kompromisu. „Niekto mal pred-
stavu, že ich bude desať. Myslím si, že 

to by bolo pre niektoré kruté. Keby ich 
bolo 50, tak by to zase nemalo zmysel," 
poznamenal Ondřej Šebek.

Finančný dopad nie je zo začiatku 
zásadný. V budúcich rokoch však chce 
NSA vybrané prioritné športy podpo-
rovať výraznejšie. Priorizácia nemá byť 
pre ostatné športové zväzy limitom, 
ale pozitívnou motiváciou posúvať sa 
vpred a neustále sa rozvíjať.  I

PRIORITY PODĽA NSA

Najdôležitejším kritériom 
zaradenia športov do 
niektorej z piatich kategórií 

sú medzinárodné úspechy (váha 
45 %). Posudzuje sa aj veľkosť 
členskej základne s dôrazom na 
mládež (30 %). Zohľadňuje sa 
popularita nielen doma, ale aj 
v zahraničí (20 %). Posledným 
hľadiskom je spoločenská 
zodpovednosť, ktorá zahŕňa boj 
proti dopingu, rodovo vyvážené 
zastúpenie v orgánoch zväzu, 
organizovanie vrcholných 
podujatí v Česku alebo zastúpenie 
funkcionárov v medzinárodných 
organizáciách (5 %). I

aktuálne výsledky a umiestenia 
v medzinárodných rebríčkoch 
jednotlivých vekových kategórií, 
štruktúru reprezentácie, príčiny 
poklesu konkurencieschopnosti, 
koncepciu výchovy a rozvoja 
talentovanej mládeže, realizačné 
tímy, zdravotné zabezpečenie, 
samotnú koncepciu, jej časové 
horizonty, systém a koncepciu 
rozvoja talentovanej mládeže, 
časovú os jednotlivých procesov 
v koncepcii, finančný rozpočet na 
realizáciu koncepcie, atď.

Ako možno projekt hodnotiť? 
Predovšetkým v športoch, kde 
financovanie narástlo skokovo, 
sa prejavil pomerne rýchly 
pozitívny efekt. Ide o prekvapivé 
výsledky v ragby a v pozemnom 
hokeji. Financie dokázali v tomto 
prípade významne pomôcť. 
Tím sedmičkového ragby 
získal bronz na Európskych 
hrách 2023 a zabezpečil si tak 
účasť v dodatočnej olympijskej 
kvalifikácii. Pozemné hokejistky 
skončili na druhom mieste 

v 2. divízii ME, vďaka čomu tiež 
hrali v kvalifikácii na OH 2024. 
Aj keď tímy do Paríža napokon 
nepostúpili, bol to krok vpred.

Pozitívne tiež možno 
hodnotiť prácu vo volejbale. 
Zväz vybudoval tréningové 
centrum, školu a zázemie pre 
trénerov. Dievčatá už v útlom 
veku spolu trénujú aj hrajú. 
Projekt významne pomohol 
tiež vodnému pólu, ragby 
a pozemnému hokeju. V týchto 
športoch sa podpora ženského 

tímu v úvodných rokoch začala 
rovnať dovtedajšej celej podpore 
zväzu.

Významné je, že financie 
z tohto projektu sú prioritne 
využité na prípravu kadetiek, 
dorasteneckých tímov, podporu 
mládeže a reprezentácie, aj 
na úhradu platov trénerov 
v kluboch. Problémom projektu 
však je, že agentúra nedokáže 
plánovať s dlhším ako ročným 
horizontom. NSA má rozpočet 
schvaľovaný len na jeden rok. I

NSA ROZDELILA ŠPORTY PODĽA ZVEREJNENÝCH 
KRITÉRIÍ A PRAVIDIEL DO PIATICH SKUPÍN, PRIČOM 
ZVÄZY SÚ FINANCOVANÉ NA ZÁKLADE ZARADENIA 
DO PRÍSLUŠNEJ SKUPINY.

V ČESKU SA V TOMTO ROKU KONALI 
AJ MAJSTROVSTVÁ SVETA V BIATLONE. 
HOSTILI ICH V NOVOM MESTE NA MORAVE.



Dodávame energiu 
nielen domácnostiam 
ale aj slovenským 
olympionikom.
Veolia je generálny partner 
Slovenského olympijského 
a športového výboru.

www.veolia.sk

GENERÁLNY PARTNER
SLOVENSKÉHO OLYMPIJSKÉHO A ŠPORTOVÉHO VÝBORU
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Na pôde parížskej Sorbonny 
na medzinárodnom kongrese 
padlo 23. júna 1894 rozhod-

nutie o založení Medzinárodného 
olympijského výboru (MOV), aj 
o  obnovení antických Olympij-
ských hier v  novoveku. Iniciátor 
oboch prelomových rozhodnutí, 

vtedy 31-ročný francúzsky barón 
a  pedagóg Pierre de Coubertin, 
sa tak stal „otcom zakladateľom“.

Coubertin pôvodne chcel, aby 
práve Paríž ako hlavné mesto jeho 
vlasti bol dejiskom Hier I. olym-
piády v  roku 1896. Vyslyšal však 
prosby Grékov, ktorí chceli, aby 
sa premiérové novoveké hry ko-
nali v krajine, v ktorej tie antické 
vznikli a  mali takmer 1200-ročnú 
tradíciu. Takže OH 1896 sa usku-
točnili v  Aténach a  až tie ďalšie 
v roku 1900 v Paríži.

Coubertinovi však hry v hlavnom 
meste Francúzska priniesli veľké 
sklamanie. Boli totiž len „príveskom“ 
svetovej priemyselnej výstavy, kto-
rá ich úplne zatienila. Organizácia 
Hier II. olympiády v Paríži 1900 bola 
biedna. Ich súťaže boli rozťahané až 
na obdobie viac než piatich mesia-
cov! Súťažilo sa na toľkých športo-
viskách, že mnohí účastníci strácali 
prehľad, kde a kedy budú štartovať. 
Navyše športové stánky boli v zlom 
stave. Divácka návštevnosť bola 
slabá, hry nikto oficiálne neotvoril, 

ani neukončil. Sklamaný Coubertin 
sa od tohto fiaska dištancoval...

Z dlhodobo tradičných olympij-
ských športov pribudli do progra-
mu OH veslovanie, jachting, futbal, 
lukostreľba, jazdectvo a  v  rámci 
plávania vodné pólo. Ale súťažilo 
sa aj v ragby, golfe (tieto dva športy 
sa relatívne nedávno do programu 
hier vrátili), póle na koňoch, krikete 
a  v  krokete. Pozitívom bola prvá 
účasť žien, aj keď ich počet bol 
len symbolický. Štartovali v  golfe 
a v tenise.  I

OLYMPIJSKÉ HRY 
1900 V PARÍŽI

100

OLYMPIJSKÉ HRY SA POD 
EIFFELOVKOU USKUTOČNIA 
PO ROKOCH 1900 A 1924 
UŽ TRETÍ RAZ.

POD EIFFELOVKOU 
PO          ROKOCH

Dlhodobá rivalita Paríža 
a Londýna sa prejavuje 
aj na olympijskej pôde. 
Londýn sa v roku 2012 stal 
prvým mestom na svete, 
ktoré hostilo olympijské hry 
už po tretí raz. Paríž sa 
britskej metropole teraz v lete 
(od 26. júla do 11. augusta) 
vyrovná. Pod Eiffelovu vežu 
zavítajú OH takisto 
po tretí raz.

OLYMPIJSKÉ HRY TRETÍ RAZ V PARÍŽI TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ENVATO, IOC FLICKR
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V PARÍŽI OH 1900, 1924 A 2024
V  Paríži sa olympijské hry premiérovo 
konali v  roku 1900. Reprízovo v  roku 
1924 – teda presne pred sto rokmi. Práve 
storočnicový motív bol pre Francúzov pri 
poslednej kandidatúre Paríža kľúčový. 
V predošlom období trikrát neuspeli, keď 
sa uchádzali o OH 1992, 2008 aj 2012. O to 
viac im záležalo na úspechu spojenom 
s okrúhlym jubileom. 

V októbri 2016 bol na návšteve Paríža 
prezident Medzinárodného olympijského 
výboru (MOV) Thomas Bach. Pri tejto 
príležitosti si prevzal originál olympijskej 
vlajky z OH 1924. Na margo ponuky mes-
ta vtedy povedal: „Paríž má veľmi, veľmi 
silnú kandidatúru pre jednotu a šírku pod-
pory, ktorej sa teší. Urobilo na mňa dojem, 
že som ju cítil v  športových aj v politic-
kých kruhoch. V  minulých kampaniach 
Paríža to nebolo pravidlom.“

Z PÄTICE ZOSTALA DVOJICA
O  usporiadanie OH 2024 prejavili pred 
spustením procesu v  septembri 2015 zá-
ujem v  piatich krajinách – v  štyroch eu-
rópskych a v USA. Po dvojo hrách mimo 
Európy (2016 v brazílskom Riu de Janeiro 
a 2020, resp. 2021 v japonskom Tokiu) bolo 
zrejmé, že európski kandidáti majú lepšie 
vyhliadky. Tým viac, že americký Boston, 
ktorý doma uspel v súboji Los Angeles, San 
Franciscom i Washingtonom, to pre silnú 
opozíciu v meste „zabalil“ ešte pred spus-
tením oficiálneho procesu. Ale napokon 
bol v hre predsa aj uchádzač z USA, pretože 
tamojší olympijský výbor (USOC) navrhol 
Los Angeles, ktoré pôvodne v  domácich 
voľbách skončilo druhé za Bostonom.

Traja zo štyroch európskych kandidá-
tov však postupne vycúvali z boja o OH 
1924 tak ako Boston. Prvý to vzdal ne-
mecký Hamburg. V  novembri 2015 tam 

kandidatúru v referende s 50-percentnou 
účasťou pomerom hlasov 51,6:48,4 % 
proti OH obyvatelia stopli. V talianskom 
Ríme novozvolená starostka Virginia 
Raggiová v septembri 2016 vyhlásila, že 
ona a jej tím prevzali mesto v dezolátnom 
stave a na usporiadanie OH v ňom nie sú 
podmienky. Rím odstúpil. A  vo februári 
2017 ho nasledovala Budapešť, ktorej ne-
pomohla ani veľká podpora maďarského 
premiéra Viktora Orbána. Dovtedy málo 
známe občianske hnutie Momentum to-
tiž zorganizovalo veľmi úspešnú petíciu, 
v ktorej sa vyše 260-tisíc ľudí vyslovilo za 
referendum k  tejto veci. Proti OH v Bu-

dapešti sa uskutočnilo aj niekoľko de-
monštrácií. V obave z výsledku referenda 
mestská rada projekt radšej stopla.

Z  pätice kandidátov teda zostali len 
dvaja. Opakovala sa nemilá situácia pred 
voľbami dejiska ZOH 2022. O tie sa uchá-
dzalo ešte viac miest, ale jedno za druhým 
zo súboja odstúpili a  napokon si MOV 
musel vybrať len z dvojice čínsky Peking 
a kazašské Almaty.

PARÍŽ VERZUS LOS ANGELES, 
DISKUSIE O DVOJITEJ VOĽBE
V hre o OH 2024 zostali len Paríž a Los 
Angeles, v  ktorom sa hry v  minulosti 

V roku 1924 sa Paríž stal prvým 
mestom v histórii, ktoré hostilo 
olympijské hry už po druhý raz. 

Pritom mesto sa o ne ani oficiálne 
neuchádzalo. Hlavným favoritom 
na hostenie Hier VIII. olympiády 
bol holandský Amsterdam. Lenže 
všetko zmenil zakladateľ a  dlho-
ročný predseda MOV Pierre de 
Coubertin. Na úvod 19. zasadnutia 

MOV v roku 1921 v Lausanne ozná-
mil, že o  štyri roky uvoľní svoju 
funkciu a v tejto súvislosti požiadal 
o pridelenie OH 1924 svojmu rodis-
ku. Želanie svojho najvážnejšieho 
člena MOV vyslyšal.

Po prvý raz v  histórii vtedy 
MOV rozhodol o  pridelení naraz 
až dvojo olympijských hier – nie-
len na rok 1924 Parížu, ale aj na 

rok 1928 Amsterdamu. Dejiny sa 
o  96 rokov neskôr zopakovali: 
aj OH 2024 a  2028 pridelil MOV 
naraz – a  znovu k  tomu došlo 
v Lausanne a  znovu sa to týkalo 
Paríža...

Francúzi MOV navrhli, aby 
predohru OH 1924 obstaral 
Medzinárodný týždeň zimných 
športov v Chamonix. Toto podu-
jatie pripravoval prakticky totož-
ný tím ľudí. Nové multišportové 
podujatie sa skončilo veľkým 
úspechom. Na olympijskom kon-

grese v Prahe v roku 1925, kde sa 
Coubertin lúčil s  pôsobením na 
čele MOV, „Týždňu“ v Chamonix 
dodatočne priznali status I. zim-
ných olympijských hier.

Francúzska metropola sa 
na OH 1924 pokúsila o  napra-
venie zlej povesti z  roku 1900. 
Vybudovali tam prvú ozajstnú 
olympijskú dedinu (aj keď ofi-
ciálne ešte neniesla ten názov) 
aj moderné športoviská. Medzi 
nimi dominoval hlavný štadión 
Colombes. Dalo sa teda hovoriť 

TROJO OLYMPIJSKÝCH HIER V PARÍŽI

Ú vodná rímska čislica znamená poradové číslo hier olympiády. Nasleduje 
miesto konania, dátum OH, celkový počet zúčastnených národných olym-
pijských výborov a štartujúcich športovcov (v zátvorke muži + ženy), počet 

športov i disciplín a potom počet zúčastnených slovenských športovcov, resp. 
športovcov so slovenským pôvodom, ktorí štartovali na OH 1900 vo výprave 
Uhorska, v roku 1924 vo výprave ČSR a v roku 2024 v slovenskej výprave. Aktu-
álne čísla o účasti samozrejme nepoznáme.

II.  PARÍŽ 14. 5. – 28. 10. 1900  24 1225 (1206+19)  18  87  2
VIII.  PARÍŽ 4. 5. – 27. 7. 1924  44  3092 (2956+136)  17  126  4
XXXIII. PARÍŽ 26. 7. – 11. 8. 2024 ?? ????? (????+????) 32 329 ?  

PLAGÁTY OH 1900, 1924 A 2024 V PARÍŽI

OLYMPIJSKÉ HRY 1924 V PARÍŽI
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tiež uskutočnili dvakrát. Prezident 
USOC Larry Probst už pred odstúpením 
Budapešti oslovil prezidenta MOV Ba-
cha s návrhom, aby MOV zvážil možnosť 
dvojitého pridelenia usporiadateľského 
práva na OH – nielen na rok 2024, ale 
aj na rok 2028, aby boli spokojní obaja 
silní kandidáti. Pritom proces podáva-
nia prihlášok na OH 2028 sa mal začať 
až v roku 2019.

Od  marca 2017 sa v  MOV o  takejto 
možnosti veľa diskutovalo. Precedens 
ponúkalo rozhodnutie medzinárodnej 
futbalovej federácie (FIFA), ktorá o  nie-
koľko rokov skôr naraz pririekla MS 2018 
Rusku a MS 2022 Kataru.

Thomas Bach svojich kolegov upozor-
ňoval: „Môžeme byť radi, akých silných 
kandidátov máme, ale na druhý deň 
to môžeme ľutovať. Potrebujeme nájsť 
najlepšie mesto, ale nie mať príliš veľa 
porazených.“

Medzi členmi MOV spočiatku preva-
žovali odmietavé názory. Aj pod tlakom 
prezidenta sa však mienka v  olympij-
ských kruhoch postupne prikláňala 
k možnosti dvojitej voľby. Pripúšťali ju 

aj obe kandidátske mestá. Problémom 
však bolo, že pre obe bol prioritou rok 
2024. Vyvrcholenie volieb však potom 
ukázalo, že Paríž sa s Los Angeles do-
hodol.

NAPOKON BOLI SPOKOJNÍ OBAJA
V porovnaní s minulosťou bol celý roz-
hodovací proces atypický. Na júl 2017 
zvolal Thomas Bach do Lausanne ako 
mimoriadne v  poradí 131. zasadnu-
tie MOV. Obe mestá tam po 45 minút 
prezentovali svoje projekty pred člen-
mi MOV. Paríž prišiel osobne podpo-
riť aj francúzsky prezident Emanuel 
Macron. Naopak, jeho americký „kole-
ga“ Donald Trump nepodporil LA 2028 
osobne, ale iba statusom na Twitteri.

Dvojitú voľbu členovia MOV pod-
porili jednomyseľne. Starostka Paríža 
Anne Hidalgová i  jej kolega z  Los 
Angeles Eric Garcetti si po hlasovaní 

podali ruky a akceptovali tak, že fran-
cúzska metropola bude hostiť OH 2024 
a kalifornská o štyri roky neskôr.

K oficiálnemu definitívnemu pride-
leniu OH 2024 Parížu a  OH 2028 Los 
Angeles došlo 13. septembra 2017 na 
132. zasadnutí MOV v peruánskej Lime. 
Keďže všetko sa dohodlo už predtým, 
bola to len formalita. Namiesto tajných 
volieb boli verejné. Prítomní členovia 
MOV jednomyseľne zvolili Paríž za de-
jisko OH 2024 a Los Angeles za dejisko 
OH 2028.

Prezident MOV ocenil, že projekty 
oboch miest boli plne prispôsobené 
reformným opatreniam v  Olympijskej 
agende 2020. „Obe mestá si Olym-
pijskú agendu 2020 osvojili rôznym 
spôsobom, ale predovšetkým tak, že 
plánujú využiť rekordný počet existu-
júcich a  dočasných športovísk,“ pove-
dal.  I

OLYMPIJSKÉ HRY TRETÍ RAZ V PARÍŽI

o olympijskej rehabilitácii mesta 
v  očiach sveta. Z  podujatia sa 
po prvý raz v  histórii OH vysie-
lali rozhlasové prenosy. Treba 
však povedať aj to, že prípravu 
sprevádzalo viacero problémov. 
Spôsobil ich vládny nezáujem 
a  spory jednotlivých mestských 
častí o  miesta výstavby športo-
vísk.

Olympijský ceremoniál v  Pa-
ríži 1924 obohatilo premiérovo 

vztýčenie troch vlajok – gréckej 
na počesť krajiny, ktorá dala ľud-
stvu olympijské hry, francúzskej 
na počesť usporiadateľa týchto 
a holandskej zase budúcich olym-
pijských hier. Počet účastníkov 
prvý raz prekročil číslo tritisíc, 
počet žien zase stovku. I napriek 
Coubertinovým snahám o  znovu 
začlenenie jedného z  vinníkov 
prvej svetovej vojny – Nemecka 
– boli športovci tejto krajiny opäť 

z  účasti vylúčení, takisto ako na 
OH v Antverpách 1920.

Slovenskí športovci boli v Paríži 
premiérovo členmi výpravy ČSR. 
V Antverpách 1920 ešte absentova-
li. Medzi 128 športovcami ČSR boli 
štyria Slováci. Najlepšie z nich ob-
stál šermiar Alexander Bárta, ktorý 
prispel k štvrtému miestu družstva 
šablistov. Striebornú medailu zís-
kal v  preskoku český gymnasta 
Jan Koutný, ktorý vtedy pôsobil vo 

Zvolene. Gymnastika vďaka slávnej 
sokolskej tradícii priniesla výprave 
ČSR aj historickú prvú zlatú olym-
pijskú medailu, o ktorú sa v šplhu 
zaslúžil Bedřich Šupčík.

Vo výprave Maďarska súťažili 
piati športovci, narodení na území 
dnešného Slovenska. Spomedzi 
nich bol rodák z Levoče, šermiar 
Jenö (Edmund) Uhlyárik, členom 
strieborného družstva v  šerme 
šabľou. I

PREZIDENT MOV THOMAS BACH SO STAROSTAMI PARÍŽA (ANNE HIDALGOVÁ) 
A LOS ANGELES (ERIC GARCETTI) PO PRIDELENÍ OH 2024 A 2028.

LOGÁ KANDIDATÚR PARÍŽA 
AJ LOS ANGELES 2024.
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AKÉ HRY NÁS ČAKAJÚ V PARÍŽI?TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ENVATO, IOC FLICKR, PARIS 2024, TASR/AP

NAJVÄČŠIE PARÍŽSKE NÁMESTIE PLACE DE LA CONCORDE MÁ TAKTO VYZERAŤ POČAS SÚŤAŽÍ V TZV. URBÁNNYCH ŠPORTOCH.

     INOVATÍVNE,
NAŠIROKO OTVORENÉ 
 AJ RIZIKOVÉ

Paríž je jedna z najznámejších 
svetových metropol 
a turistická top destinácia. 
Francúzsko je zase jedna 
zo svetovo najrozvinutejších 
krajín s veľkou históriou 
(aj olympijskou), veľmi 
bohatou a rozmanitou kultúrou.

ieto atribúty vytvárajú zák-
ladný rámec pre olympijské 
hry (OH, oficiálne v termíne 
od 26. júla do 11. augusta, 
súťaže vo futbale, sedmičko-
vom ragby, hádzanej i  v  lu-
kostreľbe sa začnú už o deň 
– dva skôr) a následné para-
lympijské hry (PH, od 28. au-
gusta do 8. septembra 2024).

Mimochodom, olympij-
sko-paralympijské prepojenie 

je v prípade Paríža doteraz najsilnejšie 
v  histórii. Obe podujatia majú totožné 
logo (líšia sa v  ňom akurát symboly 
Medzinárodného olympijského výboru 
– MOV a  Medzinárodného paralym-
pijského výboru) a  spoločný plagát. Aj 
maskoti oboch sú totožní, akurát jeden 
má namiesto nohy barlu. Olympijské 
i paralympijské medaily sa síce líšia, ale 
obsahujú kúsky z Eiffelovej veže, ktoré 
zo symbolu Paríža odstraňovali pri po-
četných renováciách.

T
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Na druhej strane je novinka, že obidve 
podujatia budú mať rozdielne dejiská 
otváracích ceremoniálov. Olympijský 
má podľa plánu po plavbe výprav po 
Seine vyvrcholiť na námestí Trocadéro, 
paralympijský sa odohrá na najväčšom 
námestí Place de le Concorde. Závereč-
né ceremoniály však budú na rovnakom 
mieste – na Stade de France.

NOVÁ ÉRA A HRY NAŠIROKO 
OTVORENÉ
Parížske hry sa ponesú v  znamení 
dvoch hesiel:
NOVÁ ÉRA: Odkaz na to, že to sú prvé 
hry pripravené podľa štandardov stra-

tegického dokumentu MOV Olympic 
Agenda 2020+5, ktoré sa majú stať 
predlohou pre budúcnosť.
HRY NAŠIROKO OTVORENÉ: Jeho naplnením 
bude predovšetkým širšie umožne-
nie priameho bezplatného sledovania 
olympijského diania pre verejnosť, vrá-
tane otváracieho ceremoniálu, zara-
denie súťaží v  tzv. urbánnych športov 
a  ďalších na najväčšie parížske ná-
mestie, ako aj možnosť pre 2024 rekre-
ačných bežcov zabehnúť si maratón na 
olympijskej trati a  pre ďalších 40-tisíc 
bežcov absolvovať beh na kratšej trati.

Organizátori veľmi zdôrazňujú aj 
silnú ambíciu zanechať olympijské 

dedičstvo pre celú krajinu a  najmä 
pre mladú generáciu. V rámci progra-
mu TERRE DE JEUX 2024 zapojili 
vyše 4000 miestnych a  regionálnych 
samospráv do aktivít zameraných na 
propagáciu športovania i  samotných 
hier s  cieľom posilniť postavenie 
športu v  spoločnosti. Na mnohých 
základných školách si osvojili výzvu, 
aby 30 minút denne venovali cviče-
niu.

Organizátori hier sumou 47,8 milió-
na eur podporili viac než 1100 sociál-
nych projektov. V ich rámci sa v meste 
napríklad zlepšili podmienky pre zdra-
votne znevýhodnených.

AKÉ HRY NÁS ČAKAJÚ V PARÍŽI?

D oteraz vždy boli dejiskami 
otváracích ceremoniálov OH 
veľké štadióny. To sa v Paríži 

má radikálne zmeniť. Na inovatív-
ne slávnostné otvorenie OH 2024 
si organizátori vymysleli využitie 
rieky Seina, pričom  jeho vyvr-
cholenie naplánovali na námestie 
Trocadéro so známymi záhrada-
mi. Je to vyvýšené miesto v centre 
mesta, odkiaľ je najlepší výhľad 
na Eiffelovu vežu.

Namiesto tradičného pochodo-
vania výprav z celého sveta majú 
byť diváci svedkami ich plavby po 
Seine na 94 lodiach. Ich plavba má 
odštartovať 26. júla o 19:30 h SELČ 
pod Austerlitzským (Slavkovským) 
mostom a vyvrcholiť pod Jenským 
mostom pri Trocadére. Šesťkilo-
metrová trasa vedie popod známe 
mosty a  neďaleko od mnohých 
historických monumentov Paríža. 
Medzi nimi vynikajú katedrála No-

INOVATÍVNY OTVÁRACÍ CEREMONIÁL
Francúzi organizujú hry s ambíciou, aby 
boli výnimočnejšie, než všetky predošlé. 
Osobitné miesto v ich plánoch má otvárací 
ceremoniál OH 2024, ktorý má byť „ikonický“ 
a najpozoruhodnejší v olympijskej histórii.

TAKTO TO VYZERALO POČAS PRÍCHODU PLACHETNICE BELEM S OLYMPIJSKÝM OHŇOM 8. MÁJA V MARSEILLE.
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ŽENY PREMIÉROVO 
ROVNOCENNÉ S MUŽMI
Parížske olympijské hry budú prvé 
rodovo vyvážené v histórii. Počet žen-
ských účastníčok, ako aj počet ich sú-
ťaží bude totožný ako v prípade mužov. 
Na ilustráciu: na prvých novovekých 
OH v  Aténach 1896 nesúťažila ani 
jedna žena a  na Hrách II. olympiády 
v  roku 1900 práve v  Paríži len 22. Pri 
ďalšej olympijskej zastávke v  Paríži 
1924 ich počet narástol len na 136. 
Aspoň 40-percentné zastúpenie žien 
v  celkovom počte účastníkov OH sme 
premiérovo zaznamenali až v Aténach 
2004. Teraz je to už rovných 50 percent.

NOVÉ ŠPORT Y A DISCIPLÍNY
V Paríži sa bude súťažiť v 28 tradičných 
a 4 dodatkových športoch – na OH 2020 
v  Tokiu (v  dôsledku pandémie boli až 
v  roku 2021) bolo dodatkových športov 
až päť. V porovnaní s OH v Tokiu vypadli 

z programu karate (8 disciplín), bejzbal 
mužov a  softbal žien. Novým športom 
v programe OH 2024 s jednou mužskou 
i  ženskou disciplínou bude brejking, 
v minulosti známy pod označením bre-
akdance.

Celkový počet parížskych medailo-
vých disciplín bude 329, čo je o  desať 
menej, než bolo v Tokiu. K zníženiu poč-
tu disciplín v porovnaní s predošlou edí-
ciou hier došlo po prvý raz od OH 1956. 
Počet miešaných disciplín sa zvýšil z 18 
na 20. Vo viacerých športoch došlo k re-
dukcii celkového počtu účastníkov, čo by 
malo priniesť pokles z tokijského sumára 
11 092 účastníkov na parížskych 10 500.

V atletike je v chôdzi namiesto 50 km 
mužov v programe hier miešaná štafeta 
na trati klasického maratónu. Novinkou 
na bežeckých tratiach od 100 až po 1500 
metrov bude zavedenie opravných be-
hov (repasáží). V boxe sa celkový počet 
súťaží nezmenil, len ubudla jedna muž-

AKÉ HRY NÁS ČAKAJÚ V PARÍŽI?

tre-Dame, múzeum Louvre, Svätá 
kaplnka, Justičný palác, Veľký pa-
lác, obelisk na námestí Svornosti, 
Bourbonovský palác, Invalidovňa, 
či Múzeum moderného umenia. 
Po Seine má plávať aj ďalších 86 
lodí, okrem iného zabezpečujúcich 
bezpečnosť a celkový servis, vráta-
ne technického.

Francúzi pôvodne uvažovali, 
že by najsledovanejšiu udalosť 
mohlo zblízka vidieť až 600-ti-

síc divákov. Vzhľadom na obavy 
z bezpečnostných rizík však došlo 
k  výraznej redukcii pôvodných 
plánov. Začiatkom marca fran-
cúzsky minister vnútra Gérald 
Darmanin oznámil, že slávnostné 
otvorenie si bude môcť naživo 
pozrieť spolu 326-tisíc ľudí. Z toho 
104-tisíc budú platiaci diváci 
a  VIP-hostia. Tí obsadia najlepšie 
miesta v  blízkosti diania, vrátane 
Trocadéra. Ďalších 222-tisíc ľudí 

dostane vstupenky na vyššie 
miesta tribún po oboch stranách 
Seiny bezplatne na základe po-
zvánok. Celkový počet divákov by 
takto niekoľkonásobne prevýšil 
kapacitu aj tých najväčších štadió-
nov na svete.

Ceremoniál sa odohrá pod 
taktovkou 42-ročného divadelné-
ho režiséra Thomasa Jollyho. Ten 
chce predstaviť Francúzsko ako 
multikultúrnu krajinu so slávny-

mi umelcami a  ďalšími veľkými 
osobnosťami, ale napríklad aj so 
svetoznámou kuchyňou. Výni-
močný priestor okolia rieky a  jej 
slávnych mostov plánuje ako 
miesto unikátnej vizuálnej šou 
s  využitím laserových svetelných 
efektov, tanečníkov na strechách 
budov, balónov, umeleckých vy-
stúpení na sprievodných lodiach, 
či ukážok športových vystúpení 
na mostoch. I

DEDINA PRI SEINE

M iesto na výstavbu olympij-
skej (a  následne paralym-
pijskej) dediny situovali 

Francúzi do robotníckeho pred-
mestia severne od centra, hneď 
vedľa Seiny. Tam na ploche 
52  hektárov vyrástlo sídlisko. 
Namiesto výstavby „na zelenej 
lúke“ uprednostnili renováciu dl-
hodobo zanedbanej časti mesta. 
V  prostredí bývalej elektrárne, 
kde istý čas sídlilo filmové štú-
dio, napríklad zriadili obrovskú 
jedáleň.

Olympijské výpravy z  celého 
sveta budú obývať 2800 apart-
mánov v  40 architektonicky 
rozmanitých bytových domoch. 
Celá „dedina“ bola postavená 
ako udržateľná a  dávajú ju za 
vzor dekarbonizácie a  využívania 
geotermálnej energie. Nové tech-
nológie umožnili až 30-percentnú 
redukciu emisií pri výstavbe. Na 
chladenie bytov počas OH sa na-
miesto závesných klimatizácií po-
užije podlahové chladenie vodou 
zo Seiny. Výpravy sa však obávajú 
nadmerných horúčav, preto si 
mnohé prinesú prenosné chladia-
ce zariadenia.  I

POHĽAD NA OLYMPIJSKÚ A PARALYMPIJSKÚ DEDINU V ČASE, KEĎ SA EŠTE STAVALA.
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ská a pribudla jedna ženská. V kanoistike 
sa namiesto K1 mužov aj žien na 200 m 
na hladkej vode bude súťažiť v extrém-
nom slalome mužov aj žien. V  streľbe 
namiesto mix trapu bude mix skeet. 
V jachtingu došlo k zmenám v nahradení 
troch pôvodných disciplín novými.

VEĽMI DRAHÉ HRY, ALE 
LACNEJŠIE AKO PREDOŠLÉ
Podobne ako v prípadoch všetkých pred-
chádzajúcich hier aj tých parížskych sa 
týkalo postupné zvyšovanie pôvodne 
kalkulovaných nákladov. Odhaduje sa, 
že celkové náklady na OH a PH 2024 (zo 
súkromných i  verejných zdrojov) môžu 
dosiahnuť až 10 miliárd eur. Parížske hry 
teda budú veľmi drahé, ale vďaka vyu-
žívaniu drvivej väčšiny už existujúcich 
športovísk stále lacnejšie ako všetky pre-
došlé od roku 2004.

Náklady rozpočtu samotného orga-
nizačného výboru (COJO) boli pôvodne 
vyčíslené na 3,2 miliardy eur, ale me-
dzičasom sa navýšili na 4,4 miliardy eur. 
Približne rovnakú výšku dosiahnu ná-
klady na výstavbu pre hry nevyhnutnej 
infraštruktúry, ktorú realizovala firma 
Solideo. Do tej vložili peniaze COJO, 
mesto, aj štát. Celkový príspevok z  ve-
rejných zdrojov na hry mal byť pôvodne 
dve miliardy eur. Koncom roka 2023 ho 
vyčíslili už na 2,44 miliardy, ale v apríli 
odhadol prezident Najvyššieho účtov-
ného dvora Francúzska Pierre Moscovici 
ďalší nárast verejných zdrojov až do výš-
ky 3 – 5 miliárd.

COJO kalkuluje s  výnosom z  pre-
daja vstupeniek, licencií a tzv. hospi-
tality balíčkov vo výške 1,4 miliardy 
eur. Od vlastných marketingových 
partnerov organizátori získali 1,24 
miliardy eur. „Je to zrejme prvýkrát, 
čo športové podujatie vo Francúzsku 
vyzbieralo toľko peňazí od spoločnos-
tí a  partnerstiev,“ povedal prezident 
COJO Tony Estanguet. Až 90 percent 
partnerov hier tvoria francúzske 
firmy. MOV k  tomu prispeje sumou 
viac než 1,2 miliardy EUR, z  ktorej 
750 miliónov tvorí podiel z  predaja 

vysielacích práv a 470 miliónov z ce-
losvetového olympijského marketingu 
v rámci programu TOP.

VÝZNAMNÝ EKOLOGICKÝ ROZMER
COJO Paríž 2024 sľuboval, že pripraví 
doteraz „najzelenšie“ veľké športové 
podujatie. „Chceme, aby Paríž 2024 
zanechal dedičstvo ľuďom, ale ne-
zanechal žiadny ekologický dlh voči 
planéte,“ deklaroval už dávnejšie Tony 
Estanguet.

Snaha o minimalizáciu karbónových 
emisií sprevádzala celú výstavbu. V nej 

V   rokoch 2017 – 2023 v krajine 
zaznamenali až 45 teroristic-
kých útokov. Bezpečnostné 

opatrenia preto predstavujú obrov-
skú výzvu tak pre hostiteľskú kra-
jinu, ako aj pre samotné mesto 
a organizačný výbor hier.

Olympijské hry priťahujú mimo-
riadnu pozornosť sveta. A  práve 
ich celková atraktivita môže pod-
nietiť snahy zneužiť olympijské 
hry na teroristický útok, alebo aj 
na demonštrácie. Tým viac, že vo 
svete sa aktuálne odohráva viace-
ro vážnych konfliktov so širokým 
medzinárodným presahom.

Napríklad izraelská vojenská 
operácia v  pásme Gazy s  množ-
stvom civilných obetí, ku ktorej do-
šlo v dôsledku teroristického útoku 
organizácie Hamas proti Izraelu, 
bola jedným z  hlavných motívov 
prvomájovej demonštrácie v  Pa-

ríži. Okrem podpory Palestíncov 
a volania za zvýšenie miezd na nej 
silno rezonovali protiolympijské 
nálady a volanie po uhasení olym-
pijského ohňa.

Francúzske ministerstvo zahra-
ničných vecí už v  marci požiadalo 
46  krajín o  poskytnutie približne 
2500 policajtov, ktorí pomôžu do-
hliadnuť na bezpečnosť počas OH. 
Malo by ísť hlavne o špecialistov na 
rôzne činnosti, napríklad o psovodov 
so psami na vyhľadávanie bômb.

Olympijská dedina aj viaceré 
olympijské športoviská sa nachá-
dzajú v  štvrti Saint-Denis, ktorú 

obýva najväčšia prisťahovalecká 
komunita v celom Francúzsku. Pô-
sobia tam viaceré gangy. Ale ohro-
zené násilím môžu byť aj ďalšie 
lokality. Preto Francúzi prijali pred 
hrami aj opatrenia, ako je využitie 
umelej inteligencie pri identifiká-
cii podozrivého či nezvyčajného 
správania v dave, alebo povinnosť 
akreditácie ľudí, bývajúcich v blíz-
kosti olympijských zariadení, aby 
sa vôbec dostali k svojim bytom.

Minister vnútra Gérald Dar-
manin v  marci prezradil, že 
francúzske tajné služby denne 
monitorujú nielen vo Francúz-
sku aktivity približne 20-tisíc 
ľudí, ktorí by mohli predstavovať 
poten ciálnu hrozbu. Jednorazovo 
do hier preveria až zhruba milión 

BEZPEČNOSTNÉ RIZIKÁ, NAJVÄČŠIE PRI OTVORENÍ
Francúzsko 
a osobitne Paríž zažili 
v posledných rokoch 
nejeden teroristický 
útok, ale aj krvavé 
demonštrácie.

JEDEN Z VEĽKOLEPÝCH PARÍŽSKYCH ŠTADIÓNOV – FUTBALOVÝ PARK PRINCOV.



OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2024   25

AKÉ HRY NÁS ČAKAJÚ V PARÍŽI?

sa využívali takmer výlučne recyklova-
teľné materiály. Stoličky na dve nové 
športoviská vyrobili z  recyklovaných 
plastov. Ďalšie opatrenia sa týkajú vý-
znamnej redukcie používania jednora-
zových plastov pri stravovaní a pitnom 
režime.

Prioritou bolo aj využívanie obno-
viteľnej energie. V rámci ekologických 
opatrení využijú generátory elektrickej 
energie pracujúce na báze obnoviteľ-
ných zdrojov. Toyota ako olympijský 
TOP sponzor dodala početnú flotilu 
vodíkových áut. Ďalšou novinkou bude 
využívanie lietajúcich taxíkov, ako aj 
množstva elektroáut a taxíkov na vodí-
kový pohon.

V meste po odznení pandémie CO-
VID-19 výrazne obmedzili automobi-
lovú dopravu. Športoviská sú situované 
tak, aby boli dostupné pešo, na bicykli, 
alebo verejnou dopravou. Používa-
nie autobusov pre akreditovaných 
účastníkov minimalizujú, s  výnimkou 
VIP-hostí im odporúčajú dominant-
ne využívanie MHD. Všeobecne sa 
odporúčajú aj presuny pešo alebo na 
zdieľaných bicykloch. V  porovnaní 
s predošlými OH by sa počet áut v de-
jisku mal znížiť o 30 – 40 percent. Vý-
znamne sa rozšírili cyklotrasy v meste. 

Pre každého viditeľným výsledkom 
opatrení smerujúcich k  čistejšiemu 
životnému prostredie malo byť do-
siahnutie ambiciózneho cieľa, aby sa 
v rieke Seina po sto rokoch zákazu dalo 
znovu kúpať. To bola priorita primá-

torky mesta Anne Hidalgovej. Náklady 
na opatrenia na čistenie vody a jej zba-
venie baktérií a ďalších znečisťujúcich 
látok vyčíslili na miliardu eur.

Vo vlnách Seiny by mali počas OH 
súťažiť triatlonisti a  diaľkoví plavci. 
Marcové rozbory vody zo Seiny tomu 
nenasvedčovali, napríklad koncentrá-
cia baktérií e.coli bola stále vysoká. 
Začiatkom mája však sprevádzkovali 
gigantickú pozemnú cisternu s  obje-
mom 50-tisíc kubických metrov. Jej 
úlohou bude počas dažďov zadržiavať 
množstvo vody. Keď prestane pršať, 
vodu bude postupne prepúšťať do čis-
tičiek a až odtiaľ pôjde do Seiny.

ŠTAFETA AJ CEZ ZÁMORSKÉ ÚZEMIA
Oheň pre OH v Paríži zapálili pri tra-
dičnom ceremoniáli v  antickej Olym-
pii 16. apríla. Po niekoľkodňovej púti 
po území Grécka ako krajiny, ktorá 
dala svetu olympijské hry, ho histo-
rická trojsťažňová plachetnica Belem 
priviezla na francúzsku pôdu 8. mája. 
Privítali ho v druhom najväčšom meste 
krajiny, prístavnom Marseille. V úvod-
ný deň v  štafete s  ohňom bežala aj 
mladá slovenská atlétka a triatlonistka 
Loriána Popovičová.

Z  Marseille sa štafeta vydala na 
68-dňovú púť po francúzskom území 
nielen v  Európe, ale aj v  niekdajších 
francúzskych kolóniách na iných kon-
tinentoch, ktoré sú stále pod správou 
vlády v  Paríži. Sú to Guadeloupe, 
Guyana, Martinique, Francúzska 

ľudí. Napríklad z radov 45-tisícov 
záujemcov o dobrovoľnícke pozí-
cie a  pomocného personálu vy-
radili ako rizikových už do konca 
marca okolo osemsto ľudí.

Po veľkom teroristickom útoku 
s viac než 140 obeťami, ku ktorému 
došlo 22. marca v Crocus City Hall 
v  Krasnogorsku pri Moskve a  ku 
ktorému sa prihlásila jednotka Is-
lamského štátu Chorasán (ISIS-K), 
však francúzsky premiér Gabriel 
Attal vyhlásil, že aj vo Francúzsku 
je „teroristická hrozba reálna, na-
ozaj veľká.“

Prezident Emanuel Macron zase 
povedal, že jednotka ISIS-K  sa 
viackrát pokúsila vykonať útoky 
aj vo Francúzsku. Tým však spra-
vodajské služby zabránili. Napriek 

tomu v  marci vyhlásil v  krajine 
najvyšší stupeň bezpečnostnej 
hrozby.

Samozrejme, najväčšie bezpeč-
nostné riziko sa spája s otváracím 
ceremoniálom OH. Najmä preto, 
lebo sa odohrá na velikánskej plo-
che a bude ho sledovať obrovské 
množstvo divákov. Popri Seine sú 
aj vyššie budovy, z  ktorých môže 
hroziť nebezpečenstvo od ostre-
ľovačov. Navyše žijeme v ére dro-
nov, ktoré môžu mať  veľký ničivý 
potenciál. V máji začali rezonovať 
obavy, že teroristi by na svoje akcie 
mohli využiť aj katakomby a množ-
stvo podzemných tunelov. Všetky 
tieto hrozby budú musieť Francú-
zi eliminovať. Jedným z  opatrení 
bude aj bezprecedentné uzavretie 

vzdušného priestoru nad regió-
nom Paríža na šesť hodín.

O  bezpečnosť počas otvorenia 
sa má priamo na mieste starať 
takmer 50-tisíc príslušníkov po-
lície, armády a  ďalších štátnych 
ozbrojených zložiek, ako aj pra-
covníkov súkromných agentúr. Tí 
poslední museli prejsť rozsiahlym 
skríningom. Masové nasadenie 
bezpečnostných zložiek (v prieme-
re 45-tisíc ľudí denne) bude počas 
celých hier.

V  marci odznela verejne infor-
mácia, že francúzske spravodajské 
služby pre prílišné riziko odporú-
čajú zrušiť plavbu výprav po Siene 
a pristúpiť k plánu B. Túto možnosť 
už dávnejšie naznačil prezident 
Emmanuel Macron. Ministerka 

športu Amélie Oudeová-Castero-
vá na marcovú výzvu reagovala 
slovami: „Ak nehovoríme o  pláne 
B, neznamená to, že ho nemáme.“

Francúzske médiá po debatách 
s  predstaviteľmi OV Paríž 2024 
špekulovali, že by to napríklad 
mohlo znamenať to, že na lodiach 
by sa namiesto olympionikov 
plavili len účinkujúci umelci. 
V  krajnom prípade, ak by riziko 
považovali bezpečnostné orgány 
za príliš veľké, sa však môže stať 
aj to, že dejisko slávnostného otvo-
renia hier by presunuli na Stade 
de France. Tam by sa však zrejme 
konali len predpísané ceremoniál-
ne záležitosti, bez bombastického 
kultúrneho programu. Vyčkajme, 
čo prinesie život. I

V SVETOZNÁMEJ HALE BERCY SA BUDE 
SÚŤAŽIŤ V ŠPORTOVEJ GYMNASTIKE, 
SKOKOCH NA TRAMPOLÍNE AJ 
V BASKETBALE.
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U krajinskí športovci sa doma 
dlhodobo pripravujú často 
na zdevastovaných špor-

toviskách a  neraz za zvuku vý-
buchov bômb či rakiet. Zhruba 
štyri stovky z nich už v nezmysel-
nej vojne na fronte prišli o život. 
Napríklad začiatkom mája vo 
veku 30 rokov olympionik z  Ria 
de Janeiro 2016 a  dvojnásobný 
majster Európy vo vzpieraní 
Oleksandr Pieliešenko.

Vývoj vzťahu k  športovcom 
z agresorských krajín prešiel vo 
svete za viac než dva roky množ-
stvom peripetií. Aj stanovisko 
MOV k  téme ich účasti na OH 
v  Paríži sa viackrát modifikova-
lo. Medzinárodný paralympijský 

výbor sa kvalifikovaných špor-
tovcov z  oboch krajín rozhodol 
pripustiť na paralympiádu ako 
neutrálnych. V olympijskom sve-
te, ktorý je podstatne „rozľahlejší 
a pestrejší“, je to však zložitejšie.

Národné olympijské výbory 
Ruska ani Bieloruska pozvanie 
na OH rok pred ich začiatkom 
od MOV nedostali. Medzi 203 
pozvaných NOV sa vzhľadom na 
zásahy štátu do športu nedostal 
ani guatemalský. To však nezna-
mená, že by sa niektorí športovci 
z týchto troch krajín so statusom 
individuálnych neutrálnych špor-
tovcov (INŠ) nemohli do Paríža 
dostať. Výnimku tvoria družstvá 
v tímových súťažiach – keďže tie 

sú jednoznačne identifikované 
v  spojitosti so štátom, ich účasť 
je vylúčená.

Stanovenie kvalifikačných kri-
térií na OH je vecou príslušných 
medzinárodných športových fede-
rácií (MŠF). Keď sa zameriame len 
na Rusov a  Bielorusov, tie k  nim 
pristúpili rozdielne. Niektoré na 
čele s  atletickou ich z  medziná-
rodnej scény od začiatku úplne eli-
minovali. Iné ich bez identifikácie 
štátnej príslušnosti zase postupne 
začali pripúšťať na súťaže, ale 
zväčša s rôznymi obmedzeniami.

V  dôsledku toho sa okruh 
potenciálnych účastníkov OH 
z týchto dvoch krajín výrazne zú-
žil. Odhaduje sa, že v Paríži by ich 

reálne mohlo súťažiť spolu okolo 
šesťdesiat.

KRITÉRIÁ PRE ÚČASŤ NA OH: Exe-
kutíva MOV vlani v  decembri 
schválila nasledovné zásady 
pre štart na OH 2024: Športovci, 
ktorí aktívne podporujú vojnu, 
nebudú môcť byť prihlásení na 
súťaž alebo súťažiť. Podporný 
personál, ktorý aktívne podpo-
ruje vojnu, nebude pripustený na 
hry. Športovci, ktorí majú zmluvu 
s  ruskými alebo bieloruskými 
vojenskými alebo národnými 
bezpečnostnými agentúrami, 
nebudú môcť byť prihlásení ale-
bo súťažiť. Podporný personál, 
ktorý má zmluvu s ruskými alebo 
bieloruskými vojenskými ale-

OTÁZNIKY NAD ÚČASŤOU RUSOV A BIELORUSOV

Polynézia a ostrov Réunion. Štafeta má 
prejsť celkove cez štyristo miest.

Do Paríža štafeta po prvý raz do-
razí 14. júla, teda v  deň najväčšieho 
francúzskeho štátneho sviatku, kto-
rým je výročie dobytia Bastily (14. 
júla 1789). Po hlavnom meste a  po 
jeho okolí bude oheň putovať až do 
26. júla, keď hry slávnostne otvo-
ria. Oheň zapália na Trocadérskom 
námestí, ale počas OH bude horieť 
v  čaši v  Tuilerijských záhradách, čo 
je verejný park medzi Louvrom a ná-
mestím Svornosti.

VŠAKOVAKÉ STAROSTI
Pridrahé ubytovanie: Študenti musia na 
leto uvoľniť internáty, prenajímatelia 
bytov zase v  hojnom počte dali vý-
povede zvyčajným nájomníkom, aby 
zarobili na olympijských a  paralym-
pijských návštevníkoch. To vyvoláva 
ich protesty. Ceny v  hoteloch sa na 
obdobie OH zvýšili niekoľkonásobne, 
takisto napríklad aj ceny ubytovania 
cez Airbnb. Pre zníženie záujmu však 
v apríli začali ceny znovu zlacňovať.

Odsúvanie bezdomovcov, migrantov 
a  squatterov: V  snahe „vyčistiť“ Paríž 

od ľudí, ktorí by mohli vzbudzovať 
pohoršenie návštevníkov, mesto po-
stupne realizuje „odsun“ bezdomov-
cov, migrantov a squatterov z centra.

Obavy z ploštíc a horúčky dengue: Vla-
ni sa v  Paríži enormne rozmnožili 
ploštice, čo vyvolalo hystériu. Množ-
stvo hotelov má preto pred hrami 
prejsť dôslednou dezinfekciou. Na jar 
zase paniku vyvolal výrazný nárast 
výskytu horúčky dengue. Jej pôvod 
bol medzi návštevníkmi Francúzska 
z Latinskej Ameriky.

Hrozba štrajkov: Pre Francúzsko sú ty-
pické štrajky, najmä vo verejnej dopra-
ve. Počas MS 1998 vo futbale štrajkovali 
aj zamestnanci leteckej spoločnosti 
Air France. Vláda aj COJO opakova-
ne vyzývajú odborárov, aby štrajkmi 
nenarušili veľkú udalosť krajiny. Poli-
cajtom, ktorí počas hier budú musieť 
slúžiť veľa nadčasov, vláda ponúkla 
finančné bonusy a  mesto zase pomoc 
so starostlivosťou o  ich malé deti po-
čas letných prázdnin. Aj iné profesie si 
vynútili „olympijské“ bonusy. Napriek 
tomu sa však odborová ústredňa CGT 
vyhráža štrajkmi počas hier. V denníku 
Le Figaro v máji napísali, že francúzske 

Od 24. februára 2022, keď Rusko s podporou Bieloruska spustilo vojnu (podľa ruského označenia 
špeciálnu vojenskú operáciu) proti Ukrajine, v športovom svete prebieha búrlivá diskusia, 
ako sa postaviť k účinkovaniu ruských a bieloruských športovcov na medzinárodnej scéne.

TENISOVÝ CHRÁM ROLAND GARROS.
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odbory využívajú hry ako sliepku zná-
šajúcu zlaté vajcia...

Komplikácie s  MHD: Organizátori 
hier vyzývajú, aby ich návštevníci čo 
najviac využívali mestskú hromad-
nú dopravu. Vlastníkom vstupeniek 
pôvodne sľubovali, že na príslušný 

deň budú mať MHD zdarma. Realita 
však nakoniec bude úplne iná. Nie-
lenže nebudú cestovať zdarma, ale 
cena cestovného sa počas hier zvýši 
takmer dvojnásobne...

Bez nových liniek metra: Primátorka 
Paríža Anne Hidalgová viackrát kri-

tizovala nenaplnenie ambicióznych 
plánov rozšírenia koľajovej dopravy. 
Nový rýchlovlak z  letiska Charlesa de 
Gaulla do centra (mal to zvládnuť za 20 
minút) nebude. Takisto nepribudnú ani 
tri nové linky metra, ktoré mali prepojiť 
metropolu s predmestiami. I

bo národnými bezpečnostnými 
agentúrami, nebude pripustený. 
Každý takýto INŠ, rovnako ako 
všetci ostatní zúčastnení špor-
tovci, bude musieť aj spĺňať všet-
ky antidopingové požiadavky, 
ktoré sa na neho vzťahujú pred 
OH v Paríži 2024 a na nich, a naj-
mä tie, ktoré sú stanovené v anti-
dopingových pravidlách MŠF.

V  marci exekutíva MOV roz-
hodla, že športovci z  Ruska ani 
z  Bieloruska sa nebudú môcť 
zúčastniť na otváracom ceremo-
niáli OH. Navyše už vlani v  ok-
tóbri exekutíva MOV za porušenie 
Olympijskej charty suspendovala 
Ruský olympijský výbor (ROV). 
Dôvodom bolo, že ROV uznal 
regionálne športové organizácie 
v  štyroch anektovaných regió-
noch Ukrajiny (Luhansk, Doneck, 
Cherson, Záporožie) a narušil tak 
územnú celistvosť Ukrajinského 
olympijského výboru.

Pripomeňme, že vzhľadom na 
sankcie v  dôsledku obrovského 
ruského dopingového škandálu, 

ktorý vyvrcholil manipuláciou 
s dopingovými vzorkami na ZOH 
2014 v Soči, mohli ruskí športovci 
na predošlých OH v  Tokiu aj na 
ZOH 2022 v Pekingu štartovať nie 
pod štátnou vlajkou, ale len pod 
vlajkou Ruského olympijského 
výboru. Teraz už ani táto možnosť 
neplatí.

SPÔSOBILOSŤ POSÚDI KOMISIA: 
Na posúdenie spôsobilosti rus-
kých a  bieloruských športovcov 
pre štart na OH so statusom INŠ 
ustanovil MOV trojčlennú komi-
siu zloženú z radov olympionikov, 
ktorá sa zameria na minulosť 
jednotlivých športovcov, ich 
vzťah k ruskej invázii na Ukrajinu 
a väzby na bezpečnostné zložky. 
Bude preverovať aj členov ich re-
alizačných tímov.

Komisiu vedie viceprezidentka 
MOV Nicole Hoevertszová z Aru-
by, jej členmi sú zástupca etickej 
komisie MOV, bývalý slávny špa-
nielsky basketbalista Pau Gasol 
a  zástupca komisie športovcov 
MOV, juhokórejský olympijský ví-

ťaz v stolnom tenise Ju Sung-min. 
Tajomníčkou je hlavná úradníčka 
MOV pre etiku a  dodržiavanie 
pravidiel Paquerette Girard Zap-
pelliová.

ROZDIELNE REAKCIE: Zatiaľ čo 
bieloruský prezident Alexandr 
Lukašenko oznámil, že športovci 
z  jeho krajiny budú stanovené 
pravidlá rešpektovať, v  Rusku 
zavládla silná nevôľa voči ich 
akceptácii. Viacerí politici aj 
bývalí či súčasní topšportovci 
označili stanovené kritériá ako 
ponižujúce a  diskriminačné. 
Kvalifikovaných športovcov, ktorí 
na ne pristúpia, vopred označu-
jú za zradcov. A  ruský prezident 
s  prakticky neobmedzenými 
právomocami Vladimir Putin 
dal dokonca na druhú polovicu 
septembra pripraviť „trucpodnik“ 
voči olympiáde – Hry priateľstva 
v Moskve a Jekaterinburgu. Pred 
účasťou na tomto podujatí MOV 
dôrazne varuje.

Ako to dopadne s  parížskou 
účasťou INŠ z Ruska a Bielorus-

ka? Musíme vyčkať. Zrejmé je, 
že francúzske úrady by tých rus-
kých na hrách najradšej nevideli. 
Veď aj viac než 20 záujemcom 
o dobrovoľnícke pozície z Ruska 
francúzske úrady ich žiadosti 
zamietli... Ukrajinci sú striktne 
proti účasti športovcov z  krajín 
agresorov.

DODRŽIA OLYMPIJSKÉ PRÍMERIE? 
Valné zhromaždenie Organizácie 
Spojených národov v  novembri 
2023 schválilo rezolúciu o  dodr-
žiavaní Olympijského prímeria 
(Olympic Truce) pre OH a  PH 
v Paríži. Členom VZ OSN rezolúciu 
s  názvom „Budovanie mierového 
a lepšieho sveta prostredníctvom 
športu a  olympijského ideálu“ 
formálne predstavil v mene fran-
cúzskej vlády prezident COJO 
Paríž 2024 Tony Estanguet. Návrh 
bol schválený drvivou väčšinou 
118 hlasov za, pričom len 2 členo-
via sa zdržali hlasovania a  nikto 
nebol proti. Obe bojujúce strany 
však už avizovali, že prímerie ne-
dodržia. I

VIZUALIZÁCIA PLAVBY OLYMPIJSKÝCH VÝPRAV PO SEINE PRED OTVORENÍM OH.
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riamo v  Paríži k  hrám dlho-
dobo plánovali výstavbu len 
dvoch nových športovísk – 
Olympijského aquatického 
centra a Porte de la Chapelle 
Arena. Pôvodne chceli aj rozší-
riť existujúce menšie strelecké 
centrum priamo v metropole, 
ale tam sa výstavba ukázala 
ako nadmieru problematická. 
Takže strelci napokon budú 
súťažiť ďaleko od metropoly – 
v Národnom streleckom cen-
tre v Chateauroux, 270 km od 

Paríža. Keďže streľba je v poslednom čase 
náš najúspešnejší šport, pre našu výpravu 
to znamená logistickú komplikáciu.

POD EIFFELOVKOU I VO VERSAILLES
Priamo v Paríži organizátori na súťaže 
v nemalej miere využijú ikonické kulisy 
kultových turistických destinácií. Na-
príklad priamo pod Eiffelovou vežou na 
Marsových poliach sa budú hrať zápasy 
turnajov v plážovom volejbale. V parku 
na Marsových poliach v takisto dočasne 
vybudovanom Grand Palais Ephemere 
sa bude súťažiť v  džude a  v  zápasení. 
Vo Veľkom paláci (Grand Palais), posta-
venom k svetovej výstave v roku 1900, 
zase v šerme a v taekwonde.

V  parku medzi Invalidovňou s  naj-
vyššou kostolnou kupolou v  Paríži 
a  mostom Alexandra III. budú súťaže 
v lukostreľbe. Vedľa povedú trate mara-
tónu a cestných pretekov cyklistov. Pre-
teky cestných cklistov a  chodcov bude 

možné sledovať aj z tribúny na slávnom 
námestí Trocadéro, odkiaľ je najlepší 
výhľad na Eiffelovku.

Vo vlnách Seiny pod mostom Alexan-
dra III. odštartujú súťaže triatlonistov 
i  diaľkových plavcov. Neďaleko odtiaľ 
bude cieľ bežeckého maratónu. Maratón 
sa zase začne na námestí pred mestskou 
radnicou (Hotel de Ville). Pri Jenskom 
moste odštartujú preteky cestných cyk-
listov s  hromadným štartom, aj súťaže 
chodcov, ktoré tam budú mať aj cieľ. Trať 
cyklistickej časovky sa začne pri Invali-
dovni a skončí sa pri moste Alexandra III.

Námestie Svornosti (Place de la Con-
corde), najväčšie v Paríži, sa premení na 
Arénu mestských športov. To znamená 
„mladých“ či nových olympijských odvet-
ví – basketbalu traja proti trom, breakin-
gu, BMX freestyle, aj skejtbordingových 

disciplín street a  park. Tieto súťaže sa 
odohrajú na štyroch dočasných športo-
viskách.

Veľké turistické lákadlo tradične pred-
stavuje aj zámok Versailles pri Paríži. Tam 
sa odohrajú súťaže v jazdectve aj časť mo-
derného päťboja.

STADE DE FRANCE, PARK 
PRINCOV AJ ROLAND GARROS
Vyššie uvedené dejiská olympijských 
súťaží budú fungovať ako dočasné špor-
toviská s  montovanými tribúnami. Ale 
samozrejme, Paríž ako jedno z najväčších 
miest sveta a tradičná destinácia množ-
stva významných športových podujatí, 
môže ponúknuť aj viaceré svetoznáme 
športové stánky.

V meste sú dva slávne futbalové šta-
dióny, ale ten novší bude počas OH vyhra-
dený pre atletiku a ragby, pre ktoré bude 
mať hľadisko kapacitu 77-tisíc divákov. Je 
to Stade de France, ktorý bol postavený 
k  MS 1998 vo futbale a  hráva na ňom 
francúzska reprezentácia. Kľúčové futba-
lové zápasy odohrajú na štadióne v Parku 

Parížski organizátori OH 2024 
chceli využiť hlavne existujúce 
športoviská a ďalšie potrebné 
postaviť len ako dočasné. 
Ich pôvodný koncept sa 
však dosť pozmenil.

P

ŠPORTOVISKÁ OH 2024

OD VERSAILLES 
AŽ PO TAHITI

SURFING AŽ VYŠE 15-TISÍC 
KILOMETROV OD PARÍŽA

Najvzdialenejším dejiskom od 
centra hier nielen v prípade OH 
2024, ale aj v  celej olympijskej 

histórii, bude miesto súťaží surfistov 
– Teahupo´o na Tahiti vo Francúzskej 
Polynézii. Leží až 15 589 kilometrov 
od Paríža! Výberom tohto miesta 
chceli organizátori hier zapojiť do 
príprav podujatia aj komunitu zá-
morského územia Francúzska.  I

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, 
FOTO: PARIS 2024
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princov (48-tisíc divákov), čo je domovský 
stánok klubu Paris St. Germain.

Jeden zo štyroch grandslamových te-
nisových turnajov sa hráva na štadióne 
Rolanda Garrosa s mnohými kurtmi. Jeho 
hlavná hala Philippa Chatriera (pre 15-ti-
síc divákov) so zaťahovacou strechou 
však poslúži nielen tenistom, ale aj ako 
dejisko finálových zápasov v boxe.

Súťaže v bazénovom plávaní, ktoré sa 
na OH teší mimoriadnej popularite, ako 
aj finálová časť vodnopólových turnajov 
sa odohrajú vo viacúčelovej Aréne La 
Défense na parížskom predmestí Nan-
terre. Zvyčajnú 40-tisícovú kapacitu haly 
na zápasy v ragby či koncerty znížia na 
17-tisíc. Do útrob dočasne umiestnia dva 
bazény.

Svetoznáma hala Bercy s  hľadiskom 
pre 20-tisíc divákov počas OH ponesie 
názov Accor Arena. Bude dejiskom súťaží 
v  športovej gymnastike a  v  skokoch na 
trampolíne, aj finálovej časti turnajov 
v basketbale.

Turnaje v pozemnom hokeji odohrajú 
na Stade Olympique Yves-du-Manoir na 

parížskom predmestí La Garenne-Co-
lombe, ktorý (pred prestavbou) slúžil už 
počas OH 1924.

Dejiskom golfových turnajov bude 
jedno z najprestížnejších golfových ihrísk 
v  Európe Le Golf National (s  hľadiskom 
pre 32-tisíc divákov). Súťaže v  dráhovej 
cyklistike sa uskutočnia na renomovanom 
Vélodrome de Saint-Quentin-en-Yveli-
nes.

Jedným z dvoch nových stálych špor-
tovísk v  Paríži je Porte de La Chapelle 
Arena, kde sa budú konať súťaže v bed-
mintone a modernej gymnastike. Druhým 
je Olympijské aquatické centrum, ktoré 
vyrástlo rovno oproti Stade de France. 
Počas OH sa tam uskutočnia súťaže vo 
vodných športoch (vodné pólo, skoky do 
vody, umelecké plávanie), ako aj plávanie 
v rámci moderného päťboja.

Z  ďalších športovísk v  okolí Paríža 
treba ešte zmieniť vodácky areál vo 
Vaires-sur-Marne. V  ňom sa odohrajú 
súťaže v našom olympijskom športe číslo 
1 vodnom slalome, ale aj v  rýchlostnej 
kanoistike a vo veslovaní.

Samozrejme, na priloženej mapke 
nájdete aj ďalšie športoviská, ktoré sme 
nespomínali.

MARSEILLE, LYON A ĎALŠIE MESTÁ
Mimo Paríža budú dejiskami olympij-
ského diania aj ďalšie mestá vo Fran-
cúzsku. Marseille bude hostiť súťaže 
v  jachtingu, ale aj zápasy futbalových 
turnajov na štadióne pre 67-tisíc divá-
kov. Futbalové zápasy v skupinách odo-
hrajú aj v Nantes, Lyone, Saint-Etienne, 
Nice a v Bordeaux.

Súťaže v  dvoch športoch uvidia 
aj vo Villeneuve-d'Ascq neďaleko od 
Lille. Na tamojšom mimoriadne va-
riabilnom zvyčajne futbalovom Šta-
dióne Pierra Mauroya so zaťahovacou 
strechou odohrajú väčšinu zápasov 
basketbalového turnaja a kľúčové há-
dzanárske zápasy.

O  streľbe v  Chateauroux sme už 
písali vyššie. Jedno z  najväčších eu-
rópskych centier pre všetky olympij-
ské strelecké disciplíny bolo otvorené 
v roku 2018.  I
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re Romana Bučeka to bude 
od premiéry na OH 2000 
v Sydney už trináste oficiálne 
olympijské účinkovanie vo 
vedení slovenskej výpravy. 
Má teda skúseností na rozdá-
vanie.

HISTORICKY NAJMENŠIA 
VÝPRAVA PREDSTAVUJE 
PROBLÉM

p Rozprávame sa poldruha mesiaca 
pred OH v  Paríži. Čo ste očakávali, že 
bude v tejto fáze inak?
„Predovšetkým som predpokladal, že sa 
nám bude črtať podstatne početnejšia 
výprava. Predstavy športových zväzov 
a aj nás na SOŠV boli výrazne optimis-
tickejšie, než je realita. Vyzerá to, že 
budeme mať zhruba o desať športovcov 
menej ako v Tokiu, kde sme pritom mali 

na OH dovtedy najnižší počet 41 špor-
tovcov. To je dosť výrazný úbytok. Tým 
sa potvrdzuje už dávnejší trend poklesu 
našich olympionikov.

Okrem toho som predpokladal, že 
administratívne úkony vo vzťahu k  or-
ganizátorom OH budú jednoduchšie, 
keďže Slovensko je člen Európskej únie. 
Ale všetky veci, napríklad licencie pre 
lekárov či povolenia na transport zbraní 
a  streliva, podliehajú prísnym pred
pisom. Francúzi veľmi dbajú o  bezpeč-
nosť a  všetko si preverujú. Mnoho vecí 
sme museli vysvetľovať.“

p Prečo nám počet olympionikov takmer 
kontinuálne klesá?
„Na to nie je jednoduchá odpoveď. Ide 
zrejme o komplex príčin. Možno to súvisí 
aj s úrovňou telesnej výchovy a  športo-
vania v  školách. V  priemere máme dve 
hodiny telesnej výchovy, čo je v  porov-

naní s  mnohými inými krajinami málo. 
Napríklad Slovinci majú až štyri hodiny 
školskej telesnej výchovy a bojujú o piatu 
– a ich športová úroveň ako maličkej kra-
jiny je obdivuhodná. Tam šport ponímajú 
očividne vážnejšie. Napríklad testovanie 
všeobecných pohybových schopností re-
alizujú už od 60. rokov minulého storočia. 
Majú k tomu úžasné štatistické podklady 
z celej populácie. Na základe toho môžu 
nastavovať rôzne politiky.

Vrcholový šport kladie na športovca, 
trénerov i  na ľudí okolo športovca ob-
rovské nároky. Zrejme ich u nás mnohí 
nie sú ochotní či schopní znášať. A  aj 
mnohí rodičia, ktorí dajú dieťa na šport, 
vôbec netúžia, aby sa mu venovalo na 
vrcholnej úrovni. Možnože náš prob-
lém súvisí aj s  tým, že na Slovensku sa 
dlhodobo venovala malá pozornosť du-
álnej kariére. Práve na túto tému sme sa 
v SOŠV v poslednom čase dosť zamerali 

TEXT: SVETLANA BARÁTOVÁ, ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ANDREJ GALICA, 
ĽUBOMÍR SOUČEK

P

  MALÁ,
ALE AMBICIÓZNA
    VÝPRAVA

ROZHOVOR S VEDÚCIM VÝPRAVY

Športový riaditeľ Slovenského 
olympijského a športového 
výboru (SOŠV) ROMAN BUČEK 
na Hrách XXXIII. olympiády v Paríži 
(od 26. júla do 11. augusta) štvr tý 
raz povedie našu olympijskú 
misiu. Predtým bol v pozícii šéfa 
výpravy na ZOH 2018 v Pjongčangu, 
OH 2020 v Tokiu aj na ZOH 2022 
v Pekingu.

ŠPORTOVÝ RIADITEĽ SOŠV ROMAN BUČEK POVEDIE 
NAŠU VÝPRAVU NA OH V PARÍŽI.
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a snažíme sa športovcom pomáhať, aby 
popri športovej príprave mohli dostať aj 
plnohodnotné vzdelanie a  pripraviť sa  
na pôsobenie po športovej kariére.

K  našim problémom patrí aj nedo
statočná športová infraštruktúra. Máme 
málo športovísk vo všeobecnosti, aj málo 
kvalitných. To je tiež limitujúci faktor.“

p Na Slovensku máme obrovský Top tím, 
ale čoraz menej olympionikov. Ako sa 
pozeráte na tento paradox?
„Robil som si štatistiku za posledných 
8 – 9 rokov, ktorí športovci z Top tímu čo 
dosiahli a  či je tento projekt efektívny. 
Bude potrebné zhodnotiť doterajšie fun-
govanie Top tímu a aj to, či sa naplnili 
očakávania spojené s  jeho kreovaním. 
Otázne je aj to, či je názov Top tímu 
adekvátny obsahu, ktorý sa pod ním te-
raz skrýva a či by nebolo lepšie zúžiť ho 
ako kedysi na naozaj elitných športov-
cov, ktorým by sa program podpory šil 
na mieru. Vidím tam veľa otázok, ktoré 
si bude treba položiť v debatách tak s mi-
nisterstvom cestovného ruchu a športu, 
ako aj v rámci športovej rady SOŠV.

Zrejme bude treba upraviť kritériá za-
raďovania do nejakého systému podpory 
a zamerať sa nielen na podporu medailis-
tov, ale aj samotného úsilia kvalifikovať 

sa na hry. Ak by sme totiž boli schopní 
vysielať väčšie výpravy, tak by nám to 
pomohlo aj v lepšom zabezpečení tej ab-
solútnej špičky priamo na hrách.“

p Postup ktorých našich športovcov na 
OH vás príjemne prekvapil?
„Určite hlavne windsurfistu Róberta 
Kubína. Ale aj Jessicy Triebeľovej, kto-
rá bude historicky prvou Slovenkou 
v olympijskom ringu.“

p Zato tých sklamaní bolo určite viac...
„Som bývalý kajakár a neviem sa stotož-
niť s tým, že v rýchlostnej kanoistike po 
prvý raz v ére samostatnosti nebudeme 
mať zastúpenie na OH. To bolo určite 
najväčšie sklamanie. Viacerým našim 
športovcom aj v  ďalších športoch chý-
balo na postup len málo, takže u  nich 
by som nehovoril o sklamaní. Ale určite 
som mal celkove vyššie očakávania.“

p Prečo by sme na OH potrebovali viac 
športovcov?
„V minulosti náš olympijský výbor zvy-
kol mať ešte vlastné sprísnené kritériá 
nominácie v porovnaní s kvalifikačnými 
kritériami medzinárodných federácií. 
Hlavným cieľom bolo uspieť. Teraz je pre 
nás dôležitá už aj samotná účasť. Nízky 

počet športovcov negatívne ovplyvňuje 
našu logistiku, pretože všetky benefity, 
služby a privilégiá pre výpravu sa odví-
jajú práve od počtu športovcov. Takže 
sa nám výrazne znížili počty členov re-
alizačných tímov, poskytnutých áut, či 
priestory v dedine. Má to teda negatívny 
dopad na celkovú úroveň zabezpečenia.

Povedzme si na rovinu, že každý 
športovec chce mať pri sebe osobného 
trénera a svoj mikrotím. S týmto máme 
obrovské problémy. Kalkulátor nepustí, 
takže veľkú časť členov realizačných tí-
mov budeme mať mimo dediny. Nebudú 
teda mať plnohodnotné akreditácie. 
K  športovcom sa síce dostanú pri tré-
ningoch, ale počas súťaže už viacerí nie. 
Bude to teda náročné. Keby sme mali 
aspoň 50 športovcov, naše možnosti by 
boli nepomerne väčšie, čo sa týka naprí-
klad aj akreditácií pre našich hostí.“

p Napriek tomu, že naša výprava bude 
malá, určite viacerí v  nej budú mať me-
dailové ambície. Ako to vidíte?
„Čo sa týka celkovej kvality športovcov 
vo výprave, tá určite prevyšuje kvantitu. 
Máme naozaj viacero vysoko ambicióz-
nych športovcov, čo utvára predpoklady 
relatívne vysokej výsledkovej efektivity. 
Máme aj ašpirantov na zisk zlatej me-

ROZHOVOR S VEDÚCIM VÝPRAVY

NA SĽUBE PRVÝ RAZ 
PO DLHOM ČASE

K eďže v minulosti Roman 
Buček chodil na OH či ZOH 
vždy v niekoľkodňovom 

predstihu, dlhé roky chýbal na 
slávnostnom sľube výpravy do rúk 
hlavy štátu. Teraz však do Paríža 
odcestuje až po sľube, na ktorom 
sa 16. júla zúčastní. Ako to vníma? 
„Sľub výpravy do rúk prezidenta 
či prezidentky je vážna udalosť. 
Športovci tam sľubujú, že pri 
reprezentácii svojej vlasti budú 
bojovať čestne a s maximálnym 
úsilím. Na človeka v takej chvíli 
doľahne pocit zodpovednosti a aj 
určité dojatie. Protokolárne to 
býva na vysokej úrovni a človek 
si uvedomí, že už v krátkom 
čase bude prvoradá dobrá 
reprezentácia Slovenska.“

VEDÚCEHO VÝPRAVY POSTUPOM NA OH 
NAJPRÍJEMNEJŠIE PREKVAPIL WINDSURFISTA 
ROBERT KUBÍN (NA FOTOGRAFII S OTCOM).
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ROZHOVOR S VEDÚCIM VÝPRAVY

daily, aj keď nerád to hovorím nahlas. Za 
úspech vždy považujem zisk akejkoľvek 
medaily. A keď sa všetky priaznivé fak-
tory zídu v jednom čase, môže byť z nie
ktorej aj zlatá.

NAJVIAC ČLENOV VÝPRAVY SA ZREJME 
STRETNE NA SĽUBE

p Papierovo najsilnejšiu časť sloven-
skej výpravy na OH 2024 budú tvoriť 
strelci. Všetci šiesti však budú súťa-
žiť v  Chateauroux , až 270 km od Paríža. 
Ešte o dosť ďalej od Paríža – v Marseille – 
bude súťažiť windsurfista Robert Kubín. 
Čo to znamená pre výpravu?
„Šiestich strelcov bude sprevádzať 
sedem, možno osem členov ich reali-
začných tímov. Budú bývať v  blízkosti 
strelnice. Ponúkané oficiálne ubytovanie 
však nie je na úrovni toho parížskeho, 
preto si hľadali bývanie na inom mies-
te. Fungovanie streleckého tímu teda 
budeme zabezpečovať na diaľku, ale bu-
deme tam aj cestovať. Vedenie výpravy 
tam príde pred súťažami prevziať naše 
priestory. Potom budú fungovať tak, ako 
sú zvyknutí na streleckých podujatiach. 
Pokiaľ ide o windsurfistu Kubína, vieme, 
že so svojím otcom dlhodobo na veľmi 
dobrej úrovni spolupracujú s  poľským 
trénerom. Takže verím, že tento mikro-
tím bude fungovať v poriadku.“

p Stretne sa aspoň raz celá výprava po-
hromade?
„Nie. Niektoré športové súťaže sa začí-
najú hneď na začiatku hier, iné budú až 
v ich druhej polovici. Okrem toho sedem 
športovcov bude bývať úplne mimo Parí-
ža. Navyše sa vyžaduje, aby športovci po 

ukončení svojich súťaží čo najskôr opus-
tili dejisko hier – už aj preto, aby uvoľ-
nili postele tým ďalším. Pokiaľ by niekto 
chcel zostať dlhšie, riešili by sme to in-
dividuálne a  podľa reálnych možností. 
Sprievod športovcov však určite bude 
musieť odísť z dediny krátko po odsúťa-
žení. Naposledy v Tokiu sa stalo dokonca 
to, že na záverečnom ceremoniáli OH 
sa zúčastnila jediná naša športovkyňa – 
strelkyňa Danka Barteková. A aj ona len 
vďaka tomu, že bola členka Medzinárod-
ného olympijského výboru. Najvyššia 
koncentrácia členov výpravy teda prav-
depodobne bude na sľube u prezidenta 
republiky 16. júla.“

p Kto z  našej výpravy pricestuje do Pa-
ríža ako prvý?
„Naša trojica zo športového oddelenia 
SOŠV, teda okrem mňa Boris Deme-
ter a  Alexandra Miškovská. Už 17. júla 
nás čaká registračný míting, na ktorom 
sa meno po mene prechádzajú všetci 
akreditovaní a  v  prípade športovcov aj 
ich prihlášky na súťaže. V  ten istý deň 
preberieme pridelené vozidlá aj ubyto-

vacie priestory našej výpravy. V nich aj 
s  pomocou dobrovoľníkov následne 
začneme chystať ich výzdobu a  do-
plnkové vybavenie. Musíme prebrať aj 
ubytovanie našich členov výpravy mimo 
Paríža, teda v Chateauroux a v Marseille. 
Športové časti výpravy môžu prísť do 
parížskej dediny najskôr v  deň jej ofi
ciálneho otvorenia, čo bude 19. júla. Ako 
prví prídu vodní slalomári, ktorým sa už 
na druhý deň začnú oficiálne tréningy 
na olympijskej trati. Potom budeme mať 
príchody takmer každý deň.“

NÁVRAT DO EURÓPY PO ÁZIJSKOM 
„TURNÉ“ AJ PO KORONE

p Francúzi kládli pri prípravách OH 
veľký dôraz na ekologickú stránku. Sú-
časťou toho bude aj skutočnosť, že izby 
v  olympijskej dedine nebudú vybavené 
klimatizačnými jednotkami, ale len pod-
zemným chladením vodou zo Seiny. Bude 
to stačiť v prípade očakávaných veľkých 
horúčav?
„V  Paríži dedinu vybudovali ako úplne 
novú v blízkosti Seiny. Postavili tam de-
siatky domov s  apartmánovými bytmi. 
Ubytovacie priestory sú riešené veľko-
ryso, ale ich vybavenie bude ako zvy-
čajne strohé, až sparťanské. A  klasická 
klimatizácia tam naozaj nebude. Vodu 
na podzemné chladenie bytov majú brať 
z hĺbky asi 70 metrov. Francúzi sľubujú, 
že takýmto spôsobom dokážu ochladiť 
vzduch v miestnostiach o 6 – 7 stupňov. 
To nemusí byť dostatočné. Preto plánu-
jeme vybaviť najmä izby športovcov pre-
nosnými klimatizačnými jednotkami. 
Okrem toho v  izbách majú byť ventilá-
tory.“

V porovnaní s minulosťou sú odznaky našej 
výpravy atypické v tom, že obsahujú 
podobu umeleckého diela. V tom sa dosť 

angažoval práve Roman Buček. Ako k tomu 
došlo?

„Paríž má pre Slovensko a pre náš národ 
osobitný význam. Pred a počas prvej 
svetovej vojny sa práve tam do určitej miery 
formovala naša štátnosť v rámci budúcej 
prvej Československej republiky. Bola tam 
založená Československá národná rada 
a Milan Rastislav Štefánik pri procese 
vzniku ČSR výrazne využil svoje výborné 
kontakty vo Francúzsku. Následne do Paríža 

chodievali mnohí naši umelci, intelektuáli 
a spisovatelia zoznamovať sa s novými 
svetovými trendmi.

Olympijské hry majú aj kultúrny rozmer, preto 
sme hľadali nejaké slovensko – francúzske 
umelecké prepojenie. A naši sme ho. Medzi 
našimi umelcami, ktorí pôsobili v Paríži, bol aj 
maliar Ľudovít Fulla. Rozhodli sme sa využiť 
jednu jeho grafiku z roku 1938, modernistickým 
štýlom zobrazujúcu Eiffelovu vežu. Rok 
predtým bol v Paríži na Svetovej výstave, kde 
aj získal významné ocenenie – Grand Prix. 
Prostredníctvom agentúry LITA sme oslovili 
dedičov Ľudovíta Fullu a získali sme od nich 
súhlas na použitie fragmentu z jeho grafiky. Je 
to na našich odznakoch nový a ozvláštňujúci 
prvok,“ hovorí Roman Buček. I

ODZNAKY VÝPRAVY S EIFFELOVKOU OD ĽUDOVÍTA FULLU

„ČO SA TÝKA CELKOVEJ 
KVALITY ŠPORTOVCOV 
VO VÝPRAVE, TÁ URČITE 
PREVYŠUJE KVANTITU.“
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OSLAVA JUBILEA A BILANCOVANIE 
AŽ PO HRÁCH

Š trnásteho júla oslávi Roman Buček šesťdesiatku. 
„Jubileum mi vychádza na dátum dobytia Bastily, 
čo v spojitosti s Francúzskom nadobúda akoby 

symbolický význam. Som však v plnom pracovnom 
nasadení, takže veľké bilancovanie ani oslavy 
neplánujem. Bilancovanie síce z času na čas na človeka 
doľahne, ale ja sa teraz skôr zaoberám tým, ako sa poučiť 
z predošlých skúseností a ako sa lepšie pripraviť na to, 
čo nás v Paríži čaká. Na návrat k jubileu bude čas po 
olympijských hrách.“ I

PAPIEROVO 
NAJSILNEJŠIU ČASŤ 
SLOVENSKEJ VÝPRAVY 
BUDÚ TVORIŤ STRELCI. 
Z NICH IBA PATRIK 
JÁNY (NA SNÍMKE 
V TZV. MEDAILOVOM 
OBLEČENÍ) BUDE 
STRIEĽAŤ AŽ V DVOCH 
DISCIPLÍNACH.

p ZOH 2018 v Pjongčangu, OH 2020 v To-
kiu aj ZOH 2022 v  Pekingu predstavova-
li pre SOŠV náročné ázijské „turné“. Boli 
pre vás prípravy na OH v  Paríži výrazne 
jednoduchšie?
„Určite jednoduchšia a  oveľa rýchlejšia 
je doprava do dejiska hier. Do Paríža 
sa z Viedne dostanete lietadlom za dve 
hodiny. Množstvo športového materiálu 
prepravujeme po cestách. Samozrejme, 
náklady na dopravu sú takto podstatne 
nižšie ako v prípade Ázie. Výhodou je aj 
to, že odpadá nutnosť zabezpečovania 
aklimatizačných pobytov. Čiže športov-
ci prakticky do poslednej chvíle majú 
možnosť pripravovať sa v najvyhovujú-
cejších podmienkach. Do dejiska hier im 
stačí prísť krátko pred súťažami, pokiaľ 
nemajú ešte priamo na olympijských 
športoviskách niekoľkodňové oficiálne 
tréningy.“

p OH v  Tokiu aj ZOH v  Pekingu sa odo-
hrávali v  období celosvetovej pandémie 
ochorenia COVID-19. Preto na nich pla-
tili prísne hygienické opatrenia, vráta-
ne dennodenného testovania, nosenia 
rúšok, neustáleho monitorovania pohy-
bu prostredníctvom mobilnej aplikácie, 
izolácie účastníkov v  prípade pozitív-
nych nálezov, absencie divákov v  hľa-
diskách, a  podobne. V  Paríži sa vám 
bude dýchať oveľa voľnejšie...
„Negatívne spomienky vyprchávajú 
najskôr, ale keď sa obzriem späť na 
Tokio a  Peking, musím povedať, že 
protipandémiové opatrenia pre nás 
predstavovali obrovskú agendu, ktorú 
sme museli riešiť nad rámec zvyčajných 
úloh na olympiádach. Už pred odcho-
dom sme museli zabezpečovať povinné 
testovanie v  presne stanovených in-

tervaloch, podrobne inštruovať členov 
výpravy, atď. Súčasný stav pre nás zna-
mená veľkú úľavu.“

KVALITNÁ PRÍPRAVA HIER AJ 
BEZPEČNOSTNÉ RIZIKÁ

p Aký pocit z  celkovej pripravenosti 
Francúzov na hry ste nadobudli z pobytu 
v  Paríži aj z  celkovej komunikácie s  or-
ganizátormi?
„Zhruba 90 percent informácií sme do-
stali na vlaňajšej porade vedúcich vý-
prav. Platia aj dnes. Som presvedčený, že 
Francúzi sú dobre pripravení. Existujúce 
športoviská sú na veľmi dobrej úrovni. 
Samozrejme, tie dočasné, ktorých je väč-
šina, dokončujú. Niektoré ani športovci 
nedostali možnosť si otestovať. Veríme, 
že homologizácia športovísk zo strany 
príslušných medzinárodných federácií 
bude taká, aká má byť. Aj dočasné špor-
toviská určite budú na vysokej úrovni.“

p Na čo sa v Paríži najviac tešíte?
„Zvyčajne na mňa dobrý pocit doľahne 
až na samom konci hier, keď už naši 

športovci majú všetky súťaže za sebou, 
keď sa nevyskytne žiadny vážny zdra-
votný či iný problém, keď sa všetci zdra-
ví vracajú domov a niektorí sa aj tešia 
z medailí. Až vtedy som si istý, že sa už 
nič zlé nestane a môžem sa tešiť.“

p A z čoho máte najväčšie obavy?
„Všeobecne najviac rezonuje, že najväč-
šie riziko sa spája s  otváracím ceremo-
niálom. Organizátori a  bezpečnostné 
zložky simulujú všetky možné situácie, 
aby sa na ne dobre pripravili. Stále uvá-
dzajú, že výpravy sa budú plaviť šesť 
kilometrov po Seine a ceremoniál vyvr-
cholí na námestí Trocadéro oproti Eiffe-
lovej veži. Samozrejme, všetci diváci po 
oboch stranách Seiny aj na Trocadére 
budú musieť prechádzať veľmi prísnymi 
kontrolami. Budú zmobilizované všetky 
možné bezpečnostné sily. Inovatívne 
poňatie slávnostného otvorenia hier 
predstavuje z  hľadiska bezpečnosti ob-
rovské sústo. O  plánoch B a  C sa príliš 
nehovorí, ale predpokladám, že ak by sa 
situácia javila ako kritická, organizátori 
by siahli aj po inom spôsobe.“ I
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akub Grigar má za sebou fotenie 
v  replike dobového olympijské-
ho oblečenia z  olympijských 
hier 1924 v Paríži a pred sebou 
veľkú výzvu: v rovnakom meste 
vylepšiť výsledok z  OH v  Tokiu 
2020. V Tokiu sa mu to podari-
lo – veď pri olympijskom debute 
v Riu de Janeiro 2016 skončil vo 
veku len 19 rokov piaty.

Takisto ako pred predošlými 
hrami, ktoré v  dôsledku pandé-
mie COVID-19 museli posunúť 

o rok neskôr, aj na ceste do Paríža mu 
prípravu naštrbili bolesti v  ramene. 
Tentoraz v ľavom. To pravé, pred uply-
nulou sezónou operované, funguje na 
výbornú. Siahnuť na najvyšší stupienok 
a vylepšiť si striebro z Tokia bude o to 
väčšia výzva, ale 27-ročný rodák z Lip-
tovského Mikuláša má jasno.

„Bez ohľadu na bolesť, vodný slalom 
ako prírodný šport vychádza z  pod-
staty, že nič nie je vopred dané. Všetci 
v tíme urobíme maximum pre splnenie 
nášho zlatého sna,“ hovorí Jakub Gri-
gar. Viac už v rozhovore s ním.

POTRÁPILO HO DRUHÉ RAMENO, 
NEŽ MU OPEROVALI
p Zranenie v  svale ľavého ramena vám 
narušilo tréningové plány, vynechali 
ste európsky šampionát v  Tacene. Čo to 
s vami robí?

TEXT: LUCIA ANTOLOVÁ, FOTO: SAMUEL GALICA, JÁN SÚKUP, ĽUBOMÍR SOUČEK

J

PROFESIONALIZMUS 
 S ĽUDSKOU TVÁROU

HOSŤ ČÍSLA JAKUB GRIGAR

Obhajca olympijského striebra 
v K1 na divokej vode z Tokia 
JAKUB GRIGAR mal pre zdravotné 
problémy komplikovanú prípravu na 
olympijský vrchol sezóny. Ale keďže 
je otcom dvoch malých detí, vstúpil 
do nej s výnimočnou stratégiou 
profesionalizmu s ľudskou tvárou.

NA OLYMPIJSKÚ MEDAILU SIAHAL 
JAKUB GRIGAR UŽ V RIU DE JANEIRO 2016. 
SKONČIL TAM PIATY.
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„Každý jeden člen tímu robí všetko, 
čo je v  jeho silách, aby sme spoločne 
,dopádlovali’ k  nášmu vysnívanému 
cieľu. Netreba zabúdať, že človek môže 
mať akokoľvek natrénované, môže mať 
najlepšiu techniku, môže byť najsilnej-
ší, najkrajší, najúžasnejší, ale príde na 
preteky, zmení sa mu vlnka a je z toho 
miesto mimo pódia. Alebo čosi horšie.“

p Veríte, že budete v Paríži stopercent-
ne pripravený?
„K cieľu vedú rôzne cesty a viaceré sú 
správne. Preto sa nestresujeme ani 
v  rámci zranenia. Je to o  tom zhrnúť 
si fakty a  dohodnúť sa, na čom treba 
pracovať, respektíve akou cestou  ísť. 
A keďže hlavný cieľ roka je olympiáda, 
ktorá bola od zranenia vzdialená päť 
mesiacov, absolútne ničoho sme sa 
nebáli. Čakali sme, aby prešiel dosta-
točný čas od momentu jeho vzniku. Ide 
o  miesto svalovo-šľachového pôvodu, 
kde to trvá približne šesť týždňov, kým 
sa to úplne zahojí. Práve preto sme 
boli trpezliví, hoci sa to po štyroch týž-
dňoch javilo dobre. Nemali sme sa kam 
ponáhľať a nechceli sme to zbytočným 
rýchlym tréningom preťažiť, roztrhnúť 
znovu a vrátiť sa na štartovaciu čiaru.

V tomto smere patrí obrovská vďaka 
celému nášmu tímu, trénerovi Stanisla-
vovi Gejdošovi, Lukášovi Giertlovi, Evke 
Piatrikovej, ktorí stáli za skladaním 
plánu aj v časoch, keď som nemohol po-
riadne hýbať rukami. Rovnako aj fyzio-
terapeutovi Paľovi Beličkovi, ktorý veľa 
,makal´, aby bolo rameno v pohode.“

p Podobnou situáciou ste si prešli aj 
pred olympijskými hrami v  japonskom 
Tokiu, napokon so strieborným výsled-
kom. Pravé rameno je po operácii bez-
problémové, napriek tomu ste neboli 
s  uplynulou sezónou veľmi spokojný. 
V  čom preto spočívalo špecifikum kon-
dičnej prípravy?
„Operované rameno bolo vlani silnejšie 
ako kedykoľvek predtým a  výkonnosť 
bola fajn. Napriek tomu sa objavili drob-
né chyby, ktoré zo sezóny urobili akoby 
úplne iný príbeh. Bojoval som o medaily, 
o  finále, ale  milimetrové chybičky za-
nechali trpký dojem. Preto som si po-
treboval mentálne oddýchnuť. Bol som 
frustrovaný, takmer päťtýždňové voľno 
mi padlo vhod. Potom sme už naskočili 

HOSŤ ČÍSLA JAKUB GRIGAR

JAKUB GRIGAR

Narodil sa 27. apríla 1997 
v Liptovskom Mikuláši. 
S vodným slalomom začal 

vo veku 9 rokov, k tomuto športu 
ho priviedol otec. V minulosti ho 
trénoval Tomáš Mráz, teraz už dlhší 
čas Stanislav Gejdoš, asistuje mu 
Lukáš Giertl. Je člen VŠC Dukla 
Banská Bystrica a KTK Liptovský 
Mikuláš.

Bol multimedailista z vrcholných 
mládežníckych súťaží. Na MS do 
23 rokov v K1 triumfoval v Krakove 
2016 aj v Bratislave 2017, na ME do 
23 rokov v Liptovskom Mikuláši 
2019. Ako junior bol majster sveta 
v Liptovskom Mikuláši 2013 a vo 
Foz do Iguacú 2015 a majster 
Európy v Bourg St. Maurice 2013. 
V roku 2014 získal v slalome na 
hladkej vode striebro na OH 
mládeže v Nankingu.

Na OH 2016 v Riu de Janeiro 
skončil v K1 piaty, na OH 2020 
v Tokiu (konali sa v roku 2021) 
získal striebro. Na MS bol v K1 
najlepšie štvrtý v roku 2022 
a siedmy v roku 2021. Medaily 
z vrcholných seniorských podujatí: 
OH (0 – 1 – 0), MS (0 - 2 – 0, 
obe v hliadkach 3xK1), preteky 
Svetového pohára (1 – 1 – 1, zvíťazil 
v roku 2021 v Markleebergu), 
majstrovstvá SR v K1 (4 – 2 – 0).

S manželkou Andreou majú 
dve dcéry - deväťmesačnú Lauru 
a o rok staršiu Ninku.

NA PREDOŠLÝCH 
OLYMPIJSKÝCH HRÁCH 
V TOKIU ZÍSKAL JAKUB 

GRIGAR STRIEBRO. V PARÍŽI 
BY TENTO SKVELÝ VÝSLEDOK 

RÁD EŠTE VYLEPŠIL.

„NIEKTO PREJDE V PARÍŽI 
ÚSEK ÚPLNE ZADARMO 
LEN PRETO, ŽE MU TAM 
VYŠLA VODA A NIEKTO 
SA TAM PORIADNE 
NAROBÍ. DÚFAJME, ŽE 
BUDEM NA STRANE TÝCH 
ŠŤASTNEJŠÍCH.“
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HOSŤ ČÍSLA JAKUB GRIGAR

do tréningov. Od novembra sme naplá-
novali štyri mesiace dobrej kondičnej 
prípravy. V nej bola prioritou sila, ako aj 
dôrazná aeróbna a mentálna zložka.“

PRIKUPOVAL ČINKY, KRÚTIL SA 
OKOLO VLASTNEJ OSI
p Zrejme ste sa kondične poriadne rozoh-
nili, keď ste si museli prikupovať činky...
„Približne pred rokom som mal pocit, 
že mám veľkú silu, ale pre jeden silový 
tréning navyše som musel ubrať jednot-
ku technickej prípravy. Vnímal som, že 
síce som silný, ale mám technické limity. 
Vyladili sme to, zaradili sme dva a pol si-
lového tréningu do týždňa, čo sa vyvíjalo 
tak dobre, že sme postupne zvyšovali 
váhy, až nám jedného dňa nestačili... Aj 
tie prikúpené činky, najťažšie možné, 
boli časom málo, čiže sme museli pre-
dĺžiť čas cvičenia. Z  toho vznikol žart, 
že potrebujem dokúpiť ďalšie. V  rámci 
silovej prípravy sme lámali rekordy. Som 
silnejší ako kedykoľvek predtým!“

p Do prípravy ste zaradili aj zaujímavé 
koordinačné cvičenia, z  ktorých sa točí 
hlava už len pri pohľade na ne... Aký je 
ich význam?
„Už dlho sme do tréningov zapájali 
rôzne otočky a balančné cvičenia na fit-
loptách. Do inovácie sa pustil môj tré-
ningový parťák Sašo Slafkovský. Vďaka 
jeho vzdelaniu sme pridali i rovno váhu 
a  posilnenie stredného ucha. Síce to 
vyzerá čudne, ale krútením rozhodí-
me stredné ucho a  následne pracujú 
vnútorné svaly. Tréning jadra, ktorý 
si mnohí predstavia formou planku, 
či tréning na nestabilných plochách, 
slúži na posilnenie svalových partií, 
ktoré pri vodnom slalome bežne neza-
pájame.“

p Dôležitá zložka bola mentálna prípra-
va. V  čom konkrétne ste na sebe praco-
vali?
„Nešlo ani tak o chuť do tréningov, tie 
ma vždy bavia, teším sa na ne. Veľmi 
podobné je to aj v pretekoch, vnímam 
potrebné zdravé sebavedomie. Skôr šlo 
o technické veci, či ako zladiť starost-
livosť o  rodinu a  čas s  ňou, akcie pre 
sponzorov a  podobne. Športový život 
je krátky a človek ho chce využiť, aby 
vedel zabezpečiť rodinu. Jednoducho 
som si nahádzal na ramená príliš veľa 
povinností. Keďže nechcem vynechá-
vať tréningy, vždy si aktivity plánujem 
na deň voľna. Časom sa to však na-
hromadí a človek si vlastne nikdy ne-
oddýchne.“

p Ako by ste zhodnotili prípravu na vode 
na ostrove Réunion v Indickom oceáne?
„Veľmi som sa na ňu tešil, keďže sme si 
o mesiac predĺžili zimu a od októbra do 
konca februára som nesedel na vode. Čo 
som však nevedel, že som si so sebou 
doniesol drobné zranenie. Pri rýchlost-
nom tréningu v  posilňovni ma pichlo 
v jednom zo svalov ľavého ramena a už 
v  rámci prípravy na Réunione som to 
dosť cítil. Vďaka patrí fyzioterapeutovi, 
len s jeho pomocou som mohol trénovať. 
Je to tak, že bolesť k  športu patrí a  nie 

„ČASTO HOVORÍM, 
ŽE V PRETEKOCH BY 
ČLOVEK NEMAL SÚŤAŽIŤ 
S OSTATNÝMI, ALE SÁM 
SO SEBOU.“

STRIEBORNÁ RADOSŤ JAKUBA GRIGARA 
V CIELI PRETEKOV KAJAKÁROV NA OH 
2020 V TOKIU (KONALI SA V ROKU 2021).
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„OLYMPIJSKÉ ZLATO, 
KTORÉ BY SOM 
VEĽMI RÁD ZÍSKAL, 
JE EXTRÉMNE 
NÁROČNÁ MÉTA. 
NA JEJ DOSIAHNUTIE 
NESTAČÍ LEN PORIADNE 
ODROBIŤ TRÉNINGY. 
ANI PO NICH SA TO 
NEKONČÍ.“

HOSŤ ČÍSLA JAKUB GRIGAR

vždy je jednoduché vyhodnotiť, či je to 
,dobrá‘ alebo ,zlá‘ bolesť. V tomto prípade 
som to neodhadol správne, počas jednej 
tréningovej jednotky som pocítil rupnu-
tie vo svale a v tej chvíli som už nevedel 
urobiť ani jeden záber. Sústredenie sme 
preto ukončili o dva týždne skôr a pre-
sunuli sme sa domov, kde máme lepšie 
vybavené zázemie na rehabilitáciu.“

DVADSAŤ MINÚT PRÁZDNOT Y 
VYSTRIEDALO VÍŤAZSTVO
p Počas kvalifikačného procesu na 
olympijské hry v  Paríži bol slovenský 
kajak asi dvadsať minút v pozícii, že ne-
bude mať pod piatimi kruhmi vo Francúz-
sku zastúpenie. Ako si na to spomínate?
„Bolo to najhorších dvadsať minút mojej 
kariéry. Európsky šampionát v Londýne 
mi síce nevyšiel úplne podľa predstáv, 
no počas celej sezóny sme spolu s cha-
lanmi z  reprezentácie jazdili na úrovni 
špičky. Milimetrový ťuk, viditeľný len 
na videu, bol veľmi krutý verdikt. Bol to 
jeden hnusný, otrasný pocit. Hanbil som 
sa za seba. Všetci, vrátane nás preteká-
rov, očakávali, že miestenku vyjazdíme 
a jeden z nás sa predstaví na olympiáde. 
Rovnako za seba hovorím, že po strieb-
re v  Tokiu cítim ešte olympijské ,resty‘ 
a  bez účasti na olympijských hrách sa 

na tento cieľ nedá ani pomýšľať. Takže 
vo chvíli, keď to vyzeralo, že sa to nepo-
darilo, sa mi zrútil celý športový sen. Bol 
to pocit, ktorý som ani nevedel vyjadriť 
slovami. Na dvadsať minút som cítil len 
prázdnotu a hanbu.“

p Na druhej strane, je akási „druhá šan-
ca“ silný motivačný faktor?
„Ukázalo sa to už v  ďalších pretekoch. 
Po Londýne sme si sadli a zhodnotili, čo 
sa stalo. Po analýze jázd sme sa zhodli, 
že mi v nich chýbal pokoj. Veľmi som sa 
snažil byť rýchlo v cieli, ale to v našom 
športe nie vždy stačí. Vynovený pohľad 
som skúsil zaradiť už na ,sveťáku‘ v Parí-
ži. Vyplatilo sa! V rámci kvalifikácie som 
bol štvrtý a druhou jazdou, pred ktorou 
som si povedal, že si len vyskúšam kľú-
čové pasáže, vynechával som zábery 
a  robil som len to, čo loď potrebovala, 
som zrazu vyhral. To je jasný ukazovateľ, 
že toto je správna cesta.“

„MLADÝ“ OLYMPIJSKÝ KANÁL V PARÍŽI
p Olympijský kanál v parížskom Vaires-
sur-Marne hodnotia vodní slalomári ako 
málo divoký. Ako to vnímate vy?
„Ja viac vnímam to, že je to takpovediac 
,mladý´ kanál a že ešte nebol čas na ,do-
ladenie‘ valcov a vĺn. Práve preto sú ešte 

veľmi nestabilné. To sa ukázalo aj v semi-
finálovej jazde na októbrovom ,sveťáku‘ 
v Paríži. Jazda nebola úplne zlá, v spodnej 
časti som nespravil veľkú chybu. Loď bola 
v dobrej pozícii, zábery boli dobre nača-
sované, aj energeticky som bol na tom 
dobre. Ale zo sekundy na sekundu mi 
zmizol valec a ja som minul bránu. Práve 
toto bude najväčšia výzva parížskeho ka-
nála. Niekto prejde úsek úplne zadarmo 
len preto, že mu tam vyšla voda a niekto 
sa tam poriadne narobí. Dúfajme, že bu-
dem na strane tých šťastnejších.“

p Dá sa vôbec pripraviť na nestabilné 
podmienky? 
„Hodnotím to tak, že som mal šťastie 
v nešťastí. Je super, že sme to už zažili. 
Teraz pôjdeme do Paríža s  vedomím, 
že sa to na niektorých miestach deje. 
V  rámci prípravy na jazdu si vieme 
pripraviť prejazd, ktorý sa nespolieha 
na samotný valec. To je, samozrejme, 
fyzicky náročné, lebo keď nechcete ísť 
s vodou, musíte ju jednoducho prebiť. 
Aj v  tej konkrétnej situácii sa to dalo 
,urvať´ silou a preskočiť ho, akoby tam 
ani nebol. Práve v  tom bola dôleži-
tá náročná fyzická príprava a  väčšia 
sila. Pred olympiádou budeme mať za 
sebou štyri týždne na parížskej vode. 

GRIGAR S TOKIJSKOU 
STRIEBORNOU 
OLYMPIJSKOU MEDAILOU.
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Preto chceme v rámci stratégie udržať 
fyzickú kapacitu tela.“

p Máte pred sebou tretie olympijské 
hry. Ako vnímate rozdiely medzi Riom de 
Janeiro (5. miesto),  Tokiom (2. miesto) 
a nadchádzajúcim Parížom?
„Pre mňa to budú úplne odlišné olym-
pijské hry v  porovnaní s  dvoma pred-
chádzajúcimi. Olympiáda v Brazílii bol 
absolútne nový zážitok. Vo vedľajšej by-
tovke spával Usain Bolt, na večeri som 
stretol Rafaela Nadala. Úžasné veci! 
Človek je naozaj vďačný, že to môže 
zažiť. Na druhej strane bolo pre mňa 
piate miesto neúspech. Všetky poznat-
ky a skúsenosti som preniesol do Tokia. 
Olympiáda v Japonsku bola čisto o práci 
na detailoch v každom smere: fyzický aj 
mentálny výkon, strava, spánok…“

INÝ POHĽAD NA SVET A ODLIŠNÉ 
NASTAVENIE
p Po Tokiu ste si založili rodinu, ktorá 
sa už rozrástla na štvorčlennú. To je vý-
razná zmena...
„Rovnaké nastavenie ako v Tokiu som si 
chcel preniesť aj do Paríža. No objavili sa 
tu dve malé detičky a s nimi ďalších tisíc 
vecí. A najmä – iný pohľad na svet. Ja by 
som to nazval tak, že sa aktuálne snažím 
o profesionalizmus s ľudskou tvárou. Nie 
vždy vyjde všetko podľa predstáv. Ne-
viem si naplánovať, že si nastavím večer 
budík a ráno sa zobudím oddýchnutý po 

desiatich hodinách spánku. Niekedy sme 
aj tri-štyrikrát za noc hore, čo sa, samo-
zrejme, odráža na kvalite odpočinutia. 
Na druhej strane ma to naučilo, že aj 
s týmto sa dá bojovať. Aj po ťažkej noci 
viem len svojím mentálnym nastavením 
odrobiť tréning na super úrovni. Sám 
som zvedavý, ako to v Paríži bude vyze-
rať, aké bude moje mentálne nastavenie 
a najmä, s akým výsledkom.“

p Netajíte sa jasným cieľom – olympij-
ským zlatom. Je zameranie na výsledok 
súčasťou mentálnej prípravy, alebo vní-
mate umiestnenie ako výsledok trénin-
govej driny?
„Uvedomovanie si vysnívaného umies-
tenia je veľmi dôležité v rámci prípravy. 
Ja rád hovorím, že šport nie je o motivá-
cii, ale o disciplíne. Naozaj sú dni, keď sa 
zobudím a nechce sa mi ísť na tréning, 
nechce sa mi stravovať sa podľa tabuliek 
alebo sa mi jednoducho nechce úplne 
nič. Práve vtedy je dôležité si spomenúť, 
za akým cieľom ideme.

Olympijské zlato, ktoré by som veľmi 
rád získal, je extrémne náročná méta. Na 
jej dosiahnutie nestačí len poriadne od-
robiť tréningy. Ani po nich sa to nekončí. 
Najcennejší kov spod piatich kruhov 
si vyžaduje obrovské sebaobetovanie, 
disciplínu a práve v tom využívam spo-
mínanie na sen...

Čo sa týka samotnej súťaže, tam by 
mali ísť myšlienky na medaily úplne 

bokom. Často hovorím, že v  pretekoch 
by človek nemal súťažiť s ostatnými, ale 
sám so sebou. Naučil som sa, že akonáhle 
zabudnem, že sa pretekám proti Prskav-
covi či De Gennarovi, tak je všetko fajn 
a akési odľahčené. Vlastne si uvedomím, 
že potrebujem urobiť ,iba‘ to, na čo som 
zvyknutý a čo som roky trénoval. A po-
tom sa predvádzajú jazdy, po ktorých 
prichádzajú medaily.“ I

DOMA UŽ DVE ZLATÁ MÁ...

Hoci Jakub Grigar sníva o zlate 
z olympijských hier, doma už 
dve ,zlatá‘ má: deväťmesačnú 

Lauru a o rok staršiu Ninku. V čom ho 
otcovstvo posunulo v športe?

„To ešte musíme zistiť. Ale už teraz 
viem povedať, že tam patrí pocit, že 
nie všetko musí byť perfektné. Sú 
jednoducho dni, keď jedna z nich plače 
celú noc a ja sa musím venovať viac 
im ako sebe a tréningovej príprave. 
A v podstate je to fajn. Pretože taký 
je život. Nie vždy ide všetko podľa 
predstáv a človek sa s tým musí 
vyrovnať. To je akoby jedna vec.

Druhá vec: hoci to môže vyznieť ako 
výhovorka, práve detičky ma naučili, 
že šport nie je všetko. Dosiahnutie 
výsledkov, medailí, pohárov je moja 
práca a ja si nesmierne cením, že 
je to zároveň môj koníček, ktorý ma 
absolútne napĺňa. No nie je to vrchol 
sveta.

Práve toto je pre mňa spôsob 
odľahčenia situácie. Akokoľvek 
dopadnú preteky, vrátim sa domov 
a tieto dve, plus manželka, budú 
šťastné. Otvorím dvere so slzami 
v očiach a zlým pocitom, ale vidím 
Ninku šprintujúc, aby mi ukázala novú 
hračku. A to je pocit na nezaplatenie...“ 
vyznáva sa Jakub Grigar. 

JAKUB GRIGAR 
NA FOTOGRAFII 
Z VLAŇAJŠÍCH 
EURÓPSKYCH HIER 
V KRAKOVE.
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JAKUB GRIGAR AKO MODEL, PETER ČANECKÝ NA SNÍMKE VPRAVO.

TEXT: ZDENKA LETENAYOVÁ, FOTO: ANDREJ GALICA OLYMPIONIK V OBLEČENÍ Z PARÍŽA 1924

zisteniu sa pridal nápad, ktorý 
vyústil do prísľubu renomova-
ného kostýmového a scénického 
výtvarníka prof. Petra Čanecké-
ho, že sa podujme oživiť repliky 
spoločenského aj športového 
oblečenia. Vďaka ústretovosti 
vedenia Slovenského národného 
divadla sa realizácie ujali ume-
lecko-dekoračné dielne SND.

„Som zvyknutý, že keď mám 
nejakú exaktnú úlohu, tak si vyžaduje 
exaktnú prípravu. Musím sa stať exper-
tom na príslušné obdobie, oblečenie či 
hmotnú kultúru, vedieť sa orientovať aj 
v tom, ako sa spoločnosť vyvíjala, poznať 
ekonomické súvislosti, ale napríklad aj 
hygienické návyky“, povedal Peter Ča-
necký, člen múzejnej rady SOŠV – Slo-
venského olympijského a  športového 
múzea (SOŠM).

„Na vytvorenie konkrétnej repliky 
– odevu „Paríž 1924“ – boli dôležité tri 
vstupy: poznanie parížskej spoločnosti 
20. rokov minulého storočia a  toho, čo 
sa v nej, ale aj v Československu dialo aj 
v dámskom a pánskom oblečení. Druhým 
poznaním boli technológie výroby ode-
vov, napr. strihy. A tretí zdroj je poznanie 
materiálu, z  ktoré sa v  danom období 
tvorilo. Práve tento tretí moment je pri-
márny“, ozrejmil proces prípravy.

Štvrtým, osobným poznaním, je Ja-
kub Grigar. „S Jakubovými rodičmi mám 
dlhoročný priateľský vzťah. Jakuba po-
znám od detstva, takže som bol rád, že 

voľba pre model bol práve on. Je báječne 
proporčný, ale musím zdôrazniť, že mám 
výhodu, že sa môžem oprieť o remeselnú 
zručnosť našich ľudí priamo vo výrobe. 
Myslím si, že všetci k zadaniu pristupova-
li ako k bežnej výrobe, ktorú tvoríme pre 
divadlo. Ale bolo to aj pre nich príťažlivé 
preto, že Jakub je neštandardný človek aj 
športovec. Mali možnosť vystúpiť z kruhu 
dennodennej spolupráce s  umelcami“, 
dodáva Peter Čanecký.

NÁVRH NIEKEDY PRIPOMÍNA 
DETEKTÍVNU PRÁCU
„V dostupných textových dokumentoch 
sa spomínalo, že išlo o tmavomodré sako 
dvojradového strihu. Ale napríklad vo 
fotografickej dokumentácii som našiel, 
že išlo o sako jednoradového strihu. Čs. 
olympijský výbor vydal predpis a olym-
pionici si dali odev šiť u  jednotlivých 
krajčírov. Na fotografiách vidno jednotli-
vé odchýlky. Nešlo o model, ktorý by vy-
tvorila jedna firma alebo jeden krajčírsky 
salón.“

Peter Čanecký vybral z  troch va-
riantov ten, ktorý by aj pre Jakuba bol 
najideál nejší a  vo fotodokumentácii sa 
objavoval v  najväčšej miere. „Pre letné 
oblečenie sa používala tzv. tropikovlna, 
ktorá sa dnes už nevyrába. Hľadal som 
najbližší materiál, ktorý sa mu podobá 
gramážou aj technológiou. Samozrejme, 
hľadal som aj farebnosť, ale aj strihy 
topánok, ktoré boli zásadne kožené 
a takmer vždy ručne šité. To sme urobili 

aj my. Aj cvičky na cvičenie mali rôzne 
úrovne spracovania, čo sa týka podrážok. 
A nesmel som zabúdať na fakt, že vtedy 
sa športové oblečenie často prekrývalo 
s civilným oblečením, napr. s trakmi.“

Repliky odevov výpravy ĆSR z  OH 
1924 v Paríži oživili predstavenie kolek-
cie odevov pre Slovenský olympijský tím 
Paríž 2024. Dnes sú spolu s dokumentá-
ciou z výroby v zbierkach SOŠM a tvoria 
zaujímavé exponáty v rámci príležitost-
nej výstavy „Spomínam na Paríž, Tokio 
a Los Angeles“. I

JAKUB GRIGAR 
MODEL 1924
Na začiatku bolo zistenie, že fyzicky 
neexistuje na Slovensku ani v Česku 
oficiálny odev, v ktorom sa členovia 
československej výpravy predstavili pred 
sto rokmi na OH v Paríži.

K
PROF. PETER ČANECKÝ 
(1957)

Od roku 1991 pôsobí ako pedagóg 
na Katedre scénografie 
Divadelnej fakulty VŠMU, kde 

v roku 2006 získal titul profesora. 
V súčasnosti je aj vedúci tejto 
katedry a zároveň riaditeľ umelecko-
dekoračných dielní SND. Je 
niekoľkonásobný držiteľ divadelného 
ocenenia Dosky, ako aj cien Český 
lev 2016 a Slnko v sieti 2016 za film 
Alice Nellis Sedem zhavranelých 
bratov. Je autor výpravy k niekoľkým 
slovenským a českým filmom. 
V žiackom veku hrával futbal za 
TJ 1. máj Liptovský Mikuláš, neskôr 
prešiel k modernému päťboju (tréner 
Ladislav Zacharides) a pretekársky 
lyžoval.
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očas vyše 120 rokov štartovali 
pod piatimi kruhmi stovky Slo-
vákov, resp. rodákov z dnešného 
Slovenska. Vybrali sme to naj-
naj z ich účinkovania na OH.

UHORSKÁ ÉRA
Rodák z Hronca Alojz Sokol pod 
menom Alajos Szokolyi účinko-
val vo výprave Uhorska už pri 

premiére novovekých olympijských 
hier v  Aténach 1896. Dokonca súťažil 
s číslom 1. V behu na 100 m skončil tre-
tí (za toto umiestenie sa vtedy medaila 
nedávala), v trojskoku štvrtý.

V ére Uhorska najúspešnejším olym-
pionikom pochádzajúcim z  územia 
dnešného Slovenska bol nepochybne 
plavec Zoltán Imrich Halmaj (Halmay). Rodák 
z  Dúbravy, čo je dnes časť Vysokej pri 
Morave, dosiahol až sedem medailových 
umiestení. Ozajstnou hviezdou sa stal na 
OH 1904 v St. Louis, kde triumfoval na 50 
aj 100 yardov voľným spôsobom.

Najviac športovcov pochádzajúcich 
z územia dnešného Slovenska bolo vo 
výprave Uhorska na OH 1912 v  Štok-
holme – až 14. Spomedzi nich košický 
rodák Alexander (Sándor) Prokopp zvíťazil 
v  streľbe z vojenskej pušky na 300 m. 

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ARCHÍV SOŠM, JÁN SÚKUP

P
OD SOKOLA

PO REHÁK ŠTEFEČEKOVÚ

SLOVENSKÉ VRCHOLY V HISTÓRII OH

Športovec zo Slovenska – atlét 
Alojz Sokol – štartoval už na 
Hrách I. olympiády v Aténach 
1896. Do roku 1912 vystupovali 
naši rodáci na OH vo farbách 
Uhorska, potom až do roku 
1992 v československých 
výpravách a od Atlanty 1996 
už v slovenských.

TROJNÁSOBNÍ VÍŤAZI OH 
VO VODNOM SLALOME PAVOL 
A PETER HOCHSCHORNEROVCI.



OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2024  41

Podobne ako Halmaj sa však k Sloven-
sku nikdy nehlásil.

ÉRA ČESKOSLOVENSKEJ REPUBLIKY
Pri premiére výpravy I. ČSR na OH 1920 
v Antverpách slovenskí športovci chýbali. 
Až na OH 1924 súťažili prví štyria. Počet 
Slovákov v čs. výpravách však až do OH 
1952 v  Helsinkách bol stále len jedno-
ciferný.

V Berlíne 1936 sa prvými slovenskými 
medailistami z  OH v  ére ČSR stali gréc-
ko-rímsky zápasník Jozef Herda, strieborný 
do 66 kg a  členka strieborného družstva 
športových gymnastiek Matylda Pálfyová. Tá 
bola vôbec prvou ženou so Slovenska, ktorá 
sa zaradila medzi olympijské medailistky.

Na prvých povojnových OH v Londýne 
1948 sa olympijským šampiónom stal 
boxer v  kategórii do 67 kg Július Torma. 
Budapeštiansky rodák, syn rodičov po-
chádzajúcich zo Štúrova, sa na Slovensko 
dostal v  rámci povojnovej repatriácie 
krajanov v dôsledku výmeny obyvateľov 
medzi obnovenou ČSR a  Maďarskom. 
Trénersky sa podieľal na výchove ďal-
šieho olympijského víťaza. Onedlho už 

96-ročný Ján Zachara triumfoval na OH 
1952 v Helsinkách do 57 kg.

ÉRA ČSSR: HVIEZDY TKÁČ, 
PRIBILINEC A MEČÍŘ
Od júla 1960 do názvu Československej 
republiky pribudol prívlastok socialis-

tická a  skratka krajiny sa zmenila na 
ČSSR. Štát pod týmto názvom sa na OH 
prezentoval až do roku 1988. Hneď pri 
jeho premiére na OH 1960 v  Ríme sa 
z  olympijského zlata tešil veslár Pavel 
Schmidt. Triumfoval v dvojskife spoločne 
s Čechom Václavom Kozákom.

Na ďalšie zlato Slováka na OH sme si 
síce potom museli počkať 16 rokov, ale 
počet našich športovcov vo výpravách 
ČSSR postupne stúpal. Z hľadiska úspeš-
nosti boli pre nás úplne výnimočné OH 
1964 v Tokiu. Z 18 Slovákov sa odtiaľ až 
13 vrátilo s cenným kovom! V striebor-
nom futbalovom tíme sa vtedy na OH je-
diný raz stalo, že Slováci boli vo väčšine 
– z druhého miesta sa ich tešilo až deväť!

Až na OH 1976 v  Montreale sa Slo-
vák znovu tešil zo zlata. Cyklista Anton 
Tkáč triumfoval v  kráľovskej dráharskej 
disciplíne – v  šprinte. O  štyri roky ne-
skôr v  Moskve futbalisti Stanislav Seman 
a  František Kunzo prispeli k historickému 
futbalovému zlatu. Obaja sú dodnes 
našimi jedinými olympijskými šam-
piónmi v  kolektívnom športe. Na OH 
1980 v Moskve prvý raz štartovalo až 50 
Slovákov – tento počet sa ešte zopakoval 
v Soule 1988. Až ôsmi z nich sa na hrách, 
ktoré z politických dôvodov bojkotovali 
desiatky krajín, tešili z cenného kovu.

OH 1984 v  Los Angeles ČSSR pod 
tlakom Sovietskeho zväzu podobne 
ako veľká väčšina štátov vtedajšieho 
tzv. sovietskeho bloku bojkotovala. Na 
OH 1988 v  Soule sa však z  najcennej-
šieho kovu tešili až dvaja Slováci. Jozef 
Pribilinec triumfoval v  chôdzi na 20 km 
a  stal sa prvým slovenským atlétom 
s  olympijským zlatom. Miloslav Mečíř pri 
obnovenej olympijskej premiére tenisu 

SLOVENSKÉ VRCHOLY V HISTÓRII OH

OLYMPIJSKÝ VÍŤAZ 1952 V BOXE JÁN ZACHARA. OLYMPIJSKÝ VÍŤAZ 1976 V CYKLISTICKOM 
ŠPRINTE ANTON TKÁČ.

NAJÚSPEŠNEJŠÍ LETNÍ OLYMPIONICI ZO SLOVENSKA V HISTÓRII
Uvádzaní podľa hodnoty získaných medailí: zlato - striebro – bronz.

C UHORSKÁ ÉRA (OH 1896 – 1912)
2-4-1 ZOLTÁN IMRICH HALMAJ (plávanie, OH 1900 – 1908)
1-0-0 ALEXANDER PROKOPP (športová streľba, OH 1912)

C ÉRA ČESKOSLOVENSKA (OH 1920 – 1936 a 1948 - 1992)
1-0-1 MILOSLAV MEČÍŘ (tenis, OH 1988)
1-0-0  JÚLIUS TORMA (box, OH 1948), JÁN ZACHARA (box, OH 1952), PAVEL SCHMIDT 

(veslovanie, OH 1960), ANTON TKÁČ (dráhová cyklistika, OH 1976), FRANTIŠEK 
KUNZO (futbal, OH 1980), STANISLAV SEMAN (futbal, OH 1980), JOZEF 
PRIBILINEC (atletika, OH 1988)

0-2-0 MARIANNA KRAJČÍROVÁ (športová gymnastika, OH 1964 a 1968)
0-1-1 BOHUMIL GOLIAN (volejbal, OH 1964 a 1968)

C V ÉRE SLOVENSKEJ REPUBLIKY (OH 1996 – 2020)
3-0-1  PAVOL HOCHSCHORNER (vodný slalom, OH 2000 – 2012), PETER 

HOCHSCHORNER (vodný slalom, OH 2000 – 2012)
2-2-1 MICHAL MARTIKÁN (vodný slalom, OH 1996 – 2012)
2-0-0 ELENA KALISKÁ (vodný slalom, OH 2004 a 2008)
1-2-0 ZUZANA ŠTEFEČEKOVÁ (športová streľba, OH 2008, 2012 a 2020)
1-0-0  LADISLAV ŠKANTÁR (vodný slalom, OH 2016), PETER ŠKANTÁR (vodný slalom, 

OH 2016), MATEJ TÓTH (atletika, OH 2016)
0-2-2 ERIK VLČEK (rýchlostná kanoistika, OH 2004, 2008, 2016 a 2020)
0-2-0  MARTINA MORAVCOVÁ (plávanie, OH 2000), JURAJ TARR (rýchlostná kanoistika, 

OH 2008 a 2016)
0-1-1  RICHARD RISZDORFER (rýchlostná kanoistika, OH 2004 a 2008), MICHAL 

RISZDORFER (rýchlostná kanoistika, OH 2004 a 2008)
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SLOVENSKÉ VRCHOLY V HISTÓRII OH

do 64 rokoch zvíťazil vo dvojhre, navyše 
v  štvorhre si spolu s  Čechom Milanom 
Šrejberom vybojoval bronz.

PO ZMENE REŽIMU A ZA ČSFR UŽ BEZ MEDAI-
LY: Na OH 1992 v Barcelone sa vo výpra-
ve už Českej a  Slovenskej federatívnej 
republiky (ČSFR) predstavil rekordný 
počet Slovákov – 69. Bolo to posledné 
vystúpenie čs. výpravy pod piatimi kruh-
mi. O niekoľko mesiacov sa spoločný štát 
rozpadol. Z medailí sa v Barcelone tešili 
výlučne českí športovci.

ÉRA SAMOSTATNÉHO SLOVENSKA
V Paríži si výprava samostatného Slo-
venska pripíše ôsmu účasť na hrách 
olympiády. Stručne si zrekapitulujme 
predchádzajúcich sedem vystúpení 
našej výpravy.

ATLANTA 1996: Na Hrách olympijskej 
storočnice pri premiére samostatného 
Slovenska na OH získala naša výprava 
tri medaily (1–1–1). Historicky prvú 
pre samostatné Slovensko (bronzovú) 
vybojoval 25. júla 1996 v  ľubovoľnej 
malokalibrovke 60 strelec Jozef Gön-
ci. Vodný slalomár Michal Martikán sa 
27. júla 1996 stal v kategórii C1 na rieke 

Ocoee v štáte Tennessee prvým olym-
pijským víťazom v dejinách SR. Strieb-
ro pridal rýchlostný kanoista Slavomír 
Kňazovický v C1 na 500 m.

SYDNEY 2000: Vo výprave SR bol re-
kordný počet športovcov – 112 (z  nich 
štartovalo 108), na čom sa podieľala účasť 
až troch kolektívov (družstvá futbalis-
tov, basketbalistiek a  vodných pólistov). 
Všetkých päť našich medailí (1-3-1) vzišlo 
z  vody. O  kompletnú medailovú zbierku 
sa postarali vodní slalomári – zlato získali 
v  C2 bratia Pavol a  Peter Hochschornerovci, 
striebro v C1 Michal Martikán a bronz v rov-
nakej disciplíne Juraj Minčík. Dve strieborné 
medaily pridala plavkyňa Martina Moravco-
vá, ktorá skončila druhá na 100 m motýlik 
i na 200 m voľným spôsobom. 

ATÉNY 2004: Aténske vystúpenie so 
ziskom šiestich medailí (2-2-2), aj dvoch 
zlatých, bolo dovtedy najúspešnejšie. 
Oba zlaté kovy získali vodní slalomári 
– Elena Kaliská v K1 a bratia Peter a Pavol 
Hochschornerovci, ktorí v  C2 obhájili 
zlato zo Sydney. Strieborné medaily si 
vybojovali džudista Jozef Krnáč (do 66 kg) 
a  vodný slalomár Michal Martikán (C1), 
bronzové strelec Jozef Gönci (vzduchová 
puška) a štvorkajak na 1000 m v zložení 

Richard Riszdorfer, Michal Riszdorfer, Erik Vlček 
a Juraj Bača.

PEKING 2008: Dovtedy početne najmen-
šia slovenská výprava získala 6 medailí 
– pôvodne mala bilanciu 3-2-1, neskôr po 
revízii zápasníckych výsledkov sa jeden 
bronz zmenil na striebro. O všetky tri zlaté 
kovy sa postarali vodní slalomári – bratia 
Peter a Pavol Hochschornerovci v C2 získali už 
tretie olympijské zlato v sérii, Elena Kaliská 
v  K1 obhájila víťazstvo z  Atén a  Michal 
Martikán na najvyšší stupeň vystúpil po 
12-ročnej prestávke. Strieborné medaily 
si vybojovali strelkyňa Zuzana Štefečeková 
v trape a štvorkajak na 1000 m v zložení 
Richard Riszdorfer, Michal Riszdorfer, Erik Vlček 
a Juraj Tarr. Vo voľnom štýle do 120 kg bol 
pôvodne bronzový (neskôr strieborný) 
zápasník David Musuľbes. Plavkyňa Martina 

SLOVÁCI S NAJVÄČŠÍM POČTOM ÚČASTÍ NA OH
C ŠESŤ ÚČASTÍ
ERIK VLČEK, rýchlostná kanoistika 2000/04/08/12/16/20
C PÄŤ ÚČASTÍ
MARTINA MORAVCOVÁ, plávanie 1992/96, 2000/04/08
MICHAL MARTIKÁN, vodný slalom 1996, 2000/04/08/12
JOZEF GÖNCI, športová streľba 1996, 2000/04/08/12
MATEJ TÓTH, atletika 2004/08/12/16/20
C ŠTYRI ÚČASTI
JOZEF PLACHÝ, atletika 1968/72/76/80
PAVOL BLAŽEK, atletika 1980/88/92/96
PETER PÁLEŠ, rýchlostná kanoistika 1988/96, 2000/04
RÓBERT ERBAN, rýchlostná kanoistika 1992/96, 2000/04
ELENA KALISKÁ, vodný slalom 1996, 2000/04/08
PETER HOCHSCHORNER, vodný slalom 2000/04/08/12
PAVOL HOCHSCHORNER, vodný slalom 2000/04/08/12
MARTIN TEŠOVIČ, vzpieranie * 1996, 2004/08/12
LUCIA HRIVNÁK KLOCOVÁ, atletika 2004/08/12/16
JURAJ TARR, rýchlostná kanoistika 2000/08/12/16
ERIK VARGA, športová streľba 2008/12/16/20
DANKA BARTEKOVÁ, športová streľba ** 2008/12/16/20
MARTINA HRAŠNOVÁ, atletika 2008/12/16/20

* Martin Tešovič na OH 2008 pre zranenie nenastúpil. Štartoval však aj v boboch na ZOH 
2010, ako náhradník bol tiež na ZOH 2014.
** Danka Barteková si v Paríži pripíše piatu olympijskú účasť. Štvrtý raz sa na OH 
zúčastnia strelci Zuzana Rehák Štefečeková a Juraj Tužinský.

MEDAILOVÉ ZISKY SLOVENSKA 
NA OH 1996 – 2020
ATLANTA 1996  1 – 1 – 1
SYDNEY 2000  1 – 3 – 1
ATÉNY 2004  2 – 2 – 2
PEKING 2008  3 – 3 – 0
LONDÝN 2012  0 – 1 – 3
RIO DE JANEIRO 2016  2 – 2 – 0
TOKIO 2020  1 – 2 – 1
SPOLU  10 – 14 – 8

NAŠE MEDAILOVÉ ŠPORTY: vodný slalom 
8 – 4 – 3, športová streľba 1 – 2 – 3, 
atletika 1 – 0 – 0, rýchlostná kanoistika 
0 – 3 – 2, plávanie 0 – 2 – 0, džudo 0 – 1 
– 0, zápasenie 0 – 1 – 0, golf 0 – 1 – 0.

ČLENOVIA ZLATÉHO DRUŽSTVA FUTBALISTOV 
NA OH 1980 FRANTIŠEK KUNZO A STANISLAV 
SEMAN.
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Moravcová si ako prvá letná športovkyňa zo 
Slovenska pripísala už piatu olympijskú 
účasť.

LONDÝN 2012: Prvý raz v ére samostat-
nosti zostali Slováci bez zlatého kovu. 
Striebro z Pekingu obhájila v trape strel-
kyňa Zuzana Štefečeková. Bronz v  strelec-
kom skeete si vybojovala Danka Barteková, 
ktorá dosiahla aj mimoriadny diplomatic-
ký úspech, keď vyhrala voľby do komisie 
športovcov MOV. Vodnoslalomárski bratia 
Peter a Pavol Hochschornerovci po predošlých 
troch víťazstvách v  kategórii C2 skončili 
tentoraz tretí. Bronzový bol aj ďalší vod-
ný slalomár v kategórii C1 Michal Martikán, 
ktorý ako prvý muž v  histórii OH získal 
medailu v rovnakej individuálnej disciplí-
ne už piaty raz v sérii.

RIO DE JANEIRO 2016: Na predchádza-
júcich sedem zlatých kovov vodných 
slalomárov nadviazali ôsmym bratanci 
Ladislav a Peter Škantárovci, ktorí triumfo-
vali v deblkanoe. Atlét Matej Tóth sa víťaz-
stvom v chôdzi na 50 km postaral o naše 
prvé zlato z OH v ére SR v inom športe… 
Strieborné kovy pridali v C1 vodný slalo-

már Matej Beňuš a v rýchlostnej kanoisti-
ke štvorkajak na 1000 m v zložení Denis 
Myšák, Erik Vlček, Juraj Tarr a Tibor Linka.

TOKIO 2020: V  dôsledku pandémie 
ochorenia COVID-19 sa OH v  Tokiu 

uskutočnili s  ročným oneskorením 
v  roku 2021, ale z  marketingových 
a iných praktických dôvodov pod pôvod-
ným názvom. Slovensko na nich malo 
dovtedy najmenšiu výpravu len so 41 
športovcami. Zlatú medailu si vybojo-
vala strelkyňa Zuzana Rehák Štefečeková, 
ktorá predošlé hry v Riu vynechala pre 
materské povinnosti. V kvalifikácii súťa-
že trapistiek utvorila nástrelom 125 ter-
čov absolútny svetový rekord. Strieborný 
v  K1 Jakub Grigar získal prvú slovenskú 
vodnoslalomársku medailu v  mužskom 
kajaku. V súťaži golfistov pridal senzač-
né striebro Rory Sabbatini. Rodák z  JAR, 
ktorý získal naše občianstvo vďaka so-
bášu so Slovenkou, sa vo veku 45 rokov 
stal historicky najstarším olympijským 
medailistom Slovenska. Bronz pridal 
štvorkajak, tentoraz na 500 m trati. Jeho 
člen Erik Vlček nielenže získal už svoju 
štvrtú medailu, ale šiestou olympijskou 
účasťou utvoril absolútny slovenský 
rekord. Po Riu si druhú medailu pripísal 
Denis Myšák, ďalšími členmi osádky lode 
boli Samuel Baláž a Adam Botek. I

SLOVENSKÉ VRCHOLY V HISTÓRII OH

POČET ÚČASTNÍKOV ZO SR NA OH 1996 – 2020
Letopočet uvádza jednotlivé OH. Čísla uvádzajú počty: spolu/muži+ženy. Uvádzajú sa len počty tých 
športovcov, ktorí nastúpili na súťaže – bez tých, ktorí sa zranili, a bez cestujúcich náhradníkov.

OH 1996  2000  2004  2008  2012  2016  2020
Atletika  14/12+2 16/15+1  12/10+2  18/11+7 11/5+6  16/8+8  9/5+4
Basketbal  --- 12/0+12 --- --- --- --- ---
Bedminton  --- --- --- 1/0+1 1/0+1  --- 1/0+1
Box  2/2+0  --- --- --- --- --- 1/1+0
Cyklistika  10/8+2 7/7+0 9/8+1 4/3+1 2/1+1 2/2+0 2/2+0
Džudo  2/2+0 1/1+0 2/2+0 1/1+0 1/1+0 --- ---
Futbal  --- 18/18+0 --- --- --- --- ---
Golf  --- --- --- --- --- --- 1/1+0
Gymnastika  1/0+1 1/0+1 2/0+2 1/0+1 2/1+1 1/0+1 1/0+1
Jachting  4/4+0 1/1+0 1/1+0 1/1+0 --- --- ---
Kanoistika  17/15+2 19/16+3  16/13+3 12/9+3 12/9+3 12/10+2 9/7+2
Lukostreľba  --- --- --- --- --- 2/1+1 1/0+1
Plávanie  3/1+2 6/1+5 4/1+3 3/1+2 5/1+4 5/2+3 2/1+1
Stolný tenis  1/0+1 --- --- 1/0+1 --- 3/1+2 3/2+1
Streľba  3/3+0 3/2+1 3/2+1 7/4+3 7/4+3 5/4+1 7/4+3
Tenis  5/2+3 5/2+3 7/3+4 4/1+3 4/2+2 3/2+1 3/3+0
Triatlon  --- --- --- 1/1+0 1/1+0 1/1+0 ---
Veslovanie  2/2+0 1/1+0 2/2+0 --- --- --- ---
Vodné pólo  --- 13/13+0 --- --- --- --- ---
Vzpieranie  3/3+0 1/0+1 3/3+0 1/1+0 1/1+0 1/1+0 ---
Zápasenie  4/4+0 4/4+0 3/3+0 2/2+0 --- --- 1/1+0
SPOLU  71/58+13 108/81+27 64/48+16 57/35+22 47/26+21 51/32+19 41/27+14

Poznámka: V rámci kanoistiky sú spolu uvedené rýchlostná kanoistika aj vodný slalom, v rámci cyklistiky 
cestná, dráhová aj horská, v rámci gymnastiky športová aj skoky na trampolíne, v rámci plávania 
bazénové, diaľkové aj synchronizované (dnes už umelecké), v rámci zápasenia grécko-rímsky aj voľný štýl.

OLYMPIJSKÝ VÍŤAZ 1988 V CHÔDZI NA 20 KM 
JOZEF PRIBILINEC.
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Stovky vedomostných, umeleckých 
a športových aktivít po celom 
Slovensku oslavovali od apríla 
do konca júna Olympijský deň 
a zároveň si pripomenuli aj 
nadchádzajúce Hry XXXIII. 
olympiády v Paríži. Všetky 
aktivity sa konali aj pod hlavičkou 
štafety Naše farby, naše srdcia. 
Tú odštar tovali pri príležitostí 
100 dní do začiatku olympijských 
hier 14. apríla na Národnom behu 
Devín – Bratislava. 

tafetové ohňové posolstvo 
Naše farby, naše srdcia vyslali 
na Slovensko športovci, zá-
stupcovia regionálnych olym-
pijských klubov, Klubu fair play 
SOŠV, Slovenskej olympijskej 
akadémie, Slovenskej asociácie 
olympionikov či zamestnanci 
sekretariátu SOŠV. 

Na úvodný úsek štafety 
s  ohňovou pochodňou pod bratislav-
ským hradom Devín vybehli bežci za 
ambasádormi posolstva Naše farby, Naše 
srdcia, olympijskými víťazmi Matejom 
Tóthom a Elenou Kaliskou. Do cieľového 
priestoru TIPOS Národného behu Devín 

– Bratislava na Vajanského nábreží do-
niesla pochodeň ďalšia zlatá olympijská 
medailistka Zuzana Rehák Štefečeková.

Ambasádori štafety Matej Tóth a Ele-
na Kaliská následne na Hviezdoslavovom 
námestí odovzdali ohňové posolstvo zá-
stupcom 25 regionálnych olympijských 
klubov. Pochodne rozniesli do ich regió-
nov, v ktorých následne v  rámci štafety 
organizovali v  spolupráci so samosprá-
vami, školami, športovými oddielmi či 
klubmi seniorov množstvo akcií. 

„Štafeta Naše farby, naše srdcia pripo-
mína hodnoty olympizmu i  olympijské 
hry v Paríži. Aj touto formou pripomína-
me Slovákom, aký dôležitý je pohyb,“ po-
vedal generálny sekretár SOŠV Jozef Liba.

Podujatia po celom Slovensku oslavo-
vali myšlienky olympizmu, ale aj výni-
močnosť, rešpekt, fair play či priateľstvo, 
teda olympijské hodnoty. Súčasťou 
štafetového posolstva boli aj výtvarná 
a  literárna súťaž či projekt Ekoolym
piáda. 

„Na Národnom behu Devín – Brati-
slava sa predstavili bežci z každého kúta 
Slovenska. My vysielame štafetu tiež 
do každého slovenského regiónu. Bežci 

i  štafeta všade šírili pozitívne emócie 
z pohybu a olympizmus. Zároveň štafeta 
každému pripomínala, že olympiáda je 
už za dverami,“ uviedol olympijský víťaz 
v chôdzi na 50 km z Ria de Janeiro 2016 
Matej Tóth, dnes riaditeľ Vojenského 
športového centra Dukla.

„Všetky pochodne, ktoré sme vyslali 
do regiónov, sa opäť stretnú na slávnost-
nom otvorení Olympijského festivalu 
v Bratislave pri jazere Kuchajda v predve-
čer olympijských hier v Paríži,“ povedala 
Elena Kaliská, dvojnásobná olympijská 
víťazka z Atén 2004 a Pekingu 2008.

Súčasťou úvodnej časti štafety boli aj 
ďalšie známe športové mená – striebor-
ný olympijský medailista Matej Beňuš, 
Jana Dukátová, Milan Dvorščík, Mária 
Mračnová, Jana Stašová, Pavol Blažek, 
Miroslav Luberda, Katarína Ráczová, Má-
ria Jasenčáková, Róbert Valíček, Martin 
Bendik, Edita Petrusová (za slobodna Ra-
ková), Zuzana Moravčíková, Adam Žam-
pa, Viera Klimková, Henrieta Farkašová, 
Ladislav Gáspár, Hektor Kapustík a Mar-
tina Buršíková. Celkove sa do úvodného 
úseku zapojilo vyše 140 ľudí z  rôznych 
sfér. I

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA, SAMUEL GALICA

Š

OHŇOVÉ POSOLSTVO 
NAŠE FARBY, NAŠE SRDCIA

SLOVENSKÝ POZDRAV PARÍŽSKYM HRÁM

ŠTART ŠTAFETY NAŠE FARBY, NAŠE SRDCIA SA USKUTOČNIL POD STAROBYLÝM HRADOM DEVÍN. 

ŠTAFETOVÝ OHEŇ PREŠIEL NA ÚVODNOM 
ÚSEKU RUKAMI DESIATOK BEŽCOV. 
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S lovensko sa 7. februára v  priesto-
roch Francúzskeho inštitútu 
v Bratislave oficiálne prihlásilo na 

olympijské a paralympijské hry v Parí-
ži. Symbolický akt formálne posvätil, 
že slovenskí športovci môžu štartovať 
na olympijských a  paralympijských 
hrách v Paríži 2024.

Prihlášky slovenských výprav do 
Paríža 2024 podpísali prezident Slo-
venského olympijského a  športového 
výboru (SOŠV) Anton Siekel a  pred-
seda Slovenského paralympijského 
výboru (SPV) Ján Riapoš. Pri akte bol 
prítomný aj veľvyslanec Francúzska 

na Slovensku Pascal Le Deunff a  via-
cerí športovci, pripravujúci sa na hry 
– Vanesa Hocková, Matej Beňuš, Patrik 

Jány, Karina Petrikovičová, Veronika 
Vadovičová, Milan Goleňa a  Tomáš 
Masaryk.  I

O lympijský oheň na svojej púti do 
dejiska Hier XXXIII. olympiády 
bol aj v slovenských rukách. Hneď 

v  úvodný deň štafety po francúz-
skom území ho držala mladá atlétka 
a  triatlonistka Loriána Popovičová. 
Košičanka sa ocitla v exkluzívnej spo-
ločnosti olympijských medailistov 
i ďalších športovcov z 27 krajín Európ-
skej únie a  Ukrajiny, medzi ktorými 
boli aj športové hviezdy Jean Galfione, 
Ireen Wüstová, Anita Wlodarczyková, 

Fermín Cacho, Kim Gavaertová, Davi-
de Tizzano či Zsolt Gyulay. Spoločne 
oslávili 9. mája aj Deň Európy. 

„Bolo to nádherné, niektorí si aj 
poplakali. Atmosféra v  uliciach bola 
elektrizujúca. Diváci okolo cesty tlies-
kali, povzbudzovali nás. Je to nezabud-
nuteľný zážitok. Zároveň je to pre mňa 
aj veľká motivácia do ďalšej športovej 
kariéry, aby som sa raz dostala na 
olympijské hry,“ povedala Loriána Po-
povičová.  I

KELLENBERGEROVA 
„CESTA DO PARÍŽA“

O d 4. do 20. apríla bola v  galérii 
Francúzskeho inštitútu na Sedlár-
skej ulici v  Bratislave sprístupnená 

výstava obrazov známeho slovenského 
výtvarníka Martina Kellenbergera, na-
zvaná „Cesta do Paríža“. Návštevníci si 
mohli pozrieť Kellenbergerove obrazy, 
inšpirované olympijskou tematikou. 
Výstava sa realizovala v  spolupráci 
SOŠV a Slovenskej olympijskej akadémie 
s Francúzskym inštitútom na Slovensku. 
Jej vernisáž bola 16. apríla – presne sto 
dní pred otvorením OH. I

SLOVÁCI A PARÍŽSKE HRYTEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA, ARCHÍV (LP)

PREZIDENT SOŠV ANTON SIEKEL A PREDSEDA SPV JÁN RIAPOŠ S PODPÍSANÝMI 
PRIHLÁŠKAMI DO PARÍŽA.

LORIANA POPOVIČOVÁ S OLYMPIJSKÝM 
OHŇOM.

SYMBOLICKÝ KROK 
NA CESTE NA HRY

LORIÁNA POPOVIČOVÁ V SPOLOČNOSTI 
HVIEZD ŠPORTU 

SOŠV nadviazal na tradíciu 
z  minulosti a  pred 
Hrami XXXIII. olym-

piády pripravil výtvarnú a  literárnu 
súťaž. Novinkou bola možnosť na-
hrania odkazov vo forme videa od 
fanúšikov pre olympionikov. Výtvar-
ná súťaž trvala do 31. mája, literárna 
súťaž a  možnosť nahrania odkazov 
do 23. júna. Najlepšie práce či odkazy 
odmení SOŠV hodnotnými vecnými 
cenami. Prihlásené práce hodnotili 
poroty zostavené z  odborníkov na 

danú oblasť i zo samotných športov-
cov. Najkrajšie práce poputujú pria-
mo do Olympijskej dediny v  Paríži. 
Najlepšie odkazy si vypočujú alebo 
prečítajú slovenskí olympionici v Pa-
ríži. 

V  literárnej súťaži dostali žiaci 
základných škôl a študenti stredných 
škôl príležitosť vyhotoviť vlastné 
olympijské pohľadnice a  napísať po-
vzbudzujúce a  inšpiratívne odkazy 
slovenským športovcom, ktorí sa zú-
častnia na OH.  I

VÝTVARNÁ AJ LITERÁRNA 
SÚŤAŽ K OH
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lovenský dom vyrastie v parku 
La Villette, jednom zo skrytých 
klenotov Paríža. Miesto milujú 
predovšetkým obyvatelia mes-
ta na pikniky a pred zrakmi tu-
ristov je často ukryté. Očakáva 
sa, že význam parku počas OH 
vzrastie a  bude to ikonické 
miesto pre návštevníkov. 

CELÝ SVET V PARKU NÁRODOV
Na severovýchode Paríža neďaleko od 
hlavných dejísk hier sa síce nebude bo-
jovať o medaily, ale očakáva sa, že park 
navštívi na prelome júla a augusta viac 
ako 700-tisíc návštevníkov. 

Vyrastie v ňom totiž Park národov 
so  16 národnými reprezentačnými 
domami. Jednotlivé štáty v  nich od-
prezentujú svoju kultúru či gastro-
nómiu. Priestory poslúžia aj ako 
zázemie pre členov výprav.  Hlavná 
pozornosť sa sústredí na národný 

dom hostiteľskej krajiny. Okolo neho 
vyrastú reprezentatívne priestory 
napríklad pre Česko, Holandsko, 
Kanadu, Kolumbiu, Brazíliu, Indiu či 
Mexiko.

Park La  Villette  i  Slovenský dom 
sú tou správnou adresou pre všet-
kých návštevníkov olympijských hier, 
ktorí milujú šport a  jeho hodno-
ty.  Slovenský dom vyrastie v  reštau-
rácii Ventrus a jej blízkom okolí. Časť 
z vytvoreného areálu bude slúžiť ako 
dynamický a  príjemný priestor pre 
slovenskú olympijskú výpravu. 

„Po pandemických rokoch bude mať 
aj Slovensko na olympijských hrách 
svoj národný dom. Som hrdý, že sa 
nám podarilo nájsť priestory v  Parku 
národov. Verím, že Slovenský dom  sa 
stane miestom nezabudnuteľných zá-
žitkov,“  povedal prezident Slovenské-
ho olympijského a športového výboru 
(SOŠV) Anton Siekel.

NAJLEPŠIE MIESTO V PARÍŽI PRE 
NÁVŠTEVNÍKOV BEZ LÍSTKOV
Na vytvorení reprezentatívneho prie-
storu pre Slovenský dom spolupracuje 
SOŠV so SLOVAKIA TRAVEL. Národná 
agentúra na podporu a propagáciu ces-
tovného ruchu  pripravila vizuálny 
koncept celého domu a  postará sa aj 
o  zaujímavý program v  ňom.  Prípravy 
Slovenského domu podporilo na zá-
klade rozhodnutia vlády SR aj minister-
stvo cestovného ruchu a športu. Vďaka 
Slovenskému domu môžu návštevníci 
olympijských hier vnímať Slovensko 
ako krásnu a  príťažlivú krajinu hodnú 
objavovania. 

„Bude to najlepšie miesto v  Parí-
ži, kde sa budú dať sledovať výkony 
slovenských športovcov v  prípade, 
že na ich súťaže nemajú diváci lístky. 

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO A VIZUALIZÁCIE: 
JÁN SÚKUP, SLOVAKIA TRAVEL

S

REPREZENTAČNÉ 
MIESTO V SKRYTOM 
KLENOTE PARÍŽA

SLOVENSKÝ POZDRAV PARÍŽSKYM HRÁM

VIZUALIZÁCIA VSTUPU DO INTERIÉROVEJ ČASTI SLOVENSKÉHO DOMU V PARÍŽI.

Slovenský dom v parku 
La Villette v Paríži bude 
počas olympijských hier 
pulzujúcim srdcom Slovenského 
olympijského tímu, v ktorom 
návštevníci nájdu priestor na 
zábavu, sledovanie prenosov 
z olympijských súťaží, ale 
aj na ochutnanie kvalitnej 
gastronómie i spoznávanie 
slovenskej kultúry. Neďaleko 
Seiny v jednom z najkrajších 
parížskych parkov čaká 
návštevníkov z celého sveta 
výnimočná atmosféra. 

V SLOVENSKÝCH DOMOCH BÝVA 
O ZÁBAVU POSTARANÉ. 
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Umiestnením Slovenského domu do 
Parku národov zároveň ponúkame 
návštevníkom možnosť spoznať kultú-
ru, zvyky i gastronómiu aj ďalších kra-
jín,“ avizuje generálny sekretár SOŠV 
Jozef Liba. 

NOVÝ KONCEPT SLOVENSKÉHO DOMU
Každý, kto otvorí „dvere“ Slovenského 
domu, precíti autentické emócie. Zís-
kajú si ho chuť a vôňa národnej gastro-
nómie, bude mať zimomriavky z tanca 
a  spevu a  podmania si ho slovenské 
tradičné remeslá. Pripravené budú aj 
cyklistické simulátory, rôzne work-

shopy, aktivity pre deti, premietania 
slovenských dokumentárnych filmov 
i koncerty. 

Všetky architektonické prvky v Slo-
venskom dome vzniknú špeciálne 
pre túto príležitosť. Vyrobené budú 
z dreva, ktoré symbolizuje tradíciu. Ich 
vyhotovenie predstavuje súčasnosť, 
modernosť a funkčnosť. Priestoru bude 
dominovať modrá farba – symbolická 
pre slovenskú štátnu reprezentáciu.

„Tentoraz prichádzame s  novým 
konceptom. Prepojenie športovcov, fa-
núšikov a podporovateľov Slovenského 
olympijského tímu vytvorí v dome uni-

kátnu atmosféru,“  uviedol generálny 
sekretár SOŠV Jozef Liba. 

Slovenský dom bude otvorený 
denne od 27. júla do 11. augusta od 
10.00 do 23.00 h. Vstup je voľný, avšak 
podmienkou bude online registrácia. 
Návštevníci môžu v priestoroch domu 
stretnúť členov Slovenského olym-
pijského tímu i  rôznych zaujímavých 
hostí. Dom bude aj miestom osláv 
úspechov slovenských športovcov. I

SLOVÁCI A PARÍŽSKE HRY

V SLOVENSKOM DOME MÔŽU NÁVŠTEVNÍCI STRETNÚŤ VEĽA ZNÁMYCH ŠPORTOVCOV.

S lovenský dom sa prvýkrát 
dostal výraznejšie do 
povedomia verejnosti na 

zimných olympijských hrách 
1998 v Nagane, kde ho často 
navštevovali nielen slovenskí 
športovci, ale aj českí hokejisti. 
V jeho priestoroch oslavovali aj 
historické zlato z hokejového 
Turnaja storočia.

Počas ZOH 2002 v Salt 
Lake City sa prvýkrát medzi 
návštevníkmi Slovenského domu 
objavil monacký princ, neskôr 

knieža Albert II. Odvtedy vždy 
veľmi rád zavíta na slovenskú 
pôdu. Do priestorov Slovenského 
domu pravidelne chodia významní 
členovia Medzinárodného 
olympijského výboru i politici. 
V roku 2016 otvárali v Riu de 
Janeiro Slovenský dom spoločne 
prezidenti Slovenska a Česka 
Andrej Kiska a Miloš Zeman, 
o dva roky neskôr v Kangnungu 
zasa Andrej Kiska s lotyšským 
prezidentom Raimondsom 
Vejonisom.

V roku 2012 v Londýne bol 
Slovenský dom na doteraz 
najprestížnejšej adrese. Sídlil 
v budove historického Institute 
of Directors, ktorý je v majetku 
britskej kráľovskej rodiny, na Pall 
Mall SW1. 

Kým takmer všetky 
Slovenské domy boli v centrách 
hostiteľských olympijských miest, 
na ZOH 2014 sa návštevníci mohli 
stretnúť s kúskom Slovenska 
v rámci Slovak Pointu na 
železničnej stanici Adler v Soči.

Zatiaľ posledný Slovenský 
dom vyrástol počas ZOH 2018 
v Pjongčangu. Na OH v Tokiu 
2020, ktoré sa vinou pandémie 
choroby COVID-19 konali až 
v roku 2021, ani na ZOH 2022 
v Pekingu nemohlo Slovensko 
pre protipandemické opatrenia 
v organizátorských krajinách 
otvoriť svoj reprezentačný 
dom. I

HISTÓRIA SLOVENSKÝCH DOMOV 
Tradícia zriaďovania Slovenských domov na olympijských hrách sa začala skromne v Atlante 1996. Spočiatku 
Slovenské domy slúžili predovšetkým na podporu kandidatúry Popradu – Tatier na ZOH 2006, ale stretli sa s takým 
pozitívnym ohlasom, že záujem zriaďovať ich na všetkých letných aj zimných olympijských hrách pretrval až doteraz.

MIESTO STRETNUTÍ 
I OBCHODNÝCH 
ROKOVANÍ

S lovenské domy počas 
olympijských hier sú 
miestom, kde sa ľudia 

priateľsky stretajú a nadväzujú 
kontakty. Ich zriadenie má nielen 
kultúrno-športový a spoločenský 
rámec, ale aj ekonomicko-
podnikateľský rozmer. V ich 
priestoroch sa zrodili desiatky 
obchodných zmlúv medzi 
slovenskými a zahraničnými 
spoločnosťami. SOŠV domy 
využíva aj na stretnutia s členmi 
Medzinárodného olympijského 
výboru, medzinárodných 
športových federácií i na 
bilaterálne rokovania s inými 
národnými olympijskými 
výbormi. I
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TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ENVATO
ATRAKCIE PARÍŽA

Paríž je jedno 
z najromantickejších miest 
na svete. Svetoznáme 
pamiatky, ohromujúca 
architektúra, rozsiahle múzeá 
s očarujúcimi umeleckými 
dielami, veľa kaviarničiek 
a reštaurácii i množstvo 
atrakcií ponúka dostatok 
možností, ako vyplniť 
jednodňový, týždňový či 
mesačný program v Paríži.

le aj keď budete mať popri 
sledovaní olympijských hier 
na Paríž len jeden deň, budete 
mať dostatok času na to, aby 
ste nasali atmosféru tohto 
mesta, zažili jeho kultúru 
a navštívili ikonické miesta.

Ak sa spýtate ktoréhokoľ-
vek svetobežníka na najkraj-
šie mestá, ktoré navštívil, 
Paríž sa určite dostane na 
popredné miesta jeho zozna-
mu. Dláždené ulice a bulváre, 

okolo nich honosné domy a paláce a ze-
lené záhrady žiaria eleganciou a šarmom. 
A hoci sa takmer v každom obvode Paríža 
nachádza úžasná pamiatka, týčiaca sa 
katedrála či kostol alebo známe múze-
um, skutočná krása mesta spočíva v jeho 
oddanosti zachovávať úchvatnú históriu 
a umenie.

MIESTO PRE KAŽDÉHO
Paríž je miestom pre každého. Či už 
ste milovník kvalitného jedla, histórie, 
romantická duša alebo všetko dokopy, 
určite nájdete na Paríži niečo, čo bude-
te milovať. A aj keď máte naň len jediný 
deň, stojí za to.

Naplánujte si návštevu aspoň jedné-
ho z  najznámejších parížskych múzeí 

a  pozrite si majstrovské umelecké diela 
osobne. Pozrite si Monu Lisu a Méloskú 
Venušu v Louvri, Van Goghovu Hviezdnu 
noc v  Musée d‘ Orsay alebo diela špič-
kového moderného umenia v  Centre 
Pompidou. 

Krásne výhľady na panorámu mesta 
ponúkajú ikonická Eiffelova veža, Víťaz-
ný oblúk či Sacre Coeur, ale aj mrakodrap 
na Montparnasse. 

Zvážte rýchly celodenný výlet do 
niektorej zo známych destinácií hneď za 

mestom. Napríklad do paláca Versailles 
alebo do zábavného parku Disneyland. 

Nájdite si čas aj na prechádzku po nie-
ktorej z ikonických štvrtí, ako je Latinská 
štvrť (Quartier Latin) alebo Montmartre. 
Oddýchnite si v nádhernej Luxemburskej 
záhrade. Vydajte sa na plavbu po Seine 
pri západe slnka. Strávte niekoľko chvíľ 
obdivovaním katedrály Notre Dame, aj 
keď teraz si ju môžete pozrieť len zvonka, 
pretože po tragickom požiari z roku 2019 
ju ešte stále rekonštruujú. 

A

MESTO PLNÉ PREKVAPENÍ 
PRE KAŽDÉHO

PARÍŽ PONÚKA MNOŽSTVO ATRAKCIÍ, JEDNOU 
Z NAJSLÁVNEJŠÍCH JE EIFFELOVA VEŽA.

VSTUP DO LOUVRE JE MOŽNÝ 
AJ CEZ SKLENENÉ PYRAMÍDY. 



OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2024   49

ATRAKCIE PARÍŽA

V porovnaní s mnohými európskymi národmi majú Francúzi často povesť 
ľudí, ktorí neovládajú dobre cudzie jazyky. Paríž je medzinárodné mesto, 
dohovoriť sa v ňom nie je problém. Niekedy však je dobré zvoliť iný prístup 

a prihovoriť sa domácim aspoň základnou frázou v ich jazyku. Potom sú srdečnejší 
a viac ochotní pomôcť. Napríklad v reštaurácii si namiesto „vody“ vypýtajte 
„Une carafe d‘eau“. Môžete sa tak vyhnúť účtovaniu drahej balenej vody. 
K príjemnejšej interakcii s obyvateľmi pomôže aj pozdrav „Bonjour, 
parlez-vous anglais?“ (Dobrý deň, hovoríte po anglicky).

MALÉ FRANCÚZSKE VETY OTVÁRAJÚ SRDCIA

Paríž ponúka toľko možností, že nikdy 
neomrzí. Ako to raz povedal slávny spi-
sovateľ Ernest Hemingway: „Keď ste mali 
to šťastie, že ste žili ako mladík v Paríži, 
potom kamkoľvek po zvyšok svojho živo-
ta pôjdete, zostane s vami, pretože Paríž 
je jeden veľký presúvajúci sa sviatok.“

Nemajte pocit, že musíte v Paríži vi-
dieť všetky počas jednej návštevy, najmä 
ak je krátka. Každý si v sprievodcoch po 
Paríži nájde to svoje. Vyzdvihnúť len 
zopár miest je takmer nemožné. Každý 
bedeker ponúka desať rozdielnych top 
atrakcií francúzskej metropoly. 

PARÍŽ PRE MILOVNÍKOV 
UMENIA A HISTÓRIE
Ak by ste opomenuli návštevu ostat-
ných pamiatok, potom môžete stráviť 
všetok voľný čas stráviť v múzeu Louvre. 
Obrovské expozície vás pohltia na veľa 
hodín. Okrem Mony Lisy či Méloskej Ve-
nuše môžete obdivovať diela holandských 
a  francúzskych majstrov či Napoleonove 
komnaty.

V  Louvri si budete môcť umenie 
vychutnať do sýtosti. A ak by vám to ne-
stačilo, podnety nájdete aj pri večernej 
prechádzke okolo rieky Seina z  Louvru 
k  chrámu Notre Dame. Starobylé mosty, 
budovy, historické paláce i parížska radni-
ca sú po ceste. Podnetov na obdivovanie 
stavieb bude dostatok. 

Milióny návštevníkov ročne lákajú do 
Paríža stovky múzeí, galérií a  expozícií. 
Najznámejším múzeom impresionizmu je 
Musée d’Orsay. V bývalej budove železnič-
nej stanice nájdete aj diela majstrov, ako 
boli Claude Monet, Edgar Degas, Auguste 
Renoir alebo Vincent van Gogh. 

V  Tuilerijských záhradách, kde bude 
počas olympijských hier horieť oheň, 
je schované múzeum Oranžérie, ktoré 
sa môže pochváliť úžasnou zbierkou 

európskeho umenia 20. storočia. Musée 
du Quai Branly so štyrmi fascinujúcimi 
budovami od architekta Jeana Nouvela 
sa pýši rozsiahlymi zbierkami mimoeu-
rópskeho umenia. 

Centre Pompidou je multikultúrny 
priestor s múzeom a dielami od Andyho 
Warhola, Paula Kleeho či Vasilija Kan-
dinského. 

Múzeum stredoveku v  Cluny je výni-
močné nielen priestorom, v  ktorom sa 
nachádza, ale aj rozsiahlymi zbierkami 
vrátane úžitkových vecí zo stredovekého 
života. Dejinám Paríža sa venuje múze-
um Carnavale. Ak nechcete cestovať do 
Versailles, typický nábytok a dekoratívne 
umenie z  18. storočia nájdete v  múzeu 
Nissim de Camondo. 

Francúzskej vojnovej histórii je veno-
vané Múzeum armády prepojené aj so 
známou Invalidovňou. Pod zlatou kopu-
lou je hrobka Napoleona. 

PARÍŽ PRE ROMANTIKOV
Romantikom odporúčame predovšetkým 
prechádzky historickými ulicami mesta, 
po nábreží rieky Seina či návštevu krás-

nych parížskych záhrad. V nich budú mať 
dostatok súkromia a nie sú ani tak často 
navštevované davmi turistov. Medzi naj-
obľúbenejšie a  najkrajšie patria Luxem-
burské záhrady. 

Aj keď povesť Buloňského lesíka (Bois 
de Boulogne) nie je najlepšia, je ideálnym 
miestom na oddych a romantiku. Stačí si 
požičať lodičku a  povoziť sa po jednom 
z tamojších jazierok, ktoré sú obklopené 
stromami či kvetinami. Je tam príjemné 
ticho a pokoj. 

Romantické výhľady ponúka aj plav-
ba loďou po rieke Seina. Po otváracom 
ceremoniáli OH sa život na Seine vráti 
do starých koľají a  jej vody budú bráz-
diť desiatky lodí, na ktorých ponúkajú 
návštevníkom zaujímavý sprievodný 
program s výkladom. 

Pri romantických prechádzkach si ne-
zabudnite dopriať dobré francúzske víno 
či chutnú večeru v niektorej z reštaurácií 
v skrytých uličkách. 

RÝCHLA PREHLIADKA PARÍŽA
Hlavné turistické atrakcie v  Paríži sú 
relatívne blízko pri sebe a  vidieť ich 

JEDNOU Z DOMINÁNT PARÍŽA JE 
VÍŤAZNÝ OBLÚK, OD KTORÉHO SA 
SMEROM K NÁMESTIU SVORNOSTI 
TIAHNE SLÁVNY BULVÁR 
ELYZEJSKÉ POLIA.
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môžete v  priebehu niekoľkých hodín. 
Elyzejské polia s Víťazným oblúkom, sel-
fie pred Louvrom či Eiffelovkou, pohľad 
zvonka na veže Notre Dame a návšteva 
Sacre Coeur patria ku klasikám turistu, 
ktorý chce v priebehu jedného dňa vidieť 
všetko „naj“. Ak by ste však chceli zavítať 
do Louvru a pozrieť si aspoň Monu Lisu, 
pokochať sa výhľadom z Eiffelovej veže 
či z  Víťazného oblúka, musíte počítať 
s  väčším časovým priestorom. A  počas 
olympijských hier, keď bude v Paríži ove-
ľa viac turistov, asi aj s  dvojnásobným 
oproti bežnému prázdninovému dňu. 

PARÍŽ PRE NÁKUPNÝCH MANIAKOV
Paríž je aj mestom módy. Svetové mód-
ne domy tu sídlia na prestížnych adre-
sách. Mnohé sú na Elyzejských poliach 
(Champs Elysée), bulvári tiahnucom sa 
z  Námestia Svornosti k Víťaznému ob-
lúku. Milovníci módy však často chodia 
aj na Rue de Charonne neďaleko miesta, 
kde bola smutne známa väznica Bastila. 
Je tam veľa butikov a  tiež kaviarničiek. 
Zaujímavá môže byť aj návšteva štvrti 
Marais. Originálne a  dizajnové veci si 
dajú nájsť v Haut Marais, v malých ulič-
kách medzi ulicami Rue Charlot a Rue de 
Bretagne.

PARÍŽ PRE OBJAVITEĽOV 
Paríž ponúka množstvo menej známych 
a  pre turistov skrytých atrakcií. Nájdete 
v nich veľa očarujúceho. Ak si chcete užiť 
výhľady na mesto z  výšky, odporúčame 
Ballon Air de Paris. Teplovzdušný balón 
vzlieta v  parku Andrého Citroëna na 
juhozápade mesta a  je najväčším svoj-
ho druhu na svete. Vojde sa doň 6000 
m3 hélia a vyletí s vami do výšky 150 m. 
Zaujímavé výhľady na mesto ponúka aj 
mrakodrap na Montparnasse. Jeho vy-
hliadková terasa je na 56. poschodí. 

Zaujímavým miestom sú včelíny v Lu-
xemburských záhradách, ktoré založili 
v  roku 1856. Dvakrát do týždňa si náv-
števníci môžu vyskúšať aj spracovanie 
medu. V najväčšom parížskom parku vo 
Vincennes sa nachádza zoologická zá-
hrada. 

Typické francúzske trhy nájdete v  St. 
Quentin, kúsok od železničnej stanice 
Gare du Nord. Je to jedna z architektonic-
ky najkrajších tržníc vo svete s vysokými 
stropmi, železnou konštrukciou, množ-
stvom skla a s vysokými oknami. 

Vo Francúzsku žije okolo 100-tisíc Ta-
milcov. Väčšina z nich sa usadila v 10. ob-
vode, kde si založili štvrť „Little Jaffna“. 
Stretnete tam ženy oblečené v  typicky 
farebných šatách. Obchody ponúkajú 
rôzne exotické veci – od korenia a vôní až 
po látky a hodváb. 

Milovníci grafiti a street artu si prídu 
na svoje v Belleville, do ktorej sa v posled-
ných rokoch sťahovali alternatívni umel-

ci. Na malom priestore je zároveň typická 
čínska štvrť, ale aj thajské a vietnamské 
reštaurácie. 

Pred zrakmi turistov je ukrytý aj Saint-
Etienne-du-Mont, ktorý je len kúsok od 
Pantéonu a má jedinečný interiér. Nachá-
dza sa tam jediné dochované renesančné 
laboratórium v  Paríži a  hrobky Blaisa 
Pascala (matematik, fyzik, spisovateľ, te-
ológ) či Jeana-Baptista Racina (francúz-
sky básnik a dramatik). 

Atmosféru starého Paríža objavíte v La 
Butte aux Cailles, kam zatiaľ nedorazili 
rozmary globalizovaného sveta. Drží si 
ničím nenarušenú atmosféru s kúzelnými 
reštauráciami a  bistrami, malými fareb-
nými domčekmi či stavbami architektúry 
art nouveau. 

Okrem tradičných múzeí existujú 
v Paríži aj také klenoty, ako sú múzeum 
kanalizácie, múzeum netopierov, múze-
um erotiky, múzeum patológie, či múze-
um v katakombách.  I

ATRAKCIE PARÍŽA

Metro a vlaky RER sú najrýchlejším a najefektívnejším 
spôsobom dopravy v Paríži. Po okrajoch Paríža 
sa stali osvedčenými prostriedkami električky. 

Pri cestách autobusmi či taxi je potrebné počítať sa so 
zdržaním v zápchach. Cestovanie podzemnými dráhami 
je veľmi jednoduché a spoľahlivé. Počas olympijských 
hier sa síce ceny cestovného zvýšia, ale stále budú 
nižšie v porovnaní s taxi. Parížske metro je jeden zo 
symbolov Paríža, je jedno z najvyťaženejších v Európe. 

Denne ho využije 4,5 milióna ľudí. Celkovo má 14 liniek, 
ktoré sú odlíšené farbami a číslami. Stanica Chatelet-
Les Halles je najväčšia podzemná na svete, stretáva sa 
tam 5 liniek metra a 3 linky regionálnych vlakov RER. 
Tie jazdia v Paríži a po jeho predmestiach. Dopĺňajú 
systém metra a dopravia vás do vzdialenejších častí. 
V centre mesta sa dá prestupovať medzi metrom a RER, 
na predmestiach už pre RER platia špeciálne zóny. Metro 
i RER väčšinou jazdia od piatej rána do pol jednej v noci. 

NAJRÝCHLEJŠIE CESTOVANIE POD ZEMOU

OD SACRE COEUR SÚ KRÁSNE 
VÝHĽADY NA PARÍŽ.
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OLYMPIJSKÁ ZNÁMKA K PARÍŽU

DVOJZNÁMKA K PARALYMPIJSKÝM (VĽAVO) AJ OLYMPIJSKÝM HRÁM 2024 
V PARÍŽI MÁ LUKOSTRELECKÝ MOTÍV.

K olympijským, ale 
už aj k paralympijským hrám sa 
vo svete i na Slovensku vydávajú 
príležitostné poštové známky. 
Tie slovenské k nadchádzajúcim OH 
aj k následným PH v Paríži majú zhodne 
netradičný lukostrelecký námet .

NETRADIČNÝ LUKOSTRELECKÝ NÁMET

rvú olympijskú známku 
s  tematikou lukostreľby 
vydal 15. júna 1960 Irán 
k  Hrám XVII. olympiá-
dy v  Ríme. Druhú o  dva 
mesiace neskôr pri tej 
istej príležitosti vydalo aj 
Maďarsko. Išlo o známky, 
ktoré však lukostreľbu 
zobrazovali v  jej histo-
rickom kontexte a  nie 

v  športovom, nakoľko v  tom čase luko-
streľba ani nebola v programe hier“, vy-
svetľuje znalec poštových známok Peter 
Osuský.

U NÁS PRVÁ LUKOSTRELECKÁ 
ZNÁMKA V ROKU 1957
„Prvá „lukostrelecká“, aj keď neolym-
pijská známka bola vydaná v Českoslo-
vensku v roku 1957. Vyšla v sérii Šport 
pri príležitosti konania majstrovstiev 
sveta v  lukostreľbe, ktoré sa konali 
v  Prahe. Autor návrhu bol Jan Černý. 
Vyšla v náklade 3 410 000 ks v nomi-
nálnej hodnote 60 halierov“, hovorí 
Peter Osuský.

NA OH LEN ŠT YRIA 
SLOVENSKÍ LUKOSTRELCI
Účasť lukostrelcov zo Slovenska na 
olympijských hrách je veľmi sporadická. 
Naším prvým olympionikom bol rodák 
z Kalinova Martin Hámor, ktorý sa pred-
stavil v  Barcelone v  roku 1992. Až o  24 
rokov neskôr v Riu de Janeiro 2016 malo 
Slovensko v  olympijskej výprave znovu 
zastúpenie. Dokonca až dvojnásobné 
– Borisa Baláža a  Alexandru Longovú. 
V Tokiu 2020 nás reprezentovala Denisa 
Baránková.

Lukostreľba teda na Slovensku nie 
je „top“ šport. Preto iste mnohých pre-
kvapí námet najnovšej známky, ktorú 
Slovenská pošta prostredníctvom svojho 
organizačného útvaru POFIS (Poštová fi-
latelistická služba) zaradila do emisného 
plánu na rok 2024. 

NA ZAČIATKU BOL SPONTÁNNY NÁPAD
Ako je už dobrým zvykom, Slovenská 
pošta vydáva pravidelne na počesť ko-
nania OH a ZOH poštové materiály v sú-
činnosti so Slovenským olympijským 
a  športovým výborom. „Pri rokovaní 

s  vedúcim POFIS Martinom Vančom 
o známke k parížskej olympiáde sa ná-
pad na zadanie témy lukostreľby objavil 
spontánne“, hovorí generálny sekretár 
SOŠV Jozef Liba.

K realizácii výtvarného návrhu znám-
ky bol prizvaný renomovaný autor aka-
demický maliar Peter Augustovič, ktorý 
má vo svojom portfóliu viacero význam-
ných ocenení v oblasti známkovej tvorby. 
„K filatelii a vôbec k poštovým službám 
mám vzťah od detstva, veď obaja rodičia 
pracovali ako vedúci pošty. Spracovať 
športový námet bola pre mňa nová 
skúsenosť. Som rád, že od začiatku rea-
lizácie som mohol spolupracovať s Alex 
Miškovskou (za slobodna Longovou), 
ktorá ma voviedla do tajov krásneho 
športu akým lukostreľba je. A  nakoniec 
sa stala aj dokonalým modelom pri rea-
lizácii návrhu. Pre moju generáciu totiž 
luk predstavoval najmä detskú romanti-
ku spojenú s indiánskymi príbehmi Karla 
Maya“, vyznal sa Peter Augustovič.

ZAUJÍMAVÝ ZBERATEĽSKÝ ARTIKEL
Autorská príprava mala niekoľko etáp: 
od samotného pochopenia pravidiel 
lukostreľby, cez detailné spoznanie kon-
štrukcie luku či hľadanie správnej pro-
porcie až k  vytvoreniu desiatok štúdií. 
Nasledovali viaceré pracovné stretnutia 
s  tvorcom známky k  paralympijským 
hrám  akademickým maliarom Igorom 
Piačkom. Olympijská známka totiž vy-
chádza ako dvojznámka spolu s paralym-
pijskou. Jej námetom je paralukostrelec. 
Táto dvojznámka bude predstavovať ur-
čite zaujímavý zberateľský artikel.

„Myslím si, že sa nám podarilo zau-
jímavé výtvarné dielo. Pri tvorbe sme 
rešpektovali jeden druhého a  dopĺňali 
sme sa“, doplnil svoje hodnotenie Peter 
Augustovič. I

TEXT: ZDENKA LETENAYOVÁ, FOTO: POFIS

„P

Prvým dňom vydania známky bol 28. jún 2024. Vyšla v náklade 
100 000 ks v nominálnej hodnote 1,50 €. Slávnostný „krst“ 
sa uskutočnil počas nominačného valného zasadnutia 

Slovenského olympijského a športového výboru.
Známku pokrstila šípom lukostrelkyňa Alexandra Miškovská, ktorá 

súťažila na OH 2016 ešte ako Longová. Pracovníčka športového 
oddelenia SOŠV tak symbolicky odštartovala cestu slovenskej 
olympijskej výpravy na Hry XXXIII. olympiády 2024 v Paríži. Olympionička 
v lukostreľbe bude vo výprave pôsobiť ako administrátorka.

STOTISÍC KUSOV, „KRSTENIE“ ŠÍPOM
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Maskotmi olympijských 
a paralympijských hier v Paríži 2024 
budú dve postavičky symbolizujúce 
frýgickú čiapku, ktorá sa stala 
v období Veľkej francúzskej 
revolúcie (v roku 1789) znakom 
slobody a nezávislosti. Organizátori 
ich spoločne pomenovali Phryges.

Maskoty podľa sprievodného príbe-
hu pochádzajú z  veľkého kmeňa, 
ktorý je súčasťou rodiny Phryge. 

Dostali dôležitú úlohu – majú ukázať 
svetu, že aj šport môže veľa vecí zme-
niť a zaslúži si zohrávať v spoločnosti 
významnú úlohu. Vysielajú signály slo-
body, inklúzie a  schopnosti ľudí pod-
porovať veľké a zmysluplné veci.

Frýgická čiapka v  tvare kužeľa má 
pôvod v starovekej Frýgii, ktorá je dnes 
súčasť Turecka. Jakobíni a ich politickí 
prívrženci nosili túto čiapku počas Veľ-
kej francúzskej revolúcie. V  umení je 
čiapka metaforou slobody. Je to záro-
veň aj symbol republiky, ktorý sa obja-
vuje na radniciach v celom Francúzsku.

„Vyberali sme si skôr symbol ideá-
lov ako zviera. Frýgická čiapka je silný 
symbol Francúzska a slobody,“ povedal 
prezident organizačného výboru Tony 
Estanguet.  I

Olympijské medaily z Paríža 
budú ešte výnimočnejšie ako 
zvyčajne. Športovci si domov 
s nimi odvezú domov aj kúsok 
z ikonickej Eiffelovej veže.

Medaily majú tradičný okrúhly 
tvar, po ich obvode sú vyryté 
ryhy pripomínajúce svetelné lúče. 

Uprostred jednej strany sa nachádza 
šesťuholníkový kovový pliešok osade-
ný ako drahokam, ktorý má pripomínať 
obrys Francúzska. Práve ten vytvorili 
z  častí konštrukcie Eiffelovej veže, 
ktoré robotníci museli odstrániť v dô-
sledku opotrebovania počas predošlých 
rekonštrukcií. Každý pliešok váži 18 
gramov. Šesťuholníky držia v  rohoch 
ostrohy, ktoré pripomínajú nity Eiffe-
lovej veže.

„Napadlo nám, že je len jeden 
symbol Paríža, ktorý poznajú ľudia po 

celom svete. A  ním je práve Eiffelova 
veža,“ povedal kreatívny riaditeľ orga-
nizačného výboru OH 2024 Joachim 
Roncin.

Na druhej strane olympijských 
medailí je vyobrazená grécka bohyňa 
víťazstva Aténa Niké letiaca ponad 
historický Panaténajsky štadión v Até-
nach. Nechýbajú ani Akropola a Eiffe-
lova veža. Dizajn s bohyňou Atény Niké 
zdobí všetky olympijské medaily od 
roku 2004. Celkovo sa pre olympijské 
i paralympijské hry 2024 vyrobí celko-
vo 5084 kusov medailí, každý s prieme-
rom 85 mm a  hrúbkou 9,2 mm. Zlatá 
medaila váži 529 gramov, je vyrobená 
zo striebra a pozlátená 6 gramami po-
zláteného kovu. Strieborná má 525 
gramov a bronzová, ktorá je zo zliatiny 
medi, cínu a  zinku, 455 gramov. Na 
výrobu medailí sa použili recyklované 
kovy. Zliatina sa získavala z  použitej 
spotrebnej elektroniky, mobilných te-
lefónov či notebookov.  I

V   Olympijskej dedine v  Paríži vy-
rastie najväčšia reštaurácia na 
svete. Pre účastníkov v  nej pri-

pravia celkove 13 miliónov jedál. 
Francúzi aj pri stravovaní pamätajú 
na udržateľnosť, odmietajú plytva-
nie s  jedlom a sľubujú, že účastníkov 
nechajú ochutnať všetky chute svojej 
krajiny. 

Na tvorbe jedálnych lístkov sa po-
dieľali rôzne skupiny vrátane odborní-

kov na výživu z celého Francúzska. Do 
prieskumu o stravovacích návykoch sa 
zapojili dve stovky športovcov, z toho 
80 percent bolo zo zahraničia. Potra-
vinárska vízia Paríž 2024 je postavená 
na preferovaní kvality jedál, chutí, zá-
žitkov a čistoty produktov. Organizá-
tori pozvali participovať na prípravách 
receptúr pre olympijské športoviská 
a dedinu najlepších francúzskych šéf-
kuchárov. I

ZAUJÍMAVOSTI OH 2024

ZO SYMBOLU 
SLOBODY MASKOT

KÚSOK Z IKONY V MEDAILÁCH

NAJVÄČŠIA REŠTAURÁCIA NA SVETE

TEXT: PETER PAŠUTH, 
FOTO: PARIS 2024

MASKOTY 
BUDÚ ZABÁVAŤ 
FANÚŠIKOV 
NA VŠETKÝCH 
ŠPORTOVISKÁCH. 

MEDAILY 
Z PARÍŽA 
BUDÚ 
UNIKÁTNE.



OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2024  53

o dvojnásobnej olympioničke 
Andrei Stranovskej a  Dan-
ke Bartekovej, ktorú čakajú 
už piate olympijské hry, sa 
24-ročná strelkyňa zo Zvončí-
na pri Trnave stane historicky 
treťou slovenskou skeetarkou 
pod piatimi kruhmi. 

ZAČÍNALA AKO PLAVKYŇA
p Odjakživa ste chceli poľo-
vať na asfaltové „holuby “?
„Od šiestich rokov som sa 
venovala plávaniu. Ako 

dvanásťročná som si však pre prob-
lémy s obličkami – pokiaľ som chcela 
zostať na osemročnom športovom 
gymnáziu v  Trnave – musela vybrať 
iný šport. Taký, pri ktorom nie je veľká 
fyzická záťaž. V ponuke bolo jazdectvo 

alebo streľba. Voľba bola jasná. A toto 
rozhodnutie neľutujem.“

p Venoval sa predtým niekto z  vašich 
blízkych streleckému športu?
„Nie. Už ako malá som si na Vianoce 
pod stromček namiesto bábiky ako 
hračku pýtala samopal. Sestra mala 
bábiky, ja pištole. Bol to osud. So ško-
lou komunikoval tréner Juraj Sedlák, 
ktorý ma vedie dodnes. Rovno ma dali 
na skeet. Pamätám si na prvý tréning, 
na ktorom som trafila terč asi na štvr-
tý či piaty pokus. Tréner Sedlák mi na 
pamiatku na tento moment dal náboj-
nicu.“ 

p Zo Zvončína to na trnavskú strelnicu 
nemáte ďaleko. Pamätáte si na svoju vô-
bec prvú súťaž?

TEXT: PAVOL KUBIŠ, FOTO: SAMUEL GALICA, ISSF, TASR/JAKUB KOTIAN

Keď na OH v Londýne 2012 
Danka Barteková získala 
v skeete olympijský bronz, 
Vanesa Hocková sa v tom 
čase na trnavskej strelnici iba 
zaúčala do jeho tajov. Na OH 
2024 spolu vytvoria tandem. 
Ich zásluhou bude mať 
Slovensko v tejto disciplíne prvý 
raz dvojnásobné zastúpenie. 
Po štvr tom mieste na MS 2022 
naša jediná strelecká novicka 
v Paríži bola v máji štvr tá 
na ME v Lonate.

P

MLADÝ TALENT

SESTRA MALA BÁBIKY,
ONA CHCELA PIŠTOLE

VANESA HOCKOVÁ 
NA VLAŇAJŠÍCH EURÓPSKYCH 
HRÁCH, KTORÝCH STRELECKÉ 

SÚŤAŽE BOLI VO VROCLAVE.
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MLADÝ TALENT

„Áno, ale tú som zažila na strelnici 
v  Jaslovských Bohuniciach. Juniorské 
preteky som tam vtedy vyhrala.“

V CHATEAUROUX EŠTE NEBOLA
p Čo považujete za svoj najlepší výsle-
dok v juniorskom veku?
„Možno povedať, že kľúčové boli pre mňa 
majstrovstvá sveta v  Moskve 2017, na 
ktorých som skončila na piatej priečke. 
Vďaka tomu som sa dostala do Top tímu. 
Zaručilo mi to na dva roky peniaze na 
prípravu. Rovnako ako neskôr podpora 
z Juniorského olympijského tímu. V roku 
2018 som vyhrala preteky juniorského 
Svetového pohára v Suhle, o rok neskôr 
som však predčasne ukončila junior-
skú kariéru na európskom šampionáte 
v  Lonate. V  individuálnej súťaži som si 
vystrieľala striebro, s  Dominikou Buzá-
šovou a  Dianou Markovou sme v  druž-
stvách pridali bronz a  s  Ladislavom 
Némethom sme skončili v  mixe štvrtí. 
Súboj o bronz sme prehrali o jediný bod.“ 

p Hovoríte predčasne, prečo?
„Pôvodne som sa mala s  juniorskou ka-
tegóriou lúčiť v roku 2020, ale o túto mož-
nosť ma obrala koronakríza. V  dôsledku 
pandémie zrušili majstrovstvá Európy, 
ktoré sa mali uskutočniť práve v  Cha-
teauroux, dejisku streleckých súťaží na 
tohtoročnej olympiáde. Bolo to pre mňa 
nepríjemné sklamanie, ale hnev ma už 
opustil. Mala som vtedy celkom dobrú for-
mu a ako juniorka šancu niečo dokázať.“ 

p Odvtedy ste sa do Chateauroux nedo-
stali?
„Nie. Pred olympiádou tam však 19. júla 
pôjdeme aspoň na tri dni trénovať, to 
nám umožnili. Potom sa vrátim domov 
a 30. júla aj s ďalšími členmi našej vý-
pravy odcestujem znovu do Paríža.“ 

p Novou olympijskou disciplínou bude 
tímový mix v  skeete. Ani Danka ani vy 
sa však v  ňom nepredstavíte, keďže na 
olympiádu sa neprebojoval žiadny slo-
venský skeetar. Tých je navyše menej 
ako šafranu...
„Je mi to ľúto, ale z tohto pohľadu tých 
dvojíc ani nebude veľa. A  tímový mix 
v  skeete by mal na ďalšej olympiáde 
znova vystriedať mix v trape, ktorý bol 
na programe už v Tokiu.“

Z OSIJEKA DO PARÍŽA
p Kedy ste mali premiéru na vrcholnom 
seniorskom podujatí?
„Na ME 2021 v  Osijeku, ale súťažila 
som iba mimo poradia.“

p O  vyše roka neskôr začiatkom  októbra 
2022 ste si na tej istej strelnici v  Osijeku 
odkrútili svoju premiéru aj na seniorských 
majstrovstvách sveta. Už v  oficiálnej sú-
ťaži, ktorú ste vyšperkovali štvrtou prieč-
kou a  ziskom olympijskej miestenky! Ako 
si spomínate na tieto preteky? Mali ste ne-
jakú špeciálnu prípravu na ne?
„Niekoľko týždňov predtým sme mali 
majstrovstvá Európy v Larnake. So svojím 
výkonom na nich som však nebola spo-
kojná. V  tom čase som si kúpila knižku 
s radami pre trénerov, ako majú pracovať 
s  mladými. Vypísala som si z  nej svoje 
body, ktoré som si dokola čítala. Na sve-
tový šampionát som si potom hlavu na-
stavila inak.“ 

p Okrem toho, že najmä v  príprave na 
vrcholné medzinárodné podujatia spolu-
pracujete so športovou psychologičkou, 
držíte sa stále týchto bodov?
„Mám ich zapísané v poznámkach v mo-
bilnom telefóne. Snažila som sa ich apli-
kovať aj na ďalšie preteky, ale zistila som, 
že to tak nemôžem robiť stále dookola. 
Na každých nefungujú. Vždy si musím 
nájsť niečo nové.“ 

„DUPĽA“ BUDE VÝHODA
p Mali ste niekedy alebo máte nejaký 
športový vzor? Napríklad aj medzi strel-
cami?
„Nemám. Veľmi sa mi však páči trapist-
ka Zuzka Rehák Štefečeková. Aj pova-
hou. Ja mám podobnú.“

RADOSŤ Z BRONZU DRUŽSTVA SKEETARIEK NA VLAŇAJŠÍCH MS V BAKU. VANESA 
HOCKOVÁ MEDZI DANKOU BARTEKOVOU A MONIKOU ŠTIBRAVOU.

VANESA HOCKOVÁ
Narodila sa 20. januára 2000 v Trnave. 
Do dvanástich rokov súťažne plávala, 
potom prešla na skeet. Od jej začiatkov 
na strelnici ju vedie tréner Juraj 
Sedlák, je členka ŠCP Bratislava. Po 
viacerých juniorských úspechoch 
dosiahla svoj zatiaľ najväčší seniorský 
v roku 2022, keď si na svojich 
prvých MS medzi ženami zásluhou 
štvrtej priečky v Osijeku vystrieľala 
miestenku na OH 2024 v Paríži. Štvrtá 
skončila aj na ME 2024 v Lonate. Je 
aj viacnásobná medailista v tímovej 
súťaži – z ME 2022 v Larnake má bronz 
(s Dankou Bartekovou a s Luciou 
Kopčanovou), z MS 2023 v Baku bronz 
(s Dankou Bartekovou a s Monikou 
Štibravou), z ME 2023 v Osijeku 
striebro (s Monikou Štibravou a Luciou 
Kopčanovou) a z ME 2024 zlato 
(v rovnakom zložení). K jej koníčkom 
patrí fotografovanie a jazda na bicykli. 
Rada trávi čas s rodinou, ktorej 
neodmysliteľnou súčasťou je aj 11-ročná 
fenka yorkširského teriéra Lassie.
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p Slovenský skeet má svoju výraznú 
osobnosť v  Danke Bartekovej. Aký je váš 
vzťah? 
„Profesionálny a pracovný. Keď si niekedy 
neviem dať rady, tak si navzájom pomôže-
me. Stretávame sa však iba na pretekoch. 
V  posledných rokoch sa v  tréningovej 
skupine pripravujem najčastejšie so ses-
trou Mirkou a s Monikou Štibravou.“ 

p Naši puškári či trapisti takú „dupľu“ na 
olympijských hrách už zažili, keď sa v jed-
nej súťaži predstavili aj dvaja. Slovenský 
skeet bude mať na nej dvojnásobné zastú-
penie premiérovo. Beriete to ako výhodu? 
„Som rada, že si budeme počas olym-
piády navzájom vedieť pomôcť, podpo-
riť sa a udržať si dobrú náladu.“

ĎALŠIE SESTRY NA STRELNICI
p K  skeetu ste inšpirovali aj o  nece-
lé štyri roky mladšiu sestru Miroslavu, 
juniorskú reprezentantku. 
„Na začiatku som ani nechcela, aby robila 
to isté ako ja. Keď ma prvý raz zdolala na 
pretekoch, tak som z toho nebola nadše-
ná. Teraz si však neviem predstaviť, že by 
so mnou nebola na pretekoch a netrávili 
by sme spolu čas aj na strelnici.“

p Svojho času v  skeete spoločne 
úspešne reprezentovali dvojičky Danka 
a Lenka Bartekové. Veríte, že sa raz s Mi-
roslavou stretnete spolu aj v  seniorskej 
reprezentácii?
„Mirka strieľa medzi juniorkami po-
sledný rok. Dúfam, že sa prebojuje 
medzi nás a udrží sa v tíme. Bolo by to 
pekné. V tímovej súťaži sme ešte spolu 
nestrieľali a žiaľ, možno ani nebudeme. 
Na vrcholných podujatiach sa totiž v nej 
momentálne iba sčítavajú výsledky z in-

dividuálnej súťaže, nestrieľa sa extra. 
Európska a  svetová strelecká federácia 
však majú rozdielne pravidlá, ktoré sa 
často menia. Tak sa nám to možno v ta-
komto formáte raz aj podarí.“

p Vaši rodičia mama Andrea a  otec Miro-
slav musia mať z vás radosť, aj keď bábiky 
zostali v kúte. Vás čaká olympijská premié-
ra, Miroslava sa vlani stala juniorskou maj-
sterkou sveta. Ste zároveň aj hrdá sestra?
„Mirka si titul svetovej šampiónky vystrie-
ľala vlani v juhokórejskom Čchangwone. 
Bol tam sedemhodinový časový posun, 
ráno som si privstala a o šiestej som šla 
pozerať finále. Bolo to super. Pamätám 
si, ako jej súperky postupne vypadávali 
a o samotnom zlate rozhodoval k. o. roz-
strel. Indickú skeetarku v ňom zdolala 2:1 
a ja som sa rozplakala od šťastia.“

PARÍŽSKE OČAKÁVANIA
p Cítite pred blížiacou sa olympiádou 
rastúci tlak?
„Dlho som s ním nebojovala a ani si ho 
nepripúšťala. Keď však začali odratúvať 
sto dní do začiatku olympiády, tak sa ma 
ľudia v okolí na ňu začali pýtať. Už som to 
však vstrebala. Teraz som už na tlak pri-
pravená.“

p Medzi slovenskými strelcami, ktorí 
sa kvalifikovali na OH v Paríži, ste jediná 
olympijská novicka. Aké budú vaše oča-
kávania?
„Nerada také veci hovorím dopredu, 
nechám si ich pre seba. Samozrejme, 
na olympijské hry sa teším. Budú moje 
prvé a chcem si ich užiť.“

p Strelecké súťaže sa však nebudú 
konať v  Paríži, ale v  už spomínanom 
mestečku Chateauroux asi 270 km od 
hlavného mesta. Nie je vám ľúto, že pri 
premiére nezažijete tradičnú olympijskú 
dedinu? Alebo považujete väčšie súkro-
mie za výhodu? 
„Na začiatku mi bolo ľúto, že nestihnem 
otvárací ceremoniál. Aj som uvažova-
la nad tým, že by som sa naň vybrala 
sama, ale túto myšlienku som prehod-
notila a zrušila som to. Na druhej strane 
je dobre, že sa vyhneme ,cirkusu´. Má to 
svoje výhody aj nevýhody.“ 

p Čo hovoríte na olympijskú strelnicu?
„Zatiaľ ju poznám iba z  fotiek, trošku 
mi pripomína Lonato. Teoreticky však 
viem, čo mám očakávať.“ I

V TALIANSKU JE OČOVÁ

Vanesino priezvisko Hocková 
robí najmä na súťažiach 
v zahraničí veľké problémy 

hlásateľom i televíznym 
komentátorom. „Je to nemecké 
priezvisko. Keď ho niekto prečíta 
Hoková, vtedy ho pochválim. 
V zahraničí ho však vyslovujú 
všelijako. V Taliansku nevedia 
čítať písmeno H, tak tam som 
Očová. Na pretekoch v Osijeku 
som však bola aj Hočková,“ 
smeje sa nad rôznymi podobami 
svojho priezviska. I

SESTRA JU 
UŽ KOUČOVAŤ NEBUDE

Už sme spomenuli, že skvelou 
skeetarkou je aj Vanesina 
mladšia sestra Miroslava. 

V čom okrem výšky sú ešte 
najviac rozdielne? „Ja som 
horlivý typ. Keď sa mi nedarí, 
dám to najavo. Na nej to nevidno, 
má skôr kamenný výraz. Máme 
rovnakého trénera, podobné 
techniky. Držíme si však palce 
a podporujeme sa. Keď vidím, 
že urobí chybu, tak sa mi chce 
plakať. Vo februári na pretekoch 
Grand Prix v Dauhe sme nemali 
trénera a tak som ju požiadala, 
aby si počas môjho finále sadla 
na trénerskú stoličku. Po súťaži 
mi povedala, že také niečo už 
pri mne nikdy neurobí. Bolo to 
pre ňu stresujúce, keď sa na to 
pozerala a nič nemohla spraviť 
a ovplyvniť to.“ I

VANESA HOCKOVÁ (VPRAVO) 
S MLADŠOU SESTROU MIROSLAVOU.

MLADÝ TALENT
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ve ženy z pätice ostrieľaných sa 
môžu pochváliť aj olympijskou 
medailou (Zuzka až tromi, vrá-
tane zlatej), traja z tejto pätice 
aj titulmi majstrov sveta, štyria 
titulmi majstrov Európy. Každý 
z  nich, ktorých stručne pred-
stavujeme na ďalších riadkoch, 
má reálny potenciál zabojovať 
aj o olympijskú medailu.

Športoví strelci prispeli 
v ére samostatnosti do sloven-
skej olympijskej zbierky šiesti-

mi medailami. Postarali sa o ne dvakrát 
puškár Jozef Gӧnci (bronz v  ľubovoľnej 
malokalibrovke 60 v  Atlante 1996 a  vo 
vzduchovej puške v Aténach 2004), tri-
krát trapistka Zuzana Rehák Štefečeková 
(striebro v  Pekingu 2008 a  v  Londýne 
2012, zlato v Tokiu 2020, ale v roku 2021) 
a raz Danka Barteková (bronz v Londý-
ne 2012). Bez cenného kovu zostali len 
v Sydney 2000 a v Riu de Janeiro 2016.

V Atlante bronzový Gӧnci získal pre 
samostatné Slovensko historicky prvú 
olympijskú medailu, šiesty trapista Vla-
dimír Slamka zase vôbec prvý „letný“ 
olympijský bod.

BARTEKOVÁ VLANI VYHRALA VŠETKO, 
V SKEETE S DVOJIT ÝM ZASTÚPENÍM
Žiaľ, práve strelci, ku ktorým sa budú 
upierať naše najväčšie nádeje, budú na 
OH 2024 mimo centra diania – v stre-
leckom centre v mestečku Chateuaroux, 
až 270 km od Paríža. „Z tohto pohľadu 
to bude špecifické. Na druhej strane sa 
budeme môcť sústrediť na svoje súťa-
že, keďže nebudeme priamo v  centre 
diania,“ hovorí skeetarka Danka Bar-
teková. Vlani v  Chateauroux vyhrala 
predolympijskú generálku. Spomedzi 
slovenských strelcov tam štartovala 
jediná. Ostatní naši brokári dúfali, že 
Francúzi pripravia ďalšiu medzinárod-
nú súťaž na tento rok, ale nedočkali sa. 
Strelnicu budú môcť spoznať len krátko 
pred súťažami.

Členku MOV a viceprezidentku SOŠV 
čaká už piata olympiáda, čím vyrovná 
medzi strelcami rekordnú účasť puškára 
Jozefa Gӧnciho. Skvelá minulá sezóna, 

počas ktorej sa piaty raz v kariére stala 
seniorskou majsterkou Európy a premié-
rovo aj svetovou šampiónkou, navyše 
v  kvalifikácii utvorila nástrelom 125 
terčov absolútny svetový rekord, pasuje 
39-ročnú víťazku ankety Športovec roka 
2023 a  v  ankete ISSF druhú najlepšiu 

D
DANKA BARTEKOVÁ
Nar. 10. 10. 1984 v Trenčíne. Členka 
ŠCP Bratislava. Tréner Sandro 
Bellini. Najväčšie úspechy v skeete: 
Bronzová z OH 2012, majsterka 
sveta 2023, na MS štyrikrát bron-
zová, päťkrát majsterka Európy 
(2008/10/18/19/23), na ME raz 
strieborná a raz bronzová. Vyhrala 
7 pretekov SP, z toho jedny finálové. 
Držiteľka kvalifikačného svetového 
rekordu (125). Na OH 2008 v Pekingu 
skončila 8., bola 16. na OH 2016 v Riu 
de Janeiro a 13. na OH 2020 v Tokiu. 

PÄŤ ŠAMPIÓNOV, 
  DVE AJ S OLYMPIJSKÝMI
 MEDAILAMI

Najviac tromfov v našej parížskej 
výpravy je medzi strelcami. Piati 
zo šestice kvalif ikovaných už majú 
olympijské skúsenosti – Zuzana 
Rehák Štefečeková (3x), Danka 
Barteková (4x), Marián Kovačócy 
(2x), Juraj Tužinský (3x) aj Patrik 
Jány (1x). Novicka pod piatimi 
kruhmi bude len Vanesa Hocková, 
ktorú predstavujeme samostatne.
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strelkyňu sveta za minulý rok za jednu 
z najvážnejších kandidátok na medailu.

V tomto roku získala bronz na prete-
koch Svetového pohára v Baku. „Hovorím 
to s veľkou pokorou, že ak sa mi podarí 
získať medailu, budem veľmi šťastná. Ľu-
dia, čo ma poznajú, vedia, že dám do toho 
srdce. Celá príprava prebieha s vedomím, 
že robím všetko pre to, aby som bola čo 
najlepšie pripravená. Aby som po návrate 
z  olympiády mohla s  čistým svedomím 
povedať, že som urobila všetko pre to, 
aby to dobre dopadlo,“ zdôrazňuje.

Z  toho, že sa v  olympijskej súťaži 
premiérovo predstavia dve slovenské 
skeetarky a  po jej boku aj novicka Va-
nesa Hocková, sa teší. „Zvyšuje to šancu 
na úspech. Ďalšia miestenka v  skeete 
znamená, že našťastie máme aj mladšiu 
generáciu, ktorá sa začína ukazovať,“ do-
dáva Barteková.

OBHAJKYŇA ZLATA REHÁK 
ŠTEFEČEKOVÁ AJ S PODPOROU 
V HĽADISKU
Trojnásobná olympijská medailistka 
v trape Zuzana Rehák Štefečeková (na fo-
tografii jej zlatá radosť z predošlých OH 
v Tokiu) ako dvojnásobná mama musela 
prípravu kombinovať a zintenzívniť tak, 
aby mohla tráviť čas aj s  rodinou a  zá-
roveň mala priestor na kvalitný tréning. 
Vlani na pretekoch v Chateauroux z ter-
mínových dôvodov neštartovala, takže 
olympijskú strelnicu nepozná. „Beriem 
to tak, že ani do Tokia z nás nikto neces-

toval, a predsa to dopadlo dobre,“ hovorí.
Na svoju štvrtú olympiádu (do Ria 

pred ôsmimi rokmi ako čerstvá mama 
necestovala) do Francúzska sa vyberie 
už ako štyridsiatnička a obhajkyňa zlata. 
„Každá z nás tam pôjde s cieľom vyhrať, 
uvidím, na čo mi to ,vydá’ tentoraz. Žiaľ, 
mám tú nevýhodu, že som z každej olym-
piády priniesla medailu a čokoľvek prine-
siem a  nebude to zlato, tak sa to bude 
pokladať za neúspech. Pôjdem tam však 
v prvom rade sama za seba, pretože mám 
rada tento šport, tento život, a výsledok, 
ktorý tam dosiahnem, nebude o  mne 
hovoriť, aká som športovkyňa,“ dodáva 
Rehák Štefečeková. Koncom apríla vy-
hrala preteky olympijskej kvalifikácie 
v katarskej Dauhe.

Olympijská atmosféra v  Paríži jej 
bude chýbať. „Budeme vystrčení mimo 
ostatných športovcov. Keď sme na pred-
chádzajúcich olympiádach s nimi bývali 
a  stretávali sme sa spolu v  dedine, aj 
naše športové vystúpenia sme prežívali 
spoločne. Podarilo sa mi však zohnať 
vstupenky na moju súťaž pre najbližšiu 
rodinu, takže budem mať rovnako ako 
naposledy v  Londýne silnú podporu 
i v hľadisku,“ prezradila členka ŠCP Bra-
tislava.

KOVAČÓCY V MUŽSKOM 
TRAPE OSAMOTENÝ
Trapista Marián Kovačócy sa predstaví 
na tretej olympiáde. Po Riu 2016 druhý 
raz v individuálnej súťaži, pretože pred 
tromi rokmi v Tokiu napokon štartoval 
iba v  tímovom mixe, ktorý v  progra-
me 2024 nie je. V  ňom spolu s  Janou 
Špotákovou skončili na ôsmom mieste. 
„Z toho, že som v Tokiu mohol strieľať 
iba mix, som bol sklamaný, mal som 
dobrú formu,“ spomína člen ŠCP Bra-
tislava.

Na svoju prvú olympiádu v  Riu, na 
ktorej obsadil 18. miesto, Kovačócy 
cestoval po tom, ako Rehák Štefečeková 

zostala doma pre materské povinnosti 
a ISSF na návrh Slovenského strelecké-
ho zväzu ňou získanú miestenku v tra-
pe pridelila práve jemu. Majstrovi sveta 
z  Mariboru 2009 predtým na strelnici 
ušla viackrát o chlp.

Tridsaťdeväťročný rodák z  Trnavy 
však vlani zobral spravodlivosť do 
svojich rúk a  miestenku si zarezervo-
val striebornou priečkou na svetovom 
šampionáte v Baku. Jeho zásluhou ne-
budú naši muži v trape chýbať na piatej 
olympiáde za sebou. Žiaľ, na rozdiel od 
Pekingu 2008 (tam súťažili Erik Varga 
a Mário Filipovič) i Ria de Janeiro 2016 
(Erik Varga a  Marián Kovačócy) teraz 
zostal Marián osamotený.

 
TUŽINSKÝ MEDZI STÁLICE 
V POSLEDNEJ CHVÍLI
Aj keď Juraj Tužinský si z  našich strel-
cov vybojoval miestenku ako posledný, 
zaradil sa medzi naše olympijské stálice. 
Čaká ho už štvrtý štart pod piatimi kruh-
mi. Po tom, ako ešte pred Tokiom vyškrt-
li z programu ľubovoľnú pištoľ, sústredí 
sa iba na vzduchovú pištoľ. Niekoľko dní 
po skončení parížskych hier pištoliar 
VŠC Dukla Banská Bystrica oslávi štyri-
dsiatku. Rovnaké jubileum v tomto roku 

ZUZANA REHÁK ŠTEFEČEKOVÁ
Nar. 15. 1. 1984 v Nitre. Členka ŠCP Bra-
tislava. Tréner Hubert Andrzej Olejnik. 
Najväčšie úspechy v trape: zlatá na OH 
2020 v Tokiu, strieborná na OH 2008 
v Pekingu aj na OH 2012 v Londýne, 
dvakrát majsterka sveta (2010/18), na MS 
raz druhá a trikrát tretia, dvakrát majster-
ka Európy (2015/16), na ME trikrát druhá 
a trikrát tretia, deväťkrát vyhrala preteky 
SP, z toho dvakrát finálové. Na OH 2020 
utvorila v kvalifikácii absolútny svetový 
rekord, keď zostrelila všetkých 125 terčov.

MARIÁN KOVAČÓCY
Nar. 17. 9. 1984 v Trnave. Člen ŠCP 
Bratislava. Tréner Mário Filipovič. 
Najväčšie úspechy v trape: majster 
sveta 2009, strieborný na MS 2023. 
Na OH štartoval v Riu de Janeiro 
2016 (18. v trape) a v Tokiu 2020 
(8.. mix trape so Špotákovou).



majú štyria streleckí olympionici z našej 
parížskej výpravy.

Keď si 24. marca 2011 rodák z Lučenca 
piatou priečkou na pretekoch Svetového 
pohára v Sydney vyžiadal miestenku na 
svoju prvú olympiádu v  Londýne 2012, 
odštartoval nevšednú sériu. V roku 2014 
si na MS v Granade zaistil miestenku do 
Ria 2016 siedmou priečkou, do olym-
pijského Tokia ho v  poslednej chvíli 
posunulo štvrté miesto na ME v Tallinne 
vo februári 2020. Koncom februára toh-
to roka si na vzduchovkovej „Európe“ 
v Győri prvý raz miestenku zdupľoval aj 
ziskom striebornej medaily. „Túto si vá-
žim asi najviac, naháňal som ju dva roky 
a  aj keď v  rebríčkoch figurujem medzi 
najlepšími, musel som si ju tvrdo vybojo-
vať. Pravidlá sa sprísňujú, na olympiádu 
pôjdu iba vyvolení,“ zdôraznil Tužinský.

Na 29. februára, keď si ju nadobudol, 
nezabudne nikdy. Jeho synček Jakub mal 
v  ten deň päť mesiacov. Od zisku titulu 
majstra Európy v Osijeku 2021 pridal Juraj 
na európskych šampionátoch dve striebra. 

Z doterajších olympijských štartov je jeho 
najpamätnejší ten z Ria 2016, keď vo vzdu-
chovej pištoli skončil štvrtý. Od bronzu ho 
delili dve desatiny bodu. Dosiahol histo-
ricky najlepší výsledok nášho pištoliara 
na olympiáde a v Brazílii z našich strelcov 
vôbec najlepšie umiestenie.

PUŠKÁR JÁNY JEDINÝ 
S DVOMA ŠANCAMI
Puškár Patrik Jány sa na OH 2024 pred-
staví už ako dvojnásobný majster Eu-
rópy. Po zlate z  Hamaru a  vlaňajšom 
striebre z Tallinnu sa na vzduchovkársky 
trón vrátil v  tomto roku v  maďarskom 
Győri. Vyrovnal sa tak ďalšiemu niekdaj-
šiemu ostrostrelcovi VŠC Dukla Banská 
Bystrica Jozefovi Gӧncimu a  predstihol 
svojho trénera Zoltána Baláža, európ-
skeho šampióna z Tallinnu 2005.

Rodák z  Banskej Štiavnice si 27. na-
rodeniny pripomenie priamo počas 
olympijského diania 29. júla. Rád by si 
vystrieľal darček, ktorý by navyše bol aj 
svadobný. V auguste po olympiáde povie 
áno svojej priateľke a  taktiež puškárke 
Beáte Šályovej.

Pri svojej olympijskej premiére v Tokiu 
2021 vo vzduchovke skončil siedmy a ľu-
bovoľnej malokalibrovke 3x40 trinásty. 
Z našich strelcov bude ako jediný súťažiť 
v  dvoch disciplínach, v  oboch vidí svoju 
šancu rovnako. „Odkedy nám upravili ľu-
bovoľnú malokalibrovku na 3x20 výstre-
lov, považujem to za svoju výhodu, aj keď 
sa nám rozšírila konkurencia. Od Tokia sa 
i u mňa toho zmenilo dosť, pribudli viace-
ré úspechy, cítim sa byť vyzretejší strelec. 
Dopredu sa však posunula aj špička, za 
posledný rok výsledky extrémne narástli. 
Viem, že mám na finále, ale latka je nasa-
dená vysoko a nemusí ho zaručiť ani dob-
rý výsledok,“ poznamenal Patrik, ktorý 
koncom mája na ME v guľových zbraniach 
v Osijeku získal bronz v ľubovoľnej malo-
kalibrovke 3x20.

Strelnicu v  Chateauroux si akoby zá-
zrakom mal možnosť vyskúšať zopár dní 
koncom marca a zalieča sa mu. Olympij-
ská dedina v Paríži mu bude chýbať.  I

NAŠE PARÍŽSKE TROMFY...

PATRIK JÁNY
Nar. 29. 7. 1997 v Banskej Štiavnici. Člen 
VŠC Dukla Banská Bystrica. Tréner Zol-
tán Baláž. Vo vzduchovej puške (VzPu) 
majster Európy 2022 a 2024, druhý na 
ME 2023 a víťaz Svetovej univerziády 
2019 a víťaz finále SP 2021. V ľubovoľ-
nej malokalibrovke (ĽMK) 3x40 víťaz 
1 pretekov SP, v ĽMK 3x20 bronzový 
na ME 2024.. Na OH štartoval v Tokiu 
2020 (7. vo VzPu a 13. v ĽMK 3x40).

JURAJ TUŽINSKÝ
Nar. 24. 8. 1984 v Lučenci. Člen 
VŠC Dukla Banská Bystrica. Tréner 
Miroslav Marko. Najväčšie úspechy 
vo vzduchovej pištoli (VzPi): majster 
Európy 2021, tretí na ME 2010 aj 
na Európskych hrách 2015, trikrát 
vyhral preteky SP. Na OH štartoval 
v Londýne 2012 (15. vo VzPi a 23. 
v ľubovoľnej pištoli - ĽPi, v Riu 
de Janeiro 2016 (4. vo VzPi a 33. 
v ĽPi a v Tokiu 2020 (27. vo VzPi).
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oľnoštýliar Tajmuraz Salka-
zanov sa do povedomia slo-
venskej športovej verejnosti 
zapisuje od roku 2018. Vtedy 
získal titul majstra sveta do 
23 rokov v kategórii do 70 kg. 
O rok bol na MS mužov bron-
zový v neolympijskej hmot-
nostnej kategórii do 79 kg. 
V tom čase ešte rodák z rus-
kého Severného Osetska ne-
mal naše štátne občianstvo. 

Pravidlá Spojeného svetového zápasenia 
(UWW) umožňujú reprezentovať novú 
krajinu iba na základe trvalého pobytu. 
Až vo februári 2020 nadobudol Salkaza-
nov slovenské občianstvo.

V Severnom Osetsku je zápasenie ná-
rodný šport. Kým ešte nebol Salkazanov 
na Slovensku, v tamojšom Vladikavkaze 
v tréningových súbojoch zápasil s  ne-
skoršími reprezentantmi iných krajín 
Albáncom Valijevom a Srbom Cabolo-
vom, ale aj s Rusom Sidakovom. Všetci 
postúpili na OH 2024...

PRED TOKIOM SA ZRANIL, 
DO PARÍŽA NA POSLEDNÚ CHVÍĽU
V roku 2021 sa chcel pokúsiť vybojovať 
olympijskú miestenku do Tokia. Po zlo-
menine ruky však nezvládol kvalifikač-
né turnaje. Po troch rokoch sa situácia, 
našťastie, zmenila. Na OH v  Paríži sa 
prebojoval. A napriek tomu, že je v sérii 
už štvornásobný majster Európy (2021 
– 2024) do 74 kg a  dvakrát bol v tejto 
„kráľovskej“ kategórii vicemajster sveta, 
sa mu to podarilo na poslednú chvíľu. Na 
tretí pokus, keď mu nevyšli MS 2023 ani 
turnaj európskej kvalifikácie v Baku, po-
stúpil zo svetovej kvalifikácie v Istanbule.

V  Istanbule mu na olympijskú istotu 
stačilo byť medzi najlepšími tromi, on sa 
však prebojoval do finále. V semifinále 
zdolal Turka Demirtaša 4:2 na body. „Bol 

som veľmi šťastný, že som postúpil, ale 
týmto sa nič nekončí,“ hovoril 28-ročný 
Salkazanov.

Vzhľadom na to, čo už dokázal, na 
olympijskú žinenku do haly na Marso-
vých poliach vedľa Eiffelovej veže nastúpi 
ako jeden zo spolufavoritov. On ani netají 
svoje najvyššie ambície. V Paríži chce 
bojovať v posledný olympijský víkend o 
zlato.  Dvakrát, v rokoch 2021 a 2022, mu 
chýbal posledný krôčik k titulu majstra 
sveta. Zakaždým prehral vo finále kategó-
rie do 74 kg s Američanom Dakom. V Pa-
ríži nechce Salkazanov prehrať s nikým.

BYŤ SLOVÁK JE DAR
Salkazanov berie ako dar, že je z neho 
Slovák. Do ruskej reprezentácie by sa 
nedostal. „Bol som zápasnícka jednot-
ka v Osetsku vo svojej kategórii, ale do 
ruskej zbornej ma nepozvali. Možno 
preto, že som nemal stabilitu vo výkon-
nosti. Stále som si veril, že v sebe mám 
kvalitu na to, aby som bojoval o svetové 

medaily. Odvtedy, ako som začal zápasiť 
za Slovensko, zápasím a trénujem podľa 
seba a svojho presvedčenia. Povedal by 
som, že tak slobodne. V hlave necítim 
zviazanosť.“

Popri športe ukončil vo Vladikavkaze 
vysokú školu – Právnickú fakultu na Seve-
roosetskej štátnej univerzite.  Na Sloven-
sko ho pozval vtedajší tréner slovenskej 
reprezentácie Radion Kertanti. Najprv 
prišiel pod Tatry najlepší Salkazanov 
kamarát Achšarbek Gulajev, tiež majster 
Európy. „Na juniorských sústredeniach 
na Slovensku som sa zoznámil s Erikom 
Capom, súčasným reprezentačným tré-
nerom. Erik ma podporil, videl vo mne 
perspektívneho zápasníka,“ poznamenal 
Salkazanov. Odvtedy stojí Cap pri žinen-
ke, keď Tajmuraz bojuje o medaily.

ZÁVEREČNÁ PRÍPRAVA V GRUZÍNSKU
Na olympijské hry v Paríži sa pripravu-
je v Gruzínsku. Tam za ním jazdí jeho 
manželka s malým synom cez hranicu 
z Vladikavkazu. Čo je asi 200 kilometrov. 
„Z  Tajmuraza spadla ťarcha otázky, či 
pôjde na olympiádu alebo nie. Keď sa to 
už stalo, myslíme si, že olympijský turnaj 
bude ľahší ako postup. Je typ športovca, 
ktorý nechce byť druhý. Chce sa pobiť 
o víťazstvo. Ja mu verím,“ vravel tréner 
Cap.  I

V

MYSLÍ NA ZLATÚ MEDAILU
Štvornásobný majster Európy 
v zápasení voľným štýlom 
Tajmuraz Salkazanov prenikol 
na olympijské hry v Paríži 
poslednými otvorenými dvierkami.

TAJMURAZ SALKAZANOV
Nar. 6. 4. 1996 vo Vladikavkaze 
(Rusko). Zápasil vo Vihorlate Snina, 
teraz je člen klubu Alani Bratislava. 
Od zisku slovenského občianstva 
je vo VŠC Dukla Banská Bystrica. 
Tréner Erik Cap. Výška 173 cm, 
hmotnosť 74. Najväčšie úspechy: 
vo voľnoštýliarskej kategórii do 
74 kg štvornásobný majster Európy 
(2021/22/23/24), dvojnásobný 
vicemajster sveta (2021/22), do 79 kg 
bronzový na MS (2019), do 70 kg 
majster sveta do 23 rokov (2018).

TAJMURAZ SALKAZANOV TÚŽI 
NA ŽINENKE VYHRÁVAŤ.
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aši vodní slalomári majú na 
konte spolu 8 zlatých olym-
pijských kovov – po tri získali 
spoločne v  C2 bratia Peter 
a  Pavol Hochschornerovci 
(2000, 2004 a  2008, k  tomu 
bronz na OH 2012), po dve 
Michal Martikán v  C1 (1996 
a 2008, k tomu striebra na OH 
2000 a  2004 i  bronz na OH 
2012) aj Elena Kaliská v  K1 
(2004 a  2008), jeden prida-
li bratanci Ladislav a  Peter 

Škantárovci (2016) v disciplíne C2, ktorú 
potom vyradili z programu OH.

Po jednom striebre majú kanoista Ma-
tej Beňuš (Rio de Janeiro 2016) a kajakár 
Jakub Grigar (Tokio 2020). Bronzový zápis 
má kanoista Juraj Minčík zo Sydney 2000. 
V  Paríži môžu svoju medailovú zbierku 
rozšíriť Grigar (viac v rubrike Hosť čísla) 
a Beňuš. O vstup do klubu olympijských 
medailistiek zabojujú kajakárka Eliška 
Mintálová a na OH debutujúca kanoistka 
Zuzana Paňková. Všetci môžu mať me-
dailové ambície, pričom najstaršieho od 
najmladšej delí 17 rokov...

BEŇUŠ: JE TO O HLAVE 
A POCTIVEJ DRINE
Spomedzi tria Beňuš, Mintálová, Paňko-
vá je práve 196-centimetrový kanoista 
Matej Beňuš najskúsenejší olympionik. 
Súťaže v Paríži budú už jeho tretie pod 
piatimi kruhmi. Boj o olympijskú mies-
tenku bol pre neho vo veľmi silnej do-

mácej konkurencii znovu mimoriadne 
tvrdý. Veď v ňom musel zdolať Alexandra 
Slafkovského i  Marka Mirgorodského, 
pričom spočiatku bol v hre ešte aj dnes 
už 45-ročný Martikán.

„Rio de Janeiro bolo veľmi špeciálne. 
Samozrejme, aj pre striebornú medailu, 
ale i preto, že to bol môj prvý olympijský 
zážitok. Tokio bolo zasa špecifické, keď-
že do jeho diania i prípravy výrazne za-
siahol covid. Športovo som tam mal tiež 
na medailu, akurát finálová trať výrazne 

zvýhodňovala ľavákov, veď všetci piati 
predo mnou mali pádlo na opačnej stra-
ne ako ja,“ zaspomínal si 36-ročný Beňuš 
na dvojo hier, na ktorých sa zúčastnil. 
V Tokiu ho o medailu obral dotyk jednej 
bránky – bez neho by bral bronz.

Na zápolenia vo Vaires-sur-Marne 
Nautical Stadium sa člen Športového 
centra polície veľmi teší. „Skúsenosti 
sa asi najviac prejavujú zdravým se-
bavedomím. Viem, na čo mám a ak by 
som nechcel vyhrať, ani tam nejdem. 
Každým jedným tréningom posúvam 
svoje limity.“

Tie si cibrí aj rodinnou logistikou, 
pretože pri troch deťoch s  hokejovým 
smerovaním je to vlastne samostatná 
športová disciplína. „Zladiť všetko do-
hromady je extrémne náročné, nie je 
priestor na chyby pri improvizácii. To 
je však vlastne vodný slalom zo svojej 
podstaty. Teraz, keď už má trať finál-
nu podobu, na akej budeme súťažiť na 
olympiáde, je to o  hlave a  poctivom 
najazdení rôznych kombinácií, aby nás 
žiadna v  ostrých pretekoch nemohla 
prekvapiť,“ uzavrel Matej Beňuš.

MINTÁLOVÁ SA TEŠÍ NA PLNÉ TRIBÚNY
Pre kajakárku Elišku Mintálovú bude 
účasť v Paríži už druhá olympijská skúse-
nosť. Po „koronou“ poznačenom Tokiu sa 
teší najmä na to, ako budú tribúny, ktoré 
pribudli už počas májového predolym-
pijského sústredenia na parížskej trati, 
zaplnené fanúšikmi. „Keď si predstavím, 
že tam bude plno ľudí, ženie ma to vpred. 
Každý sa chce čo najlepšie pripraviť, ja 
si užívam už aj ten proces. Pred Tokiom 
som nemala veľké výsledky, ale za nasle-
dujúce tri roky som nazbierala skúsenosti 
aj medailové umiestenia,“ poznamenala 
25-ročná Mintálová, vlani v  Lee Valley 
vicemajsterka sveta a predvlani v Liptov-
skom Mikuláši európska šampiónka. 

Finálnu podobu trate, ktorej vodu 
označovali vodáci po prvých návštevách 
vo Francúzsku za pomalú a  nestabilnú, 
si pochvaľuje. „Charakter kanála zostal. 
Upravili niektoré valce a  vlny, plus je 

N

MATEJ BEŇUŠ
Nar. 2. 11. 1987 v Bratislave. Člen 
ŠCP Bratislava. Tréner Matúš Hujsa. 
Najväčšie úspechy: V C1 na OH 
2016 v Riu de Janeiro strieborný, 
na OH 2020 (v roku 2021) v Tokiu 
šiesty. Na MS bronzový v roku 
2011, na ME dvakrát strieborný 
(2020/21) a dvakrát bronzový 
(2013/15). Trojnásobný celkový víťaz 
SP (2010/15/19). Víťaz ME juniorov 
2004 a ME do 23 rokov 2009. 
V hliadkach 3xC1 deväťkrát majster 
sveta a osemkrát majster Európy.

MEDAILOVÉ AMBÍCIE 
S VEKOVÝM ROZPÄTÍM 17 ROKOV
Vodný slalom je bezpochyby 
najúspešnejší slovenský 
olympijský šport . Mnohonásobní 
majstri sveta i Európy medzi 
divokými perejami si pod 
piatimi kruhmi doposiaľ 
vypádlovali obdivuhodných 
15 olympijských medailí.
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NAŠE PARÍŽSKE TROMFY...

väčší prúd vody. Stále to nemôžeme po-
rovnávať s Londýnom alebo Tokiom, ale 
je to omnoho lepšie a  stabilnejšie ako 
predtým. Je to najmä o počte tréningov. 
Potom viete zareagovať, keď máte valec 
otvorený aj zatvorený,“ vysvetľuje a člen-
ka VŠC Dukla Banská Bystrica. 

Rovnako určite vie, že na trati nie je 
typ prekážky, do akej narazila na pred-
olympijskom sústredení v Tokiu, pričom 
si zlomila palec na nohe a napokon fini-
šovala vo finále deviata... „Keď nad tým 
spätne uvažujem, do poslednej chvíle 
som nevedela, či budem môcť štartovať. 
Pevne verím, že teraz sa mi vyhnú podob-
né okolnosti a budem sa môcť sústrediť 
len na vlastný výkon,“ zaželala si Eliška 
Mintálová. Keď prešla cieľom v  Tokiu, 
figurovala na piatej priečke. Dodatočne 
jej však na 18. bránke dali „guľu“, takže 
klesla o štyri priečky.

OBOJŽIVELNÍČKA PAŇKOVÁ: NA ME 
STRIEBRO V K1, NA OH PÔJDE V C1
Olympijskú premiéru má pred sebou 
len 19-ročná Zuzana Paňková. Čerstvá 
vicemajsterka Európy zo slovinského 
Tacenu v  disciplíne K1 sa však v  Paríži 
predstaví v C1. V kajaku si totiž miesten-
ku vybojovala Mintálová. Hodno dodať, 
že Zuzka jazdí na slušnej úrovni aj kajak 
kros, ktorý bude mať v Paríži olympijskú 
premiéru.

„Vždy som túžila po medaile z kajaku, 
keďže je môjmu srdcu bližší ako singl-
kanoe. Aktuálny výsledok ma potešil o to 
viac, že som sa v príprave venovala asi len 
25 percent kajaku, väčšinu času sme sa 
sústredili na moju olympijskú disciplínu. 
Výsledok z  európskeho šampionátu ma 
preto nakopol, lebo ak venujem 75 percent 
času C1, sama som zvedavá, čo tam mô-
žem dokázať...“ povedala rodáčka z Košíc.

Členka Športového centra polície pre 
túto sezónu už odložila dvojlistové pádlo 
a  na predolympijských sústredeniach sa 
zžívala s olympijským kanálom len s jed-
nolistovým. „Chcem poznať každý valec. 
Je to náročná trať, na ktorej sa dá ukázať 
naozaj všetko, aj technické prejazdy. Zá-
roveň je tam dlhá pádlovacia rovinka na 
konci. Je to taký balans rôznych nárokov, 
a to sa mi páči.“

Vodnoslalomárska obojživelníčka 
naplno prežíva olympijskú prípravu 
a s tým aj spojené mediálne povinnosti. 
„Predstava olympiády ma vždy nabudí, 
začnem sa aj trochu triasť od radosti. 
Cítim nervozitu v  rukách, že to bude 
veľké. Je to pocit, ktorý ma nakopáva, 
som nadšená a  šťastná. Je pravda, že 
počet mimošportových povinností mi 
výrazne narástol. Uvedomujem si, že je 
to príležitosť ukázať sa ľuďom. Zároveň 
to vnímam ako mediálny tréning, príle-
žitosť naučiť sa pracovať s tlakom. Čo je 
dobré, keďže ja som tichá osoba a viem, 
že na olympiáde to bude extrémne ná-
ročné.“

Len 157 cm vysoká Zuzana Paňková 
bude medzi benjamínkami slovenskej 
výpravy v  Paríži. Na nedávnych ME 
v Tacene získala svoju prvú individuálnu 
medailu z vrcholnej súťaže medzi žena-
mi. Ale v súťažiach junioriek a pretekárok 
do 23 rokov nazbierala v  C1, K1, kajak 
krose aj v súťažiach hliadok do vlaňajška 
poriadnu zbierku cenných kovov – spolu 
sedemnásť!  I

ZUZANA PAŇKOVÁ
Nar. 25. 11. 2004 v Košiciach-Šaci. 
Členka TJ Slávia UVLF Košice a ŠCP 
Bratislava. Tréner Peter Murcko. 
Najväčšie úspechy: V C1 strieborná 
na ME 2024, druhá na ME do 23 
rokov v roku 2023, juniorská majster-
ka sveta 2022 a juniorská majsterka 
Európy 2021. V hliadke 3xC1 dvakrát 
majsterka Európy (2021/22).

ELIŠKA MINTÁLOVÁ

Nar. 23. 3. 1999 v Žiline. Členka 
KTK Dukla Liptovský Mikuláš 
a VŠC Dukla Banská Bystrica. 
Tréner Peter Cibák ml. Najväčšie 
úspechy: V K1 strieborná na MS 
2023 a majsterka Európy 2022, 
na MS junioriek strieborná v roku 
2022 a na MS do 23 rokov bronzová 
v roku 2019. V Seu d´Urgell v roku 
2023 vyhrala svoje prvé preteky SP.
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arius lieči hlavybôľ sloven-
ského džuda, ktorému sa 
nepodarilo dostať na OH 
2016 ani 2020 svojho pre-
tekára. V kvalifikácii o To-
kio 2020 mal smolu Peter 
Žilka. Všetko to videl zblíz-
ka aj jeho klubový kolega 
z  Dukly i  sparingpartner 
Marius Fízeľ. Od začiatku 
novej kvalifikácie, ktorá 
bola až dvojročná, bol kan-

didát na postup v kategórii nad 100 kg, 
čo je ťažká váha s mnohými esami, ako 
sú Francúz Riner, Čech Krpálek a ďalší.

Fízeľ sa od začiatku pohyboval na 
rozhraní postupovej sedemnástky 
(priamy postup) a  kontinentálnej (eu-
rópskej) kvóty. Postupne sa však prebo-
joval medzi priamo postupujúcich. Dá 
sa povedať, že od jesene 2023 sa ukotvil 
medzi elitou v ťažkej váhe. Bol druhý na 
European Open v Prahe, potom piaty na 
ME v Montpellieri, veľa bodov si pripísal 
ako víťaz Oceania Open v Perthe. Na jar 
2024 pokračoval v  zbieraní umiestení 
na turnajoch Grand Slamu. Na európ-
skom šampionáte v  Záhrebe získal 
bronz a bodku za postupom na OH dal 
7. miestom na MS v Abú Zabí.

ŠTVRŤFINÁLE AKO NORMA
Postup do štvrťfinále sa stal Fízeľovou 
minimálnou normou od jesene 2023 na 
všetkých veľkých turnajoch. Na MS v Abú 
Zabí prehral vo štvrťfinále s  neskorším 
majstrom sveta Kórejčanom Kimom 
Min-džonom. V  opravách s  Kubáncom 
Grandom. Po nešťastnom momente. 
„Bol to súboj, z  ktorého som sa mohol 
dostať do duelu o  bronz. Jeho záver 
som mal pod kontrolou a vedel som, že 
triumf je veľmi blízko. Diskvalifikácia za 
pád na hlavu pred dokončením techniky 

uči-mata ma nesmierne hnevá,“ vravel 
25-ročný borec.

Postupom na OH však naplnil svoj 
detský sen. „Som nesmierne vďačný, že 
pocestujem do Paríža. Idem tam s cieľom 
zabojovať o dobrý výsledok,“ dodal.

DOZREL DO ŤAŽKEJ VÁHY
Rodák z  Košíc, ktorý býva od svojich 
troch rokov v  Banskej Bystrici, nebol 
vždy chalan do ťažkej váhy. Až v  roku 
2020, keď sa začala pandémia ochore-
nia COVID-19 a  aj džudistický svet bol 
„zamknutý“, prišiel Fízeľov tréner Ján 
Gregor s myšlienkou, aby prešiel z polo-
ťažkej váhy (do 100 kg), do ťažkej (nad 
100 kg). „Keďže vieme, že Marius nevy-
drží nejesť viac ako hodinu, už som si 
nevedel predstaviť, aby zhadzoval do 
poloťažkej. Súhlasil a zaradil sa do ťažkej 
váhy. Krátko nato bol piaty na ME do 23 
rokov,“ pripomenul tréner Gregor vý-
znamný míľnik.

„Najlepšie sa cítim, keď mám 118 kíl. 
Vtedy som silný a rýchly. Keď som pre-
chádzal do kategórie nad 100 kg, mal 
som aj 125 kíl, ale to som si sám sebe 
pripadal už ťažký a pomalý,“ vravel nám 
Fízeľ. Postupne sa musel naučiť hádzať 
súperov, ktorí vážia aj 160 kíl – ako 
Rumun Simionescu, ktorého položil na 
ippon na jarných ME v Záhrebe. 

Kedy ho súperi začali brať vážne? – 
pýtali sme sa trénera Gregora. „Zlomilo 

sa to na majstrovstvách Európy v Mont-
pellieri, na konci roka 2023. Nielenže 
skončil piaty, ale videl som, že Mariusa 
začali viac študovať. Na ťažkú váhu je vy-
soký, akoby štíhlejší ako ostatní. Niektorí 
chlapi ťažší od neho sa dovtedy naňho 
pozerali ako keby nadradene. Už to však 
vidím aj na kempoch, že ho berú inak. 
Najmä sa všetkým páči, že ide v každom 
tréningu naplno.“

INŠPIRÁCIA OD GRÉKA
Ako sa dostal Fízeľ k džudu? Odmalička 
športoval. Na džudistické tatami prišiel 
najprv do klubu ŠKP Banská Bystrica, 
kde bol jeho tréner Karel Ulčník. Od 
štrnástich rokov je v ŠK Dukla. „Skúšal 
som plávať i behať, ale ako deväťročný 
som sa rozhodol pre džudo. To, že bu-
dem profesionálny športovec, mi prišlo 
na um od chvíle, keď kamarát zdieľal 
video, ako sa Grék Iliadis stal majstrom 
sveta v Paríži. Povedal som si, že by som 
chcel byť ako on,“ rozprával nám raz 
Marius Fízeľ.

Bolo to v roku 2011, keď grécky hrdina 
získal titul majstra sveta. Fízeľ mal vtedy 
dvanásť. Začal byť úspešný už ako do-
rastenec, zbieral medaily na európskych 
turnajoch. Už má aj bronz zo seniorských 
ME (2024). Práve to, že takýto progres 
zaznamenáva v olympijskej sezóne, dáva 
priestor na ambíciu, aby sa aj v  Paríži 
prebojoval aspoň do štvrťfinále.  I

M

INŠPIROVAL HO GRÉCKY HRDINA
Džudista Marius Fízeľ sa práve 
v olympijskom roku zaradil 
medzi širšiu svetovú špičku 
v ťažkej váhe. Na OH v Paríži 
pôjde ako čerstvý bronzový 
medailista z ME a siedmy z MS.

MARIUS FÍZEĽ PO ZISKU BRONZU NA ME 
2024, KDE ZDOLAL NEMCA ABRAMOVA.

MARIUS FÍZEĽ
Nar. 13. 1. 1999 v Košiciach. Džudu 
sa začal venovať ako 9-ročný v ŠKP 
Banská Bystrica, ako 14-ročný 
prestúpil do ŠK Dukla. Tréner Ján 
Gregor. Výška 196 cm, hmotnosť 118 
kg. Najväčšie úspechy: v kategórii 
nad 100 kg bronzový na ME (2024), 
5. na ME (2023), 7. na MS (2024), 
víťaz Oceania Open (2023).
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ĎALŠÍ SLOVÁCI NA OH 2024

mnohých športoch sa uvažo-
valo, že Slovensko bude mať 
zastúpenie pod piatimi kruh-
mi a nemá ho, alebo že bude 
väčšie, ako napokon reálne 
bude. 

REDUKOVANIE 
PREDPOKLADOV 
O ÚČASTNÍKOCH
V čase uzávierky tohto ma-
gazínu ešte nebolo jasné, 

aká veľká bude slovenská výprava. Aj 
keď v  období viac ako roka pred za-

čiatkom parížskeho podujatia sa spo-
mínali čísla na úrovni tokijských, teda 
vyše 40  členov, na začiatku kalendár-
neho roka 2024 sa tento odhad znížil 
na 35. A na začiatku júna, po skončení 
viacerých kvalifikačných súťaží v  jed-
notlivých športoch, bolo jasné, že ak 
počet slovenských účastníkov v Paríži 
prekoná číslo 30, bude to dobré. V čase 
čítania týchto riadkov už máte presnú 
informáciu o konečnom počte. 

Je potešiteľné, že prvýkrát v  histó-
rii sa na olympijské hry kvalifikovala 
slovenská boxerka, po 28 rokoch cyk-

listka, po 16 jachtár a po 12 džudista. 
Ak po našej uzávierke zvládol výbor-
ne rozbehnutú kvalifikáciu Richard 
Tury, prvýkrát by štartoval na OH aj 
slovenský skejtbordista. Na druhej 
strane však budú chýbať rýchlostní 
kanoisti, ktorí pravidelne ašpirovali na 
medaily. V  porovnaní s  Tokiom 2020 
nebude mať Slovensko zastúpenie ani 
v  športovej gymnastike, bedmintone 
a  v  golfe. V  čase písania týchto riad-
kov bola otázna účasť ďalších atlétov, 
tenistov či plavcov, ktorí súťažili pred 
tromi rokmi v Japonsku. 

V

ŠTVRTOK 25. JÚLA
LUKOSTREĽBA: Kvalifikácia 
olympijského luku žien 
(9.30, Denisa Baránková)
SOBOTA 27. JÚLA
SKEJTBORDING: Street 
mužov – kvalifikácia (12.00, 
Richard Tury?), finále 
(17.00, Richard Tury?).
STOLNÝ TENIS: Predkolo 

dvojhry mužov (15.00, Wang 
Jang?), 1. kolo dvojhry mužov 
(20.00, Wang Jang?).
STREĽBA: Vzduchová 
pištoľ muži – kvalifikácia 
(10.30, Juraj Tužinský).
TENIS: 1. kolo dvojhry (12.00).
VODNÝ SLALOM: C1 muži, K1 
ženy – kvalifikácia (15.00, Eliška 
Mintálová, Matej Beňuš).

NEDEĽA 28. JÚLA
BOX: Ženy – do 66 kg – 1. kolo 
(12.52, Jessica Triebeľová).
JACHTING: IQFoil – 1., 2., 3. a 4. 
rozjazda (10.00, Róbert Kubín).
STOLNÝ TENIS: 1. kolo 
dvojhry mužov a žien (10.00 
a 20.00, Wang Jang?).
STREĽBA: Vzduchová puška 10 m 
muži – kvalifikácia (11.15, Patrik 

Jány), vzduchová pištoľ muži – 
finále (9.30, Juraj Tužinský?).
TENIS: 1. kolo dvojhry (12.00).
VODNÝ SLALOM: K1 ženy – 
semifinále, finále (15.30, 
Eliška Mintálová).
PONDELOK 29. JÚLA 
JACHTING: IQFoil – 5., 6., 7. a 8. 
rozjazda (12.00, Róbert Kubín).
STOLNÝ TENIS: 1. kolo dvojhry 

PREDBEŽNÝ PROGRAM SLOVENSKÝCH ŠPORTOVCOV NA OH 2024

STÁLE PLATÍ: 
   MÁLO NÁS, 
 MÁLO NÁS

Keď sme v predošlom čísle magazínu Olympic.sk napísali 
„Málo nás, málo nás“, netušili sme, že krátko pred začiatkom 
Hier XXXIII. olympiády budeme musieť skonštatovať opäť 
to isté. Kvalif ikačné limity a štandardy pre olympijské hry 
sú stále tvrdšie a tvrdšie, získať miestenku je náročnejšie. 
Slovenská výprava sa rozširovala slimačím tempom. 

OSEMSTOVKÁRKA GABRIELA GAJANOVÁ SO 
STRIEBORNOU MEDAILOU Z JÚNOVÝCH ME.

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: TASR/MARTIN BAUMANN, 
JOZEF KROŠLÁK, JAROSLAV NOVÁK, TASR/AP
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GAJANOVÁ V DOBREJ FORME
Slovenská atletika mala na OH 2020 v To-
kiu deväť zástupcov. Tentoraz sa tento 
počet pravdepodobne nenaplní. Už vlani 
si istotu štartu v Paríži vybojovali splne-
ním prísnych limitov Svetovej atletiky 
Viktória Forster na 100 m prek. a Gabriela 
Gajanová na 800 m. V apríli k nim pribudli 
aj dvaja chodci, miestenky do štafety vy-
bojovali snúbenci Dominik Černý a Hana 
Burzalová. Po majstrovstvách Európy v 
Ríme boli okrem tohto kvarteta na postu-
pových priečkach ešte šprintér Ján Volko 
a chodkyňa Mária Katerinka Czaková. 

Forster a  Gajanová sa mohli počas 
zimy pokojne pripravovať na olympijskú 
sezónu. Limit mali vo vrecku a počas jari 
sa do 30. júna nemuseli naháňať za zbie-
raním bodov či kvalitných časov. 

V prvej časti sezóny bola na tom výkon-
nostne lepšie Gabriela Gajanová. Bronzová 
medailistka z Európskych hier 2023 ukáza-
la na P-T-S v Banskej Bystrici, že vie bežať 

aj pod 2 minúty (1:59,57). Dobrými časmi 
sa prezentovala aj na mítingoch Diaman-
tovej ligy v Marakeši a v Osle. 

„Cítim, že som v dobrej forme, a doká-
zala som ju už potvrdiť výkonmi. Verím, 
že v tejto pohode zotrvám čo najdlhšie,“ 
hovorila zverenka Louisa Heyera pred 
júnovými majstrovstvami Európy.

Gajanová sa v skvelom svetle prezen-
tovala v Ríme. Na osemstovke si dobehla 
vo finále po striebornú medailu druhým 
časom kariéry 1:58,79 min. „Vždy som 
snívala, že raz získam medailu na senior-
skom vrcholnom podujatí. Dnes prišiel 
ten deň. Vidím svojich rodičov a priateľov 
so slovenskou vlajkou na tribúne a ne-
môžem uveriť tomu, čo sa stalo. Zapísala 
som sa do histórie slovenskej atletiky,“ 
hovorila v  mixzóne. Po skvelom famóz-
nom predstavení sa právom bude na jej 
výkony v Paríži sústrediť veľká pozornosť 
a v prípade priaznivej zhody okolností by 
mohla zabojovať aj o postup do finále.

FORSTER SI HĽADÁ K SEBE 
CESTU S PREKÁŽKAMI
Na vlaňajšiu životnú sezónu by chcela 
nadviazať Atlétka roka 2023 Viktória 
Forster. Tentoraz nezbiera rekordné časy, 
ale snaží sa vylepšiť techniku, aby sa ne-
zopakoval vlaňajšok, keď prekážky neboli 
práve jej kamarátky na MS v Budapešti či 
na ME do 23 rokov v Espoo. Zakopnutia 
ju pripravili o kvalitný výsledok. 

„Myslela som si, že sme si už našli 
k  sebe cestu. Uvidíme, ako sa budú ku 
mne správať na olympijských hrách,“ 
povedala počas vyhlásenia ankety Špor-
tovec roka Viktória Forster. 

Dvadsaťdvaročná zverenka Kataríny 
Adlerovej sa do olympijského Paríža teší. 
Mesto ju očarilo už pri prvej návšteve. 
Sústredí sa však na svoje štarty a na pre-
hliadky pamiatok nebude mať čas. 

„Verím, že tento rok bude každá moja 
návšteva Paríža úžasná a  budeme sa 
z toho všetci tešiť. Som pretekársky typ, 
niekedy chcem až veľmi a stáva sa, že mi 
to nevyjde. Veľmi sa teším na každé jedny 
preteky v sezóne, či už to budú olympij-
ské hry, majstrovstvá Európy alebo mí-
tingy. Predtým však treba ešte zvládnuť 
prípravu a  zostať zdravá,“ uvedomuje 
si členka ŠK ŠOG Nitra, ktorá sa okrem 
100 m prekážok môže v Paríži v prípade 
udržania si rebríčkového postavenia 
predstaviť aj na hladkej stovke. 

Rady slovenských atlétov na OH 
rozšírili počas aprílových majstrovstiev 
sveta chodeckých tímov v  tureckej An-
talyi Dominik Černý a  Hana Burzalová 
v  novej disciplíne, miešanej štafete na 
maratónskej trati (42,195 km). Snúbenci 
mali s  trénerom Romanom Benčíkom 
vysnívaný plán od vlaňajšej jesene a išli 
systematicky za ním. 

„Necítili sme, že je to deň D, ale napriek 
tomu sa nám podarilo podať dobrý výkon. 

mužov a žien (10.00, Wang 
Jang?), 2. kolo dvojhry mužov 
a žien (20.00, Wang Jang?).
STREĽBA: Vzduchová puška 
10 m muži – finále (12.00, Patrik 
Jány?), trap muži – kvalifikácia 
(9.00, Marián Kovačócy).
TENIS: 2. kolo dvojhry (12.00).
VODNÝ SLALOM: C1 muži – 
semifinále, finále (15.30, 
Matej Beňuš?).
UTOROK 30. JÚLA
JACHTING: IQFoil – 9., 10., 11. a 12. 
rozjazda (12.00, Róbert Kubín).

LUKOSTREĽBA: 1. a 2. kolo 
olympijského luku žien (12.26 
a 18.11, Denisa Baránková?)
STOLNÝ TENIS: 2. kolo dvojhry 
mužov a žien (10.00, Wang Jang?).
STREĽBA: Trap muži – kvalifikácia 
(9.00, Marián Kovačócy), finále 
(15.30, Marián Kovačócy?), 
trap ženy – kvalifikácia (9.00, 
Zuzana Rehák Štefečeková).
TENIS: 3. kolo dvojhry žien (12.00).
VODNÝ SLALOM: K1 muži, C1 
ženy – kvalifikácia (15.00, Jakub 
Grigar, Zuzana Paňková).

STREDA 31. JÚLA
JACHTING: IQFoil – 13., 14., 15. a 16. 
rozjazda (12.00, Róbert Kubín).
LUKOSTREĽBA: 1. a 2. kolo 
olympijského luku žien (12.26 
a 18.11, Denisa Baránková?) 
STOLNÝ TENIS: 2. kolo dvojhry 
mužov a žien (10.00, Wang 
Jang?), 3. kolo dvojhry mužov 
a žien (15.00, 20.00 Wang Jang?).
STREĽBA: Trap ženy – kvalifikácia 
(9.00, Zuzana Rehák 
Štefečeková), finále (15.30, 
Zuzana Rehák Štefečeková?), 

ĽM 3x40 muži – kvalifikácia 
(9.00, Patrik Jány).
TENIS: Štvrťfinále 
dvojhry žien (12.00).
VODNÝ SLALOM: C1 ženy – 
semifinále, finále (15.30, 
Zuzana Paňková?).
ŠTVRTOK 1. AUGUSTA 
ATLETIKA: Chôdza na 20 km 
muži (7.30, Dominik Černý), 
chôdza na 20 km ženy (9.20, 
Mária Katerinka Czaková?, 
Hana Burzalová?).
BOX: Ženy – do 66 kg – 2. kolo 

VIKTÓRIA FORSTER. 
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Stavili sme na bezchybnú techniku, to 
nám v závere pomohlo. Vyžmýkali sme sa 
zo svojich síl,“ prezradil Dominik Černý. 
„Ukázalo sa, že aj chôdza môže byť napí-
navá, plná prekvapení a  zvratov. Naozaj 
sme zo seba vydali všetko, ja som v cieli 
padla od únavy. Keď sa bojuje za Sloven-
sko, tak treba dôjsť do cieľa na hrane svo-
jich síl,“ doplnila partnera Burzalová. 

Maratónske štafety sú zatiaľ netradič-
ná disciplína. Rozhodcovia v nich veľmi 
dbajú na techniku, vďaka trestom sú 
preteky napínavé až do samého konca. 
Černý s Burzalovou veria, že vďaka čistej 
technike môžu prekvapiť aj v Paríži. 

Černý s  Burzalovou boli pred ME 
v Ríme navyše v rebríčku Svetovej atle-
tiky na priečkach zaručujúcich účasť na 
OH v pretekoch na 20 km. Vysoko bola aj 
Katerinka Czaková. 

WANG JANG CHCE VYLEPŠIŤ 
RIO I TOKIO
Už tretí olympijský štart čaká na stol-
ného tenistu Wanga Janga. V  Riu de 
Janeiro 2016 i  v  Tokiu 2020 vypadol 
zhodne v  druhom kole. Čínsky rodák 
so slovenským občianstvom uspel ako 
jediný z  kvarteta reprezentantov na 
turnaji singlovej európskej olympijskej 
kvalifikácie v Sarajeve. 

Wang Jang sa môže v  parížskom 
pavúku dvojhry v  prípade priaznivého 
žrebu dostať ďaleko. Dokáže odohrať 
vyrovnané zápasy s borcami zo svetovej 
špičky, ale vie aj nečakane zakopnúť. 

Vzhľadom na postavenie vo sveto-
vom rebríčku by mal Paríž istý aj bez 
úspešnej kvalifikácie. Neponechal však 
nič na náhodu a zabojoval. Uspel však 
na tretí pokus.

MEDZI DEBUTANTMI AJ ČLENOVIA JOT
Medzi debutantami na OH budú aj 
bývalí členovia Juniorského olympij-
ského tímu. Popri Viktórii Forsterovej, 
Vanese Hockovej a Zuzane Paňkovej aj 
jachtár Robert Kubín a boxerka Jessica 
Triebeľová, ktorí úspešnými kvalifiká-
ciami prekvapili športovú verejnosť. 
Veď Slovenka medzi dvanástimi pov-
razmi na OH doteraz ešte nebola a Slo-
vák v  jachtingu štartoval naposledy 
v roku 2008 v Pekingu (Patrik Pollák). 

Na Regate poslednej šance v  Hyeres 
si miestenku v  jachtingu vo windsur-
fingovej triede IQ Foil vybojoval Robert 
Kubín. Športové gény má v rodine, jeho 
rodičia sa venovali športu a  jeho dedo 
patrí medzi legendy slovenského horo-
lezectva. 

„Štart na olympijských hrách bol 
mojím detským snom. Cesta k  olym-
pijskej miestenke bola dlhá a náročná, 
preto som rád, že moja rodina a priate-
lia stáli pri mne a tešia sa z toho rovna-
ko ako ja. Olympijské hry vnímam ako 
veľkú príležitosť pre moju ďalšiu karié-
ru,“ povedal Robert Kubín. Jachtárske 
súťaže olympijských hier 2024 sa usku-
točnia vo vodách Stredozemného mora 
v Marseille.

Náročnou kvalifikačnou cestou 
prešla do Paríža aj Jessica Triebeľová. 
Miestenku si vybojovala až na záve-
rečnom turnaji v Bangkoku. Triebeľová 
už má skúsenosť z  olympijských hier 
mládeže (v Buenos Aires 2018), ale te-
raz ju čaká väčšie podujatie. Vo váhe do 
66 kg sa v olympijskom ringu predstaví 
20 pästiarok. 

Na Hrách XXXIII. olympiády bude 
debutovať aj talentovaná cyklistka Nora 
Jenčušová. Rodáčka zo Spišskej Novej 
Vsi vyjazdila pre Slovensko väčšinu bo-
dov do rebríčka UCI, z ktorého sa dalo 
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(12.52, Jessica Triebeľová?).
JACHTING: IQFoil – 17., 18., 19. a 20. 
rozjazda (12.00, Róbert Kubín).
LUKOSTREĽBA: 1. a 2. kolo 
olympijského luku žien (12.26 
a 18.11, Denisa Baránková?)
STOLNÝ TENIS: Štvrťfinále 
dvojhry mužov (12.00, 16.00, 
21.00 Wang Jang?).
STREĽBA: ĽM 3x40 muži – 
finále (9.30, Patrik Jány?).
VODNÝ SLALOM: K1 muži – 
semifinále, finále (15.30, 
Jakub Grigar?).

PIATOK 2. AUGUSTA 
ATLETIKA: 100 m ženy – 
kvalifikácia a rozbehy (10.35, 
Viktória Forster?), 800 m 
ženy – rozbehy (19.45, 
Gabriela Gajanová).
DŽUDO: Muži – nad 100 kg (10.00 
1., 2. kolo, osemfinále, štvrťfinále, 
16.34 finálový blok, Marius Fízeľ).
JACHTING: IQFoil – štvrťfinále, 
semifinále a finále (10.00, 
Róbert Kubín?).
STOLNÝ TENIS: Semifinále dvojhry 
mužov (11.00, 14.30 Wang Jang?).

SOBOTA 3. AUGUSTA
ATLETIKA: 100 m ženy – semifinále 
a finále (19.55/21.20, Viktória 
Forster?), 800 m ženy – opravy 
(11.10, Gabriela Gajanová?), 
100 m muži – kvalifikácia 
a rozbehy (10.35, Ján Volko?).
BOX: Ženy – do 66 kg – štvrťfinále 
(17.06, Jessica Triebeľová?).
CYKLISTIKA: Preteky mužov 
s hromadným štartom na 
273 km (11.00, účasť SR).
LUKOSTREĽBA: Olympijský luk 
žien – osemfinále, štvrťfinále, 

semifinále, finále (9.30, 
Denisa Baránková?) 
STREĽBA: Skeet ženy – 
kvalifikácia (9.30, Danka 
Barteková, Vanesa Hocková).
VODNÝ SLALOM: Kajakkros 
muži, ženy – kvalifikácia 
(15.30, účasť SR).
NEDEĽA 4. AUGUSTA
ATLETIKA: Ženy – 800 m – 
semifinále (20.35, Gabriela 
Gajanová?), 400 m prek. – rozbehy 
(12.35, Daniela Ledecká?). Muži 
– 100 m– semifinále a finále 

WANG JANG.
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kvalifikovať do Paríža. Na olympijský 
štart sa pripravovala v  drese profe-
sionálneho tímu BePink štartmi na 
pretekoch, nechýbala ani na ženskej Vu-
elte a  Espaňa. Študentka priemyselné-
ho manažmentu na Fakulte výrobných 
technológií Technickej univerzity Koši-
ce so sídlom v Prešove, kde ju tento rok 
čakajú bakalárske skúšky, sa na olympij-
ský štart dobre naladila aj ziskom titulu 
akademickej majsterky sveta. 

„Olympiáda je vrchol kariéry pre 
každého športovca. Je teda samozrejmé, 
že som bola nadšená z možnosti ísť do 
Paríža,“ povedala Jenčušová, ktorú štvrtý 
rok pripravuje Lenka Ilavská-Litvinová. 
Práve ona bola pred 28 rokmi v Atlante 
poslednou Slovenkou v  olympijskom 
ženskom pelotóne.

Miestenku máme aj v cestnej cylistike 
mužov, boli na ňu traja adepti.

V Paríži bude mať zastúpenie zá-
sluhou Denisy Baránkovej aj slovenská 
lukostreľba. I

(20.00/21.50, Ján Volko?).
CYKLISTIKA: Preteky žien 
s hromadným štartom na 158 km 
(14.00, Nora Jenčušová).
STOLNÝ TENIS: 
Finále a o 3. miesto 
dvojhra mužov (13.30, 
Wang Jang?).
STREĽBA: Skeet ženy – kvalifikácia 
(9.00, Danka Barteková, Vanesa 
Hocková), finále (15.30, Danka 
Barteková?, Vanesa Hocková?).
VODNÝ SLALOM: Kajakkros muži, 
ženy – rozjazdy (15.30, účasť SR).

PONDELOK 5. AUGUSTA
ATLETIKA: Ženy – 800 m – finále 
(21.50, Gabriela Gajanová?), 
400 m prek. – opravy (10.50, 
Daniela Ledecká?). Muži – 200 m 
– rozbehy (20.05, Ján Volko?).
VODNÝ SLALOM: Kajakkros 
muži, ženy – štvrťfinále, semifinále, 
finále (15.30, účasť SR).
UTOROK 6. AUGUSTA 
ATLETIKA: Muži – 200 m – 
opravy (12.30, Ján Volko?).
BOX: Ženy – do 66 kg – semifinále 
(22.34, Jessica Triebeľová?).

STREDA 7. AUGUSTA 
ATLETIKA: Ženy – 100 m prek. – 
rozbehy (10.15, Viktória Forster). 
Muži – 200 m – semifinále (20.07, 
Ján Volko?). Mix – maratónske 
štafety v chôdzi (7.30, miestenky 
vybojovali Burzalová, Černý).
ŠTVRTOK 8. AUGUSTA
ATLETIKA: Ženy - 100 m prek. 
– opravy (10.35, Viktória 
Forster?). Muži – 200 m – 
finále (21.25, Ján Volko?).
PIATOK 9. AUGUSTA
ATLETIKA: Ženy – 100 m 

prek. – semifinále (12.05, 
Viktória Forster?). 
BOX: Ženy – do 66 kg – finále 
(22.51, Jessica Triebeľová?).
ZÁPASENIE: Voľný štýl 
muži – do 74 kg (11.30, 
Tajmuraz Salkazanov).
SOBOTA 10. AUGUSTA 
ATLETIKA: 100 m prek. ženy – 
finále (19.45, Viktória Forster?).
ZÁPASENIE: Voľný štýl muži – do 
74 kg (19.30 o 3. miesto a finále, 
Tajmuraz Salkazanov?).

Olympijské kvalifikácie budú 
vrcholiť koncom júna, teda po 
uzávierke tohto vydania nášho 
magazínu. Do slovenskej 
výpravy môžu pribudnúť ešte 
ďalší športovci a športovkyne.

Najreálnejšie šance mal 
skejtbordista Richard Tury. 
O miestenku v disciplíne street 
ho mohla obrať iba súhra 

nešťastných udalostí a okolností na 
záverečnej olympijskej kvalifikácii 
v Budapešti. Košičan bol vďaka bodom 
z majstrovstiev sveta i z pretekov 
Svetovej série prakticky od začiatku 
nominačného cyklu na postupových 
pozíciách. O postup sa snažil už do 
Tokia, vtedy skončil tri miesta pod 
čiarou účasti. V kvalifikácii do Paríža 
preto jazdil aj strategicky. Pomohlo 
mu tiež, že mohol využívať lepšiu 
infraštruktúru pre tento šport. 

„Kľúčové bolo, že v Dubaji postavili 
olympijský skejtpark. Na súťažiach 
som si nestihol všetko natrénovať 
a poskladať pretekové triky v priebehu 
45 minút. Mesiace tréningu v Dubaji 
mi pomohli posunúť sa v rebríčku 
vyššie,“ vysvetľuje jeden z najstarších 
skejtbordistov patriacich do svetovej 
špičky. „Paríž by bol pre mňa veľká 
príležitosť predviesť niečo výnimočné. 
Veď súťaž v Tokiu bola najmä o hlave. 
Stačilo zvládnuť normálne triky 
a nepokaziť si jazdu,“ doplnil Tury.

Na základe postavenia vo svetových 
rebríčkoch by sa do Paríža mohli dostať 
aj šprintér Ján Volko či chodkyňa Mária 
Katerinka Czaková. Rozšíriť atletickú 
časť výpravy sa snažili do posledného 
možného termínu aj niektorí ďalší, 
najmä Daniela Ledecká na 400 m prek. 

Výpravu by mohli v poslednej chvíli 
rozšíriť aj dvaja plavci. Svetové plávanie 
pravidelne prideľuje po jednej mužskej 
a ženskej miestenke krajinám, ktorých 
plavci nezískali olympijskú miestenku. 

Počas posledných dní kvalifikácie 
o OH 2024 mohli získať na turnajoch 
cenné body do rebríčkov stolní tenisti 
Ľubomír Pištej, Barbora Balážová 
a Tatiana Kukuľková. Na začiatku 
júna boli ešte na priečkach, ktoré 
nezaručovali účasť v Paríži. Veľkú šancu 
postúpiť mala tenistka Anna Karolína 
Schmiedlová.  I

DO POSLEDNEJ CHVÍLE V HRE VIACERÍ

JESSICA TRIEBEĽOVÁ S TRÉNERMI PAVLOM 
HLAVAČKOM A ANTONOM ČEREDNIČENKOM.

RICHARD TURY.
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OLYMPIJSKÝ FESTIVAL BUDE HOSTIŤ AREÁL JAZERA KUCHAJDA. 

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO A VIZUALIZÁCIE: SOM OLYMPIJSKÝ FESTIVAL 2024

KUCHAJDA SA ODEJE 
DO PARÍŽSKYCH FARIEB

lovenská športová akcia leta 
so zameraním na celé rodiny 
prinesie návštevníkom pocity, 
ktoré prežívajú diváci počas 
olympijských hier. Na Kuchaj-
de všetko vypukne 26. júla 
a potrvá do 11. augusta. 

NÁVŠTEVNÍCI AKO 
SKUTOČNÍ OLYMPIONICI
Kuchajda sa odeje do farieb 
olympijského Paríža. Výzdoba 

hlavného pódia i celého areálu bude v di-
zajne Hier XXXIII. olympiády. Rovnako aj 
športoviská budú svojou vizualizáciou na 
nerozoznanie od olympijských. Slovenský 
olympijský a športový výbor (SOŠV) totiž 
získal od Medzinárodného olympijského 
výboru (MOV) licenciu na využívanie 
rovnakých vizuálov, ktoré budú v Paríži. 

„Olympijský festival sme pripravili už 
počas olympijských hier v  Tokiu a  zim-
ných olympijských hier v  Pekingu. Obe 
podujatia lákali veľa návštevníkov, ktorí 
sa na nich dobre zabavili a mohli si za-
športovať. Vďaka licencii od MOV môže-
me aj na Kuchajdu priniesť olympijskú 
atmosféru, ktorú mnohí Slováci ešte na-
živo nezažili. Ponúkame celým rodinám 
možnosť stráviť príjemné dni, vyskúšať 
si rôzne športové disciplíny v prítomnosti 
známych športových mien a ešte popri-
tom podporovať našich olympionikov 

v ich parížskom snažení,“ povedal prezi-
dent SOŠV Anton Siekel.

PROPAGÁCIA ŠPORTU A POHYBU
Aj prostredníctvom festivalu chce SOŠV 
ešte viac spropagovať šport a  pohybové 
aktivity. Koncept podujatia zostal zacho-
vaný ako pri predošlých edíciách. Každý 
deň budú prezentácie športov, zábavné 
hry i súťaže o rôzne veci, aj bohatý sprie-
vodný kultúrny program vrátane zaují-
mavých koncertov. Počas Olympijského 
festivalu sa pripravujú aj viaceré športové 
zápolenia. 

Dôraz sa kladie najmä na aktiváciu detí 
a mládeže k športu, keďže ich pohybová 
zdatnosť sa v  porovnaní s  minulosťou 
zhoršila. Aj preto sa festival organizuje 
práve počas najväčšej športovej akcie 
na svete. Je to skvelá príležitosť preniesť 
olympijskú atmosféru medzi verejnosť, 
ukázať jej vrcholových športovcov ako 
vzory, i výborná možnosť ako spropago-
vať šport a akýkoľvek pohyb. 

„Možno práve toto je cesta, ako 
motivovať deti k  tomu, aby športovali. 

Dávame im možnosť zažiť to, čo my 
v športe zažívame pravidelne – emócie, 
radosť, smiech či súťaženie,“ tvrdí pre-
zident SOŠV a dodáva: „Nie každý môže 
byť olympijský víťaz, ale každý sa môže 
športom baviť.” 

Je možné, že práve na Olympijskom 
festivale objavia športy svoje nové talen-
ty. Veľa atrakcií a aktivít športových zvä-
zov bude orientovaných na deti a mládež. 
Skúsenosti s rôznymi športmi však môžu 
nadobudnúť aj dospelí. 

TRI DESIATKY ŠPORTOV
Počas 17 dní sa na Kuchajde odprezen-
tujú takmer tri desiatky športov a špor-
tových organizácií. 

Počas celého festivalu si návštevníci 
budú môcť vyskúšať alebo zahrať atle-
tické disciplíny, futbal, jachting, lezenie, 
triatlon, E-športy, stolný tenis, bedmin-
ton, plážový volejbal, pozemný hokej, 
plavecké športy. K dispozícii budú stánky 
Slovenského olympijského a športového 
výboru, ktorý pripravuje rôzne vzde-
lávacie aktivity, kvízy i  zaujímavé hry, 

S

Atmosféru olympijských hier 
bude možné zažiť aj doma 
na Slovensku bez potreby 
cestovať do Paríža. Priblíži 
ju počas 17 dní v čase trvania 
Hier XXXIII. olympiády 
Olympijský festival v Bratislave. 
Jazero Kuchajda sa počas 
letných prázdninových dní zmení 
na veľký olympijský areál. 
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ďalej stánky Športového centra polície, 
Vojenského športového centra Dukla či 
Národného športového centra.

Vo vybraných dňoch odprezen-
tujú svoje športy zástupcovia gol-
fu, gymnastiky, vodného slalomu, 
lukostreľby, ľadového hokeja, florbalu, 
športovej streľby, basketbalu, kanois-
tiky, cheerleaderingu, lyžovania, skej-
tbordingu, diskgolfu, nordic walkingu, 
tenisu, brejkingu a  vzpierania. Zaují-
mavé budú aj prezentácie Slovenského 
paralympijského výboru, Slovenského 

deaflympijského výboru, Špeciálnych 
olympiád Slovensko i  Antidopingovej 
agentúry SR. 

Každý festivalový deň je venovaný 
jednému športu, ktorému sa budú ve-
novať aj moderátori počas rozhovorov 
s návštevníkmi. 

Jednotlivé športoviská budú roz-
miestnené po celej Kuchajde. Aktivity 
sa budú odohrávať na brehu i na vodnej 
hladine Kuchajdy. Prvýkrát na vodu 
Kuchajdy vyjdú jachtárske či vodnosla-
lomové lode. 

BOHAT Ý SPRIEVODNÝ PROGRAM
Slovenské športové zväzy počas Olym-
pijského festivalu usporiadajú aj veľa sú-
ťažných podujatí. Priamo na Kuchajde sa 
bude hrať turnaj SBA 3x3 Tour v basket-
bale troch proti trom, turnaje detí v plá-
žovom volejbale, konať sa budú otvorené
preteky v diaľkovom plávaní, preteky vo 
vodnom slalome na hladkej vode, turnaj 
vo futbale a v neďalekej športovej hale 
sa bude konať najväčší florbalový turnaj 
u nás Slovak Floorball Cup. 

Organizátori pripravujú aj bohatý 
kultúrny a  spoločenský program. Po-
čas oficiálneho otvorenia vystúpi po 

NÁVŠTEVNÍK SA BUDE NA OLYMPIJSKOM FESTIVALE VĎAKA ROVNAKÝM GRAFIKÁM CÍTIŤ 
AKO NA OLYMPIJSKÝCH HRÁCH V PARÍŽI.

ŠPORTOVISKÁ 
AJ PO FESTIVALE

K uchajda by mala žiť 
športom nielen počas 
festivalových dní. 

Cieľom SOŠV je pomáhať 
pri zveľaďovaní bratislavskej 
mestskej časti Nové 
Mesto, v ktorej sídli. Okrem 
revitalizovaného Olympijského 
námestia pred Domom športu 
v spolupráci s partnerom 
medzinárodného olympijského 
hnutia VISA a s mestskou 
časťou vybuduje pri Kuchajde 
novú lezeckú stenu, ktorá 
bude slúžiť verejnosti aj 
po skončení Olympijského 
festivalu. Vďaka podujatiu sa 
upraví aj okolie jazera.  I

V oľba areálu Kuchajdy za dejisko 
festivalu bola prirodzená. Jazero 
sa nachádza neďaleko od sídla 

SOŠV i Slovenského olympijského 
a športového múzea, v lokalite je veľa 
športovísk a sídiel športových inštitúcií. 
Aj ony sa tak symbolicky prepoja 
s najväčším športovým podujatím na 
svete. Navyše, Kuchajda je obľúbené 
miesto rekreačných bežcov, v jej 
areáli sa nachádzajú športoviská 
pre verejnosť a počas letných 
mesiacov je to veľmi živý priestor.

Dnešné jazero Kuchajda bolo pôvodne 
štrkovisko. Bagrovaním štrku sa jama 

cez priesak naplnila podzemnou vodou 
vnútrozemskej delty Dunaja. Meno 
jazera pochádza z nemeckého Kuhheide 
(kravský pasienok) a poukazuje na 
pôvodné využitie tejto lokality.

Jazero sa stalo príťažlivé pre okolité 
obyvateľstvo i rybárov. V areáli prírodného 
kúpaliska, ktoré spravuje mestská časť 
Bratislava – Nové Mesto, sú priestory 
na kultúrne a športové aktivity. Jazero 
meria na dĺžku približne 550 metrov 
a na šírku v priemere 100 m. Jeho brehy 
sú upravené. Okolo celého jazera vedie 
chodník, ktorý meria 1454 metrov a radi 
ho využívajú rekreační bežci.  I

JAZERO KUCHAJDA

NA KUCHAJDE NEBUDE 
CHÝBAŤ ANI LEZECKÁ STENA. 
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dobehu Štafety Naše farby, naše srdcia 
v  piatok 26. júla Majself, v  záverečný 
deň 11. augusta Peter Cmorík a  Para. 
Pomedzi to sa na pódiu objavia Turbo 
Šampióni, Cupi Lupi, Malalata, Orches-
ter Ministerstva vnútra SR, Miňo Kereš 
a Krs Movement, Peter Lipa, folklórny 
súbor Ekonóm, Erik Šulc & Friends, 
Richard Lintner so svojou Citrón 
show, Dominika Mirgová, Alan Murín, 
hviezdy brejkingovej scény, Paci Pac, 
Kali, Fíha Tralala, Campana Batucada, 
HEX, DJ Karlo i Korben Dallas.

OFICIÁLNA FANZÓNA SLOVENSKÉHO 
OLYMPIJSKÉHO TÍMU
Festival bude zároveň aj oficiálna fan-
zóna Slovenského olympijského tímu. 
Počas celého jeho trvania sa budú 
vysielať priame prenosy z  parížskych 
olympijských bojov. Návštevníci môžu 
fandiť slovenským športovcom a  vy-
chutnávať si v  spoločnosti fanúšikov 
športu všetky zaujímavé olympijské 
zápolenia. Navyše, po skončení bojov 
vo Francúzsku zavítajú na Kuchajdu 
aj slovenskí olympionici. Pozdravia sa 

s  návštevníkmi,  venujú im podpis či 
sa s  nimi odfotia. Rovnako tak urobia 
aj slávni športovci z rokov predošlých, 
ktorí budú tiež hosťami festivalu. 

Nezabúda sa však ani na žalúdky 
návštevníkov. V  gastro zóne budú 
k dispozícii rôzne druhy jedál a nápo-
jov. Ponuka bude veľmi pestrá a vybe-
rie si každý. 

„Olympijský festival vhodne zapa-
dá do ponuky prázdninových aktivít 
v  Bratislave. Kombinácia vyskúšať si 
športové disciplíny a  zároveň pod-
porovať našich športovcov súťažia-
cich v  Paríži vytvorí príležitosť na 
nezabudnuteľný zážitok. Ponúkame 
možnosť otestovať sa vo viac ako 
dvoch desiatkach športov, ochutnať 
i skvelé jedlo a zabaviť sa na zaujíma-
vých koncertoch či iných kultúrnych 
podujatiach. Olympijský festival bude 
otvorený každý deň počas trvania pa-
rížskych hier od predpoludnia až do 
večera,“ uviedol generálny sekretár 
SOŠV Jozef Liba.

Počas celého trvania festivalu bude 
otvorené aj Slovenské olympijské 
a  športové múzeum, ktoré vo svojich 
zbierkach uchováva mnohé relikvie 
z histórie slovenského športu. 

Vstup na Olympijský festival je bez-
platný.  p

Viac informácií nájdete na 

olympic.sk/festival

MALÍ I VEĽKÍ SI BUDÚ MÔCŤ 
VYSKÚŠAŤ AJ ATLETICKÉ 
DISCIPLÍNY.

NA PÓDIU SA USKUTOČNIA ZAUJÍMAVÉ 
KONCERTY I VÍTANIE SLOVENSKÝCH 
OLYMPIONIKOV.

OLYMPIJSKÝ FESTIVAL 2024

S lovenský olympijský a športový 
výbor sa snažil program festivalu 
i športovú ponuku prispôsobiť pre 

celé rodiny. Z tohto dôvodu na Kuchajde 
nebude chýbať ani detská zóna s hradmi 
na skákanie, trampolínami či rôznymi 
edukačnými aktivitami. Aj športové 
zväzy sa snažia pripraviť na svojich 
športoviskách program, ktorý bude 
atraktívny pre najmenších návštevníkov. 

Lákadlom pre celé rodiny bude 
počas prvého festivalového víkendu 
autogramiáda hokejistu Juraja 
Slafkovského a prezentácia zložiek 
Ministerstva vnútra SR. Ukážku zo 
svojej činnosti predvedú príslušníci 
Policajného zboru SR vrátane jazdeckej 
polície, Hasičského a záchranárskeho 

zboru, Pohotovostného policajného 
útvaru i horskí záchranári. 

Počas druhého olympijského 
víkendu sa zase na Kuchajde predstaví 
medzi deťmi populárny projekt 
Kaufland Detský festival. V Kaufland 
zóne budú rôzne hokejové aktivácie. 
Nebude chýbať ani Detská Turbo 
olympiáda s rôznymi behmi a s 
absolvovaním rôznych športových 
stanovísk či Zdravé varenie s Martinom 
Záhumenským. Veľký záujem bude aj 
o koncerty, v rámci ktorých vystúpia 
aj Cimbálkovo, Dominika Mirgová, 
Majself, Fíha Tralala, Paci Pac i Kali. 

Počas tretieho víkendu bude veľkým 
lákadlom pre malých i veľkých hokejový 
program s autogramiádou.  I

ATRAKTÍVNE LÁKADLÁ PRE DETI
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ZOH 2026 PO 12 ROKOCH 
ZNOVU S HRÁČMI NHL.
V rokoch 1998 – 2014 sa päť-
krát za sebou olympijský ho-
kejový turnaj mužov hral aj 
s účasťou hráčov zo zámorskej 
NHL. V  prípade ZOH 2018 
a  2022 sa však vedenie NHL 
nedohodlo s hráčskou asociáciou NHL-
PA, s  Medzinárodným olympijským 
výborom (MOV) a  s  Medzinárodnou 
federáciou ľadového hokeja (IIHF). Ve-
denie NHL v oboch prípadoch odmiet-
lo prerušiť najelitnejšiu ligovú súťaž 
sveta a uvoľniť hráčov.

Dva roky pred ZOH 2026 v  Miláne 
a  Cortine d´Ampezzo však po dlhých 
diskusiách k viacstrannej dohode doš-
lo. To znamená, že na milánskom ľade 
sa po 12 rokoch znovu predstavia hráči 
NHL. Ich účasť významne zvýši kredit 

olympijského turnaja mužov 
aj celých hier. Veľmi drahé 
poistky hráčov pre prípad zra-
nenia majú spoločne uhradiť 
IIHF, organizačný výbor ZOH 
2026 a  príslušné národné fe-
derácie aj olympijské výbory.

Vzhľadom na predošlé ab-
sencie hráčov NHL sa mnohí špičkoví 
hokejisti, ktorí v  roku 2014 boli ešte 
primladí, na milánskom ľade predsta-
via pod piatimi kruhmi premiérovo. 
Je medzi nimi aj aktuálne najväčšia 
kanadská hviezda Connor McDavid. 
Ten na správu reagoval: „Neskutočne 
chcem hrať na olympiáde. Všetci po 
tom túžime, všetci títo chalani, ktorí 
nemali šancu reprezentovať svoju kra-
jinu proti najlepším.“

Na turnajoch s účasťou hráčov NHL 
obstál tím Slovenska najlepšie na 

ZOH 2010 vo Vancouvri, kde obsadil 
4. miesto. V Turíne 2006 skončil pia-
ty. Na ZOH 1998 v Nagane aj na ZOH 
2002 v Salt Lake City naši nepostúpili 
z predturnaja (ktorý museli hrať znač-
ne oslabení) do hlavného turnaja. 
Naposledy na ZOH 2014 v Soči obsa-
dili náš tím aj so Zdenom Chárom či 
Mariánom Hossom až 11. miesto.

NAJVÄČŠOU VÝZVOU PRÍPRAV ZOH 
2026 JE TOBOGAN.
Keď vo februári navštívila dejisko 
ZOH 2026 koordinačná komisia MOV 
pre tieto hry, v  Cortine d´Ampezzo 
videla len stavenisko toboganu pre 
boby, sánkovanie a  skeleton. Práve 
výstavba tohto športoviska predsta-
vuje v prípravách ZOH 2026 najväčší 
problém.

Vzhľadom na to, že v Taliansku nie 
je k  dispozícii funkčný tobogan, MOV 
s  poukázaním na prioritu trvalej udr-
žateľnosti už dávnejšie odporúčal, aby 
sa tieto súťaže uskutočnili v  sused-
nej krajine. Tým by sa nielen ušetrili 
náklady na výstavbu, ale zároveň by 
odpadol problém s  budúcim využíva-
ním extrémne drahého športoviska, 
ktorého neskoršia prevádzka by bola 
stratová.

Z  Rakúska prejavil záujem o  tieto 
súťaže Innsbruck – Igls, zo Švajčiarska 
zase St. Moritz, kde je najznámejšia 
prírodná dráha na svete. Taliani to 
však pod vplyvom nacionalisticky za-
meraných vládnych konzervatívnych 
politikov, ktorí chcú „čisto talianske 
hry“, odmietli. Rozhodli sa radšej po-
staviť novú dráhu na svojom území, čo 
je výrazne drahšie a komplikovanejšie 
riešenie. A  namiesto pôvodne zamýš-
ľanej rekonštrukcie dráhy v  Cesane, 
ktorá slúžila pre ZOH 2006 v  Turíne, 
uprednostnili totálnu rekonštruk-

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: TASR/MICHAL SVÍTOK

NÁVRAT HRÁČOV NHL, PROBLÉMOVÝ 
TOBOGAN, POLITIKA AJ PENIAZE

LETOM OLYMPIJSKÝM SVETOM

Napriek tomu, že v posledných mesiacoch sa dominantná pozornosť olympijského a športového sveta 
upierala k OH v Paríži, rezonovali aj ďalšie témy.

MOMENTKA ZO ZÁPASU HOKEJOVÝCH TÍMOV SLOVENSKA A ČESKA NA ZOH 2014 V SOČI. 
TAM SA HRÁČI NHL PREDSTAVILI POD PIATIMI KRUHMI NAPOSLEDY. V MILÁNE SI TO 
ZOPAKUJÚ PO 12 ROKOCH.
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ciu historického toboganu v  Cortine 
d´Ampezzo, kde sa jazdili súťaže ZOH 
1956.

Cena za všetko vrátane rozsiahleho 
výrubu stromov sa kalkuluje vo výške 
90 miliónov dolárov. Na všetky práce 
sa pritom viažu priam šibeničné ter-
míny. Dodávateľ sa v zmluve zaviazal, 
že športovisko bude hotové do budú-
ceho roka... „Doteraz žiadna bobová 
dráha ešte nebola postavená v  takom 
krátkom čase. Tieto obavy zdieľajú aj 
Medzinárodná bobová a  skeletonová 
federácia a  Medzinárodná sánkarská 
federácia," komentoval MOV rozhod-
nutie talianskej strany.

Okolo príprav ostatných horských 
športovísk by nemali byť väčšie prob-
lémy. Zložitejšie je to s  niektorými 
športoviskami s  ľadovými plochami 
pre hokej, korčuliarske súťaže a  cur-
ling. Ako najvážnejší problém hier 
ako takých sa však črtajú veľké vzdia-
lenosti a totálna rozdrobenosť celého 
konceptu, ktorá si vyžiada viacero 
olympijských dedín a teda do značnej 
miery aj absenciu olympijského du-
cha.

MOV PROTI POLITIZÁCII ŠPORTU.
Po marcovom zasadnutí exekutívy 
MOV v Lausanne vydal MOV vyhláse-
nie, v  ktorom opätovne potvrdil svoj 
pevný postoj proti politizácii športu. 
Pripomenul, že táto pozícia je základ-
ným princípom Olympijskej charty, 
ktorá hovorí: „Uznávajúc, že šport sa 
uskutočňuje v rámci spoločnosti, špor-
tové organizácie v rámci olympijského 
hnutia uplatňujú politickú neutralitu. 
Majú práva a  povinnosti autonómie, 
ktoré zahŕňajú slobodné stanovova-
nie a  kontrolu pravidiel športu, ur-
čovanie štruktúry a  riadenia svojich 
organizácií, využívanie volebného prá-
va bez akéhokoľvek vonkajšieho vply-
vu a  zodpovednosť za zabezpečenie 
uplatňovania zásad dobrej správy vecí 
verejných... Poslaním MOV je propago-
vať olympizmus na celom svete a viesť 
olympijské hnutie. Úlohou MOV je (...) 
postaviť sa proti akémukoľvek politic-
kému alebo komerčnému zneužívaniu 
športu a športovcov.“

MOV pripomenul, že tieto zásady 
boli v  posledných rokoch opakova-
ne uznané a  podporené niekoľkými 
rezolúciami Valného zhromaždenia 
Organizácie Spojených národov (VZ 
OSN), vrátane výslovného „uznania 
základných zásad Olympijskej charty“ 
(rezolúcia A/RES/78/10 z  novembra 
2023 s  názvom Budovanie mierového 
a lepšieho sveta prostredníctvom špor-
tu a olympijského ideálu).

Tieto rezolúcie podporili aj vedúcu 
úlohu MOV, osobitne rezolúcia A/
RES/77/27 z  novembra 2022 s  ná-
zvom Šport ako faktor umožňujúci 
udržateľný rozvoj, v ktorej sa uvádza, 
že VZ OSN „podporuje nezávislosť 
a  autonómiu športu, ako aj poslanie 
MOV pri vedení olympijského hnutia 
a  Medzinárodného paralympijského 
výboru pri vedení paralympijského 
hnutia“.

MOV pripomenul, že väčšina týchto 
rezolúcií bola prijatá konsenzom všet-
kých členských štátov OSN s výnimkou 
tej najnovšej, ktorá bola prijatá pri 
zdržaní sa hlasovania Ruskej federácie 
a Sýrskej arabskej republiky.

SVETOVÁ ATLETIKA VYPLATÍ 
PARÍŽSKYM VÍŤAZOM OH PO 50-TISÍC 
DOLÁROV.
Prezident Svetovej atletiky (WA) 
a  člen MOV, dvojnásobný olympijský 
víťaz Sebastian Coe, v apríli oznámil, 
že WA vyplatí parížskym olympijským 
víťazom v atletike po 50-tisíc dolárov. 
Je to po prvý raz v histórii, čo niekto-
rá medzinárodná športová federácia 
(MŠF) vypísala prémie za víťazstvo na 
OH. Počnúc OH 2028 v  Los Angeles 
chce WA odmeňovať aj strieborných 
a bronzových medailistov.

Svetová atletika použije na tieto 
prémie príspevok z MOV, ktorý sa vy-
pláca MŠF ako podiel z celosvetového 
olympijského marketingu. Svetová 
atletika je spoločne so Svetovým plá-
vaním a  s  Medzinárodnou gymnas-
tickou federáciou v  prvej kategórii 
MŠF. Tieto tri federácie sú najväčšími 
prijímateľmi výnosov z celého marke-
tingového „koláča“.

Coeovo vyhlásenie pochopiteľne 
potešilo špičkových atlétov. V  olym-
pijskom a  športovom svete však vy-
volalo viacero negatívnych reakcií. 
Zarezonovalo najmä odmietavé sta-
novisko Asociácie medzinárodných 
federácií letných olympijských špor-
tov (ASOIF). Vedenie ASOIF kon-

štatovalo: „Nikto by nemal určovať, 
akú cenu má olympijské zlato. To sa 
predsa nedá vyčísliť. Navyše v množ-
stve prípadov si olympijskí medailisti 
zarobia vďaka zmluvám so sponzor-
mi. Ďalší problém je, že veľa športov 
si podobný krok nemôže dovoliť, aj 
keby chceli.“ Iné MŠF Coea kritizovali, 
že svoj návrh s  nimi nekonzultoval. 
A  Asociácia NOV Afriky vyhlásila, že 
je v rozpore so základnými princípmi 
olympijského hnutia.

Nesúhlasné stanovisko vydal aj 
prezident MOV Thomas Bach. Podľa 
jeho slov by sa MŠF mali zameriavať 
na  zmenšovanie nerovností medzi 
svojimi členskými federáciami aj  ich 
športovcami a „pokúšať sa o zmenšo-
vanie odstupu medzi privilegovanými, 
menej privilegovanými a neprivilego-
vanými.“ Bach dodal, že odmeňovanie 
za olympijské úspechy by malo byť na 
slobodnom rozhodnutí príslušných 
národných olympijských výborov, nie 
MŠF.

Naopak, prezidentka Amerického 
olympijského a  paralympijského vý-
boru Sarah Hirshlandová novú prax 
WA ocenila slovami: „Kedykoľvek 
dáme športovcom k  dispozícii nové 
zdroje, mali by sme to osláviť. Nielen-
že im to pomôže žiť normálny život, 
ale aj do seba investovať a  ďalej sa 
zlepšovať.“

CAPRALOS NAVRHOL ANTICKÚ 
OLYMPIU AKO PERMANENTNÉ MIESTO 
VOLIEB PREZIDENTA MOV.
Prezident Helénskeho (Gréckeho) 
olympijského výboru a člen MOV Spy-
ros Capralos v  apríli navrhol, aby sa 
antická Olympia stala permanentným 
miestom volieb prezidenta MOV. „Ve-
rím, že by to znamenalo povzbudenie 
pre každého v  olympijskom hnutí,“ 
vyhlásil. 

Najbližšie voľby prezidenta MOV sa 
uskutočnia na budúci rok, keď Tho-
masovi Bachovi vyprší jeho 12-ročný 
mandát. Podľa aktuálneho znenia 
Olympijskej charty Bach už nemá prá-
vo po prvotnom zvolení na 8 rokov 
a  opätovnom na 4 roky znovu kan-
didovať. Niektorí členovia MOV však 
volajú po takej zmene charty, ktorá by 
mu umožnila v  najvyššej funkcii po-
kračovať. Jasno by v tejto veci malo byť 
po zasadnutí MOV, ktoré sa uskutoční 
v Paríži počas OH 2024. Voľby sa majú 
uskutočniť počas zasadnutia MOV 
v marci 2025 v Grécku. I 

LETOM OLYMPIJSKÝM SVETOM 
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ečíř je nepochybne naj-
väčšou osobnosťou v  his-
tórii slovenského tenisu, 
aj príkladom športového 
správania a  celkového vy-
stupovania v  duchu fair 
play.

SPIACI BLESK , 
VEĽKÁ MAČKA 
A „ZABIJAK“ ŠVÉDOV
Urastený (výška 190 cm) 
milovník rybačky Miloslav 

Mečíř (každý hovorí Miloš) nepochyb-
ne patril k  najtalentovanejším hráčom 
sveta – a nielen vo svojej ére. Pohyboval 
sa na pohľad ležérne a  vláčne, pôsobil 
na kurte ospalým dojmom. Ale keď bolo 
treba, expresne vyštartoval a bol neuve-
riteľne rýchly – preto mu prischla prezýv-
ka „spiaci blesk“. Prezývali ho aj „veľká 
mačka“, čím zase oceňovali jeho pokrytie 
kurtu a pohyb nôh.

Celú kariéru hral s drevenou raketou. 
Dokázal s ňou aj vďaka hyperflexibilným 
kĺbom zahrať až zázračné, prakticky 
nepochopiteľné údery, ktorými často pri-
vádzal súperov do zúfalstva – najmä jeho 
obojručný bekhend bol exportný. Mal aj 
nevyspytateľné podanie a  pevné nervy, 
ktorými znervózňoval protivníkov. Pôso-
bil flegmatickým dojmom.

Trojnásobný grandslamový víťaz 
z ČSSR Jan Kodeš vídaval Mečířa zamlada 
na viacerých domácich turnajoch aj pri 
jeho premiére v Davis Cupe v roku 1983 
proti ZSSR. Veľký dojem naňho spravilo, 
keď zvrátil vývoj súboja s  Česnokovom, 
v ktorom prehrával 0:2 na sety a 0:3 v tre-
ťom sete. „Bol mimoriadne pohybovo ta-
lentovaný. Mal šikovnú ruku a v priebehu 
zápasu vedel dobre improvizovať. Ľahko 
sa teda prispôsobil aj radám kapitána. Mal 
výborný cit pre loptičku. Jeho agresívne 

údery od základnej čiary boli vynikajúce. 
Súperov často privádzal do zúfalstva vďa-
ka technickým obhodom. Obdivuhodnú 
mal aj fyzickú kondíciu,“ charakterizoval 
Kodeš prednosti Mečířa pred 10 rokmi 
v rozhovore pre Pravdu.

Najnešťastnejší z  Mečířa boli Švédi, 
ktorí pritom v  jeho ére mali ozajstné 
hviezdy Edberga a  Wilandera. Odkedy 
na turnaji v  Hamburgu v  roku 1985 
dokráčal k  turnajovému triumfu po 
vyradení troch Švédov – Nyströma, Wi-
landera a Sundströma, Miloša dokonca 
začali obrazne označovať ako „zabijaka 
Švédov“. Ale aj iní velikáni proti nemu 
hrali neradi.

Z PRIEVIDZE CEZ BRATISLAVU
DO SVETOVEJ ŠPIČKY
Mečíř sa narodil v Bojniciach a s te-
nisom začal v Prievidzi, kde vyrastal. 
Prvým trénerom mu bol otec Ladislav. 
Vo veku 13 rokov ho tréner Karol Šafárik 
stiahol do Bratislavy. Pod jeho vedením 
sa ako 18-ročný stal medzinárodným 

majstrom ČSSR, v Jurmale amatérskym 
majstrom Európy a debutoval v Daviso-
vom pohári. Mal aj veľký podiel na ví-
ťazstve družstva v juniorskom Galeovej 
pohári.

Je zaujímavé, že v čase profesionálnej 
kariéry už Mečíř trénera vlastne nemal. 
Na turnaje cestoval sám. Osvojil si múd-
rosti svojho otca aj Karola Šafárika. Sám si 
analyzoval zápasy a učil sa z chýb. A hoci 
vyrastal na antuke, stal sa z neho špičko-
vý hráč aj na tvrdých povrchoch.

DVAKRÁT V GRANDSLAMOVOM 
FINÁLE, ZDOLAL AJ SUPERHVIEZDY
Už v  roku 1985 v  semifinále turnaja vo 
Philadelphii ako 21-ročný zdolal bývalú 
dlhoročnú svetovú jednotku Jimmyho 
Connorsa z USA. V tom istom roku v Rot-
terdame vyhral aj svoj prvý turnaj ATP. 
Neskôr zdolal aj ďalšie dlhoročné sveto-
vé jednotky Američana Johna McEnroa 
i svojho krajana Ivana Lendla – a v pod-
state aj takmer všetkých špičkových hrá-
čov tej doby.

M

TEXT:  ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ARCHÍV SOŠMJUBILANT MILOSLAV MEČÍŘ

Je jediný tenisový olympijský víťaz zo Slovenska a v Soule 1988 bol prvým 
víťazom dvojhry pri olympijskom návrate tenisu po dlhých 64 rokoch. 
Legenda kurtov Miloslav Mečíř oslávil 19. mája šesťdesiatku.

MILOŠ MEČÍŘ TRIKRÁT NA FOTOGRAFIÁCH Z OH 1988 V SOULE.

60LEGENDA KURTOV OSLÁVILA
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Štyri roky (1985 – 1989) sa Mečíř držal 
v najlepšej svetovej desiatke. Po ňom sa 
z našich mužov dostať sa do top 10 po-
darilo už len Karolovi Kučerovi (1998), 
ktorého vtedy trénersky viedol práve 
on. Počas svojho vrcholného obdobia 
Miloš vyhral 11 turnajov ATP vo dvojhre 
a ďalších 9 v štvorhre. Dvakrát sa prebil 
do finále grandslamových turnajov vo 
dvojhre. V oboch zhodne podľahol v troch 
setoch krajanovi Ivanovi Lendlovi, ktorý 
dlhodobo žil v  USA. Na US Open 1986 
v  New Yorku sa finálový zápas Mečíř – 
Lendl skončil s  výsledkom 4:6, 2:6, 0:6 
a na Australian Open 1989 v Melbourne 
2:6, 2:6, 2:6.

„Ivan bol ťažký oriešok, päť rokov 
nezastaviteľná jednotka. Bol to prvý sku-
točný tenisový profesionál, ktorý všetko 
podriadil úspechu – tréning, stravu, takti-
ku, psychiku,“ povedal po rokoch v rozho-
vore pre Šport o Lendlovi, ktorý je o štyri 
roky starší.

Najlepší v  Mečírovej kariére bol rok 
1987. V ňom získal po šesť turnajových ti-
tulov vo dvojhre i v štvorhre a triumfoval 
na veľkom turnaji v Key Biscayne, ktorý 
stál svojím významom hneď za štvoricou 
grandslamových. Tam zdolal aj svetovú 
jednotku Ivana Lendla. S  tímom ČSSR 
navyše v  tom roku získal v  Düsseldorfe 
Svetový pohár a s Tomášom Šmídom titul 
neoficiálneho majstra sveta v štvorhre.

Aj v silnej domácej konkurencii Miloš 
v  rokoch 1983 - 1990 pravidelne hrával 
v  zápasoch Davis Cupu. V  nich si pri-
písal dovedna 23 víťazstiev (5 z nich vo 
štvorhre spolu s Tomášom Šmídom) a 9 
prehier. Táto súťaž sa neskôr nadlho stala 
pevnou súčasťou jeho života pri tenise 
a v tenise.

CESTA K SOULSKÉMU 
OLYMPIJSKÉMU ZLATU
Najväčšie zo všetkých Mečířových víťaz-
stiev však bolo olympijské v Soule v roku 
1988.

Cesta k  nemu bola tŕnistá. Siedmeho 
marca 1988 sa Miloš dostal na štvrté 
miesto svetového rebríčka vo dvojhre – 
najvyššie v kariére (štvrtý bol zároveň aj 
v štvorhre). Ale potom ho začali sužovať 
bolesti chrbta, pre ktoré musel vyne-
chať grandslamový turnaj v  Paríži. Pred 
Wimbledonom sa ako-tak zotavil a  na 
najslávnejšom turnaji sveta uštedril vo 
štvrťfinále Švédovi Wilanderovi jeho je-
dinú prehru na štyroch grandslamových 
turnajoch roka! V semifinále však podľa-
hol Edbergovi. Na US Open v New Yorku 
ho znovu prepadli zdravotné problémy 
a rýchlo vypadol.

Zato v Soule už Mečíř s drevenou ra-
ketou hral ako z partesu. Olympiáda sa 
pre neho stala obrovským motívom. Na 
štarte síce neboli všetky najväčšie esá, 
ale najmä traja hráči z top 10 predstavo-
vali silnú konkurenciu. Postupne zdolal 
Jelena z  NSR, Brita Batesa, Francúza 
Forgeta, Holanďana Schapersa a  v  se-
mifinále ho čakal Edberg. Miloša pred 
zápasom namotivoval olympijský triumf 
chodca Jozefa Pribilinca na 20 km. Švé-
dovi odplatil wimbledonskú prehru. Bol 
to preňho určite najťažší zápas olym-
pijského turnaja, plný zvratov – 3:6, 6:0, 
1:6, 6:4, 6:2.

Vo finále proti Timovi Mayottovi z USA 
to už bolo jednoduchšie. Prvý set Mečíř 
prehral 3:6. „Musel som zmeniť taktiku. 
Hral som potom veľa lôpt na zadnú čia-
ru, odkiaľ súper ťažšie nabiehal na sieť. 
A keď tam došiel, darili sa mi obhodenia,“ 
zaspomínal si po rokoch v denníku Šport. 
Po zmene taktiky ďalšie tri sety vyhral 
6:2, 6:4, 6:2. Miloš v  Soule nečakane 
uspel aj v štvorhre, hoci jeho partnerom 
namiesto osvedčeného Šmída bol Milan 
Šrejber. Česko-slovenská dvojica získala 
bronz.

Mečíř v Soule aj naberal mimoriadne 
ľudské zážitky, o ktoré je bežný svet pro-
fesionálneho tenisu ochudobnený. „Oce-
ňujem olympijskú myšlienku a  chcem 
prispieť k jej šíreniu,“ povedal v Soule na 
tlačovke po zisku zlatej medaily. Stal sa 
z neho naveky nadšený propagátor olym-
piád a všetkého krásneho a nezabudnu-
teľného, čo ich účastníkom prinášajú. 
V rozpätí rokov 1996 – 2016 si olympiády 
užíval ako tréner našich hráčov.

Žiaľ, pre bolesti chrbta, ktoré ho trápili 
už od veku 13 – 14 rokov, hráčsku kariéru 
ukončil vo veku len 26 rokov v lete 1990. 
Nepomohla mu ani operácia troch me-
dzistavcových platničiek naraz vo Fran-
cúzsku.

ÚSPEŠNÝ TRÉNER, KAPITÁN 
DAVISCUPOVÉHO TÍMU SR 
A TERAZ ŠÉF ZVÄZU
Pri tenise však Miloš Mečíř zostal. V da-
viscupovom tíme Slovenska štvrťstoročie 
pôsobil ako kapitán – historicky prvý. Silu 
a váhu jeho osobnosti bolo výrazne cítiť. 
V roku 2005 hral tím Slovenska pod jeho 
vedením dokonca vo finále Davisovho 
pohára – a v Bratislave! (naši vtedy pre-
hrali s Chorvátskom 2:3).

Trénersky sa „podpísal“ na mnohých 
výborných výsledkoch Karola Kučeru, 
ktorý bol aj 6. hráčom svetového rebríčka. 
Jeho najlepší zverenec bol tiež mimoriad-
ne talentovaný a tiež si pripísal „skalpy“ 
aj tých najväčších hviezd. V  Davisovom 
pohári Miloš koučoval aj Dominika Hrba-
tého. Na profesionálnych turnajoch hral 
jeho syn Miloslav Mečíř junior. Otcovi sa 
síce v mnohom podobá, ale úspechmi bol 
od neho veľmi ďaleko.

Aktuálne je šéftréner Národného 
tenisového centra v Bratislave. V  roku 
2022 Miloslava Mečířa zvolili za prezi-
denta Slovenského tenisového zväzu. 
Ako funkcionár spoznáva krásy aj úska-
lia svojho milovaného športu zase z inej 
strany.  I

JUBILANT MILOSLAV MEČÍŘ

NA TURNAJI ČEDOK OPEN V PRAHE 
V ROKU 1988.

NA SKLONKU HRÁČSKEJ KARIÉRY, KTORÚ 
MUSEL UKONČIŤ VO VEKU LEN 26 ROKOV.



74   OLYMPIC.SK JAR / LETO 2024  WWW.OLYMPIC.SK

Po poslednom výstrele na olympiáde v Londýne 2012 bol dojatý. Zároveň sa však tešil aj na to, že 
je to záver jeho kariéry. Päťnásobný olympionik a od marca päťdesiatnik 
JOZEF GÖNCI bezhranične zviditeľnil u nás strelecký šport a vošiel do dejín. Už aj tým, 
že v Atlante 1996 vybojoval pre samostatné Slovensko prvú olympijskú medailu.

TEXT:  PAVOL KUBIŠ, FOTO: JÁN SÚKUP, ĽUBOMÍR SOUČEK, 
TASR/RADOVAN STOKLASA, TASR/AP

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK JOZEF GÖNCI

ŠPORT SI UŽIL  S ÚSPECHMI I SKLAMANIAMI

PRED 20 ROKMI NA OH 
V ATÉNACH SA JOZEF GÖNCI 
TEŠIL Z OLYMPIJSKÉHO BRONZU.
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A
ko štvrtáka na základ-
nej škole ho na strelnicu 
v Košiciach priviedol prvý 
tréner Zdeněk Kopec-
ký. Keď mal 18 rokov, na 
barcelonskej olympiáde 
1992 naposledy štartovala 
spoločná česko-slovenská 
reprezentácia. Vtedy pred 
televízorom sa Jozefovi 
Göncimu ani nesnívalo, 
že o  štyri roky neskôr sa 
veľkými písmenami zapí-
še do novodobých dejín 
slovenského olympizmu. 
A  určite ani to, že bude 

štartovať na piatich olympiádach a  na 
jednej – symbolicky svojej poslednej – 
bude aj vlajkonosičom našej výpravy. 
Zhodou okolností v  srdci Katalánska 
si v roku 1998 zaknihoval titul majstra 
sveta v ľubovoľnej malokalibrovke 3x40. 

VICEMAJSTER SVETA 
S OBLIČKOVOU KOLIKOU
Meno Jozef dostal po dedovi z  otcovej 
strany, meniny oslavuje deň po narodeni-
nách. Streľbu dostal do vienka. Jeho me-
dailová smršť na svetových strelniciach 
sa spustila hneď v prvých mesiacoch exis-
tencie samostatného Slovenska. V  roku 
1993 si z  Brna zo svojej premiérovej 
juniorskej „Európy“ odniesol päť medailí. 
Triumfoval v  ľubovoľnej malo kalibrovke 
3x40, v  „ležačke“ bol druhý a  vo vzdu-
chovke  tretí. Dve malokalibrovkové me-
daily pridal aj s družstvom.

O  rok neskôr na svetovom šam-
pionáte juniorov v  Miláne sa stal vi-
cemajstrom sveta v  3x40, v  ľubovoľnej 
malokalibrovke 60 pridal bronz. Pravda, 
okrem súperov bojoval aj s  obličkovou 
kolikou, ktorá ho postihla. Súťažil s veľ-
kými bolesťami, ale v štandarde krátko 
pred finišom poslednej položky viedol. 
„Veľmi si tú medailu vážim. Presvedčila 
ma, že som typ športovca, čo sa vie vy-
sekať z každej ťažkosti,“ spomínal.

ATLANTU SI VYSTRIEĽAL V MILÁNE
Medzi seniormi mal premiéru v  roku 
1995. Práve v Miláne si vystrieľal prvú 
miestenku na olympijské hry v Atlante. 
Predtým ju „lovil“ po celom svete, ale 
druhé miesta na pretekoch Svetového 
pohára v Havane a v Hirošime či tretia 
priečka v Soule na ňu nestačili.

V  Japonsku pre zhoršený zrak ne-
mohol ani poriadne mieriť. Po návrate 
z Ázie zašli s jeho vtedajším trénerom 

Antonom Beľákom za očnou lekárkou. 
Tréner jej povedal: Jožo nemôže vyhrať 
Svetový pohár, urobte s  tým niečo! 
A tak začal nosiť okuliare. S nimi potom 
konečne vyhral súťaž v Miláne. Svojím 
spôsobom sú okuliare pre strelca hen-
dikep, ale po skúsenostiach z Talianska 
to považoval za súčasť cesty k tomu, čo 
chcel dosiahnuť.

Neskôr mu na oku, ktorým zame-
riava, diagnostikovali dedičnú zrakovú 
chybu astigmatizmus. Časom, keď už 
mal za sebou i  veľké úspechy, si klá-
dol otázku, aké by boli jeho maximá 
v streľbe, keby mal oči zdravé.

Pred londýnskou olympiádou ab-
solvoval laserovú operáciu očí. „V  ci-
vile okuliare nepotrebujem, ale na 
strelnici by som netrafil ani stodolu,“ 
vysvetľoval. Po bronzovej olympiáde 
v Atlante v septembri 1996 v priebehu 
týždňa stihol v širšom centre Bratisla-
vy „zošrotovať“ pri havárii novú felíciu, 
ktorú si kúpil so zľavou od výrobcu 
za medailu. O päť dní na to v Näfelse 
vyhral svoje prvé finálové preteky Sve-
tového pohára. Šťastena musela byť za 
tie dni z neho poriadne unavená. 

BUBKA 3X40
Na strelnici mu patrili viaceré unikátne 
prvenstvá. V roku 1998 sa v ére samo-
statnosti stal naším prvým streleckým 
majstrom sveta, keď v Barcelone ovlá-
dol  kráľovskú puškársku disciplínu 

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK JOZEF GÖNCI

JOZEF GÖNCI

Narodil sa 18. marca 1974 v Košiciach. 
Ako puškár VŠC Dukla Banská 
Bystrica štartoval na piatich 

olympiádach, na ktorých získal dve 
bronzové medaily – v Atlante 1996 
v ľubovoľnej malokalibrovke 60 
a v Aténach 2004 vo vzduchovej 
puške. Majster sveta v ľubovoľnej 
malokalibrovke 3x40 a vicemajster 
sveta vo vzduchovke z Barcelony 
1998, štvornásobný majster Európy 
- dvakrát vo vzduchovke v Arnheme 
1999 a v Göteborgu 2003 a dvakrát 
v ľubovoľnej malokalibrovke 3x40 
v Bordeaux 1999 a v Granade 2007. 
Päťnásobný víťaz finálových pretekov 
Svetového pohára – 1996, 1998, 1999 
a 2000 v ľubovoľnej malokalibrovke 3x40 
a 1999 aj vo vzduchovke. Dvojnásobný 
najlepší svetový strelec roka (1998, 
1999), slovenský Športovec roka 1999. 
Na vrcholných svetových a európskych 
podujatiach nazbieral 85 medailí.

S manželkou Veronikou majú dvoch 
synov Borisa (13 rokov) a Igora (11 rokov). 
Vyštudoval FTVŠ UK v Bratislave. Vo 
VŠC Dukla bol v rokoch 2013 – 2015 
tréner puškárov, zároveň viedol 
puškársku reprezentáciu SR. Desať rokov 
(2006 – 2016) bol predsedom komisie 
športovcov SOV. V tom období viedol 
slovenské olympijské výpravy na letnom 
EYOF 2013 v Utrechte, na OH mládeže 
2014 v Nankingu a na ZOH mládeže 2016 
v Lillehammeri. Následne bol zvolený 
za viceprezidenta SOV, ktorý dostal do 
„vienka“ starostlivosť o olympionikov 
a športovcov vôbec. V tom čase sa 
významne podieľal na obnovení činnosti 
dlhodobo pasívnej Slovenskej asociácie 
olympionikov. Od januára 2019 až do 
volieb v marci 2020 bol historicky vôbec 
prvý štátny tajomník MŠVVŠ SR pre 
šport. Bol aj prvý predseda správnej rady 
Fondu na podporu športu. V súčasnosti 
je člen výkonného výboru SOŠV 
a viceprezident Slovenského streleckého 
zväzu.

VTEDY 22-ROČNÝ JOZEF GÖNCI 
S OLYMPIJSKÝM BRONZOM Z ATLANTY 1996.
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– ľubovoľnú malokalibrovku na 3x40 
výstrelov. Vo vzduchovej puške pri-
dal striebro. Medzinárodná federácia 
športovej streľby (ISSF) ho vyhlásila za 
najlepšieho svetového strelca roka.

V  marci 1999 potom v  holandskom 
Arnheme premiérovo dobyl i  vzduchov-
kársku „Európu“. V júli toho istého roka 
na „guľových“ majstrovstvách Európy 
v Štrasburgu súperov prevýšil o neuveri-
teľných 9,6 bodu. Už o niekoľko týždňov 
v auguste po obhajobe celkového prven-
stva v  ľubovoľnej malokalibrovke 3x40 
vyhral vo finále Svetového pohára v Mní-
chove aj súťaž vo vzduchovej puške 60.

Bol to rok, v  ktorom každý mesiac 
privítal nejakým úspechom. Z  vrchol-
ných európskych a svetových podujatí 

si v ňom priniesol desať medailí. Znovu 
sa stal najlepším svetovým strelcom 
roka a doma ako prvý športový strelec 
zvíťazil v novinárskej ankete Športovec 
roka. Olympijský víťaz v  ľubovoľnej 
malokalibrovke 3x40 z  Atlanty 1996 
Francúz Jean-Pierre Amat ho v  roz-
hovore pre športový denník L´Équipe 
označil za fenoména streľby a  Bubku 
3x40. S  takou suverénnosťou kraľoval 
v tejto disciplíne.

DVE ŠESŤSTOVKY ZA ROK 
Číslovku 600 má aj vo svojej e-mailovej 
adrese. Vždy o nej sníval. So vzduchovkou 
toto magické číslo, ktoré v tejto disciplíne 
znamenalo absolútne maximum, v  roku 
1999 dosiahol hneď dvakrát. Najskôr na 

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK JOZEF GÖNCI

Počas piatich olympijských účastí 
košický rodák absolvoval trinásť 
olympijských súťaží. Pripomeňme 
si ich spolu s jeho spomienkami.  

ATLANTA 1996
Úvodný štart mu na strelnici vo Wolf Creeku 
síce nevyšiel, keď vo vzduchovej puške zaplatil 
nováčikovskú daň a obsadil 28. miesto, ale 
v ľubovoľnej malokalibrovke 60 dňa 25. júla 

1996 výkonom 599 plus finálových 102,9 
bodu vystrieľal pre Slovensko 3. miesto - prvú 
olympijskú medailu v novodobej histórii. 
K bronzu pridal 5. miesto v ľubovoľnej 
malokalibrovke 3x40 a dovedna šesť bodov 
do neoficiálneho hodnotenia krajín. „Obrovské 
vzrušenie, jedinečný zážitok. Prvá olympijská 
medaila pre samostatné Slovensko. Pamätám 
si, že v základnej časti mala tretia rana hodnotu 
9,8 bodu. Trafil som ju vpravo dole, predtým 
a aj potom som strieľal už iba desiatky. Osobný 
a slovenský rekord, prvé olympijské finále.“

SYDNEY 2000 
Silná chrípka ho donútila odhlásiť sa 
z ľubovoľnej malokalibrovky 60, v ktorej 
mal obhajovať bronz. V ľubovoľnej 
malokalibrovke 3x40 obsadil 8. miesto a vo 
vzduchovke 11. miesto. „Po dvoch rokoch 
fantastickej formy a víťazstvách na rôznych 
fórach sa očakávalo, že svoje skúsenosti 
zavŕšim olympijským triumfom. Bol to 
veľký tlak z každej strany. Počas olympiády 
som ochorel a vydoloval som z toho 
v úvodzovkách iba ôsme miesto v 3x40.“

GÖNCIHO PÄŤ OLYMPIÁD S 13 SÚŤAŽAMI

„ZO VŠETKÉHO NAJVIAC 
SOM MILOVAL TEN 
POCIT, KEĎ SOM MOHOL 
REPREZENTOVAŤ 
VŠETKÝCH SLOVÁKOV!“

V PLNOM SÚSTREDENÍ 
POČAS SÚŤAŽE NA OH 2004 
V ATÉNACH.

JOZEF GÖNCI AKO VLAJKONOSIČ 
SLOVENSKEJ VÝPRAVY NA SLÁVNOSTNOM 
OTVORENÍ OH 2012 V LONDÝNE.
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ATÉNY 2004  
Výkon 596+101,4 vo vzduchovej puške ho zaradil 
na 3. miesto a dosiahol svoj druhý olympijský 
bronz. Získal ho po tesnom súboji pred 
Juhokórejčanom Min-ho Čeonom. V ľubovoľnej 
malokalibrovke 60 obsadil na strelnici 
Markopoulou 4. miesto. Dlho sa držal na tretej 
priečke, ale predposledným finálovým výstrelom 
spadol z medailového pódia za Bielorusa 
Martynova. Spolu s Nemcom Eckhardtom sa 
ako jediní dvaja prebojovali do finále týchto 
oboch disciplín. V ľubovoľnej malokalibrovke 
3x40 pridal 9. miesto. „Mal som výbornú 
formu, z čoho pramenila bronzová medaila vo 
vzduchovej puške. V ľubovoľnej malokalibrovke 
60 nechýbalo veľa k ďalšej medaile.“

PEKING 2008
V ľubovoľnej malokalibrovke 60 skončil na 
16. a na 3x40 na 37. mieste. Vo vzduchovke 
nesúťažil. „Myslím, že som patril medzi favoritov, 
ale tie dobré výkony neboli také časté ako 
predtým. Snažil som sa sústrediť všetku energiu 
tak, aby som to zvládol čo najlepšie. Žiaľ, aj 
problémy v osobnom živote sa podpísali na 
mojej forme.“

LONDÝN 2012
V ľubovoľnej malokalibrovke 3x40 i vo 
vzduchovke skončil na 31., v ľubovoľnej 
malokalibrovke 60 na 39. mieste. Výsledkovo to 
bola jeho najhoršia olympiáda. Zopár mesiacov 
po nej potichučky a bez rozlúčky ukončil kariéru. 

Neskôr priznal myšlienky, že mal kariéru ukončiť 
o jeden olympijský cyklus skôr. Najpríjemnejšia 
spomienka na londýnsku olympiádu bola 
zrejme otvárací ceremoniál. „Bol som na nej 
vlajkonosičom slovenskej výpravy. Myslím 
si, že všetci už vedeli, že to je moja posledná 
olympiáda a na ďalšej takúto možnosť už 
nebudem mať. Veľmi pekne sa chcem poďakovať 
predsedovi SOV Františkovi Chmelárovi, ktorý 
mi ponúkol tú česť niesť na olympijský štadión 
v Londýne slovenskú zástavu. Bolo to niečo 
úžasné! Žiaľ, výsledkovo to už nebolo najlepšie, 
začali sa naplno prejavovať problémy s očami. Po 
olympiáde som ukončil svoju športovú kariéru 
účasťou vo finále Svetového pohára, v ktorom 
som skončil štvrtý.“  I

majstrovstvách Slovenska 20. februára 
v  Bratislave. „Splnil sa mi môj životný 
sen,“ vravel po súťaži v  hale Mladosť. 
V ten deň vyletel do kozmu aj prvý slo-
venský kozmonaut Ivan Bella. Podľa kri-
térií ISSF však nový svetový rekord mohli 
uznať iba vtedy, ak sa zrodí na vrcholnom 
podujatí, ako sú OH, MS, ME či Svetový 
pohár. Bol z toho teda „iba“ slovenský.

Šesťstovku si zopakoval 27. novembra 
na pretekoch v  Záhrebe. Ani tento vý-
kon mu však nemohli uznať za svetový 
rekord. V tom čase ho s 598 bodmi držal 
Američan Jason Parker. Koncom januára 
2000 prišla z malajzijskej Kualy Lumpur 
správa, že na majstrovstvách Ázie hra-
nicu 600 bodov pokoril úplne neznámy 
Thajčan Tavarit Majchacheep. Dnes to už 
neplatí, nové pravidlá s výkonmi na desa-
tiny bodu nastavili iné hodnoty rekordov.

Gönciho métou bolo aj 1200 bodov 
v 3x40. Súčasné pravidlá streľby sa kaž-
doročne, často až nezmyselne menia. 
Ľubovoľná malokalibrovka 60 dokonca 
vypadla z  programu olympijských hier, 
namiesto 3x40 sa strieľa v troch polohách 
iba po 20 výstrelov. „Škoda, tento formát 
sa hodí pre baby. Chlapi mali zostať pri 
formáte 3x40. Táto disciplína v  mojom 
srdci bola a vždy bude kráľovská,“ zdôraz-
ňuje.

JEDENÁSŤ FINÁLE ZA SEBOU
Keď sa začiatkom marca tohto roka stal 
Patrik Jány druhý raz v kariére majstrom 
Európy vo vzduchovej puške, vyrovnal 
Gӧnciho rekord z 1999 a 2003. Čo sa týka 
európskych šampionátov, v jednom budú 
mať jeho nasledovníci ešte čo robiť. Od 

Arnhemu 1999 až po Prahu 2009 sa do 
finálovej osmičky vo vzduchovke prebojo-
val jedenásťkrát za sebou. Počas tejto série 
získal dve zlaté a dve bronzové medaily, 
štyrikrát skončil štvrtý a trikrát šiesty.

Celkovo si počas kariéry z vrcholných 
podujatí priniesol 85 medailí. Na stupni 
víťazov stál v  22 krajinách na piatich 
kontinentoch. Keď nerátame olympijské 
hry, tak na pretekoch Svetového pohára 
mu tlieskali v  Atlante, Havane, Sydney 
a klaňali sa mu v Hirošime, Soule či Bang-
koku. Od roku 2000 strieľal sedem sezón 

v  nemeckej bundeslige vo farbách BSV 
Buer Bülse, s ktorým získal tri majstrov-
ské tituly. 

PERIPETIE S TRÉNERMI
Počas kariéry Jozef Gӧnci vystriedal via-
cerých trénerov. Po Antonovi Beľákovi 
(1992 až 2000), Vladimírovi Ščerbanov-
skom (2001 až apríl 2002), Štefanovi 
Štafenovi-Krčmárovi (august 2002 až jún 
2003) nasledovali športový psychológ 
a  tenisový rozhodca Martin Babík (OH 
2004), puškárka Ivana Švecová (OH 2008) 

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK...

AKO VEDÚCI SLOVENSKEJ VÝPRAVY NA OH MLÁDEŽE 2014 V NANKINGU S NAŠIMI 
MEDAILISTAMI (ZĽAVA) JAKUBOM GRIGAROM, MICHAELOU PEŠKOVOU A MARKOM 
MIRGORODSKÝM.
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p  Keby ste nestrieľali z pušky, 
v akom inom športe by sa uplatnili? 
„Neviem, ale určite v technickom 
a individuálnom.“ 

p  Koho považujete za najlepšieho 
strelca všetkých čias?
„Slovinca Rajmonda Debevca.“

p  Dá sa odhadnúť, koľko nábojov 
ste počas športovej kariéry minuli 
a koľko ste absolvovali pretekov? 
„Nábojov približne 700 000 kusov. 
Počet pretekov iba odhadujem na 1000 až 
1200.“

p  Ktorú strelnicu ste mali najradšej 
a na ktorej sa vám strieľalo najhoršie? 
„Najradšej Mníchov. Najťažšie podmienky boli 
asi v Thajsku, kde súťaže sťažovali vysoké 
teploty a vlhkosť.“ 

p  Najobľúbenejšia krajina v zahraničí? 
„Austrália a Nemecko.“

p  Mali ste pred súťažou nejaký rituál? 
„Áno, modlitbu.“

p  Vaše najpamätnejšie preteky? 
„Obe bronzové olympijské súťaže.“

p  Najviac zbabraná súťaž? 
„Bolo ich niekoľko, ale neviem vybrať ktorá.“

p  Ktoré svoje vyjadrenie ste 
časom najviac oľutovali? 
„To, ktoré malo pre strelcov priniesť lepšie 
podmienky a týkalo sa vybudovania novej 
modernej športovej strelnice. Po olympiáde 
v Aténach a zisku olympijskej medaily som 
povedal, že ak sa podmienky nezlepšia, 
odídem reprezentovať inú krajinu. Za tento 
výrok som sa na oslave svojej päťdesiatky 

verejne ospravedlnil. Nosil som v sebe tú 
ťažobu viac ako dvadsať rokov, nikdy som 
to nemal povedať. Mrzí ma to dodnes, to 
vyjadrenie prinieslo iba problémy. Bolo to 
nešťastné, ničomu to nepomohlo... Ponuky 
som síce mal z troch krajín, no vedel som, že 
Slovensko nikdy neopustím.“

p  Ktorý krok alebo rozhodnutie 
v kariére najviac ľutujete? 
„Okrem spomínaného výroku neľutujem nič. 
To, že nezískate zlatú olympijskú medailu, je 
tam hore napísané skôr, ako vystrelíte svoj 
prvý náboj. Ja som pre to urobil všetko. Užil 
som si šport v celej jeho kráse, s úspechmi, 
ale aj so sklamaniami. Zo všetkého najviac 
som miloval ten pocit, keď som mohol 
reprezentovať všetkých Slovákov! Ďakujem 
im za podporu počas celej mojej kariéry. 
Všetky moje víťazstvá patria im.“  I

DOTAZNÍK JOZEFA GÖNCIHO

a  puškár Vlastimil Veselka (OH 2012). 
Ako sa s odstupom času pozerá na tieto 
časté trénerské zmeny? Nemyslí si, že pri 
nasadenom tempe spolupráce s  Anto-
nom  Beľákom by mohol dosiahnuť ešte 
viac? „Zmeny priniesol život a tie vás na-
učia bojovať. Anton Beľák dostal ponuku, 
odišiel do Švajčiarska. Nebolo to príjem-
né obdobie a  ťažko bolo hľadať trénera 
jeho kvalít, ale skúšal som to. Či by som 
s ním dosiahol viac? Na to odpovedať asi 
nedokáže nikto. Naše cesty sa rozdelili, 
odvtedy som získal mnohé ďalšie medaily. 
V Aténach na olympiáde bez trénera som 
mal vynikajúcu formu a dosiahol som tam 
najlepšie umiestenia spomedzi všetkých 
olympijských účastí,“ poznamenal.

OSLAVA JUBILEA V DOME 
ŠPORTU A DAR PRE SOŠV
Hostí zo športovej obce na oslavu svojej 
päťdesiatky pozval Jozef Gönci presne 
na deň jubilea (18. marca) symbolic-
ky do Domu športu v  Bratislave. Medzi 
gratulantmi boli prezident SOŠV Anton 
Siekel, čestný prezident SOŠV František 
Chmelár, všetci traja viceprezidenti SOŠV 
Danka Barteková, Peter Korčok a Miroslav 
Šatan, ombudsman SOŠV Ľubomír Fogaš, 
riaditelia stredísk vrcholového športu 
rezortov armády aj vnútra Matej Tóth 

a Juraj Minčík, štátny tajomník pre šport 
Ministerstva cestovného ruchu a  športu 
SR Ján Krišanda a mnohé ďalšie význam-
né funkcionárske osobnosti slovenského 
športu v súčasnosti či v nedávnej minu-
losti, ako aj exmajstri sveta zápasník Jozef 
Lohyňa a strelec Marián Kovačócy.

Najväčšie dojatie bolo na jubilantovi 
badať, keď si zaspomínal na OH 1996 
v Atlante, kde získal vôbec prvú medailu 
pre samostatné Slovensko. V príhovoroch 
mu jeden z  rečníkov pripomenul, že vo 

viacerých prípadoch bol na Slovensku 
prvý v  histórii... V  úlohe historického 
„prvolezca“ bol aj ako štátny tajomník 
pre šport, aj ako predseda správnej rady 
Fondu na podporu športu.

Pri príležitosti svojho významné-
ho životného jubilea sa Jozef Gönci 
rozhodol venovať SOŠV cenný dar – 
vzduchovú pušku, s  ktorou absolvoval 
preteky i  množstvo tréningov. Pušku 
z jeho rúk prevzali Anton Siekel a Fran-
tišek Chmelár.  I

NA MARCOVEJ OSLAVE PÄŤDESIATKY ODOVZDAL JOZEF GÖNCI AKO DAR SOŠV SVOJU 
VZDUCHOVÚ PUŠKU. PREVZALI JU FRANTIŠEK CHMELÁR A ANTON SIEKEL.



C E L O S V E T O V Í 
O L Y M P I J S K Í  P A R T N E R I
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4priestoroch stálej expo-
zície SOŠM v  Bratislave 
výstavu predstavili a  sprí-
stupnili 21. júna 2024 v rám-
ci stretnutia olympionikov.

Samotný výstavný pro-
jekt vznikol na základe 
získania európskeho grantu 
v  programe ERASMUS-
SPORT-2022-SSCP (Malé 
partnerstvá) pre projekt 
„Virtuálna expozícia české-

ho a slovenského olympijského dedičstva 
/ Virtual exposition of Czech and Slovak 
Olympic Heritage (VECSOH)“. Partnermi 
Slovenského olympijského a športového 
výboru (SOŠV) a  SOŠM ako hlavného 
garanta projektu boli Národné múzeum 
v Prahe (Oddelenie dejín telesnej výcho-
vy a  športu) a  Český olympijský výbor 
(Digitálny archív ČOV).

Niekoľko výstupov z  projektu a  za-
ujímavé príbehy približujeme na ďalších 
riadkoch.

SPOMÍNAM 
NA PARÍŽ (1924)
Prvé olympijské hry, ktoré sa konali v Pa-
ríži, Hry II. olympiády 1900, zostali v tieni 
svetovej výstavy a s nedobrým výsledkom 
z ich usporiadania. Francúzska metropola 

si organizovanie olympijského podujatia 
zopakovala Hrami VIII. olympiády. Zís-
kala ich bez kandidátskej procedúry, čím 
Medzinárodný olympijský výbor (MOV) 
vyjadril poctu svojmu zakladateľovi baró-
novi Pierrovi de Coubertin.

Hry sa konali od 5. júla do 27. júla 1924 
(pričom športové súťaže prebiehali už od 
4. mája 1924). Po prvý raz v histórii: ofi-
ciálne použili olympijské motto Citius, al-
tius, fortius (Rýchlejšie, vyššie, silnejšie), 
olympionici bývali v  olympijskej dedine 
postavenej z  drevených barakov, sa zo 
športovísk vysielali rozhlasové prenosy. 

V

TEXT:  ZDENKA LETENAYOVÁ, FOTO: ARCHÍV 
SOŠM, NÁRODNÍ MUZEUM PRAHA, TOML

RETRO: OLYMPIÁDY V „ŠTVORKOVÝCH“ ROKOCH

„Spomínam na Paríž, tie 
spomienky sú staré...“, sú verše 
z textu Milana Lasicu, ktorý 
zhudobnil a naspieval Jaro Filip 
pre legendárny album 
„Bolo nás jedenást ’“ v roku 1981.

SPOMÍNAM 
  NA PARÍŽ, TOKIO 
A LOS ANGELES

Textom sa inšpirovali aj 
v Slovenskom olympijskom 
a športovom múzeu. Najnovšia 
príležitostná výstava SOŠM 
nesie názov „Spomínam 
na Paríž, Tokio a Los Angeles 
(Jubilejné roky spoločných 
československých výprav 
na olympijských hrách)“. 
Venuje sa OH v „štvorkových“ 
rokoch 1924, 1964 a 1984.

S L O V E N S K É
O LY M P I J S K É
A  Š P O R T O V É
M Ú Z E U M

OBÁLKA PROGRAMU OH 2024.
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4 Záverečný ceremoniál hier priniesol aj 
nový rituál vztýčenia troch vlajok: vlajky 
MOV a  vlajok usporiadateľskej krajiny 
hier, ako aj vlajky hostiteľskej krajiny na-
sledujúcich hier.

Počet aktívnych športovcov po prvý 
raz prekročil číslo tritisíc, počet žien zase 
stovku. Hry sledovalo vyše 625-tisíc divá-
kov a dianie približovala tisícka novinárov 
z celého sveta. Mincovňa v Paríži vyrazila 
spolu 914 medailí – po 304 pozlátených aj 
strieborných a 306 bronzových.

Legendami hier sa stali fínski bežci 
Paavo Nurmi a  Ville Ritola, či americkí 
športovci – plavec a vodný pólista Johnny 
Weissmuller, neskôr hviezda filmového 
Hollywoodu a  tenistka Hazel Virginia 
Wightmanová. Wightmanová získala jed-

nu zo svojich dvoch zlatých olympijských 
medailí v súťaži miešanej štvorhry. V nej 
zvíťazila spolu s  Richardom Norrisom 
Williamsom, jedným z  pasažierov na 
Titaniku, ktorý si pri jeho potopení život 
zachránil skokom do chladných vôd At-
lantiku. 

Parížskym hrám patrí aj oscarová 
pocta z roku 1981. Ocenený film „Ohnivé 
vozy (Chariots of Fire)“ režiséra Hugha 
Hudsona so  strhujúcou Vangelisovou 
hudbou zachytáva príbeh zásadového 
britského bežca Erica Liddella.

ÚČINKOVANIE VÝPRAVY ČSR
Hoci výprava ČSR sa predstavila už na 
OH 1920 v Antverpách, až v Paríži 1924 
v nej boli premiérovo aj Slováci. V čes-

koslovenskej výprave bolo 133 športov-
cov – 129 mužov a  štyri ženy. Súťažili 
v  75 disciplínach 16 športov a  vybojo-
vali spolu desať olympijských medailí. 
V neoficiálnom bodovaní krajín obsadilo 
Československo 15. miesto. Historickú 
prvú zlatú medailu pre ČSR získal so-
kolský gymnasta Bedřich Šupčík. Tri-
umfoval v šplhu. Striebro v preskoku si 
vybojoval rodák z Vyškova pôsobiaci vo 
Zvolene Jan Koutný.

Na otvárací ceremoniál nastúpila vý-
prava ČSR v nejednotnom oblečení. Sláv-
nostný odev sa skladal z  jednoradového 
modrého saka, bielych vlnených nohavíc 
a  slameného klobúka. Súčasťou boli aj 
biele topánky, biele pančuchy, biely go-
lier, čierna kravata a  odznak parížskej 

RETRO: OLYMPIÁDY V „ŠTVORKOVÝCH“ ROKOCH

P o sto rokoch, na základe 
partnerskej zmluvy medzi 
SOŠV a Slovenským národným 

divadlom ušili pre prezentačné 
účely k akciám k OH 2024 
v umelecko-dekoračných dielňach 
SND repliky nástupového ako 
aj športového odevu. O tejto 
zaujímavej spolupráci, ako 
aj ktorý športovec bol modelom, 
píšeme v časopise samostatne.

K oncept Virtuálnej expozície českého 
a slovenského olympijského 
dedičstva reflektuje 100-ročnú históriu 

spoločnej reprezentácie slovenských 
a českých športovcov na hrách olympiády 
s osobitným zameraním na OH 1924 (práve 
tam boli prvý raz v histórii vo výprave 
vtedajšej ČSR aj Slováci), 1964 a 1984. 
Cieľom výstavy je na jednom mieste 
verejnosti sprístupniť zbierkové predmety, 
odkazujúce na olympijské úspechy 

a participáciu výprav spoločného štátu 
Čechov a Slovákov na olympijských hrách.

Digitalizáciou zbierkových predmetov, 
fotografií a archívnych dokumentov 
participujúcich partnerov vznikla nová 
online platforma. Zaujímavou formou 
prispieva k jednoduchšej dostupnosti 
týchto artefaktov pre verejnosť. 

Práve úspešné spracovanie projektu 
dokázalo, že dedičstvo spoločných 
olympijských úspechov, ako aj príklady 

pokračujúcej spolupráce v mnohých 
odvetviach vrátane športu aj po zániku 
spoločného štátu sú pre ostatné krajiny 
v Európe a vo svete inšpiratívnym príkladom 
prekonávania rozdielov a odlišných záujmov.

Projekt taktiež napomohol k vytvoreniu 
multisektorového partnerstva pre ďalšiu 
spoluprácu v oblasti štúdia a výskumu histórie 
športu, vzdelávacích aktivít a presadzovania 
olympijských hodnôt a princípov medzi 
slovenskými a českými partnermi. I

OJEDINELÝ VÝSTAVNÝ PROJEKT 

„OŽIVENIE“ 
OBLEČENIA 
PO 100 ROKOCH

NÁSTUP VÝPRAVY ČSR NA OTVORENÍ OH 1924 V PARÍŽI.
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výpravy. Každý športovec si odev musel 
zaplatiť z  vlastných zdrojov. Od Česko-
slovenského olympijského výboru dostal 
len pokyny, u ktorých firiem si dané časti 
odevu má zakúpiť za zvýhodnené ceny. 
Na otvárací ceremoniál si však Sokoli 
obliekli svoj kroj a ako vidno na fotografii 
z defilé členov výpravy, niektorí športovci 
pochodovali v športovom oblečení, preto-
že ich súťaže sa začali hneď po skončení 
ceremoniálu. Podobne v  športovom na-
stupovali aj výpravy napríklad Rakúska, 
Maďarska, Dánska, či Španielska.

SLOVÁCI NA OH 1924
Slovensko zastupovali v  Paríži 1924 
len štyria športovci: atléti Mór Koczán 
(22. v hode oštepom), Mikuláš Kucsera 
(v skoku do výšky nepostúpil z kvalifi-
kácie), šermiar Alexander Bárta, vlast-
ným menom Vojtech Teitelbaum (člen 
4. družstva šablistov) a  vodný pólista 
Vojtech Neményi (člen 6. družstva). 

SPOMÍNAM
NA TOKIO (1964)
V roku 1964 sa olympijské hry presťahovali 
po prvý raz v histórii na ázijský kontinent. 
Tento primát teda zostal japonskému 
Tokiu aj 24 rokov po plánovaných hrách 
v roku 1940, ktoré zrušili v dôsledku voj-
nových udalostí. Tokijské hry sa konali 
v termíne 10. – 24. októbra 1964. Vyzna-
čovali sa dokonalou organizáciou a  stali 
sa dokladom obrovského povojnového 
ekonomického i technologického vzostu-
pu Japonska. Vojnou rozsiahlo zničená 
krajina povstala v priebehu niekoľkých ro-
kov doslova z popola. A mierové posolstvo 
týchto hier bolo všadeprítomné.

Svojou športovou úrovňou tokijské 
hry prevýšili všetky predchádzajúce. Do-
kazuje to aj prekonanie väčšiny olympij-

ských rekordov a utvorenie 35 svetových. 
Na hrách sa zúčastnilo 5137 športovcov 
z 93 krajín sveta (z toho 678 žien). V 19 
športoch rozdali 163 medailových setov. 
Do programu OH pribudlo 13 nových 
disciplín. Zo športov olympijskú premié-
ru mali volejbal aj džudo.

Svojich najväčších hrdinov mali Hry 
XVIII. olympiády 1964 v  americkom 
plavcovi Donaldovi Schollanderovi 
a v československej športovej gymnastke 
Věre Čáslavskej. Práve ona sa stala milá-
čikom japonských divákov, ktorí búrlivo 
aplaudovali jej gymnastickým zostavám.

RETRO: OLYMPIÁDY V „ŠTVORKOVÝCH“ ROKOCH

MÓR KOCZÁN. „Ostrieľaným“ olympionikom 
vo výprave ČSR na OH 1924 bol všestranný 
39-ročný vrhač Mór Koczán (pôvodne mal 
pseudonym Miklós Kovács), narodený v roku 
1885 v Kocsi. Ako člen uhorskej výpravy 
štartoval už na Hrách IV. olympiády 1908 
v Londýne. Najväčší úspech zaznamenal 
na Hrách V. olympiády 1912 v Štokholme, 
kde získal výkonom 55,50 m bronz 
v klasickom hode oštepom. Bol jediný 
bývalý reprezentant Uhorska, ktorý neskôr 

reprezentoval aj ČSR. Svoj medailový výkon 
však v Paríži nezopakoval, hodom dlhým 
48,39 m obsadil 22. miesto. Na fotografii 
z nástupu výpravy je štvrtý sprava.

Ako vyštudovaný teológ Koczán pôsobil 
ako kalvínsky farár v Zlatnej na Ostrove 
a Čiližskej Radvani. Zo spomienok pamätníkov 
sa zachovali svedectvá, že veriaci ho prijali 
najprv s nedôverou, najmä keď začal svojím 
oštepom prehadzovať šopy, stodoly a stohy. 
Neskôr si ho pre jeho skromnosť a pohotovosť 

natoľko obľúbili, že desiatky až stovky z nich 
chodili s ním na preteky a držali mu palce. 
V roku 1947 bol v rámci povojnovej repatriácie 
nútene vysídlený do Maďarska, kde v roku 
1972 aj zomrel. V Zlatnej na Ostrove je po 
ňom pomenovaná škola a športová hala. Jeho 
pozostalosť spravujú príbuzní v Maďarsku.

MIKULÁŠ KUCSERA. Dobrodružný 
scenár ponúka účasť druhého atléta 
zo Slovenska Mikuláša Kucseru, Rodák 

OSUDY OLYMPIONIKOV – VHODNÉ NÁMETY AJ PRE FILMOVÉ SCENÁRE 

NÁSTUP VÝPRAVY ČSSR NA SLÁVNOSTNOM 
OTVORENÍ OH 1964 V TOKIU.

DOMČEKY V PARÍŽSKEJ DEDINE SKÔR PRIPOMÍNALI VOJENSKÝ TÁBOR, NEŽ MIESTO 
UBYTOVANIA OLYMPIONIKOV...
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ÚČINKOVANIE VÝPRAVY ČSSR
Československá výprava, v ktorej bolo 104 
športovcov z  toho 9 žien, obsadila v ne-
oficiálnej klasifikácii štátov deviate miesto, 
keď získala päť zlatých, šesť strieborných 
a  tri bronzové medaily. Tri zlaté kovy si 
vybojovala Věra Čáslavská, ktorá triumfo-

vala vo viacboji (z trónu zosadila dovtedy 
neohrozenú gymnastickú kráľovnú Larisu 
Latyninovú zo ZSSR, dodnes medailovo 
najúspešnejšiu ženu olympijskej histórie), 
v preskoku aj na kladine. Ďalšie zlaté kovy 
pridali v stíhacích pretekoch cyklistov na 
4 km Jiří Daler a vo vzpieračskej kategórii 
do 82,5 kg Hans Zdražila.

Na slávnostnom otvorení OH zaujal 
veľmi elegantný ženský nástupový odev. 
Tmavomodré jednoradové ľahké sako 
dopĺňala biela sukňa s protizáhybmi, do-
plnok tvoril klobúčik so širokou stuhou 
a vzadu ohnutou strechou. Športovkyne 
si zaobstarali aj rovnaké lodičky. Kabelky 
si gymnastky kúpili samy, ale na nástup 
ich nepoužili. Konkurovali im aj mužskí 
kolegovia, ktorí si obliekli klasické sako 
vo farbe námorníckej modrej, bielu ko-
šeľu s  manžetovými gombíkmi, modrú 
kravatu a biele nohavice. 

RETRO: OLYMPIÁDY V „ŠTVORKOVÝCH“ ROKOCH

z Budapešti, ktorý mladosť prežil v Kremnici, 
bol všestranný športovec, okrem atletiky 
aj hral ragby a ľadový hokej. O tom, že bol 
nominovaný na OH 1924 v Paríži, sa dozvedel 
až na pražskej železničnej stanici, kam 
sa prišiel rozlúčiť s našimi olympionikmi. 
Naskočil do rozbiehajúceho sa vlaku...

Športu zostal verný aj po skončení 
aktívnej kariéry. Od roku 1939 až do 
odchodu do dôchodku pôsobil ako 
riaditeľ ikonických kúpeľov Grössling 
v Bratislave. Ešte počas života daroval 
múzeu predmety, ktoré uchovával ako 
spomienky na parížsku účasť. Medzi nimi 
aj dve štartové čísla na súťaž v skoku do 

výšky, ktoré mu pridelili pravdepodobne 
chybou organizátorov (nebol však v Paríži 
medzi súťažiacimi ojedinelým prípadom...).

ŠTEFAN STANISLAY. V oficiálnych 
olympijských zoznamoch, ale aj 
v schválenej nominácii atlétov 
Československej atletickej amatérskej 
únie na OH 1924 sa objavuje aj meno 
ďalšieho slovenského skokana do výšky 
z východného Slovenska, Štefana Stanislaya. 
Jeho zvládnutie štýlu „sweeney“ patrilo 
k svetovým. Stanislayova parížska neúčasť 
sa podľa dostupných prameňov zdôvodňuje 
nesplnením domácich kvalifikačných 

kritérií, ale aj vnútrozväzovým 
bojom o konečnú nomináciu.

ALEXANDER BÁRTA A VOJTECH 
NEMÉNYI. Životné príbehy šermiara 
Alexandra Bártu a vodného pólistu Vojtecha 
Némenyiho, oboch židovskej národnosti, sú 
podobné osudom množstva obetí 2. svetovej 
vojny s utrpením, ktoré vyvolala. Alexander 
Bárta nezvládol psychické vypätie a len 
niekoľko dní pred oslobodením Ploštína, 
kde sa ukrýval, spáchal samovraždu. 
Vojtecha Neményiho, ktorého ku koncu 
vojny väznili, ze nejasných okolnosti 
zastrelili v Petržalke 7. apríla 1945. I

K  exponátom mimoriadneho významu sa právom zaradila jedna z troch zlatých 
tokijských medailí Věry Čáslavskej. „Vždy som reprezentovala Československo, 
a preto vôbec neprichádzalo do úvahy, aby niektoré moje medaily neprišli na 

Slovensko“, zverila sa Čáslavská médiám v roku 2013 pri odovzdaní dvoch svojich 
zlatých olympijských medailí (druhá je za víťazstvo na bradlách na OH 1968 v Mexico 
City) múzeu. Z Tokia venovala aj diplom za druhé miesto v tímovej súťaži. Kópiu 
svojej striebornej medaily zo súťaže družstiev (pre gymnastky ju dal vyrobiť Český 
olympijský výbor) neskôr zase venovala Mariana Némethová-Krajčírová. I

EXPONÁT, KTORÉ BY CHCELO KAŽDÉ MÚZEUM NA SVETE

DVAJA SLOVENSKÍ ČLENOVIA 
VOLEJBALOVÉHO TÍMU ČSSR NA OH 1964 
– VETERÁN BOHUMIL GOLIAN UPRAVUJE 

KRAVATU MLADÍKOVI JOZEFOVI LABUDOVI.

O ZLATE ROZHODOL 
POMER SETOV

Vo vitríne medzi medailami 
je vystavená aj kožená 
volejbalová lopta z OH 

v Tokiu 1964. Vekom výrazne 
poznačená lopta je „pamätníčka“ 
zápasu ČSSR – ZSSR, v ktorom 
sa po dramatickom súboji (9:15, 
8:15, 15:5, 15:10, 7:15) rozhodlo 
o víťazovi turnaja. Žiaľ, pri 
rovnosti bodov v konečnej 
tabuľke tím ČSSR prišiel o zlato 
len vinou horšieho celkového 
pomeru setov (26:10 proti 
sovietskej bilancii 25:5).
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SLOVÁCI NA OH 1964
Slovákov bolo v tokijskej výprave 17, čo 
bol dovtedy najvyšší počet. Z nich až re-
kordných trinásť sa mohlo pochváliť me-
dailovým umiestením! Na striebre tímu 
futbalistov ČSSR sa podieľali kapitán 
tímu Anton Urban, Ľudovít Cvetler, Ján 
Geleta, Štefan Matlák, Vojtech Masný, 
Ivan Mráz, František Schmucker, Anton 
Švajlen a  Vladimír Weiss I. Jediný raz 
v histórii OH boli v čs. medailovom tíme 
v  kolektívnom športe Slováci vo väč-

šine... K  striebru družstva gymnastiek 
prispela aj najmladšia členka výpravy, 
len 16-ročná Mariana Krajčírová, kto-
rá skončila vo viacboji na 22. mieste. 
Striebro získalo aj družstvo volejbalistov. 
Na palubovke sa o  to pričinil Bohumil 
Golian, ale medailu dostal aj maród Jozef 
Labuda. Členom bronzovej osemveslice 
bol Július Toček.

Zo Slovákov okrem toho v Tokiu ešte 
súťažili gymnasta Pavel Gajdoš (člen 6. 
družstva), atlétka Eva Lehocká (na 100 aj 

na 200 m postúpila do semifinále), cest-
ný cyklista Daniel Gráč (22. v pretekoch 
s  hromadným štartom) a  plavec Ivan 
Ferák (18. na 200 m znak).

ČLENOVIA STRIEBORNÉHO DRUŽSTVA FUTBALISTOV ČSSR V TOKIU 1964 ĽUDOVÍT CVETLER 
(VĽAVO) A VOJTECH MASNÝ SI V DEDINE UŽÍVALI JAZDENIE NA ZDIEĽANÝCH BICYKLOCH.

DRUŽSTVO ŠPORTOVÝCH GYMNASTIEK ČSSR NA OH 1964 V OFICIÁLNOM OBLEČENÍ VÝPRAVY. 
VĚRA ČÁSLAVSKÁ V STREDE, MARIANA KRAJČÍROVÁ DRUHÁ SPRAVA.

RETRO: OLYMPIÁDY 
V „ŠTVORKOVÝCH“ ROKOCH

„Bola som najmladšia účastníčka 
našej výpravy, mala som 
krásnych šestnásť rokov. 

V tom čase nebolo samozrejmosťou, 
že na hrách štartovali takíto mladí 
športovci. Mne boli dokonca pridelení 
,náhradní olympijskí rodičia´ Věra 
Čáslavská a Anton Urban. Starali 
sa o mňa príkladne“, zaspomínala 
si s úsmevom na prvé olympijské 
účinkovanie Mariana Némethová-
Krajčírová. „K mojim nezabudnuteľným 
spomienkam patrí však aj návšteva 
Tokia o štyri roky neskôr, keď sme 
exhibične vystupovali v rámci rozlúčky 
s aktívnou športovou kariérou 
fenomenálneho japonského gymnastu 
Jukia Enda, ako aj Veřy. Súčasťou 
turné bolo aj prijatie nášho družstva 
gymnastiek cisárom Hirohitom. Tešila 
som sa aj na návštevu olympijského 
Tokia 2020, ale ,korona mi to 
nedopriala“, hovorí Marika.  I

MARIKINI OLYMPIJSKÍ 
NÁHRADNÍ RODIČIA

ZLATÁ OLYMPIJSKÁ MEDAILA 
GYMNASTKY VĚRY ČÁSLAVSKEJ 
Z TOKIA 1964.
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(NE)SPOMÍNAM
NA LOS ANGELES 1984
V roku 1984 sa olympijské hry do Los An-
geles vrátili po 52 rokoch. Mesto bolo je-
diným kandidátom na usporiadanie Hier 
XXII. olympiády. Konali sa v dňoch 28. júla 
až 12. augusta 1984 za účasti 6 797 špor-
tovcov (z  toho 1566 žien) zo 140 krajín 
sveta. V  29 športových odvetviach bojo-
vali o 221 medailových setov. K olympij-
ským legendám v L. A. pribudli rumunská 
športová gymnastka Ecaterina Szabóová 
a fenomenálny americký atlét Carl Lewis. 
Obaja získali po štyri zlaté medaily.

OSUDOVÉ ROZHODNUTIE O BOJKOTE
Československí olympionici medzi 
účastníkmi chýbali. Stali sa obeťami 
politického tlaku zo strany Sovietskeho 
zväzu smerom k riadiacim politickým or-
gánom (a následne k národným olympij-
ským výborom) krajín tzv. východného 
bloku. Drvivá väčšina štátov vtedajšieho 
socialistického tábora OH 1984 bojko-
tovala. V  Los Angeles z  nich štartovali 
len športovci Rumunska, Juhoslávie a po 
dlhom čase Číny, ktoré dlhodobo presa-
dzovali politiku menej závislú od ZSSR.

V máji 1984 sa zrodilo nezmyselné, no 
oficiálne zdôvodnenie, že štátne orgány 
USA vedú štvavú kampaň proti športov-
com zo socialistických krajín a organizá-
tori nevedia zaručiť ich bezpečnosť ani 
dodržanie Olympijskej charty.

Bojkot OH v  Los Angeles pripravil 
mnohých z československých olympioni-
kov na vrchole športovej kariéry o posled-
nú šancu bojovať o popredné olympijské 
umiestenia. Veľmi slabou náhradou bola 
pre nich účasť na súťažiach „trucolym-
piády“ socialistických krajín s  názvom 
Družba. Tie sa konali v rôznych štátoch, 
ktorých výpravy na OH absentovali.

ČS. OLYMPIJSKÁ KOLEKCIA 
IŠLA AJ DO PREDAJA
Pre olympijskú výpravu ČSSR bola ho-
tová už aj kolekcia oblečenia. Spĺňala 
svetový štandard tej doby. Ušité odevy 
si napokon čiastočne rozobrali funk-
cionári. Tie ostatné sa predali vo výbe-
rových predajniach ako bežná kolekcia.

Dnes k vyhľadávaným suvenírom pat-
ria odznaky výpravy ČSSR, pripravené 
pre OH 1984. Mimoriadne vzácna je čes-
koslovenská nevydaná známka k  Hrám 
XXIII. olympiády 1984 Los Angeles 1984 
(katalógové číslo POFIS 2263N). Dnes je 
ozdobou filatelistických teritoriálnych 
zbierok Československa ako aj zbierok 
a exponátov venovaných téme olympij-

ské hry. Celkový počet kusov predmetnej 
známky, ktorý sa dostali na filatelistický 
trh, sa odhaduje na len 100 – 120.

SLOVÁCI NA OH 1984
V  kontexte bojkotu účasť Slovákov na 
OH v Los Angeles prirodzene nezahŕňala 
športovcov. Na OH 1984 sa z  ČSSR zú-
častnili len medzinárodní rozhodcovia 
a funkcionári. Zo slovenských to boli Igor 
Prieložný vo volejbale,  Ľubomír Kotleba 
v basketbale a Karol Zelenay v zápasení. 
Vladimír Černušák sa na hrách zúčastnil 
ako člen Medzinárodného olympijského 
výboru. Medzi dvojicou čs. novinárov vy-
slaných do L. A. bol aj slovenský redaktor 
denníka Šport Ladislav Krnáč.  I

V roku 2021, keď Slovenské olympijské 
a športové múzeum po prvý raz v histórii 
sprístupnilo vlastné stále výstavné 

priestory v Dome športu v Bratislave, 
dominovali medzi vystavenými exponátmi 
práve olympijské medaily a diplomy 
slovenských športovcov z Tokia, ktoré 
múzeum postupne nadobudlo do zbierok.

Popri striebornej medaile a diplome 
kapitána futbalového olympijského tímu 
Antona Urbana je uložená aj strieborná 
medaila, účastnícky odznak a diplom 
volejbalistu Jozefa Labudu. Medailu získal 
aj napriek tomu, že počas olympijského 
turnaja ležal v nemocnici so žltačkou. 

„V deň úvodného zápasu s Maďarskom 
mi môj kamarát a spoluhráč Perušič 
povedal, že mám akési tmavé oči. Hneď 
sme išli k doktorovi, ktorý ma rovno poslal 
do nemocnice. Bola to žltačka. Veľkú 
zásluhu na tom, že som napriek tomu 
dostal medailu, mal tréner Brož. Vždy ma 
napísal na súpisku. Striebornú medailu mi 
tréner dal za poctivú celoročnú prípravu“, 
zaspomínal si v jednom z rozhovorov Jozef 
Labuda. Svoje hráčske kvality potvrdil 
neskôr ziskom zlatej medaily na MS 1966.

Prednedávnom do múzejných 
zbierok pribudla aj druhá „volejbalová“ 
tokijská medaila. Do trvalého depozitu 

ju zapožičala rodina už zosnulého 
legendárneho Bohumila Goliana.

Iste historickou zaujímavosťou je fakt, 
že udeľovanie počtu olympijských medailí 
v kolektívnych športoch, resp. v súťaži 
družstiev, záviselo od pravidiel konkrétnej 
športovej federácie. Napríklad vo futbale 
boli dekorovaní len tí naši hráči, ktorí 
hrali vo finále. V gymnastike v súťaži 
družstiev kolektív získal len jednu medailu. 
Z volejbalistov zase cenný kov dostal 
každý zapísaný na zápasovej súpiske. 
Za medailistov považujeme všetkých 
športovcov z medailových družstiev, ale 
zďaleka nie všetci medailu aj dostali... I

NEBOL MEDAILISTA AKO MEDAILISTA

NEVYDANÁ ČS. POŠTOVÁ ZNÁMKA K OH 1984.

AKREDITAČNÁ KARTA BASKETBALOVÉHO 
ROZHODCU ĽUBOMÍR KOTLEBU Z OH 1984.

RETRO: OLYMPIÁDY V „ŠTVORKOVÝCH“ ROKOCH
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a tri roky od otvorenia vlast-
ných výstavných priestorov sa 
Slovenské olympijské a  špor-
tové múzeum už dostalo do 
povedomia verejnosti. A  ako 
ukazuje stručný sumár nie-
ktorých olympijských podu-
jatí v  posledných mesiacoch, 
v múzeu to žije!

NEZABUDNUTEĽNÝ 
LILLEHAMMER PO 30 
ROKOCH
XVII. zimné olympijské hry 
v  roku 1994 v  nórskom Lille-
hammeri sa všeobecne pova-

žujú za najkrajšie „biele“ hry vôbec. Pre 
nás ich ozvláštnilo to, že sa tam odohrala 
olympijská premiéra samostatného Slo-
venska pod piatimi kruhmi. Preto SOŠV 
pripravil na deň 30. výročia ich slávnost-
ného otvorenia – 12. februára – v múzeu 
stretnutie členov našej lillehammerskej 
výpravy, ako aj našich novinárov a ďalších 
osobností, akreditovaných na ZOH 1994.

Stretnutie prizdobila vernisáž prí-
ležitostnej výstavy Lillehammer 1994 
s mnohými artefaktmi aj od členov vý-
pravy (tú si návštevníci mohli pozrieť 
až do začiatku júna), ako i premietnutie 
štyroch krátkych filmov, pripomínajú-
cich nezabudnuteľné lillehammerské 
chvíle.

Na stretnutie prišla viac než polovica 
vtedajšej slovenskej výpravy, vrátane 
vtedajších či neskorších športových es, 
ako boli biatlonistka Martina Jašicová 
(šiestym miestom na 15 km získala ne-
oficiálny prvý olympijský bod pre samo-
statné Slovensko), bežkyňa na lyžiach 
Alžbeta Havrančíková, sánkarka Mária 
Jasenčáková, hokejisti Miroslav Šatan, 
Jerguš Bača, Miroslav Marcinko, Ľubo-
mír Sekeráš a ďalší, ako aj viacerí tréneri, 
spomedzi ktorých najväčšiu pozornosť 
pútal Július Šupler. Mnohí sa stretli po 
dlhých rokoch. Debatu s  osobnosťami 
individuálnych športov viedol Ľubomír 
Souček, s  hokejistami autor krátkych 
filmov Stanislav Štefánik.

Pre účastníkov bolo stretnutie po 
30 rokoch obrovským zážitkom a veľmi 
zaň ďakovali.

OPAKOVANÉ STRETNUTIA 
OLYMPIONIKOV
Vďaka zlepšenej spolupráci medzi Slo-
venskou asociáciou olympionikov (SAO) 
a  SOŠV sa v  priestoroch múzea v  prvej 
polovici roka konali už dvakrát stretnu-
tia olympionikov. Prvé sa uskutočnilo 
1. marca, druhé už po našej uzávierke, 21. 
júna.

Na marcovom stretnutí SAO a SOŠV 
pripravili 20 zúčastneným olympioni-
kom prehliadku múzea v bratislavskom 
Dome športu. Výdatne pri nej asistovala 
dvojnásobná strieborná olympijská 
medailistka v  športovej gymnastike 
Marianna Némethová-Krajčírová, kto-
rá počas víkendov pôsobí v múzeu ako 
lektorka. Dvaja olympionici, ktorí práve 

v  ten týždeň oslávili 75. narodeniny 
– basketbalistka Božena Miklošovičo-
vá-Štrbáková a  atlét Jozef Plachý – si 

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, 
FOTO: ANDREJ GALICA

Z
V MÚZEU TO ŽIJE!

Hoci vo Výstavnej sieni prof. Vladimíra Černušáka na prízemí Domu športu v Bratislave sa 
odohrávajú aj akcie viacerých športových subjektov, dominantné sú v ňom aktivity Slovenského 
olympijského a športového výboru (SOŠV) a Slovenského olympijského a športového múzea (SOŠM).

AKTIVITY V SLOVENSKOM OLYMPIJSKOM A ŠPORTOVOM MÚZEU

ZĽAVA IGOR LIBA, DÁRIUS RUSNÁK 
A VINCENT LUKÁČ S REPLIKAMI SVOJICH 
DRESOV ZO ZOH 1984 V SARAJEVE PRED 
AUTOGRAMIÁDOU V MÚZEU.

NOVÉ AKVIZÍCIE V MÚZEU
NEVYDANÁ ČESKOSLOVENSKÁ 
ZNÁMKA K OH 1984. Známke venujeme 
samostatnú časť v článku o olympijských 
hrách v „štvorkových“ rokoch (Paríž 1924, 
Tokio 1964 a Los Angeles 1984).

ŠPORTOVÝ VÝSTROJ CYKLISTU 
ANTONA NOVOSADA.
Anton Novosad daroval do múzea dresy 
a ďalšie cyklistické oblečenie z  úspešnej 
reprezentačnej kariéry v cestnej cyklistike 
spojené s pódiovými umiesteniami na 
Pretekoch mieru, či s 11. miestom na 
majstrovstvách sveta. 

ZLATÁ MEDAILA VERONIKY 
ILAVSKEJ-SCHMIDTOVEJ Z MS 1957.
V máji pribudli do zbierok SOŠM dva cenné 
dary. Dcéry nedávno zosnulej hádzanárskej 
majsterky sveta z roku 1957 Veroniky Ilavskej, 
rod. Schmidtovej, venovali múzeu maminu 

zlatú medailu zo svetového šampionátu 
v Juhoslávii. Členkami družstva ČSR, ktoré 
vtedy získalo historický svetový titul, boli len 
dve Slovenky – okrem Veroniky Schmidtovej 
ešte Anna Čápová, rod. Ríšová, ktorú vyhlásili 
za najlepšiu brankárku majstrovstiev.

OBLEČENIE Z OTVORENIA ZOH 1984. 
Člen strieborného tímu hokejistov ČSSR 
zo ZOH 1984 v Sarajeve Dárius Rusnák 
venoval múzeu kožuch a ušianku, ktoré 
boli súčasťou oficiálneho oblečenia 
československej výpravy na slávnostnom 
otvorení hier. Do zbierok múzea už 
dávnejšie prispel svojím kapitánskym 
dresom z MS 1985 v Prahe a do trvalého 
depozitu zapožičal striebornú olympijskú 
medailu zo Sarajeva. Z jeho spoluhráčov 
v legendárnom útoku zase Vincent Lukáč 
predčasom múzeu daroval svoju hokejku 
z MS 1985 a Igor Liba predmety zo svojho 
hokejového výstroja. Ženskú verziu 
sarajevského kožucha darovala do zbierok 
v apríli aj sánkarka Mária Jasenčáková.  I

S L O V E N S K É
O LY M P I J S K É
A  Š P O R T O V É
M Ú Z E U M
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od prezidenta SAO Martina Bendíka 
prevzali drobné darčekové predmety 
k jubileám.

Keďže drvivá väčšina účastníkov 
navštívila SOŠM premiérovo, dostali 
základné informácie o múzeu. To pred-
stavuje multifunkčný priestor. Pokiaľ 
ide o  výstavný účel, väčšina plochy je 
vyhradená pre stálu múzejnú expozíciu. 
Menší priestor v zadnej časti múzea za 
veľkoplošnou obrazovkou slúži na prí-
ležitostné výstavy. SOŠM je podobne 
ako iné múzeá vo vyhradených časoch 
prístupné pre verejnosť. Hojne ho nav-
števujú skupiny školákov. Za prvých 
30 mesiacov fungovania múzea absol-
vovalo jeho prehliadku 120 školských 
kolektívov s viac než 3500 deťmi. Pokiaľ 
sa olympionici vopred ohlásia na náv-
števu múzea spolu s nejakým školským 
kolektívom, celá skupina bude mať vstup 
zdarma. Najcennejšie exponáty mú-
zea predstavila kurátorka jeho zbierok 
Zdenka Letenayová.

AUTOGRAMIÁDA ČLENOV 
LEGENDÁRNEHO ÚTOKU A HOKEJOVÁ 
NOC V MÚZEU
SOŠM sa 18. mája zapojilo do každo-
ročnej Noci múzeí a galérií. Keďže v su-
sednom Česku v  tom čase prebiehali 
majstrovstvá sveta v  ľadovom hokeji, 
SOŠM to poňalo hokejovo.

Popoludní do múzea na autogra-
miádu zavítali všetci traja členovia le-
gendárneho slovenského útoku v bývalej 
čs. reprezentácii – Vincent Lukáč, Dárius 
Rusnák a Igor Liba.

Útok Vincent Lukáč, Dárius Rusnák 
a Igor Liba patril v rokoch 1982 – 1985 
k  ozdobám reprezentačného družstva 
ČSSR, ktoré sa vtedy z každej vrcholnej 
súťaže vrátilo s  medailou. Všetci traja 
mali výrazný podiel na zisku titulu 
majstrov sveta v Prahe 1985 aj na olym-
pijskom striebre v Sarajeve 1984. Práve 
fakt, že vo februári sme si pripomenuli 
40. výročie sarajevskej zimnej olympi-
ády, motivoval zorganizovanie auto-

gramiády legendárneho tria v  SOŠM 
v rámci Noci múzeí a galérií.

Návštevníci múzea si mohli dať le-
gendárnym útočníkom podpísať nielen 
autogramové kartičky, ktoré dal vyrobiť 
SOŠV, ale aj knihu o nich od autora To-
máša Petra s názvom „Tri Svätoplukove 
prúty“, ktorú v roku 2021 aj s finančnou 
podporou SOŠV v  edícii Športové le-
gendy vydalo vydavateľstvo SportLegal. 
Návštevníci mohli obdivovať aj repliky 
dresov Vincenta Lukáča, Dáriusa Rusná-
ka a Igora Liba zo ZOH 1984 v Sarajeve, 
ktoré dal vyrobiť SOŠV. Všetci traja 
legendárni útočníci si pri nich aj zapó-
zovali.

Večer si návštevníci múzea mohli 
pozrieť televízny prenos zo zápasu 
majstrovstiev sveta v  Ostrave Sloven-
sko – Francúzsko. Počas prestávok ho 
hodnotili medzinárodný hokejový roz-
hodca Vladimír Baluška, tréner Michal 
Dostál a mládežnícky reprezentant SR 
Andrej Fabuš. I

AKTIVITY V SLOVENSKOM OLYMPIJSKOM A ŠPORTOVOM MÚZEU

V Austrálii žijúca rodáčka 
z Brezna Lucia Medzihradská 
(nar. 14. novembra 1968) 

je trojnásobná olympionička 
v zjazdovom lyžovaní a umelkyňa, 
členka organizácie Art of 
Olympians, združujúcej umelecky 
aktívnych olympionikov 
a paralympionikov. SOŠM 
pripravilo vo svojej Stálej expozícii 
dejín lyžovania na Slovensku 
v Kremnici v Bellovom dome 
na Štefánikovej ul. 2 výstavu 
„Ísť vlastnou cestou. Lucia 
Medzihradská“, ktorá zachytáva 

momentky z jej pretekárskej 
kariéry, ale aj jej pozoruhodné 
umelecké diela. Výstavu 
sprístupnili 18. mája a návštevníci 
si ju môžu pozrieť až do konca 
októbra.

Lucia Medzihradská je 
dvojnásobná juniorská majsterka 
sveta z roku 1986. Súťažila na troch 
edíciách ZOH: v Calgary 1988 
(najlepšie 6. v kombinácii a 10. 
v zjazde), Albertville 1992 (najlepšie 
8. v kombinácii) a v Lillehammeri 
1994 (najlepšie 13. v kombinácii). 
Bola aj účastníčka troch svetových 

šampionátov a viackrát bodovala 
v top 15 v pretekoch Svetového 
pohára, najlepšie na 5. mieste.

Lucia už takmer tri desaťročia 
žije v Austrálii. Spočiatku sa 
venovala masérstvu, trénovaniu 
mládeže a organizovaniu 
športových aktivít pre 
turistov. Postupne však prešla 
k fotografovaniu, grafickému 
dizajnu a počítačovej grafike. Tejto 
činnosti sa venuje v slobodnom 
povolaní dodnes. Umelecké 
nadanie zdedila pravdepodobne 
po praprastarom otcovi Adolfovi 

Medzihradskom (1835 – 1919), 
ktoré obrazy sa nachádzajú 
v zbierkach Oravského múzea P. O. 
Hviezdoslava.

Výstava „Ísť vlastnou cestou. 
Lucia Medzihradská“ ponúka 
okrem jej lyžiarskych fotografií 
výber Medzihradskej prác 
z rokov 2006 – 2008. Tieto 
pozoruhodné diela vytvorila 
spojením ručnej kresby 
s viacerými digitálnymi technikami. 
Jeden zo svojich obrazov venovala 
Lucia pred rokmi Slovenskému 
olympijskému výboru. I

NOVÁ VÝSTAVA SOŠM V KREMNICI: ÍSŤ VLASTNOU CESTOU. LUCIA MEDZIHRADSKÁ

SPOLOČNÁ FOTOGRAFIA ÚČASTNÍKOV STRETNUTIA K 30. VÝROČIU ZOH 1994 V LILLEHAMMERI PRI OLYMPIJSKÝCH KRUHOCH PRED 
BUDOVOU DOMU ŠPORTU.
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a  medaily síce nemohol do-
siahnuť každý, no viac ako 
1800 mladých športovcov zo 
79 krajín odchádzalo z  Kang
wonu o  niečo bohatších. Od-
niesli si množstvo spomienok, 
priateľstiev i  nových skúse-
ností. Spoznali, aká je ich re-

álna výkonnosť v porovnaní so svetom. 
Pre mnohých to bol prvý dotyk s veľkým 
medzinárodným športovým poduja-
tím. Doteraz súťažili len v „bublinách“ 
svojich športov. Každý účastník má po 
štvrtých ZOHM,  prvých na ázijskom 
kontinente, pred sebou veľkú motiváciu 
zúčastniť sa aj na veľkých hrách. 

Športovci oceňovali aj sprievodný 
a vzdelávací program v olympijskej dedi-
ne v Kangnungu, ktorá vyrástla v priesto-
roch internátov tamojšej univerzity. 
Prezentovali im témy, ktoré v budúcnosti 
využijú vo svojich kariérach – antidoping, 
bezpečné prostredie v športe či mediálna 
komunikácia. Mnohí stihli preskúmať aj 

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA

N

KÓREJSKÉ DÉJÀ VU 
 S MNOHÝMI ZÁŽITKAMI 

ZIMNÉ OLYMPIJSKÉ HRY MLÁDEŽE 2024

Olympijský svet zažil déjà vu. Po šiestich rokoch sa vrátil medzi 19. januárom až 1. februárom 2024 do juhokórejskej 
provincie Kangwon na športoviská, na ktorých sa bojovalo o olympijské medaily v zimných športoch. ZOH mládeže 2024 
sa konali v rovnakých kulisách ako tie veľké, ktorých oficiálnym hostiteľom bol Pjongčang. Predstavilo sa 
na nich 49 slovenských športovcov, ktorí si vybojovali jednu striebornú a dve bronzové medaily. 

KRASOKORČULIAR ADAM HAGARA MAL 
PO SVOJEJ VOĽNEJ JAZDE VEĽKÚ RADOSŤ.
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kórejskú kultúru a  podporovať svojich 
krajanov v ich súťažiach. 

Na rozdiel od Pjongčangu 2018 bolo 
tentoraz počasie prívetivejšie. Teploty 
sa pohybovali okolo nuly a  športovci 
nemuseli bojovať s  takými mrazmi ako 
pred šiestimi rokmi. Ani vietor nebol taký 
nepríjemný. 

V  Kangwone 2024 sa súťažilo o  cel-
kovo 81 medailových kompletov v  pät-
nástich odvetviach siedmich zimných 

športov. V  programe bolo 32 disciplín 
pre chlapcov, 32 pre dievčatá a 17 súťaží 
miešaných družstiev. Najúspešnejšou 
krajinou sa stalo Taliansko. Slovensko 
obsadilo v  medailovej bilancii krajín 
25. pozíciu. V Kangwone získalo medaily 
celkovo 32 krajín. Taliani vyhrali medai-
lovú bilanciu vďaka 11 zlatým, 3 strie-
borným a 4 bronzovým medailám. Druhí 
Nemci získali o  dva cenné kovy viac, 
avšak len 9 bolo najcennejšej hodnoty. 
Tretia v medailovej bilancii bola domáca 
Kórejská republika.

ADAM HAGARA KÚSOK OD ZLATA
Spolu 31 chlapcov a  18 dievčat zo Slo-
venska sa predstavilo v  ľadovom hokeji, 
biatlone, skeletone, sánkovaní, krasokor-
čuľovaní, šortreku, zjazdovom lyžovaní, 
behu na lyžiach, akrobatickom lyžovaní, 
severskej kombinácii, skokoch na lyžiach 
a v snoubordingu.

ZOH mládeže 2024 boli pre Slovensko 
čo do počtu medailí doteraz najúspeš-
nejšie. Prvýkrát z podujatia tohto rangu 
odchádzali Slováci s  tromi zápismi do 
medailovej bilancie. Výborný výkon pred-
viedol krasokorčuliar Adam Hagara, ktorý 
získal striebro. Potvrdil dobrú formu 
a istotu pri skokoch. Dobrú východiskovú 
pozíciu získal v  krátkom programe, po 
ktorom bol druhý. Vo voľnej jazde zvládol 
osem trojitých skokov a nebol ďaleko ani 
od najcennejšej medaily. S domácim Kim 
Hjungjeom prehral o 0,5 bodu.

„Som veľmi šťastný a  spokojný. 
Nechcel som síce dopredu hovoriť o tom, 
že získam medailu, ale napokon s  ňou 
odišiel. Je to úžasný pocit, keď máte strie-
bornú medailu na krku, aj keď zlato bolo 
tiež veľmi blízko. Dlho som pracoval, aby 
sa mi ju podarilo získať. Odviedol som 
svoju prácu najlepšie, ako som mohol 
a toto je odmena,“ povedal Adam Hagara.

Atmosféru olympijského podujatia za-
žil premiérovo. Do olympijského virvaru 
sa zapojil naplno. Vymieňal jeden odznak 
za druhým, debatoval so športovcami 
z iných krajín, zapojil sa aj do olympijské-
ho kvízu. A keď vyšiel mimo olympijské 
priestory, okamžite sa stal centrom po-
zornosti kórejských fanúšikov. Žiadostí 
o fotografiu či o podpis boli stovky. 

„Jeden z  mojich ďalších cieľov sú 
zimné olympijské hry v  Miláne 2026. 
O  olympiáde snívam už dlhšiu dobu. 
V Kangnungu bola olympijská atmosféra 
skvelá. Spoznal som sa s  inými špor-
tovcami. Všetci boli kamarátski, veľa sa 
rozprávali, vzájomne sa povzbudzovali. 
Chytilo ma zbieranie odznakov, nazbieral 
som ich pomerne veľa,“ hovoril spokojne 
Adam Hagara. 

BRONZOVÉ RADOSTI MARKUSA 
SKLENÁRIKA A ANDREJA BARNÁŠA
Slovensko zažilo medailovú radosť 
hneď v  úvodný deň súťažných bojov 
na IV. ZOHM. V  biatlonových indivi-
duálnych pretekoch na 12,5 km získal 

ZIMNÉ OLYMPIJSKÉ HRY MLÁDEŽE 2024

LYŽIAR ANDREJ BARNÁŠ SA NA ZOH MLÁDEŽE DOSTAL 
TRIKRÁT DO NAJLEPŠEJ DESIATKY A ZO SUPER-G BRAL BRONZ.

PRVÝ SLOVENSKÝ SKELETONISTA NA 
OLYMPIJSKOM PODUJATÍ PETER JEDINÁK .

PREMIÉRA SLOVENSKÉHO 
SKELETONISTU

V  skeletone premiérovo na 
olympijskom podujatí svietila 
v štartovej listine zásluhou Petra 

Jedináka slovenská vlajka. Odvážny 
mladík, ktorý sa nebál letieť dole 
hlavou ľadovým korytom v Pjongčangu 
rýchlosťami 120 až 130 km/h, napokon 
obsadil 13. priečku. 

„Bola to pre mňa obrovská česť 
reprezentovať Slovensko. Chcel som 
skončiť v najlepšej desiatke, avšak druhá 
súťažná jazda mi nevyšla podľa predstáv. 
Celé podujatie však bolo pre mňa veľkým 
zážitkom,“ prezradil prvý slovenský 
skeletonista pod piatimi kruhmi. I
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Markus Sklenárik bronz – ako náš vô-
bec prvý biatlonista na ZOHM. V areáli 
Alpensia v Pjongčangu výborne strieľal 
i  bežal. Na prvej „ležke“ síce netrafil 
hneď prvý terč, ale potom už ďalších 
devätnásť v pretekoch vybielil. 

„Je to najväčší úspech mojej kariéry. 
Už ráno, keď som vstal, som tušil, že 
dosiahnem dobrý výsledok. Medaila 
však prekvapila aj mňa. Prvýkrát sa 
mi stalo, že som netrafil prvý terč. Na-

šťastie som potom už mieril presne,“ 
povedal Markus Sklenárik.

Na ďalší deň jeho úspech napo-
dobnil zjazdár Andrej Barnáš, ktorý si 
vybojoval bronz v  superG. Po Petre 
Vlhovej sa stal druhým slovenským 
lyžiarom s medailou zo ZOHM. 

Sedemnásťročný Tatranec, ktorého 
vzorom je Lucas Braathen, naplno vy-
užil výhodnejšie štartové číslo osem. 
Dokázal sa vyrovnať aj s  náročnými 

podmienkami, ktoré boli na zjazdov-
ke.

„Snehový podklad bol dosť mäkký. 
V  každom oblúku mi utekali lyže. 
Kto sa nebál riskovať a  nemal strach, 
že skončí v  sieti, ten mal šancu na 
medailu. Som rád, že to vyšlo práve 
mne,“ hovoril Barnáš, ktorého v  ASP 

DEDIČSTVO PJONGČANGU 2018

V poradí štvrté ZOH mládeže, ktoré 
boli prvé mimo Európu, nadviazali 
na odkaz Pjongčangu 2018. 

Organizátori využívali na podujatie 
rovnaké športoviská, ktoré slúžili 
olympionikom pred šiestimi rokmi. 
V Olympijskom parku v Kangnungu 
či na športoviskách v horách v okolí 
Pjongčangu a Jongpjongu sa od 
OH 2018 prakticky nič nezmenilo. 
Kórejčania už pri plánovaní výstavby 
mysleli na využitie v budúcnosti. Žiadne 
zo športovísk nechátra, využívajú ich 
kórejskí športovci na špičkovú prípravu, 
ale aj verejnosť. Na zjazdovkách 
a bežkárskych tratiach nájdete 
pravidelne rekreačných športovcov, 
takisto aj v halách pre ľadové športy. I

PRVÚ MEDAILU PRE SLOVENSKO 
V KANGWONE VYBOJOVAL 
MARKUS SKLENÁRIK .

ŠORTREKÁRKA LEA POPOVIČOVÁ SA 
MUSELA POČAS SÚŤAŽE CHVÍĽAMI 
CÍTIŤ AKO NA ROCKOVOM KONCERTE. 

SÁNKAR BRUNO MICK NADVIAZAL 
NA OLYMPIJSKÉ VYSTÚPENIA 

SVOJHO OTCA ĽUBOMÍRA.
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Ski Poprad pripravuje Patrik Roth. Po 
superG ho mrzelo, že jeho medailové 
preteky nevideli jeho rodičia. Tí prišli 
do Kórey až po ich skončení a naživo si 
vychutnali jeho 5. priečku v kombiná-
cii a šiestu v obrovskom slalome. 

POTEŠILI I MICK S NEDIELKOM
Výsledkovo príjemne prekvapil snou-
bordista Tadeáš Nedielka. Viac si síce 
veril v  slopestyle, v  ktorom dosahoval 
lepšie výsledky, napokon však uspel 
v  big air. V  ňom sa prebil do finále, 
v  ktorom  skončil piaty. „Z  umiestenia 
mám veľkú radosť. Mám motiváciu do 
ďalšej práce,“ povedal. Priamo na ZOH 
sa naučil prvok backside12 a  ten mu 
priniesol nečakaný výsledok. 

Nádejné výsledky pre budúcnosť 
dosiahol sánkar Bruno Mick. V  jed-
notlivcoch skončil siedmy, s  Viktorom 
Vargom obsadili v dvojiciach 7. priečku 
a bol aj členom siedmeho tímu v štafe-
tách. 

Hokejisti Slovenska sa lúčili po dvoch 
prehrách o  gól s  oboma finalistami – 
s USA (4:5 po sam. nájazdoch) a s Čes-
kom (2:3) – už v  základnej skupine 
a celkovo skončili na 5. pozícii.

Až traja členovia slovenskej výpravy 
(Michal Adamov, Hektor Kapustík, Ja-
kub Karkalík) si vyskúšali dve disciplíny. 
Adamov biatlon, v  ktorom skončil de-
siaty v individuálnych pretekoch, a beh 

na lyžiach, ďalší dvaja skoky na lyžiach 
a severskú kombináciu, v ktorej bol Ka-
pustík jedenásty. 

ELEKTRIZUJÚCA ATMOSFÉRA 
V ĽADOVEJ ARÉNE
Domáci obyvatelia vytvorili nezabud-
nuteľnú elektrizujúcu atmosféru pre-
dovšetkým v  ľadových športoch, ktoré 
sa konali v Olympijskom parku v Kang-
nungu. Diváci chodili najmä do Ľadovej 
arény. Na súťažiach v  krasokorčuľovaní 
a  v  šortreku bolo vždy takmer 10tisíc 
fanúšikov. Mladí olympionici sa mohli 

cítiť ako na rockovom koncerte, či na 
vystúpení hviezd v  Kórei populárnych 
skupín kpopu.

„Niečo podobné som zažila prvýkrát. 
Ani na Svetovom pohári juniorov v Kórei 
nebýva podobná atmosféra a  nechodí 
naň toľko ľudí. Kórejčania však šortrek 
majú veľmi radi. Pre nich je to azda 
najznámejší zimný šport, keďže v  ňom 
dosahujú veľa úspechov,“ povedala Lea 
Popovičová.

Pre členku ŠKM Akademik Prešov to 
bola druhá skúsenosť s  multišportovým 
podujatím. Vlani štartovala na Európ-
skom olympijskom festivale mládeže, na 
ktorom bola šiesta na 500 m a siedma na 
1500 m.

„ZOH mládeže sa so zimným EYOF 
nedali ani porovnávať. Organizácia bola 
ďaleko lepšia, autobusové spoje chodili 
načas a  často. Bývali sme celá výprava 
spolu, čo v  Taliansku nebolo možné. 
V Kangwone to bolo oveľa lepšie podu-
jatie,“ pridala postreh. 

NEZVYČAJNÝ ZÁŽITOK 
VIKTÓRIE PRAXOVEJ
Nezvyčajný zážitok si z  Kangwonu 
odviezla sánkarka Viktória Praxová. 
V  jedálni olympijskej dediny v Kang-
nungu sedela počas obeda za stolom 
oproti prezidentovi Medzinárodného 
olympijského výboru Thomasovi Ba-
chovi. Spolu s mladou Slovenkou de-
batovali s prezidentom MOV aj mladí 
športovci z Nemecka, Brazílie či z Kó-
rejskej republiky. I

ALPENSIA JE PRE KUZMINOVCOV SYMBOLICKÁ

Biatlonový areál Alpensia v juhokórejskom Pjongčangu je pre rodinu Kuzminovcov 
symbolické miesto. Písal sa február 2009, keď Anastasia Kuzminová rok a pol po 
pôrode syna Jeliseja prvýkrát štartovala v slovenskom drese na majstrovstvách sveta. 

V Pjongčangu sa v nedeľu 22. februára 2009 dočkala aj prvej veľkej medaily – striebra 
v pretekoch s hromadným štartom na 12,5 km. Za Ruskou Oľgou Zajcevovou zaostala 
o 7,5 sekundy. O deväť rokov neskôr 17. februára 2018 si v rovnakom areáli vybojovala aj 
olympijské zlato v pretekoch s hromadným štartom. Už predtým na ZOH 2018 získala dve 
strieborné medaily v individuálnych a rýchlostných pretekoch.

A o ďalších päť rokov sa prvýkrát na olympijskom podujatí predstavil práve 
v Pjongčangu jej syn Jelisej. Po tom, čo pred v lete 2022 sledoval Európsky olympijský 
festival mládeže v Banskej Bystrici, veľmi chcel kvalifikovať sa na olympijské podujatie. 
Bojoval, tvrdo trénoval, plnil kritériá a napokon si vyjazdil nomináciu v behu na lyžiach. 
Súťažil na rovnakých tratiach ako jeho mama. 

„Ako pripomienku maminých štartov v Pjongčangu som si dal na hlavu rovnakú čiapku, 
ako mala ona. Atmosféra na ZOH mládeže bola veľmi dobrá. Trate boli ťažké, aj keď veľmi 
dobre pripravené,“ povedal Jelisej Kuzmin, ktorý najlepší výsledok dosiahol na 7,5 km 
klasicky (34. miesto). I

ZIMNÉ OLYMPIJSKÉ HRY MLÁDEŽE 2024

SLOVENSKÍ HOKEJISTI 
PREHRALI OBA SVOJE 
ZÁPASY O JEDEN GÓL.
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ozbor situácie v  slovenských 
zimných športoch by zabral 
viacero strán. Len minimum 
našich zástupcov v  poslednej 
zime bolo konkurencieschop-
ných v  pretekoch Svetového 
pohára či na vrcholných me-
dzinárodných podujatiach.

Zima 2023/24 priniesla pre 
Slovensko z  pozitívneho hľa-

diska ďalšie úspechy zjazdovej lyžiarky 
Petry Vlhovej, potvrdenie príslušnosti 
medzi špičkou u skialpinistky Marian-
ny Jagerčíkovej, potešiteľné výsledky 
mladých nádejí – biatlonistky Emy 
Kapustovej a  krasokorčuliara Adama 
Hagaru, zlepšujúce sa výkony snou-
bordistu Samuela Sakála, návrat olym-
pijskej víťazky Anastasie Kuzminovej 
do biatlonovej stopy či organizátorský 
úspech pri pretekoch Svetového pohá-
ra v zjazdovom lyžovaní žien v Jasnej.

Zima 2023/24 však ukázala aj ďal-
ší varovný prst pre slovenské zimné 
športy: stratu jedného miesta v  pre-

tekoch Svetového pohára v  biatlone 
žien, stagnáciu mužov – seniorov vo 
všetkých disciplínach, len symbolické 
štarty v najvyššej lige medzinárodných 
podujatí i  nepríjemné zranenie Petry 
Vlhovej. Pozrime sa bližšie na dva 
najdôležitejšie momenty slovenskej 
zimnej sezóny 2023/24.

OSLAVA V JASNEJ S TRPKOU 
PRÍCHUŤOU 
Mala to byť oslava zjazdového lyžovania 
a najmä Petry Vlhovej v jej vonkajšej obý-
vačke. V tretí januárový víkend prúdili do 
Jasnej tisícky fanúšikov, ďalšie desaťtisíce 
si sadli pred televízne obrazovky. Až do 
štartu obrovského slalomu Svetového 
pohára na svahoch Chopka išlo všetko 
ako po masle. Nálada bola skvelá, Petra 
Vlhová i  ďalšie elitné lyžiarky rozdávali 
úsmevy na všetky strany. Žrebovanie 
v predvečer podujatia bola veľká šou. Ho-
diny pred štartom prvého kola bola okolo 
trate elektrizujúca atmosféra. 

Petra Vlhová bola odhodlaná pote-
šiť burácajúci dav. So štartovým číslom 
štyri sa odpichla, na prvý pohľad maj-
strovsky „rezala“ oblúky. Málokto si 
v tom momente uvedomoval, že ľadová 
trať má nástrahy. V  deviatej bránke 
po 15 sekundách jazdy zrazu Liptáčka 
padla po vnútornej lyži na chrbát, ud-
rela si hlavu chránenú prilbou o  zľa-

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: TASR/MARTIN BAUMANN, TASR/JÁN KROŠLÁK

R

RADOSŤ A SMÚTOK VLHOVEJ, 
NÁSTUP MLADÝCH

SLOVENSKÁ ZIMA 2023/24

Pri pohľade na konečné 
poradie Pohára národov 
v zjazdovom lyžovaní, 
v ktorom Slovensko figuruje 
na 12. mieste a medzi ženami 
dokonca na desiatom, by 
sa zdalo, že naša krajina 
patrí medzi veľmoci. Je to 
však zásluha jedinej ženy 
– Petry Vlhovej. V ďalších 
individuálnych zimných športoch 
zaostáva Slovensko ešte 
výraznejšie. Výsledky mladých 
talentov v poslednej zime však 
dávajú nádej na zlepšenie 
situácie.

PETRA VLHOVÁ ZAŽILA 
V SEZÓNE RADOSŤ I VEĽKÝ 

SMÚTOK .
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dovatelý podklad, nohy aj s  lyžami sa 
jej neprirodzene skrížili. Zastavili ju až 
ochranné siete. 

Chopok stíchol. Hrobové ticho. Po-
hľad na ležiacu Petru Vlhovú neveštil 
nič dobré. Diagnóza bola neúprosná. 
Roztrhnutý predný krížny väz v kolene, 
ktorý bolo nutné operovať, poškodený 
meniskus a natiahnutý mediálny kola-
terálny väz. Prakticky na druhý deň po 
zranení sa začala rehabilitácia s cieľom, 
aby Petra Vlhová stihla novú sezónu. 
Vo Švajčiarsku ju začiatkom februára, 
v  čase vyhlásenia výsledkov ankety 
Športovec roka 2023, operoval Olivier 
Siegrist. V septembri by sa mohla vrátiť 
na lyže.

Do svojho zranenia stihla Petra 
Vlhová v  sezóne vyhrať tri slalomy 
Svetového pohára - v novembri v Levi, 
v  decembri v  Courcheveli a  v  januári 
v  Kranjskej Gore. V  sezóne 2023/24 
bola sedemkrát na pódiu a  dvanásť-
krát v elitnej desiatke. Ak by neprišiel 
nepríjemný moment v  Jasnej, mohla 
útočiť aj na niektorý z glóbusov, mož-
no aj na veľký. V konečnom hodnotení 
seriálu SP bola s 802 bodmi zo 14 pre-
tekov šiesta. V  slalomovom „sveťáku“ 
napriek len šiestim štartom skončila 
tretia, iba o tri body za druhou Lenou 
Dürrovou. 

GENERAČNÁ BIATLONOVÁ OBMENA
V slovenskom biatlone prichádza ku ge-
neračnej výmene. Ako už dlhé roky, aj 
tentoraz boli na tom lepšie ženy, ale aj ony 
stratili pre budúcu sezónu jedno miesto 
vo Svetovom pohári. Namiesto štyroch 
budú môcť štartovať po 18. priečke v Po-
hári národov len tri. Pritom podmienky 
na štart má pred začiatkom novej zimy 
splnené desať Sloveniek, čo je historické 
maximum. 

Slovenský biatlon pred sezónou 
2023/24 predstavil projekt Vízia 2030. 
Nastupujúca mladá generácia by sa mala 
naplno presadiť na ZOH 2030. V senior-
skom biatlone nastalo medziobdobie, 
v juniorskom však prišli výsledky, aké ešte 
Slováci na podujatiach juniorských a do-
rasteneckých majstrovstiev sveta, Európy 
a Pohára IBU doteraz nedosiahli. 

V  juniorskom Pohári IBU skončili 
dievčatá na 6., chlapci na 8. mieste, čo 
sú historicky najlepšie výsledky. Talen-
tovaný Jakub Borguľa vyhral ako prvý 
Slovák individuálne preteky juniorského 
Pohára IBU. 

Nastúpená cesta sa ukazuje ako správ-
na, čo ukázala Ema Kapustová. Presadila 
sa medzi juniorkami (dvakrát striebro na 
MS v letnom biatlone, bronz na MEJ, dve 
striebra na MSJ, malý glóbus v  Pohári 
IBU v  pretekoch s  hromadným štartom) 
a už sa ukázala aj medzi ženami. Potešila 
predovšetkým doma v Osrblí bronzom na 
majstrovstvách Európy. Dvadsaťjedenroč-
ná rodáčka z Revúcej získala aj prvé body 
do Svetového pohára. „Bronz z Osrblia ma 
teší najviac. Vôbec som ho nečakala. Aj 
keď som nemala začiatok sezóny ideálny, 
postupne sa všetko zlepšilo. Mám veľkú 
motiváciu do ďalšej sezóny,“ povedala 
biatlonistka, ktorá mala v seniorskom SP 
až 91-percentnú úspešnosť streľby. 

Výsledky mladých sú potešujúce, je 
však potrebné ešte počkať, kým defini-
tívne dorastú výkonnostne i mentálne. 
Pomôcť sa im snaží aj Anastasia Kuzmi-
nová, ktorá sa pred majstrovstvami 
Európy v  januári v domácom prostredí 
v  Osrblí rozhodla vrátiť a  pomôcť se-
niorskej reprezentácii. Návrat to nebol 
jednoduchý, avšak odhodlanie a  vôľa 
trojnásobnej olympijskej víťazky sú 
veľké. V ďalšej zime môže byť líderkou 
ženského reprezentačného tímu.  I

ADAM HAGARA JE VEĽKÝ 
PRÍSĽUB DO BUDÚCNOSTI

Slovensku rastie krasokorču-
liarsky talent. Osemnásťročný 
Adam Hagara absolvoval v se-

zóne 2023/24 jedenásť pretekov 
a  dosiahol niekoľko historických 
míľnikov v  ére samostatnosti. Stal 
sa prvým Slovákom, ktorý vyhral 
podujatie juniorskej Grand Prix, 
keď hneď v úvode sezóny triumfo-
val v Linzi. Ako prvý sa predstavil 
aj vo finále juniorskej GP ISU, kde 
vybojoval bronz. O  jeho striebre 
na ZOH mládeže píšeme na iných 
stranách tohto magazínu. Pridal aj 
bronz z  juniorských majstrovstiev 
sveta. Medzi mužmi bol jedenásty 
na majstrovstvách Európy. Po dlhej 
náročnej sezóne mu nevyšiel len 
svetový šampionát v  Montreale, 
na ktorom pokazil krátky program 
a  nepostúpil do finále. Je veľký 
prísľub do budúcnosti. V  ďalšej 
sezóne už chce skákať štvorité 
skoky. „Najnádejnejšie vyzerá sal-
chow, ale chcem popracovať aj na 
tulupe,“ povedal pre Sme Adam 
Hagara. I

MARIANNA JAGERČÍKOVÁ 
NAĎALEJ VO SVETOVEJ 
ŠPIČKE

D o svetovej špičky v  novom 
olympijskom športe skialpi-
nizme naďalej patrí aj Marian-

na Jagerčíková. Tridsať osemročná 
rodáčka z  Brezna, ktorá vlani 
vyhrala aj MS v šprinte, obsadila 
v  poslednej zime 3.  miesto na 
majstrovstvách Európy v  šprinte 
v  Chamonix. V  pretekoch Sveto-
vého pohára sa dostala dvakrát na 
pódium, druhá bola v  Boi Taulle, 
tretia v Thorense.  I

EMA KAPUSTOVÁ JE LÍDERKA NASTUPUJÚCEJ BIATLONOVEJ GENERÁCIE.
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Počas májových 
majstrovstiev sveta 
v Prahe a Ostrave hokejoví 
reprezentanti opäť prebudili 
Slovensko. Prvý tohtoročný 
cieľ v podobe účasti vo 
štvr ťfinále šampionátu 
u susedov zvládli. Na konci 
leta ich však bude čakať 
ďalší – vybojovať si postup 
na zimné olympijské hry 
2026 do Milána a Cortiny 
d’Ampezzo. 

red jarnými majstrovstvami sveta 
v Česku mal tréner Craig Ramsay 
so spolupracovníkmi z  jednej 
strany uľahčenú, ale z  druhej 
strany náročnú pozíciu. Na roz-
diel od minulosti bolo ospra-
vedlneniek minimum a  hráči 
mali veľký zá ujem reprezento-
vať. Z  prípadných opôr najviac 
chýbali obrancovia Erik Černák 

a Martin Marinčin, ale útok bol skutočne 
kvalitný. Tréneri a realizačný tím tak mu-
seli riešiť náročnú úlohu, ako povedať hrá-
čom, že majú síce kvalitu, ale na svetovom 
šampionáte si nezahrajú. Z nominácie tak 
vypadli aj lídri tímov z českej extraligy Ró-
bert Lantoši a  Oliver Okuliar. Atmosféru 
reprezentačnej kabíny neokúsili ani Dali-
bor Dvorský či Filip Mešár. 

Popri tradičných lídroch Tomášovi Ta-
tarovi, Marekovi Hrivikovi, Petrovi Cehlá-
rikovi, Liborovi Hudáčkovi či Petrovi 
Čerešňákovi dostali dôležité úlohy v tíme 
i mladíci Juraj Slafkovský, Šimon Nemec 
či Martin Fehérváry. 

„Chcem byť líder, snažil som sa o  to 
v  každom zápase,“ povedal Juraj Slaf-
kovský, ktorý síce neskóroval, ale rozdal 
osem gólových prihrávok. Za najlepších 
hráčov Slovenska na turnaji vyhlásili 
trojicu Samuel Hlavaj, Libor Hudáček 
a Tomáš Tatar. 

CHÝBALA VÄČŠIA KONZISTENCIA
Slováci mali v  Ostrave takmer domáce 
prostredie. Dopredu ich hnalo vždy vyše 
9000 divákov a hala praskala vo švíkoch. 
Úvodná prehra s  Nemeckom vyvolala 
viaceré otázniky, výhry nad Kazachsta-
nom, USA, Poľskom i Francúzskom však 
chmáry zahnali. Prehra po nájazdoch 
s  Lotyšskom ani  príučka od Švédov už 
nič nezmenili na tom, že základný cieľ 
bol splnený. 

V Prahe sa však vo štvrťfinále už žiad-
ne prekvapenie nekonalo. Slováci favori-
tovi z Kanady podľahli 3:6 a odchádzali 
domov s konečným 7. miestom. Bolo to 
najlepšie umiestenie na majstrovstvách 
sveta od striebra v roku 2012. 

„Nie všetky veci nám vyšli. Hráči 
ukázali veľkú vôľu, ale v dôležitých mo-
mentoch sme neuspeli. Neprešli sme cez 
štvrťfinále, čo berieme ako neúspech, 
pretože hráči, tréneri i  vedenie chceli 
dosiahnuť lepší výsledok. Mužstvo však 
dosiahlo najlepší výsledok za posled-
ných 12 rokov. Čiže v tomto smere sme 
boli o niečo lepší, ako po minulé roky,“ 
hodnotil prezident SZĽH a  generálny 
manažér reprezentácie Miroslav Šatan. 

Výkony tímu Craiga Ramsayho nemali 
vyrovnanú tendenciu, neboli konzistent-
né. Mužstvo striedalo úžasné záblesky so 
slabšími, dokonca niekedy dokonca až 
katastrofálnymi, a  to na prienik vyššie 
v nabitej svetovej konkurencii stačiť ne-
môže.

V  porovnaní s  predošlým šampioná-
tom sa slovenskí hokejisti výrazne zlepšili 
v ofenzíve, keď strelili takmer dvakrát viac 
gólov (29). Rovnaký počet však družstvo 
aj inkasovalo. O  ofenzívnom nastavení 
tímu svedčí, že tucet hráčov nazbieral 
štyri a viac bodov. Pritom im nešli presi-

TEXT: PETER PAŠUTH, 
FOTO: TASR/AP, TASR/MICHAL RUNÁK

P
PO ŠTVRŤFINÁLOVOM CIELI  
 PRICHÁDZA OLYMPIJSKÝ 

HOKEJISTI V BRATISLAVE O ÚČASŤ NA ZOH

SAMUEL HLAVAJ PREDSTAVOVAL VEĽKÚ OPORU MUŽSTVA 
NA MAJSTROVSTVÁCH SVETA V ČESKU. 
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lovky, z 26 využili len dve. Paradoxne, hra 
Slovákov v početnej výhode nebola exce-
lentná ani v olympijskom Pekingu, odkiaľ 
si hokejisti priniesli bronz. 

„Našli sme v porovnaní s minulým ro-
kom cestu ku gólom, lebo sme mali viac 
na hokejkách puk. Bola to najúspešnej-
šia časť našej hry. Boli sme dostatočne 
rýchli a agresívni, len sme robili chyby, 
ktoré nás stáli zápasy. Aj preto si myslím, 
že tento tím má budúcnosť,“ hovoril po 
turnaji Craig Ramsay.

HLADNÍ PO POSTUPE DO MILÁNA
Pozornosť zostavovateľov reprezentač-
ného tímu, hokejistov i fanúšikov sa dnes 
sústredí už na obdobie od 29. augusta do 
1. septembra, keď sa v  Bratislave usku-
toční kvalifikácia o  postup na zimné 
olympijské hry 2026 v Miláne. Slovákov 
čakajú súboje s  tímami Kazachstanu, 
Rakúska a Maďarska. Ak chcú Slováci čo 
i  len teoreticky pomýšľať na obhajobu 
bronzu z Pekingu, musia turnaj vyhrať. 

Po svetovom šampionáte musel Slo-
venský zväz ľadového hokeja (SZĽH) 
riešiť otázku, kto vlastne povedie tím 
zo striedačky. Sedemdesiattriročný 
Craig Ramsay sa v  posledných rokoch 
vždy v lete rozhoduje, či prijme ponuku 
Miroslava Šatana na ďalšiu spoluprácu. 
Po vypadnutí s Kanadou naznačil, že by 
mohol byť počas olympijskej kvalifikácie 
na striedačke, ale definitíva padne až 
v ďalších dňoch. 

Zostavovatelia tímu budú v úvode no-
vej sezóny dumať, či v olympijskej kvali-
fikácii dajú šancu rovnakým menám, ako 
v Ostrave a Prahe. Do úvahy pripadajú aj 
ďalší hráči. V zálohe sú Černák, Marinčin, 
Lantoši, Okuliar, Adam Sýkora, Dvor-
ský, Mešár. Vzhľadom na to, že turnaj sa 
koná na začiatku sezóny a  k  dispozícii 
budú aj hokejisti pôsobiaci v  zámorí, 

Slovensko môže postaviť na kvalifikáciu 
absolútne najlepší výber. 

„V  auguste sa musíme kvalifikovať 
na ZOH. Mnohí naši hráči, ktorí ešte ne
okúsili olympijskú atmosféru, sú hladní 
po postupe. Olympijský turnaj je úžasný 
a  verím, že na ňom nebudeme chýbať,“ 
hovoril v  Česku kapitán reprezentácie 
Tomáš Tatar.

Mužstvo sa bude musieť v  Bratislave 
v troch zápasoch vyrovnať s veľkým tla-
kom. Do každého duelu bude nastupovať 
v  pozícii favorita a  bude sa očakávať 
z  jeho strany otvorený útočný hokej. 
Pozor si však naši budú musieť dávať na 
zadné dvierka. 

Forma jednotlivcov v  úvode ročníka 
s  minimálnou zápasovou praxou môže 
byť dôležitý faktor. Kazachstan i Rakúsko 
v  minulosti viackrát potrápili slovenské 
výbery. Rakúšania sa predviedli v  skve-
lom svetle na šampionáte v  Prahe, na 
ktorom zdolali Fínov a predviedli päťgó-
lovú tretiu tretinu s Kanaďanmi v dueli, 
v ktorom prehrali napokon 6:7 po predĺ-
žení. Aj keď Maďari budú v pozícii outsi-
derov, na začiatku sezóny budú plní síl 
a môžu byť nepríjemní. 

O  náročnosti olympijskej kvalifikácie 
sa slovenskí hokejisti presvedčili aj pred 
tromi rokmi, keď o postup bojovali doma 
do poslednej chvíle s Bielorusmi. I

HOKEJISTI V BRATISLAVE O ÚČASŤ NA ZOH

KVALIFIKÁCIA O POSTUP 
NA ZOH 2026

D-skupina (Bratislava): Slovensko, 
Rakúsko, Kazachstan, Maďarsko
E-skupina (Riga): Lotyšsko, 
Francúzsko, Slovinsko, Ukrajina. 
F-skupina (Aalborg): Dánsko, 
Nórsko, Veľká Británia, Japonsko. 

ROŠÁDY S ÚČASTNÍKMI KVALIFIKÁCIE

Z loženie bratislavskej kvalifikačnej skupiny o postup na ZOH 2026 malo byť pôvodne 
iné. Na prelome augusta a septembra sa mali na Slovensku predstaviť Slováci, 
Bielorusi, Ukrajinci a Kazachovia. Medzinárodná hokejová federácia (IIHF) však 

predĺžila vylúčenie Ruska a Bieloruska z medzinárodných súťaží aj na sezónu 2024/25 
a pozmenila bratislavský menoslov účastníkov turnaja.

Maďari pôvodne nemali hrať finálovú kvalifikáciu, keďže neuspeli na turnaji jej 2. kola. 
Do Bratislavy však pricestujú ako náhradníci za Bielorusov. Posuny v rebríčku IIHF zasa 
zapríčinili, že Ukrajincov na turnaji nahradili Rakúšania.

Pred začiatkom finálovej olympijskej kvalifikácie je jasné iba to, že deviatku účastníkov 
hlavného turnaja ZOH 2026 tvoria Kanada, Rusko, USA, Fínsko, Švédsko, Česko, Švajčiarsko, 
Nemecko a Taliansko a k nim sa pripoja víťazi troch kvalifikačných turnajov. Ak nebude hrať 
na ZOH 2026 Rusko, nahradí ho najlepší tím z druhých miest finále kvalifikácie. „Tak ako 
v uplynulých rokoch, rada IIHF bude situáciu naďalej monitorovať. Najneskôr v máji 2025 na 
zasadnutí pred výročným kongresom IIHF rada určí, či je bezpečné opätovne zaradiť Rusko 
a Bielorusko do majstrovskej sezóny 2025/26,“ uviedla IIHF. I

JURAJ SLAFKOVSKÝ 
NA SVETOVOM ŠAMPIONÁTE 
SÍCE NESKÓROVAL, 
ALE PRIPRAVOVAL GÓLY 
PRE SPOLUHRÁČOV.
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PARTE ŠPORTOVÝCH OSOBNOSTÍ TEXT:  ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ARCHÍV SOŠM, JÁN SÚKUP

Krátko pred 83. narodeninami zomrel 
v sobotu 18. mája v Kostarike strieborný 
olympijský medailista vo futbale 
z Tokia 1964 IVAN MRÁZ. Rodák 
z Levoče, ktorý vyrastal v Bratislave, bol 
v Tokiu 1964 s piatimi gólmi najlepším 
strelcom strieborného tímu ČSSR.

I van Mráz zanechal výraznú hráčsku 
stopu počas pôsobenia v  Slovane 
Bratislava, Sparte Praha, Dukle 
Praha i  v  Kostarike. Od dvanástich 

hrával v  Slovane, kde sa postupne 
prepracoval do A-tímu. Ako 22-ročný 
v roku 1963 prestúpil do pražskej Spar-

ty. S  ňou získal tituly majstra ČSSR 
v rokoch 1965 a 1967, medzitým počas 
vojenčiny sa z  titulu radoval aj ako 
hráč Dukly Praha. Na čo bol obzvlášť 
hrdý, zisk jedného titulu pre Spartu 
„pečatil“ piatimi gólmi v  poslednom 
zápase proti Jednote Trenčín. V  naj-
populárnejšom českom klube, v  kto-
rom na ihrisku dlho „šéfoval“ košický 
rodák Andrej Kvašňák, bol kratší čas aj 
kapitánom. Ivan Mráz odohral celkovo 
161 ligových zápasov a strelil 55 gólov. 
V  európskych pohárov nastrieľal za 
Spartu 16 gólov, čo bol dlhé roky klu-
bový rekord.

Fyzicky zdatný levočský rodák ne-
dostal veľa príležitostí obliecť si repre-
zentačný dres, ale jeho produktivita 

ZA KANONIEROM STRIEBORNÝCH 
FUTBALISTOV Z OH 1964 IVANOM MRÁZOM

V uplynulých šiestich mesiacoch 
nás navždy opustilo viacero významných 
osobností slovenského športu.

† PETER MUTKOVIČ.
Bývalý futbalový reprezentant ČSSR 
(2 zápasy za A-tím, 7 za olympijský tím) 
a účastník OH 1968 v Mexico City spojil 
svoj športový život so Slovanom Bratislava. 
S týmto klubom získal tri federálne ligové 
tituly (1970, 1974 a 1975), dvakrát Čs. pohár 
(1968 a 1974) a podieľal sa aj na ceste 
belasých k slávnemu víťazstvu v Pohári 
víťazov pohárov 1969. Na OH 1968 nastúpil 
vo všetkých troch zápasoch tímu ČSSR. 
Zomrel 28. decembra vo veku 78 rokov.

† VERONIKA ILAVSKÁ-SCHMIDTOVÁ.
Dlho hrala hádzanú za Lokomotívu Trnava, ale 
najlepšie roky kariéry prežila v Lokomotíve 
Bratislava (1955 – 58). V roku 1956 sa v tomto 

klube tešila z titulu 
majsterky ČSR. 
O rok neskôr sa 
pod dievčenským 
menom Ilavská 
v Juhoslávii 
podieľala na 
historickom zisku 
titulu majsteriek 

sveta pre tím ČSR. Bola len jednou z dvoch 
Sloveniek v zlatom tíme, v ktorom pritom 
ako 19-ročná debutovala práve na MS. 
Z pozície ľavej krídelníčky prispela k titulu 
spolu piatimi gólmi, z toho dva strelila vo 
finále proti Maďarsku (7:1). Hrala do veku 
32 rokov, potom pôsobila popri zamestnaní 
ako trénerka. Členka Siene slávy slovenskej 
hádzanej zomrela 2. januára vo veku 86 rokov.

† ANNA ČÁPOVÁ-RÍŠOVÁ.
Druhá Slovenka v zlatom tíme hádzanárok 
na MS 1957 bola vo veku 22 rokov najlepšou 
brankárkou šampionátu a vybrali ju do 
jeho ideálnej zostavy. Rodáčka z Veľkej pri 

Poprade pritom na MS v Juhoslávii nechytala 
v bránke družstva ČSR od začiatku. V druhom 
zápase turnaja proti Švédsku za stavu 2:2 
ju na ihrisko poslal tréner Ladislav Gross. 

Veľmi rýchlo chytila 
dve sedmičky 
a predvádzala 
skvelý výkon. Po 
ňom už 22-ročná 
Slovenka pôvodne 
prvú brankárku, 
skúsenú Janečkovú, 
nechala na zvyšok 

šampionátu len sedieť na lavičke. V tom 
čase pôsobila v Lokomotíve Bratislava, 
následne v Iskre Slovnaft (neskôr v Interi) 
a v Slavoji Vinohrady Bratislava, kde 
končila ako 45-ročná. Trénersky viedla 
mládežnícke tímy Interu aj brankárok 
čs. reprezentácie. Zvolili ju za najlepšiu 
slovenskú hádzanárku 20. storočia a v roku 
2011 ju prijali Siene slávy slovenskej 
hádzanej. Zomrela 1. júna vo veku 89 rokov.

† GABRIELA HANULÁKOVÁ.
Od roku 1984 až doteraz je slovenskou 
rekordérkou v hode diskom (64,00 m) a od 
roku 1985 aj vo vrhu guľou (16,96 m).  Utvorila 
spolu 22 rekordov SR a získala 14 slovenských 

OPUSTILI NÁS OBE 
SLOVENSKÉ 
HÁDZANÁRSKE 
MAJSTERKY SVETA
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PARTE ŠPORTOVÝCH OSOBNOSTÍ

v ňom bola pozoruhodná – za olympij-
ský výber ČSSR nastúpil dovedna šesť-
krát a strelil šesť gólov. V A-tíme ČSSR 
dosiahol ešte lepší strelecký priemer 
– zo 4 zápasov 5 gólov.

Na OH v Tokiu, kde patril medzi naj-
mladších členov tímu, Ivan Mráz v pia-
tich zápasoch skóroval päťkrát a  bol 
najlepším strelcom družstva ČSSR. 
V základnej skupine prispel k víťazstvu 
6:1 nad Kórejskou republikou dvoma 
gólmi a k triumfu 5:1 nad Egyptom jed-
ným. V  poslednom zápase v  skupine 
proti Brazílii (1:0) nenastúpil, ale po-
tom sa strelecky presadil vo štvrťfinále 
proti Japonsku (4:0) aj v  semifinále 
proti NDR (2:1), kde strelil víťazný gól. 
Docielil ho dorážkou po prudkej Urba-
novej strele len pol minúty pred kon-
com riadneho času. Naprázdno vyšiel 
akurát vo finále proti Maďarsku (1:2). 
Futbalovú kariéru ukončil v roku 1971 
po trojročnom pôsobení v holandskom 
Maastrichte.

Ešte ako hráč sa dobre pripravoval 
na život po skončení kariéry. Popri 
futbale vyštudoval vysokú školu. Dlhé 
roky potom pracoval ako športový 

novinár (najprv ako redaktor agentúry 
ČSTK a  neskôr ako spravodajca ČSTK 
v  Ríme) a  predovšetkým futbalový 
tréner a  funkcionár. Dohromady až 
takmer štvrťstoročie pôsobil v  Latin-
skej Amerike.

Usadil sa v  Kostarike, kde sa ako 
tréner sústredil na chlapcov z  chu-
dobnejších rodín. Založil tam Mraz 
Soccer Academy, z ktorej vzišli viacerí 

reprezentanti krajiny. A ako generálny 
riaditeľ družstva Deportivo Alajuelen-
se radoval z  dvoch ligových titulov. 
Bol aj prezidentom Kostarickej fede-
rácie zimných športov.  I

NA FOTOGRAFII Z OLYMPIJSKÉHO 
TURNAJA V TOKIU IVAN MRÁZ 
PRI STRELENÍ ROZHODUJÚCEHO 
GÓLU V SEMIFINÁLE PROTI NDR.

titulov, v roku 1986 
v hode diskom 
aj federálny. 
Na Svetovej 
univerziáde 1985 
skončila v hode 
diskom piata. 
Od roku 1990 
bola dlhé roky 

vedúca trénerka atletiky na športovom 
gymnáziu v Bratislave. V začiatkoch 
kariéry viedla napríklad atlétov Martina 
Kučeru, Jozefa Pelikána, Andreja Biciana, 
Tomáša Zemana, Adriána Matušíka, 
ale aj tenistu Andreja Martina. Zomrela 
22. januára vo veku 66 rokov.

† JÚLIUS VESELKO.
V období rokov 1953 – 1962 bol viackrát 

členom čs. 
reprezentačného 
družstva 
Československa vo 
volejbale. Podieľal 
sa na zisku striebra 
na majstrovstvách 
sveta 1960 v Riu 
de Janeiro. O rok 

skôr prispel k víťazstvu čs. družstva na 
Svetovej univerziáde v Turíne. Počas 
vrcholnej hráčskej kariéry pôsobil v Slávii 
UK Bratislava. Neskôr bol hrajúci tréner 
v tímoch Mostárne Brezno, ZVL Žilina a ZVL 
Kysucké Nové Mesto. Bol držiteľ Zlatej 
medaily Slovenskej volejbalovej federácie. 
Zomrel 24. februára vo veku 88 rokov.

† PETER BERČÍK.
V rokoch 1969 – 1982 viedol slovenský 
atletický zväz. Keď prvý raz prevzal túto 
funkciu, ešte nemal 29 rokov. Bol historicky 

jediný Slovák na 
čele Čs. atletického 
zväzu – od 
augusta 1970 do 
októbra 1973 bol 
jeho predsedom, 
následne prvým 
podpredsedom. 
V rokoch 

1973 – 1978 bol aj členom predsedníctva 
Ústredného výboru Čs. zväzu telesnej 
výchovy a v období 1981 – 1989 okresným 
šéfom ČSZTV v Žiari nad Hronom. Člen 
Siene slávy slovenskej atletiky pôsobil aj ako 
rozhodca. Zomrel 10. marca vo veku 83 rokov.

† DUŠAN ČIKEL.
Rodák z Beckova Dušan Čikel sa odmalička 
venoval futbalu, k atletike sa dostal až počas 
vojenčiny v Českých Budějoviciach. Tam 

sa rýchlo zaradil 
medzi najlepších 
míliarov v ČSR 
a presunuli ho do 
elitného armádneho 
klubu ATK Praha.

V júli 1953 
rozbiehal štafetu 
ÚDA Praha na 

4x800 m, ktorá finišovala vo vtedajšom 
svetovom rekorde 7:28,0 min. Počas 
kariéry utvoril 34 slovenských rekordov. 
Hoci mal splnené limity na OH 1956 na 
1500 i 5000 m, do Melbourne ho nepustili. 
Neskôr pôsobil najprv ako kondičný 
a potom ako hlavný tréner futbalistov 
Dukly Trenčín, trénoval aj v Banskej 
Bystrici. Spoluzakladal Armádne stredisko 
vrcholového športu Dukla v Trenčíne. 
V rokoch 1979 až 1982 bol jeho veliteľom. 
V roku 2004 dostal Cenu fair play 
Slovenského olympijského výboru. Zomrel 
25. mája v Trenčíne vo veku 94 rokov.
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eden z projektov, ktoré sú odpo-
veďou na tieto výzvy, je Olym-
pijský odznak všestrannosti 
(OLOV). Organizuje ho Sloven-
ský olympijský a športový výbor 
(SOŠV). Okrem dôležitého sledo-
vania športového vývoja detí má 
za cieľ rozvíjať všestranné pohy-
bové schopnosti z pohľadu zdra-
votnej prevencie a tiež motivovať 
deti k  športu vďaka prirodzenej 
súťaživosti. 

RASTÚCI ZÁUJEM O OLOV
V  školskom roku 2023/24 sa zapojilo 
do projektu OLOV rekordných 41 838 
žiakov a žiačok zo 465 škôl. Projekt SOŠV 
týmito číslami potvrdil pozíciu najväčšej 
školskej športovej súťaže na Slovensku.

Podmienky na zisk niektorej z úrov-
ní Olympijského odznaku všestrannos-
ti sa snažili splniť žiaci 6. až 9. ročníka 
základných škôl a príslušných ročníkov 

osemročných gymnázií. Školské kolá sa 
konali počas septembra až novembra, 
krajské boli počas marca a apríla. 

Spomedzi 41 838 účastníkov bolo 
21 804 chlapcov a 20 034 dievčat. Naj-
viac škôl i  žiakov sa zapojilo v  Žilin-
skom kraji. O odznak sa tam usilovalo 
7789 detí z  91 škôl. Výrazný záujem 
o  projekt OLOV bol aj v  Prešovskom 
(7311 detí) či Košickom samospráv-
nom kraji (6849). Z  celoslovenského 
pohľadu bol najväčší záujem medzi 
chlapcami narodenými v  roku 2010 
(5674) a dievčatami narodenými v roku 
2011 (5193).

V  krajských kolách súťažilo 2208 
účastníkov z 276 škôl. 

„Záujem o  OLOV z  roka na rok 
rastie, čo nás veľmi teší. Veríme, že 
práve vďaka takýmto projektom sa 
nám spoločne podarí zvrátiť negatív-
ne trendy pohybovej zdatnosti našich 
detí. Žiaci od 6. do 9. ročníka sa môžu 

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA

J
NAJVÄČŠIA ŠKOLSKÁ ŠPORTOVÁ 
SÚŤAŽ NA SLOVENSKU

Rozdiely v športových zručnostiach 
a výkonoch sú medzi dnešnými 
deťmi skutočne extrémne 
a začínajú spôsobovať problémy 
telocvikárom v školách. Pokiaľ 
spoločnosť nezareaguje na zmenu 
spôsobu života, spôsobí našim 
deťom škody, ktoré sa s nimi budú 
ťahať po zvyšok života.

OLYMPIJSKÝ ODZNAK VŠESTRANNOSTI

OLOV 2023/24 V ČÍSLACH
Počet žiakov: 41 838
Počet chlapcov: 21 804
Počet dievčat: 20 034
Počet zapojených škôl: 465
Počet zapojených žiakov podľa krajov 
–  Žilinský: 7789, Prešovský: 7311, 
Košický: 6849, Bratislavský: 5199, 
Nitriansky: 4264, Trenčiansky: 4218, 
Banskobystrický: 3430, Trnavský: 
2778. 
Počet zapojených škôl podľa krajov – 
Žilinský: 91, Prešovský: 75, Košický: 
67, Nitriansky: 62, Banskobystrický: 
49, Trenčiansky: 48, Bratislavský: 44, 
Trnavský: 29.

SÚČASŤOU KRAJSKÝCH KÔL BOLA AJ PREKÁŽKOVÁ DRÁHA.
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každý rok porovnávať, ako sa zlepšuje 
či zhoršuje ich fyzická výkonnosť. Zá-
roveň sa môžu porovnať aj so svojimi 
rovesníkmi v triedach či z celého Slo-
venska. Veľká vďaka patrí predovšet-
kým učiteľom v  školách, ktorí nám 
pomáhajú v testovaní. Bez ich pomoci 
a aktívneho prístupu by nebolo možné 
zapojiť do projektu taký veľký počet 
žiakov a  žiačok,“ povedala riaditeľka 
oddelenia olympizmu SOŠV Ivana Mo-
tolíková.

CERTIFIKÁT Y PRE VŠETKÝCH, 
ODZNAKY PRE NAJLEPŠÍCH
Prihlásené školy otestovali svojich 
žiakov pod dozorom učiteľov teles-
nej a  športovej výchovy v  skoku do 
diaľky z miesta znožmo, v ľahu – sede 
za 30  sekúnd, v  hode 2 kg plnou lop-
tou (medicinbalom) vpred, vo výdrži 
v zhybe nadhmatom, v člnkovom behu 
10x5 m a vo vytrvalostnom člnkovom 
behu. Testovanie bolo aj tento rok to-
tožné so štátnym vzdelávacím progra-
mom pre telesnú výchovu. Vďaka tomu 
mali učitelia telesnej výchovy možnosť 
realizovať hneď na začiatku školského 
roka predpísané testy všeobecnej po-
hybovej výkonnosti a skombinovať ich 
s projektom OLOV.

Za výkony žiaka v každej z disciplín 
projektu sa udeľovalo bodové ohod-
notenie podľa tabuliek v závislosti od 
pohlavia a roku narodenia. 

Podmienky na udelenie niektorého 
z odznakov splnilo dokopy 10 837 žia-
kov a žiačok, čo je 25,9 % zo všetkých 
zapojených. Zlatý odznak získalo 1259, 
strieborný 3364 a bronzový 6214 detí.

„Každý zapojený žiak dostal od 
SOŠV certifikát s  jeho výsledkami. Tí, 
ktorí splnili podmienky, získali aj prí-
slušný odznak. Slovenský olympijský 
a športový výbor sa v spolupráci s uči-
teľmi telesnej výchovy snaží rozvíjať 
športovú všestrannosť žiakov a navyše 
im dáva možnosť zúčastniť sa na celo
republikovej súťaži. Školy preto ná-
sledne zostavili zo svojich najlepších 
žiakov a  žiačok v  ročníkoch tímy pre 
jarné krajské kolá. Ich víťazi postúpili 
na celoslovenské finále 20. a  21. júna 
počas osláv Olympijského dňa v Šamo-
ríne a v Bratislave,“ uviedol projektový 
manažér OLOV Milan Špánik.

PODPORA OD ŠPORTOVCOV 
A OLYMPIONIKOV
Do vybraných škôl vo svojich regiónoch 
prišli na základné kolá známi športovci 
Danka Barteková, Emma Zapletalová, 

Samuel Baláž, Viktória Čerňanská, 
Monika Chochlíková, Peter Mlynár či 
Pavol Hurajt. Mladých športovcov po-
vzbudili k výborným výkonom a otes-
tovali si svoje zručnosti v jednotlivých 
disciplínach. Súčasťou návštevy boli aj 
besedy či autogramiáda. 

Aj krajské kolá mali svojich amba-
sádorov. Účastníkov prišli podporiť 
Marián Gáborík, Paulína Bátovská Fial-
ková, Pavol Hurajt, Vanesa a Miroslava 
Hockové, Jana Velďáková či Patrícia 
Tománková.

„Veľmi rád si spomínam na hodiny 
telesnej výchovy. Boli sme hokejová 
trieda, teda samí chalani. Niekedy bola 
telesná výchova náročnejšia, keď sme 
robili kadejaké testy či sa behalo na 
dráhe. To nebolo pre nás až také prí-
jemné, ale zvládli sme to. Najviac nás 
bavilo, keď sme hrali nejaké hry, či už 
to bola hádzaná, futbal alebo basket-
bal. Badám, že dnešným deťom chýba-
jú pohybové zručnosti. Verím, že týmto 
projektom sa ich podarí naštartovať, 
aby zažili radosť z  pohybu a  športu 
a  pocítili ich význam,“ povedal počas 
krajského kola OLOV v Trenčíne niek
dajší špičkový hokejista Marián Gábo-
rík.  I

OLYMPIJSKÝ ODZNAK VŠESTRANNOSTI

POHĽAD PEDAGÓGA

D lhodobo je jednou 
z najúspešnejších škôl v projekte 
OLOV Základná škola kapitána 

Jána Nálepku v Stupave. Jej žiaci 
každoročne reprezentujú Bratislavský 
kraj v celoslovenskom finále. 
Postup si vybojovali aj v školskom 
roku 2023/24. Jedna z najväčších 
základných škôl na Slovensku má 
aj športové triedy. Okrem telesnej 
výchovy sa deti v škole môžu venovať 
aj ďalších pohybovým aktivitám. 

„OLOV organizujeme samostatne 
vo vybrané dni, a nie počas hodín 
telocviku. Vďaka tomu podporujeme 
súťaživosť medzi triedami rovnakého 
ročníka. Zároveň sa utužujú kolektívy, 
keďže u nás častokrát celá trieda 
či hala pri mimoriadnych výkonoch 
tlieska a povzbudzuje. V takej 
perfektnej atmosfére sú deti ešte 
viac ,vyhecované´ a odbehnú viac, 
ako by dosiahli len pri štandardnom 
meraní. Za pozitívum považujem 
aj každoročné testovanie, vďaka 
ktorému sú deti motivované zlepšovať 
svoje výkony. Najťažšou disciplínou 
je asi vytrvalostný člnkový beh, ktorý 
preveruje aj morálno-vôľové vlastnosti 
detí,“ hovorila v Olympijskom 
podcaste jedna zo stupavských 
telocvikárok Veronika Rumpelová. IMLADÝCH PODPOROVALI AJ ÚSPEŠNÍ 

ŠPORTOVCI. V TRENČÍNE IM FANDIL 
HOKEJISTA MARIÁN GÁBORÍK . 
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lenstvo v  JOT mladým špor-
tovcom pomáha v  dôležitej 
časti kariéry – pri prechode 
z  juniorskej do seniorskej re-
prezentácie. Projektom prešli 
viacerí športovci, ktorí majú 
za sebou už účasť na olym-
pijských hrách, či sa akurát 
chystajú na športový vrchol. 
Patria medzi nich aj Viktória 
Forster, Gabriela Gajanová, 

Eliška Mintálová, Vanesa Hocková, 
Viktória Čerňanská, Rebeka Jančová či 
Marián Skupek.

22 TALENTOVANÝCH ŠPORTOVCOV
Do Juniorského olympijského tímu 
2024 tentoraz na základe návrhov od 
zväzov a  federácií a  podľa posúdenia 
športových výsledkov v  roku 2023 
SOŠV vybral spolu 22 športovcov 
a  športovkýň do 18 rokov. Sedemnásť 
z nich je z letných športov, päť zo zim-
ných. 

Medzi vybranými sú viaceré mená, 
ktoré už pozná slovenská športová 
verejnosť. Juniorskému olympijskému 
tímu 2024 dominuje džudistka Patrícia 
Tománková, ktorá v  roku 2023 vyhrala 
Európsky olympijský festival mládeže 
v  Maribore, majstrovstvá sveta i  maj-
strovstvá Európy dorasteniek. Členkou 
je aj strieborná medailistka v  streľbe 
z Európskych hier 2023 Kamila Novotná. 
V  tíme je aj biatlonový medailista zo 
zimného EYOF 2023 vo Friuli Venezia 
Giulia Michal Adamov. Grant a  ďalšie 
výhody členstva získajú aj jedna z  naj-
lepších mládežníckych triatlonistiek 
sveta Margaréta Vráblová, bronzová 
z  ME junioriek v  boxe Bibiana Lovašo-
vá, bronzový z  majstrovstiev sveta do 
19 rokov vo veslovaní Peter Strečanský 
či víťazka Európskeho pohára mládeže 
v  športovom lezení Martina Buršíková. 
Skvelé výsledky v cyklokrose i v cestnej 
cyklistike zase dosahuje Viktória Chla-
doňová. Preniknúť do seriálu Svetového 

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA

Č

NOVÁ GENERÁCIA TALENTOV V STOPÁCH 
FORSTEROVEJ ČI MINTÁLOVEJ

Džudistka Patrícia Tománková, 
strelkyňa Kamila Novotná či 
cyklistka Viktória Chladoňová 
sa stali členkami Juniorského 
olympijského tímu (JOT) na 
rok 2024. Slovenský olympijský 
a športový výbor (SOŠV) a Nadácia 
SOŠV spustili od začiatku roka 
siedmy ročník projektu pre mladých 
talentovaných športovcov, ktorí 
sa v budúcnosti môžu dostať na 
olympijské hry. 

JUNIORSKÝ OLYMPIJSKÝ TÍM 2024

JUNIORSKÝ 
OLYMPIJSKÝ TÍM 2024
Kamila Novotná, Emma Kortišová 
(obe streľba), Patrícia Tománková, 
Nina Filkorová (obe džudo), Mia 
Pohánková/Soňa Depešová (tenis), 
Margaréta Vráblová (triatlon), Bibiana 
Lovašová (box), Martina Buršíková, Lea 
Slobodová (športové lezenie), Peter 
Strečanský (veslovanie), Jakub Ševčík 
(vodný slalom), Viktória Chladoňová 
(cyklistika), Branislav Lančarič 
(šerm), Simona Emma Pernischová 
(taekwondo), Ráchel Závacká 
(vzpieranie), Peter Dávid (atletika), 
Michal Adamov, Tamara Molentová 
(obaja biatlon), Christián Bosman/
Michal Macko (sánkovanie), Hektor 
Kapustík (skoky na lyžiach).

PATRÍCIA TOMÁNKOVÁ JE NAJVÝRAZNEJŠIE MENO 
V JUNIORSKOM OLYMPIJSKOM TÍME 2024. 
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pohára v  skokoch na lyžiach sa snaží 
Hektor Kapustík.

Aj keď sa do projektu prihlasujú jed-
notlivci, športové oddelenie SOŠV na-
vrhlo do projektu zaradiť aj tenisový pár 
Mia Pohánková, Soňa Depešová, ktorý 
získal zlato na Európskom olympijskom 
festivale mládeže (EYOF) 2023 v  Mari-
bore, či sánkarskú dvojicu Christián Bos-
man, Michal Macko. Preto je v súčasnosti 
namiesto 20 až 22 mladých športovcov. 

PATRÍCIA TOMÁNKOVÁ PRERÁSTLA 
SVOJU VEKOVÚ KATEGÓRIU
Aj po zaradení do JOT pokračuje se-
demnásťročná Pezinčanka Patrícia 
Tománková vo výborných výkonoch. 
V  novej sezóne sa už sústreďuje na 
súťaže vo váhe do 44 kg. V marci v Ša-
moríne vyhrala deviaty turnaj v  rade, 
v apríli v Tepliciach pridala desiaty. Na 
svetovej úrovni je to výnimočná séria. 
Naposledy prehrala 11. apríla 2023. 

Slovenská džudistka roka 2023 zvažuje 
so svojím otcom a trénerom, že by v zá-
vere tejto sezóny absolvovala aj seniorský 
grandslamový turnaj. Zmerať si sily so 
zrelými ženami v mladom veku je veľmi 
lákavé, keďže výkonnostne prerástla 
dorasteneckú kariéru. Súboje s rovesníč-
kami končí dávno pred časovým limitom. 
Aj v marci v Šamoríne strávila na tatami 
v troch súbojoch dokopy menej času, ako 
je štvorminútový interval na jeden duel. 

„Sériu víťazstiev nepočítam. Dôležité 
je nastavenie mojej hlavy. Treba si veriť, 
že mám na to natrénované a  môžem 
pridať. Cítim, že medzi dorastenkami 
je to pre mňa ľahšie, ale chcem bojovať 
aj v  tejto kategórii,“ povedala Patrícia 
Tománková. Spoločnosť v  JOT jej robí 
aj ďalšia džudistka Nina Filkorová. Tej 
dopomohla k členstvu bronzová medaila 
z EYOF 2023 v Maribore. 

ČLENSTVO V JOT POMÁHA 
AJ KAMILE NOVOTNEJ
Strieborná medailistka z Európskych hier 
v  Krakove Kamila Novotná je členkou 
Juniorského olympijského tímu už tretí 
rok. Zverenka Jána Šimu pochádza z po-
ľovníckej rodiny a k zbraniam mala doma 
blízko. K streľbe ju priviedla mama, ktorá 
jej ako prvá vložila do rúk vzduchovku. 
Postupne dosahovala prvé úspechy, až 
prišiel ten najväčší z Európskych hier.

„Športová streľba je šport, ktorý 
si vyžaduje maximálnu sústredenosť 
a koncentráciu, preto je psychicky veľmi 

vyčerpávajúca. Mojím snom a zároveň aj 
cieľom ako azda každého športovca je do-
stať sa na olympijské hry a vyhrať zlato,“ 
hovorí Novotná.

Členstvo v  JOT jej pomáha a  čerpá 
jeho výhody. „Z  financií, ktoré som do-
stala, sme pred dvoma rokmi kúpili nový 
strelecký oblek. Pomohlo mi aj spoločné 
stretnutie so športovcami z iných odvetví 
na JOT Games. Namotivovalo ma to do 
ďalšej kariéry,“ dodala.

RÁCHEL ZÁVACKÁ OCEŇUJE 
AJ PRÍSTUP ZVÄZU
Vzpieranie nie je podľa rodičov talen-
tovanej športovkyne Ráchel Závackej 
finančne náročný šport. Peniaze i  pod-
pora z JOT však určite pomôžu. Rodičia 
oceňujú činnosť vzpieračského zväzu, 
ktorý ich dcéru prihlásil do projektu JOT. 

„Máme úžasný zväz. Hneď na za-
čiatku dostala špeciálnu obuv s rovnou 
podrážkou, dres na súťaž, klubové trič-
ká, ponožky. Vždy sa nájde nejaký spon-
zor, ktorý im niečo poskytne. Z  tohto 
hľadiska nepotrebujeme nejako extra 
investovať. Ráchel je už tri roky zarade-
ná medzi talentovanú mládež a dostáva 
dotáciu na športový rozvoj. Keď niečo 
nakúpime, vieme si to preúčtovať cez 
zväz. Kúpili sme takto veci na cvičenie. 
Extra výdavky nemáme. Vlastné finan-
cie dávame iba na cesty, ak chceme ísť 
s ňou na súťaž,“ vysvetlila pre Sportnet 
mama talentovanej vzpieračky Milena 
Závacká.  I

JUNIORSKÝ OLYMPIJSKÝ TÍM 2024

ČO ZÍSKAVAJÚ ČLENOVIA JOT

Nadácia SOŠV prerozdelí medzi 
členov Juniorského olympijského 
tímu 2024 48-tisíc eur. Jednotlivci 

i dvojice dostanú štipendium vo výške 
2400 eur, okrem toho aj nefinančné 
plnenie od dodávateľov SOŠV, služby 
mentálneho kouča či možnosť 
vzdelávať sa v témach, ako správna 
výživa či antidoping. Pre členov JOT 
je pripravené na jeseň aj tradičné 
sústredenie JOT Games, na ktorom sa 
lepšie spoznajú, zabavia sa, zašportujú 
si i dozvedia sa nové veci pre ich 
budúce kariéry. 

JEDNÝM ZO ZIMNÝCH ŠPORTOVCOV 
V JOT 2024 JE BIATLONISTA A BEŽEC NA 
LYŽIACH MICHAL ADAMOV.

ČLENKA JOT KAMILA NOVOTNÁ ZAŽIARILA 
ZISKOM STRIEBRA NA EURÓPSKYCH HRÁCH 2023.



102   OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2024 WWW.OLYMPIC.SK

ohyb je súčasťou zdra-
vého životného štýlu, 
a preto je našou ambí-
ciou podporovať rôzne 
zaujímavé športové 
aktivity na Slovensku,“ 
hovorí Zuzana Vodáč-
ková, riaditeľka Na-
dácie SOŠV. „Veríme, 

že prostredníctvom našich projektov 
prilákame k športovaniu a tým aj k po-
hybu čo najviac ľudí na Slovensku, 
a  prispejeme k  udržaniu ich kondície 
a zdravia.“

„Pre takýto druh filantropickej práce 
sa človek musí v nej nájsť. A dá sa pove-
dať, že sa musí pre túto prácu narodiť. 
Často čítame emotívne príbehy, ktoré 
s nami zamávajú, a na druhej strane 
máme možnosť pomôcť a podporiť rôz-
ne ohrozené skupiny ľudí. Táto činnosť 
je pre mňa oduševnením. Do práce cho-
dím veľmi rada a teším sa, že mám silné 
puto s ľuďmi, s ktorými prichádzam cez 
nadáciu do kontaktu,“ hovorí Vodáč-
ková. „Vidieť tiež, ako naša podpora 
pomáha ľuďom a ako sa mladí športovci 
stávajú úspešnými, je pre mňa veľkým 
potešením,“ pokračuje.

Od svojho vzniku nadácia prešla 
mnohými zmenami. „Hoci nadácia 
vznikla v  roku 2007, jej činnosť sa 
výrazne aktivizovala až po roku 2017, 
keď sa správcom stal prezident SOŠV 
Anton Siekel,“ vysvetľuje Vodáčková. 
Pod jeho vedením sa nadácia rozšírila 
o nové projekty a zvýšila svoje finanč-
né zdroje. „V začiatkoch mala nadácia 
obrat len okolo 5000 eur ročne. Dnes 

sa snažíme podporovať športovcov 
sumou minimálne 100 000 eur ročne, 
niekedy až 150 000 eur, v závislosti od 
sponzorov a donorov,“ dodáva.

PROJEKT Y PRE MLADÝCH 
ŠPORTOVCOV
Jedným z  hlavných cieľov nadácie 
je podpora mladých talentov. Pro-
stredníctvom projektov „Ukáž sa!“ 
a  „Juniorský olympijský tím“ nadácia 
vytvára priestor pre mladé športové 
nádeje, aby mohli rozvíjať svoj potenci-
ál a dosahovať úspechy na národnej aj 
medzinárodnej úrovni. Tieto projekty 
poskytujú finančnú podporu, ale aj ne-
finančné benefity vo forme mentálneho 
kouča, mediálny priestor či spoločný 
teambuilding s názvom JOT Games.

„Je krásne sledovať, ako sa mladí 
športovci, ktorí sa prihlasovali do na-
šich projektov ako 10-12-roční, dnes 
stávajú vrcholovými športovcami 
a  dosahujú úspechy na medzinárod-

nej scéne,“ dodáva Vodáčková. „Naším 
cieľom je do budúcnosti viac otvoriť 
tieto projekty aj pre kolektívy, aby sme 
mohli podporiť ešte viac talentov.“

JUNIORSKÝ OLYMPIJSKÝ TÍM: Slovenský 
olympijský a športový výbor a Nadácia 
SOŠV každoročne zostavujú z  mini-
málne 20 výsledkovo medzinárodne 
najúspešnejších mládežníckych špor-
tovcov za uplynulých 12 mesiacov 
Juniorský olympijský tím (JOT). Cieľom 
programu je podporovať mladých špor-
tovcov v dorasteneckom či juniorskom 
veku v  rozvoji ich športovej kariéry 
a utvoriť im na to vhodné podmienky.

„Aby sme si vychovali novú generá-
ciu úspešných slovenských reprezen-
tantov, je nevyhnutné podchytiť si už 
dnes mládežníckych športovcov, ktorí 
preukazujú svoj talent,“ vysvetľuje 
prezident SOŠV Anton Siekel.

V minulosti sa v Juniorskom olympij-
skom tíme objavilo viacero športovcov, 

TEXT: STANISLAV KRŠKO, FOTO: ANDREJ GALICA, JÁN SÚKUP

„P

PODPORA OD TALENTOV AŽ PO SENIOROV
Nadácia Slovenského olympijského a športového výboru (SOŠV) hrá významnú úlohu v podpore športovcov 

a športovej rodiny na Slovensku. Od svojho vzniku v roku 2007 sa snaží poskytovať podporu od mládežníckych 
kategórií až po exšportovcov v dôchodkovom veku. 

PREDSTAVUJEME NADÁCIU SOŠV

VÍŤAZKA PROJEKTU „UKÁŽ SA!“ V ROKU 2022, ŠORTREKÁRKA TAMARA TOKÁROVÁ SPOLU 
S AMBASÁDOROM PROJEKTU HOKEJISTOM JURAJOM SLAFKOVSKÝM.
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ktorí sa presadili aj na medzinárodnej 
úrovni. Členmi JOT boli napríklad vod-
ná slalomárka Eliška Mintálová, atlétky 
Viktória Forster a  Gabriela Gajanová, 
strelkyňa Vanesa Hocková (všetky sa 
kvalifikovali na OH 2024 v Paríži), cyk-
lista Martin Svrček, či biatlonisti Ema 
Kapustová a Jakub Borguľa.

„Je to pre mňa veľká česť. Som hrdý, 
že sa mi podarilo dostať sa do užšieho 
výberu perspektívnych juniorských 
športovcov z  celého Slovenska. Pod-
mienky pre mladých športovcov na 
Slovensku nie sú vždy ideálne. Výhody 
členstva v  JOT pomáhajú suplovať to, 
čo si pri príprave športovca nemôžu 
dovoliť kluby a  zväzy,“ povedal o  na-
dačnom projekte v minulosti džudista 
Benjamín Maťašeje.

UKÁŽ SA!: Ďalším z projektov pre talen-
tovanú mládež je grantový program „Ukáž 
sa!“ Cieľom Nadácie SOŠV je podporiť ta-
lentovaných mladých športovcov, pomôcť 
im prekonať sociálne bariéry a dosiahnuť 
ich športové sny. „Veríme, že všetci mladí 
športovci by mali mať rovnakú príležitosť 
ukázať svoj talent a odhodlanie, a to bez 
ohľadu na ich sociálne alebo finančné 
zázemie,“ hovorí riaditeľka Nadácie SOŠV 
Zuzana Vodáčková.

V  súčasnosti prebieha už 9. ročník 
grantového programu pre športovcov 
a športové kolektívy od 10 do 18 rokov. 
„Cez projekt ,Ukáž sa!´ každoročne 
podporujeme desiatky mladých špor-
tovcov, ktorí majú svoje sny. Doteraz 
sme rozdelili už takmer 400-tisíc eur. 
Tešíme sa, že traja podporení športovci 

z  nášho grantového programu ,Ukáž 
sa!´ sa prebojovali na olympijské hry do 
Paríža. Pamätám si na príbeh cyklistky 
Nory Jenčušovej, ktorá síce napokon 
nedostala od Nadácie SOŠV podporu, 
ale aj ona si práve splní sen o  účasti 
na olympijských hrách. Veríme, že cez 
projekt ,Ukáž sa!´ pomôžeme ďalším 
budúcim reprezentantom Slovenska,“ 
povedal predseda správnej rady Nadá-
cie SOŠV Dušan Guľáš. 

Okrem Jenčušovej sa v Paríži pred-
staví aj atlétka Viktória Forster, vodná 
slalomárka Zuzana Paňková či wind-

surfista Robert Kubín. Toto trio bolo 
v  minulosti medzi podporenými fina-
listami projektu.  

Tvárou prebiehajúceho 9. ročníka 
sa preto stala práve kanoistka Zuzana 
Paňková. „Opäť som si pozrela video, 
s ktorým som sa prihlásila do projektu 
,Ukáž sa!´ Videla som malé dievčatko, 
ktoré snívalo, že jedného dňa pôjde na 
olympijské hry. A  teraz sa jej ten sen 
splní. V  duchu som to malé ja objala 
a  povedala som mu, že to dokázalo. 
Keby to dievčatko nepracovalo na sebe 
tak, ako pracovalo, dnes by som nebola 
v olympijskej nominácii,“ hovorí aktu-
álna vicemajsterka Európy v K1.

PODPORA PRE SENIOROV A BÝVALÝCH 
OLYMPIONIKOV
OLYMPIJSKÉ SRDCE PRE SENIOROV: Nadácia 
SOŠV nezabúda ani na tých, ktorí svo-
ju športovú kariéru už dávno ukončili. 
Projekt „Olympijské srdce pre seniorov“ 
je zameraný na bývalých olympioni-
kov, športovcov a  trénerov v dôchodko-
vom veku, ktorí si stále zaslúžia úctu 
a podporu. Projekt preto už deviaty rok 
spája športové osobnosti, ktoré nás re-
prezentovali na európskych a svetových 
podujatiach. Nadácia SOŠV v spolupráci 
s  Kúpeľmi Dudince každoročne odmení 
olympionikov za ich športové výsledky 
a činnosť v športovom hnutí týždňovými 
liečebnými poukazmi. 

Od vzniku projektu absolvovali kúpeľ-
ný pobyt mnohé osobnosti slovenského 
športu na čele s olympijskými medailis-
tami Františkom Kunzom, Mariannou 

PREDSTAVUJEME NADÁCIU SOŠV

RIADITEĽKA NADÁCIE SOŠV ZUZANA VODÁČKOVÁ PRI DAROVANÍ KRVI NA JEDNEJ 
Z TRADIČNÝCH AKCIÍ NADÁCIE.

BENEFITOM PRE ČLENOV JUNIORSKÉHO OLYMPIJSKÉHO 
TÍMU JE AJ ÚČASŤ NA TEAMBUILDINGU JOT GAMES.
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Némethovou-Krajčírovou,  Dáriusom  Rus - 
nákom či ďalšie osobnosti v  olympij-
ských športoch Stanislav Kropilák, Jana 
Stašová, Mária Mračnová a mnohí ďalší, 
vrátane dlhoročných trénerov. 

„Títo ľudia pre mňa znamenajú veľa. 
Častokrát sa z  nich stali moji priatelia. 
Ich príbehy sú pre mňa veľkou inšpirá-
ciou,“ hovorí Zuzana Vodáčková. „Chce-
me, aby vedeli, že na nich nezabúdame 
a že si ich prácu a úspechy veľmi vážime.“

DAROVANIE KRVI A PLAZMY
Nadácia SOŠV už niekoľko rokov spolu-
pracuje s Národnou transfúznou službou 

Slovenskej republiky na projekte Olym-
pijská kvapka krvi. Projekt sa realizuje po 
celom Slovensku a s podporou mnohých 
športovcov upozorňuje na akútnu po-
trebu pravidelného darovania krvi, ako 
skutku, ktorý môže prispievať k záchrane 
ľudských životov.

„Každý rok organizujeme darovanie 
krvi a  minulý rok sme začali kampaň 
na podporu darovania plazmy,“ uvá-
dza riaditeľka Nadácie SOŠV a dodáva: 
„Kampaň ,Mám zlato v  krvi´, v  ktorej 
sa predstavili olympijskí víťazi Zuzana 
Rehák Štefečeková a  Matej Tóth, veľ-
mi zarezonovala. Vďaka nej pribudlo 

množstvo dobrovoľných darcov krvnej 
plazmy."

PLÁNY DO BUDÚCNOSTI
Nadácia do budúcnosti plánuje posilniť 
svoje postavenie na Slovensku a  rozšíriť 
svoje aktivity. „Naším cieľom je snaha 
o  vytvorenie jednej z  najväčších nadácií 
na Slovensku, aby sme mohli získať viac 
zdrojov, s ktorými ešte viac podporíme 
športovcov a športové aktivity,“ hovorí Vo-
dáčková. „Chceme tiež posilniť spoluprácu 
so Slovenskou asociáciou olympionikov, 
aby sme mohli napríklad identifikovať 
nové talenty a podporiť ich.“ I

Nadáciu Slovenského 
olympijského a športového 
výboru riadi správna rada, 

ktorá schvaľuje a usmerňuje 
jej činnosť. Každý grantový 
program a individuálne žiadosti 
prechádzajú cez správnu radu, 
ktorá zasadá raz za dva mesiace. 
Zasadnutia a organizáciu 
zasadnutí má na starosti 
riaditeľka nadácie. „Správna rada 
vždy pozostávala zo športovcov 
a funkcionárov, ktorí majú hlboké 

znalosti a skúsenosti v oblasti 
športu. Títo ľudia prinášajú do 
nadácie cenné nápady a nové 
podnety, čo nám umožňuje 
neustále sa zlepšovať,” hovorí 
riaditeľka Nadácie SOŠV Zuzana 
Vodáčková.

Medzi členmi správnej rady 
je päť olympionikov – Martina 
Kohlová-Gogolová, Katarína 
Ráczová, Zuzana Rehák 
Štefečeková, Juraj Minčík a ako 
revízorka Mária Jasenčáková. 

Spolu majú na konte 16 
olympijských účastí...

SPRÁVNA RADA NADÁCIE SOŠV: 
Dušan Guľáš (predseda), Anton 
Siekel (správca), Zuzana Vodáčková 
(riaditeľka), Kristína Czuczová, Martina 
Kohlová-Gogolová, Katarína Ráczová, 
Zuzana Rehák Štefečeková, Oliver 
Felszeghy, Ľubor Halanda, Juraj Minčík, 
Pavol Mutafov, Jaroslav Rybánsky, 
Tomáš Kovács (členovia), Mária 
Jasenčáková (revízorka).

V SPRÁVNEJ RADE JE PÄŤ OLYMPIONIKOV

PREDSEDA SPRÁVNEJ RADY 
NADÁCIE SOŠV DUŠAN GUĽÁŠ.

ŠPORTOVÍ SENIORI NA LIEČENÍ V KÚPEĽOCH DUDINCE V RÁMCI PROJEKTU OLYMPIJSKÉ SRDCE PRE SENIOROV V ROKU 2022.
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Z KUCHYNE 
SOŠV

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA

SOŠV UŽ SÍDLI NA OLYMPIJSKOM NÁMESTÍ 

ŠPORTOVÉ OSOBNOSTI POMÁHALI I MOTIVOVALI 

OLYMPIJSKÉ KLUBY 
SÚ INŠPIRÁCIA 
PRE SVET

Byť hrdinom znamená dávať. Štyri desiatky 
osobností zo športového sveta sa rozhodli aj 
v duchu tohto hesla darovať to najvzácnejšie, 

čo majú vo svojom tele a zapojili sa do Športovej 
kvapky krvi, ktorú organizovali Nadácia SOŠV 
a Národné športové centrum (NŠC) v spolupráci 
s  Národnou transfúznou službou SR v  bratislav
skom Dome športu. Darovalo sa takmer 14 litrov 
„športovej“ krvi.

Krv darovali olympijskí medailisti Jozef Gön
ci, Jozef Krnáč, ďalší olympionici Peter Mlynár, 
Martina Kohlová, Marcel Lopuchovský, Iveta Pu
talová, medailista z mládežníckych šampionátov 
vo veslovaní Peter Strečanský a mnohí ďalší. Už 
161. raz prišiel darovať krv Peter Duchyňa.

„Som zdravý, môžem darovať krv, prídem aj 
nabudúce. Verím, že svojou trochou niekomu 
pomôžem a možno aj vďaka mojej krvi sa za
chráni ľudský život. Je to maličkosť, ale pre nie
koho iného môže byť veľmi dôležitá,“ povedal 
Peter Strečanský. 

Ďalším prvodarcom bol aj strelec Jozef 
Gönci. Pred odberom si u známych zisťoval, 
čo všetko musí urobiť , aby bol počas da
rovania i po ňom v pohode. „Bolo to niečo 
nové a vzrušujúce. Odteraz pôjdem darovať 
krv vždy, keď bude príležitosť . Darovaniu 
sa od tejto chvíle nebránim,“ povedal dvoj
násobný bronzový medailista z  olympij
ských hier. I

O   olympijských kluboch, ktoré na 
Slovensku začali vznikať v  roku 
1991, sa dlhodobo hovorí ako 

o predĺžených rukách olympijského vý
boru. Prezident SOŠV Anton Siekel vo 
svojom príhovore na valnom zhromaž
dení Združenia olympijských klubov 
(ZOK) 15. apríla v Bratislave ocenil ich 
činnosť, postavenú na dobrovoľníkoch. 
Konštatoval, že sieť 25 klubov v regió
noch predstavuje unikát, ktorý oceňujú 
aj iné národné olympijské výbory. Pre 
niektoré z nich je to aj inšpirácia.

Na VZ ZOK SR sa tiež oceňova
lo, hodnotilo a  načrtli sa plány do 
budúcnosti. Po slávnostnom úvode, 
počas ktorého odovzdali vyznamena
nia SOŠV pre laureátov, ktorých na
vrhovali olympijské kluby, a  diplomy 
pre viaceré OK, predseda ZOK SR 
Vladimír Miller vyzdvihol, že niektoré 
kluby veľmi aktívne participovali na 
realizácii dlhodobého projektu SOŠV 
Olympijský odznak všestrannosti 
a  že niektoré po ťažkom pandemic
kom období znovu obnovili projekt 
Vykročte za zdravím, zameraný na 
športovanie predovšetkým seniorov.

OK sa intenzívne zapájajú do 
činnosti rozvoja olympijských aktivít, 
ktoré im detailne na VZ predstavila 
riaditeľka oddelenia olympizmu Ivana 
Motolíková. I

S lovenský olympijský a  športový výbor 
má novú adresu. Nepresťahoval sa, 
avšak časť rekonštruovanej Junác

kej ulice v  Bratislave sa premenovala na 
Olympijské námestie. SOŠV sídli na Olym
pijskom námestí 1. Návrh na premenovanie 
schválili miestne i mestské zastupiteľstvo. 

Rekonštrukciu priestranstva pred Do
mom športu si zobral na starosti SOŠV. 
Zohľadnila sa pôvodná dispozícia priesto
ru. Revitalizovala sa zeleň a pribudli 
architektonické prvky, ktoré symbolizujú 
olympizmus a šport. Obnovila sa aj fontána 
na námestí, zachované bolo umelecké die
lo v  jej strede. Fontánu lemujú tri múriky, 
ktoré sú venované niektorým olympijským 

športom, ktoré tam majú piktogramy. 
V rámci prác sa osadili aj lavičky a zaviedlo 
sa večerné osvetlenie.

Priestor bude po revitalizácii slúžiť ako 
oddychová zóna pre verejnosť. Bude sa 
využívať aj na zhromaždenia slovenských 
športových výprav, prípadne aj na iné akti
vity SOŠV. Revitalizovaný priestor ponúkne 
exteriérové možnosti pre činnosť Sloven
ského olympijského a športového múzea, 
ktoré sídli v Dome športu.

Práce boli rozdelené do dvoch etáp, 
ktoré na seba nadväzovali. Námestie sláv
nostne otvorili 10. júna počas predstavenia 
kolekcie slovenskej výpravy pre olympijské 
hry 2024.  I

NA ŠPORTOVEJ KVAPKE KRVI DAROVAL AKO 
PRVODARCA KRV AJ PETER STREČANSKÝ.

DOMINANTOU OLYMPIJSKÉHO NÁMESTIA SÚ OLYMPIJSKÉ KRUHY.
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Z KUCHYNE 
SOŠV

ŠPORTOVCI MÔŽU DOSIAHNUŤ ÚSPECHY 
V ŠPORTE I V OSOBNOM ŽIVOTE

PODPORA PRE ŠPORT V KOŠICIACH 

OLYMPIJSKÝ DEŇ DETÍ 
S ONKOLOGICKÝMI 
CHOROBAMI

SPOLUPRÁCA S REZORTOM 
ZAHRANIČNÝCH VECÍ

ŠPORTOVÁ KARIÉRA MÔŽE BYŤ NESTABILNÁ 
A UKONČENIE ŠPORTOVEJ KARIÉRY PRE 
ZRANENIE ALEBO INÝ FAKTOR MÔŽE PRÍSŤ 
NEOČAKÁVANE. KAŽDÝ ŠPORTOVEC BY MAL 
MYSLIEŤ AJ NA ŽIVOT PO KARIÉRE. 

O  téme kariérneho rastu športovcov a ich 
živote po kariére sa hovorilo aj na má
jovej záverečnej konferencii programu 

Koncept duálnej kariéry – prenos skúseností, 
synergia vedomostí. Počas nej predstavili 
výsledky výskumu a  monografiu Duálna 
kariéra športovca.

Na Slovensku sa problematike duálnej 
kariéry stále nevenuje dostatočná pozornosť. 
Existuje len málo výskumov a  dát v  tejto 
oblasti. Podľa projektového prieskumu dve 
tretiny opýtaných vnímajú zosúladenie 
športu a štúdia ako ťažké až veľmi ťažké. Naj
väčšími prekážkami sú denný harmonogram 
tréningov a  sústredenia. „Duálna kariéra 
športovcov je dôležitá téma, ktorá si vyžaduje 
systematický a komplexný prístup,“ pripome
nul športový riaditeľ SOŠV Roman Buček.

Získavanie vzdelania alebo pracovných 
skúseností mimo športu môže posilniť 
sebavedomie a prispieť k celkovému osob
nostnému rastu každého športovca. Zároveň 
uľahčuje hladký prechod do civilného života. 
Dobrým príkladom pre Slovensko môže byť 
Slovinsko, kde je pre športovcov priprave
ných viacero projektov duálnej kariéry. 

Projekt Koncept duálnej kariéry – prenos 
skúseností, synergia vedomostí, ktorý reali
zoval SOŠV v spolupráci s Fakultou telesnej 
výchovy a  športu UK v Bratislave a Slovin
ským olympijským výborom v rámci progra

mu Erasmus+, i jeho záverečná konferencia 
sa venovali zmapovaniu súčasného stavu, 
výzvam a perspektívam do budúcnosti. Cie
ľom projektu bolo poskytnutie komplexného 
prehľadu o povedomí v danej problematike, 
identifikácia problémových oblastí a ponúk
nutie návrhov na zlepšenie súčasného stavu.

Jednotlivé analýzy i odporúčania a rieše
nia sú uvedené v monografii, ktorá je dostup
ná na webe SOŠV. Do riešenia problematiky 
by sa mali zapojiť minister stvá školstva i ces
tovného ruchu a  športu, vzdelávacie in
štitúcie, športové organizácie a  športové 
inštitúcie. Všetky návrhy riešení sú rovnako 
ako jednotlivé výsledky prieskumu zhrnuté 
v monografii. I

S lovenský olympijský a športový vý
bor, mesto Košice a Slovenská pla
vecká federácia budú spolupracovať 

pri prípravách budúcoročných majstrov
stiev Európy do 23 rokov a juniorov v 
Košiciach. Na pôde Slovenského domu 
v Paríži sa počas olympijských hier bude 
propagovať Medzinárodný maratón 

mieru, ktorý vznikol pred 100 rokmi. Me
morandum o spolupráci podpísal prezi
dent SOŠV Anton Siekel so zástupcami 
zainteresovaných strán, primátorom Ko
šíc Jaroslavom Poláčekom, prezidentom 
Slovenskej plaveckej federácie Ivanom 
Šulekom a s  riaditeľom maratónu Bra
nislavom Koniarom.  I

Š éf slovenskej diplomacie Juraj Blanár 
a  prezident SOŠV Anton Siekel podpí
sali Vykonávací protokol k  Memorandu 

o  spolupráci medzi Ministerstvom zahranič
ných vecí a európskych záležitostí SR a SOŠV. 
Partnerstvo medzi rezortom diplomacie 
a  SOŠV pretrváva od roku 2017, keď obe in
štitúcie podpísali memorandum o spolupráci.

„Som rád, že ako aktívny športovec môžem 
byť spolu s  mojimi kolegami súčasťou tejto 
významnej časti našej športovej diplomacie, 
ktorá prispieva k  posilneniu dobrého mena 
Slovenskej republiky v  zahraničí a  zároveň 
podporuje našich športovcov,“ vyhlásil po 
podpise vykonávacieho protokolu Juraj Blanár, 
podľa ktorého má šport nesmierny dosah a pri
spieva tiež k  presadzovaniu hospodárskych 
a zahraničnopolitických cieľov: „Aj z tohto dô
vodu sme na ministerstve vytvorili samostatné 
oddelenie verejnej a  športovej diplomacie. 
Chceme sa dôslednejšie venovať tejto oblasti, 
pretože Slovensko má množstvo talentovaných 
športovcov, máme čo ponúknuť a zároveň mô
žeme lepšie pomáhať našim občanom, ktorí na 
profesionálnej športovej úrovni reprezentujú 
SR v zahraničí.“ I

Desiatky detí, ktoré prekonali či prekoná
vajú onkologické ochorenia, aj ich sú
rodenci si dobre zašportovali a  zabavili 

sa počas druhej májovej soboty na Olympij
skom dni v  areáli Fakulty telesnej výchovy 
a  športu UK v  Bratislave. Príjemný deň pre 
deti rôzneho veku pripravili spoločne SOŠV, 
FTVŠ UK a  nezisková organizácia Deťom 
s rakovinou.

Malých športovcov, ktorí súťažili v  areáli 
atletického štadióna i  plavárne FTVŠ UK, 
podporili aj olympionici Danka Barteková, 
Viktória Čerňanská, Martin Kučera a Martin 
Bendík. Oddelenie olympizmu SOŠV spolu 
s  dobrovoľníkmi pripravilo pre deti rôzne 
aktivity. V stánku SOŠV sa dozvedeli o olym
pijských hodnotách prostredníctvom oma
ľovaniek, pexesa, skladania puzzle či z  hry 
twister. Zaujímavosti o  olympijskej histórii 
sa dozvedeli aj z kvízu. Nechýbal ani stánok 
Detskej atletiky. I

ŠPORTOVÝ RIADITEĽ SOŠV ROMAN 
BUČEK PREZENTUJE VÝSTUPY PROJEKTU 
KONCEPT DUÁLNEJ KARIÉRY – PRENOS 
SKÚSENOSTÍ, SYNERGIA VEDOMOSTÍ 
NA ZÁVEREČNEJ KONFERENCII V SOŠM 
V BRATISLAVE.

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA
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